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Saksutgreiing:

Vest-Telemarkrådet (VTR) har utarbeida ein IKT-strategi for dei 6 samarbeidande kommunane. 
Arbeidet har vært organisera med representantar frå alle kommunane og med ein ekstern 
konsulent (Habberstad AS) som rådgjevar.

I møte 21. august 2012 fatta VTR fylgjande vedtak:

"Vest-Telemarkrådet godkjenner felles IKT-Strategi for Vest-Telemark slik den er lagt fram for 
Rådet, og oppmodar kommunane om å fatte tilsvarande vedtak.

Vest-Telemark rådet ber rådmannsutvalet om å legge fram sak for kommunane med tanke på å 
etablere eit felles konfigurasjonsstyre (rådmannsutvalet) for IKT det er gjort greie for i IKT-
strategien.

Vest-telemarkrådet vedtek å opprette ein felles IKT-funksjon i Rådet som skal ivareta 
koordinering av felles IKT-aktivitetar og fungere som sekretariat for konfigurasjonsstyret."

IKT-strategien leggast no fram for politisk handsaming i Seljord kommune.

IKT-Strategien har vært drøfta med arbeidstakarorganisasjonane som ikkje har merknader til 
strategien.

IKT-strategien omfattar programvarenivået. Kommunane må sjølv syte for å ha ei infrastruktur 
beståande av maskinvare og kommunikasjon som understøttar dei funksjonane kommunen 
skal ha.



IKT-strategien skal vera eit virkemiddel for å styrke samarbeidet mellom kommunane i Vest-
Telemark. Det er lagt vekt på å standardisere innkjøp av programvare så langt som mogleg, 
men også standardisera bruk og prosedyrar. I stort er målsettinga å gjere kommunane meir 
robuste og effektive i utnytting av IKT. Nokre funksjonar i kommunane t.d. innafor økonomi og 
arkiv er sårbare i høve til bortfall av kompetanse ved eventuelle sjukemeldingar og anna 
fråvær. Eit meir utvikla samarbeid og ein stor grad av standardisering vil gjere kommunane 
meir robuste i høve til slike hendingar.

For å styre utviklinga er det lagt fram eit forslag om å etablere eit konfigurasjonsstyre satt 
saman av rådmenna i dei seks kommunane. Konfigurasjonsstyre si rolle er å fatte vedtak om 
bruk og standarar innan IKT. Da konfigurasjonsstyret er satt saman av seks kommunar er det 
naturleg at dei skal syte for einsarta vedtak så langt det er mogleg, men kvar kommune må ha 
ein vetorett i dette samarbeidet. Det vil bli utarbeida eit mandat for konfigurasjonsstyre og ei 
eiga sak om dette til politisk handsaming.

Rådmannen si tilråding:

Rådmannen rår administrasjonsutvalet til å legge fylgjande forslag til vedtak fram for 
kommunestyret:

"Seljord kommune vedtek IKT-strategi for Vest-Telemark slik den er lagt fram i vedlegg 
1"

Handsaming i Administrasjonsutval - 19.11.2012

Samrøystes vedteke

Vedtak i Administrasjonsutval - 19.11.2012

Administrasjonsutvalet rår Kommunestyret til å fatte fylgjande vedtak:

"Seljord kommune vedtek IKT-strategi for Vest-Telemark slik den er lagt fram i vedlegg 
1"

Utskrift til:
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1 SAMANDRAG

1.1 INNLEIING

Denne IKT-strategien er utarbeid for samarbeidskommunane i Vest Telemark i perioden 
februar 2012 til mai 2012.

Strategien fastset mål for det vidare arbeidet på IKT-området innanfor ein horisont på eit 
til fire år med størst vekt på dei fyrste  åra.  Dette fordi teknologi og andre føringar på 
området endrar seg raskt.  Måla er definert med utgangspunkt i kommunanes overordna
mål samt dei behov og forslag som i prosessen har kome frå kommunanes sentrale 
ressursar gjennom kartleggingar gjort i intervjurundar i alle seks kommunane.

Vedlegg x til dette strategidokumentet synleggjer strategien over ein side, med overordna 
målsetjingar, kritiske suksessfaktorar, aktivitetar og delmål for aktivitetane.

1.2 MÅL FOR IKT-STRATEGIEN

OVERORDA MÅLSETJINGAR

Dei overordna målsetjingane for IKT-strategien er fylgjande:

- IKT Strategien skal gje samarbeidskommunane eit verkty for å vedta og gjennomføre 
prosjekt/tiltak innanfor IKT-området som legg til rette for auka effektivitet eller 
kvalitet i kommunanes tenesteproduksjon.

- IKT-strategien skal legge til rette for at vidareutviklinga av IKT i den einskilde 
kommune muliggjer auka samhandling mellom kommunane. 

- IKT Strategien skal legge til rette for at kommunane skal kunne utføre oppgåver for 
kvarandre.

- IKT Strategien skal legge til rette for utvida samarbeid knytt til ulike funksjonsområde 
og tenester. 

- Strategien skal medverke til at kommunane blir mindre sårbare i forhold til knapp 
tilgang på faglege ressursar.

SENTRALE FØRINGAR VED UTARBEIDING AV IKT-STRATEGIEN

Ved utarbeiding av strategien har fylgjande føringar vore gjeldande:

- Samarbeidet mellom kommunane skal vidareførast og utviklast

- Strategien må ta omsyn til dei konkrete behova som kommunane har

- Dagens Drifts-modell skal ikkje endrast

- Strategien skal ta omsyn til samhandlingsreformen innanfor helsesektoren
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- Tiltak/Prosjekt som vert beskrivne skal ta omsyn til kommunanes ulike kapasitet og 
høve til gjennomføring. 

- Informasjonssikring og felles utfordringar rundt dette skal adresserast.

- IKT Strategien skal medverke til at Vest Telemark vert opplevd som ein sams bu-, 
arbeids- og opplevingsregion.

MÅL FOR PERIODEN 2012 TIL 2015

Ved utforming av strategien har det vore ein prioritet å formulere mål som legg vekt på 
utnytting av dei verkty og ressursar som finst i kommunane i dag samt å forenkle og legge 
til rette for bruk av IKT på ein best mogleg måte.

Fylgjande felles mål gjeld

- Meir effektiv utnytting av tilgjengelege IKT-ressursar

- Redusere sårbarheit

- Auka informasjonstryggleik

- Auka kompetanse på IKT-området

- Betre brukaranes opplevingar  av ein tilgjengeleg kommune

- Etablere ein formalisert styrings-modell på IKT-området

FØRESETNADAR FOR Å NÅ MÅLA

For å nå dei vedtekne måla er det av avgjerande betyding at føresetnadar vert innfridd:

- Økonomi for gjennomføring av tiltak, dvs. at det vert sett av eller gjort tilgjengeleg 
midlar i dei einskilde kommunane. Ingen av dei føreslegne tiltaka kan gjennomførast 
utan at det kostar noko. Dette inneber at kommunane må forberedast på å handsame 
denne problemstillinga når tiltaka skal gjennomførast.

- Forankring i kvar kommune. Strategien har fokus på mål, målsetjingar og tiltak som i 
stor grad er felles for alle kommunane. Dette inneber òg at for at tiltaka i strategien 
skal kunne settast i verk så må alle kommunane vere ein del av dette. Ein føresetnad 
blir då at leiinga og andre interessentar i dei einskilde kommunane må kjenne til tiltaka
og føle eigarskap til desse.

- Forpliktande og formalisert samarbeidsform. Tiltaka som er spesifiserte i dette 
strategidokumentet føreset at alle kommunane støttar opp om desse. Dette fordrar at 
samarbeidet er forpliktande for alle kommunane. For at samarbeidet skal vere 
forpliktande krev dette at det er formalisert og at denne formaliseringa er vedtatt av 
dei einskilde kommunane.

- Standardisering. Dei fleste målsetjingane inneheld ein eller annan form for 
standardisering. Utan vilje og evne til å standardisere på tvers av kommunane vil det i 
praksis ikkje vere mogleg å gjennomføre tiltak som resulterer i at målsetjingane blir 
nådd.
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2 PRIORITERTE PROSESSAR (LEVERANSAR) – KORT BESKRIVING

Med utgangspunkt i dei føresetnadar som ovanfor er spesifisert som naudsynte for å nå 
dei vedtekne måla, er 6 prioriterte prosessar eller leveransar beskrivne. Ein prioritert
prosess er her definert som eit eller fleire prosjekt eller tiltak som skal bidra til å nå dei 
beskrivne måla.

2.1 ETABLERE EIT FELLES KONFIGURASJONSSTYRE

Som det går fram av dei spesifiserte føresetnadane krev denne strategien eit tett og 
formalisert samarbeid. Dette inneber at ein må beskrive og etablere naudsynte fora med 
relevant mandat. Eit slikt særs viktig fora er eit felles konfigurasjonsstyre. Dette 
konfigurasjonsstyret skal sikre at alle initiativ på IKT-området blir handsama på ein slik 
måte at fellesskapets (dvs alle samarbeidskommunanes) interesser blir ivaretekne best 
mogleg og at ein i størst mogleg grad tek i bruk felles løysingar og brukar eksisterande 
løysingar på ein felles måte, samt sikre samordning av innkjøp og opplæring så langt det 
let seg gjere innafor dei økonomiske rammene som kommunane har.

For å sikre god fagleg forankring før beslutningar blir gjort av konfigurasjonsstyret må 
ulike arbeidsgrupper innan dei enkelte fagområda kome med sine forslag til løysing. 

Konfigurasjonsstyret må gjennom sitt arbeid trekke på tre ulike typar kompetanseområde 
i kommunane; kompetanse på fag, prosesskompetanse og IKT-kompetanse. I stor grad vil 
dette innebere kontakt med eksisterande faggrupper eller fora.

Det bør vurderast om det skal opprettast eit forum for dei IKT-ansvarlege i kommunane 
for å sikre ein effektiv handsaming av IKT-faglege  innspel til sakene som skal handsamast 
av konfigurasjonsstyret.

Rådmannsutvalet vil i praksis utgjere konfigurasjonsstyret. Innan utgangen av u 2012 skal 
konfigurasjonsstyret formelt vere etablert og innan same tidsfrist skal mandatet for 
konfigurasjonsstyret vere utarbeidd og vedteke. 

2.2 STANDARDISERE PÅ IKT-LØYSINGAR FOR SKULE OG OPPVEKST

Innanfor skule og oppvekst har det fram til no vore lite styrt samordning knytt til IKT.
Fokuset på å samordne IKT-løsyingar og korleis ein brukar desse skal aukast. Det skal 
eksistere eit forum innanfor skule og oppvekst som skal ha som målsetjing å auke bruken 
av felles løysingar og ikkje minst standardisere bruken av eksisterande løysingar.  Eit av 
dei fyrste områda  som dette forumet vil handsame er bruken av Fronter. Nokre av 
kommunane har kome særs langt i å utnytte dette verktyet på fleire område, og desse 
erfaringane kan dei andre kommunane gjere seg nytte av, for på denne måte å oppnå 
positive effektar.

2.3 STANDARDISERE PÅ IKT-LØYSINGAR FOR HELSE OG OMSORGSEKTOREN

For  Lege og Helsestasjon er det sett i gong prosessar knytt til naudsynt modernisering av 
eksisterande løysingar. Det blir og vist til rammeavtale mellom kommunane og sjukehus 
knytt til samhandlingsreforma. 2 kommunar (Vinje og Tokke) har allereie vedteke å gå 
over til nye løysingar på legesystem.  Fleire andre kommunar er i startgropa i høve til å 
vurdere naudsynt modernisering. Sett i lys av dei positive effektane kommunane har 
oppnådd ved å samarbeide om felles løysingar på andre område (t.d rekneskap, arkiv, 
helse og sosial) ynskjer ein og på dette området å søke å få til felles løysingar. Difor skal 
ikkje enkeltkommunar vedta overgong til ny løysing før dette er vurdert i fellesskap av alle 
kommunane som ennå ikkje har gjennomført modernisering. Konfigurasjonsstyret vil vere 
det organet som formelt handterer denne prosessen.  Eit viktig element i denne 
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vurderinga vil vere korleis ein skal handtere nasjonale føringar. Det er naturleg å forvente 
at ved å ha felles system for lege og helsestasjon så vil dette gje positiv effekt knytt til 
ressursbruk når ein skal tilpasse seg dei til ein kvar tid gjeldande nasjonale krav og 
føringar.

2.4 ETABLERE EIN FELLES IKT-FUNKSJON 

Rådmannsutvalet har i forkant av strategiarbeidet foreslått å opprette ein felles IKT-
funksjon knytta til Vest Telemark rådet. Dette med bakgrunn i dei positive erfaringar ein 
har hatt i Vest Telemark med felles prosjekt knytta til anskaffing av nye IKT-løysingar.

Forslaget inneber ein funksjon som skal styrke kommunanes gjennomføringsevne av 
aktivitetar knytt til områder innan IKT der kommunane har felles målsettingar.
Funksjonen skal leggjast under Vest Telemark-rådet.

Denne funksjonen kan mellom anna sørgje for at alle saker som skal handsamast i 
konfigurasjonsstyret vert utgreidd og sørgje for at relevant informasjon vert gjort 
tilgjengeleg for konfigurasjonsstyret.

Ein felles IKT-funksjon bør fungere som sekretær for arbeidsgruppene og 
konfigurasjonsstyret og sørgje for referat frå møta til alle arbeidsgruppene og  
konfigurasjonsstyret. Ein felles IKT-funksjon har som oppgåve å prosjekt-
koordinere innkjøp av valde fellesløysingar.  

Samhandlingsreforma slit med store IKT-utfordringar nasjonalt. Det er viktig at ein 
felles IKT-funksjon er kjent med kva utfordringar som finst lokalt og held god 
kontakt med samhandlingskoordinator om dette for bla. å kunne standardisere 
løysingar.

Kommunane handterer dagleg store mengder informasjon som på ymse nivå er underlagt 
nasjonale krav og føringar. Det er i tillegg i kommunanes interesse at informasjon på 
generelt grunnlag ikkje kjem på avvege eller vert gjort tllgjengeleg for andre enn dei som 
skal ha tilgang til informasjonen. For å sikre at dette blir handtert på ein best mogleg 
måte, er det sentralt at det finst rutinar og prosessar som nettopp har fokus på 
informasjonstryggleiken. Det er ynskjeleg at slike prosessar og rutinar er mest mogleg 
felles for alle kommunane i Vest Telemark.  Ein vil difor utarbeide eit forslag til eit felles 
regime for informasjonstryggleik. Ein felles IKT-funksjon kan ha som ein av målsetjingane 
at informasjonstryggleiken blir teke i vare for alle kommunane i Vest Telemark.

2.5 MEIR FELLES OPPLÆRING PÅ IKT-OMRÅDET OG PROSESSFORBETRING

Det er eit kontinuerlig behov knytt til både basisopplæring og vidareopplæring. Ved å 
samordne opplæring kommunane i mellom vil ein få gevinstar både knytt til kostnadar og 
kompetanse. Ein skal utarbeide ein felles opplæringsplan som inneheld både 
basisopplæring og vidareopplæring.  Ein skal i denne opplæringsplanen om mogleg  gjere 
seg nytte av eksisterande spesialkompetanse som finst i kommunane i dag. Det skal klart 
kome fram kven som skal vere ansvarlege ressursar for dei einskilde områda.

Ved utarbeiding av planar for vidareopplæring skal det takast omsyn til at ikkje alle 
kommunar kan ha spesialkompetanse på alle område. Ein skal søke å finne ordningar der 
einskilde kommunar kan ha spesialkompetanse som kan nyttast av dei andre 
kommunane. 
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2.6 VURDERE VINST VED Å ETABLERE FELLES TELEFONSENTRAL 

Det er i dag eigne telefonsentralar i kvar kommune, og det varierer kor moderne desse 
sentralane er. Fleire kommunar vil om kort tid starte prosessen med å vurdere framtidas 
telefonsentral. Ein ynskjer difor å utgreie vinst og om det er mogleg å etablere ein felles 
teknisk telefonsentral for alle kommunane der den einskilde kommune kan knyte seg til 
over tid. I fyrste omgong vil dette ikkje påverke organiseringa knytt til å betene 
telefontenesta, då det vil vere praktisk mogleg å oppretthalde same beteningsmåte som i 
dag, med den skilnad at den fysiske telefonsentralen vil vere den same for alle 
kommunane. Ein felles telefonsentral gjer det mogleg i framtida å vurdere felles betening 
for alle kommunane, og på denne måten oppnå gevinstar.
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3 HANDLINGSPLAN PER PRIORITERTE PROSESSOMRÅDE

3.1 GROV PLAN FOR PERIODEN 2012 TIL 2015

I det fylgjande er det lagt ut ein handlingsplan for perioden.  Handlingsplanen er meint å gje ein overordna oversikt over framdrift og sluttføring 
for dei seks definerte prosessområda. RU = Rådmannsutvalet, KS = Konfigurasjonsstyret

2012 2013 2014 2015

Prosessområde Ansv. Kostnad 1.k
v.

2.kv. 3.kv. 4.k
v.

1.kv. 2.kv. 3.kv. 4.kv. 1.kv. 2.kv. 3.kv. 4.kv. 1.kv
.

2.kv. 3.kv. 4.kv.

1. Etablere eit felles konfigurasjonsstyre RU

2. Standardisere på IKT-løysingar for 
skule og oppvekst

KS

3. Standardisere på IKT-løysingar for lege 
og helsestasjon

KS

4. Etablere ein felles IKT-funksjon RU

5. Meir felles opplæring på IKT-området. KS

6. Vurdere å etablere felles telefonsentral KS

MERKNAD TIL TIDSRAMME

Tidsrammene er gitt per kvartal.  Det vil kunne vere aktuelt å justere framdrift iht. valg av løysingar og dei til ein kvar tid tilgjengelege ressursar.



Felles IKT Strategi for kommunane Fyresdal, Kviteseid, Nissedal, Seljord, Tokke og Vinje

30. april 20012 Side 9 av 10

4 TILTAK SOM IKKJE TIDFESTA

Under fylgjer ein oversikt over dei behov for tiltak som har kome fram under kartlegginga
og som ikkje blir løyst under nokon av dei prioriterte prosessane.

Om desse tiltaka skal settast i verk vil det vere opp til rådmannsutvalet å vedta.

4.1 TILTAK SOM IKKJE ER TIDFESTA

Beskriving Ansv.

1.  Standardisere arbeidsprosessar for arkiv RU

2 Standardisere bruk av Agresso (rutinar,  prosessar og oppsett)) RU
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• Meir effektiv 
utnytting av 
tilgjengelege 
IKT-ressursar 

• Redusere 
sårbarheit

• Forankring i kvar 
kommune 
(godkjenning)

• Økonomi for 
gjennomføring

NØDVENDIG FOR 
Å LYKKAST

LEVERANSARMÅL DELMÅL

Felles IKT Strategi for kommunane i Vest Telemark Mai  2012

1. Etablere eit felles 
konfigurasjonsstyre

2. Standardisere på IKT-
løysingar  for skule

3. Standardisere på IKT-
løysingar for Helse og 
Omsorg

• Formål for konfig.styre utarbeidd

• Konfig.styre etablert innan 31.12.12

• Samordna bruk av Fronter

• Etablert felles IKT-forum skule

• Vurdert felles system på lege og 
helsestastjon

• Betre brukaranes 
opplevingar  av 
ein tilgjengeleg 
kommune

(godkjenning)

7. Standardisere 
arbeidsprosessar for arkiv

• Auka 
informasjons-
tryggleik

• Auka IKT-
kompetanse

• Etablere ein 
formalisert 
styrings-
modell på IKT-
området

• Forpliktande og 
formalisert 
samarbeidsform

4. Etablere ein felles IKT-
funksjon 

5. Meir felles opplæring på 
IKT-området og prosessar

6. Vurdere å etablere felles 
telefonsentral

Omsorg

• Standardisering

8. Standardisere bruk av 
Agresso (rutiner,  
prosessar og oppsett)

helsestastjon

• Ta omsyn til nasjonale føringer

• Ein felles funksjon etablert

• Forslag til mandat og 
arbeidsoppgåver utarbeidd

• Oppl.plan med ansvarleg pr. område

• Konkrete oppl.aktivitetar 

• Felles fysisk tlf.sentral vurdert

• Muligheit for felles betening utreda

• Felles rutiner etablert

• Felles postmottak og felles 
arkivfunksjon vurdert

• Felles rutiner og rapportar etablert og 
versjonsoppgraderingar samordna 

• Meir standardisert versjon vurdert
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Saksdokument: 

 St.meld. nr. 12 ”En gledelig begivenhet – om en sammenhengende svangerskaps- fødsels-

og barselomsorg”

 Stortingsmelding 47: ”Samhandlingsreforma”

 ”Utviklingsstrategi for jordmortjenesten– Tjenestekvalitet og kapasitet” Helsedirektoratet

 ”Delavtale om jordmortjenesten” – avtale mellom kommunane i Telemark og ST HF

 Hovudprosjekt ”Jordmortenesta i Vest-Telemark”.

 Politisk sak hausten 2011: ”Jordmortenesta i Vest-Telemark”

Vedlegg:
1 Modeller for beredskap utan Fyresdal og Nissedal
2 Statistikkhefte 2012
3 Evaluering av jordmortjenester i Tinn og Vest-Telemark
4 Brev frå statssekr Kåss

Saksutgreiing:

Samhandlingskoordinator Sissel Jacobsen Bitustøyl har utarbeid fylgjande saksframlegg for 

kommunane i Vest-Telemark:

Helseføretaka fekk frå 1. januar 2010 ansvaret for følgjetenesta og beredskapen for gravide med 

ein overgangsordning på 2 år fram til 1. januar 2012. Ei slik organisering skulle sikre ein best 

mogleg heilskap i tenesta for brukarane og skape tryggleik for gravide som har lang reiseveg til 

fødeinstitusjon. Det heiter vidare at det skal lagast avtaler mellom helseføretaka og 

kommunane som sikrar ei felles utnytting av jordmorressursane i kommunane, deriblant 

beredskap for følgjeteneste.

I Kvalitetskrav frå Helsedirektoratet blir det sagt:



”Beredskap i sammenheng med følgetjenesten innebærer organisering av vaktberedskap med kvalifisert 

helsepersonell. Tjenesten skal omfatte en reel mulighet til å følgje for eksempel kvinner i aktiv fødsel og 

gravide med risikotilstander til fødeinstitusjon”

Videre står det:

Vaktberedskap med tilbod om vurdering av om kvinnen er i aktiv fødsel eller av andre årsaker har behov 

for vurdering vil kunne forhindre unødvendige transporter og transportfødsler.

Det legges til grunn et behov for en døgnkontinuerlig vaktberedskap og følgetjeneste der det er halvannen 

times reisevei til fødestedet. Dette er en veiledende grense. For å sikre at gravide og fødende i 

helseforetakenes ansvarsområde har en forsvarlig følgetjeneste kan det være nødvendig for foretakene å 

inngå avtaler med kommuner om en lokal beredskap”.

Departementet føresette at jordmorberedskap og følgjeteneste skulle bli oppretthalde på 

dagens kostnadsnivå. I Vest-Telemark før 2012 har det ikkje vore ei fagleg og arbeidsmessig 

forsvarleg beredskapsteneste. Slik har den samla sett vore underfinansiert.

I samarbeid med Sjukehuset Telemark HF har 5 av Vest-Telemark kommunane prøva ut ein 

vaktberedskap med felles base på DPS i Seljord. Prosjektet kom i gang i januar og skal vare ut 

2012. Det har vore eit eige prosjekt under ”Jordmor der mor bor”, som er eit overordna prosjekt 

med Tinn kommune. 

Telemarkforsking har evaluera prosjektet under tittelen ”Jordmor i farta!”. I sin konklusjon 

skriv dei blant anna: 

”I Vest-Telemark var det tidligere en løsning for kommunejordmødrene som ikke var holdbar. Det synes 

umulig for Vest-Telemark å gå tilbake til en modell hvor tilbudet til den gravide i kommunen er prisgitt 

kommunejordmorens oppofrelse og livsfase. Jordmorsamarbeidet er imidlertid avhengig av et visst antall 

kommuner for å kunne tilby en velfungerende vaktberedskap. Dersom noen kommuner ikke skal inngå i 

det videre samarbeidet vil det være nødvendig å vurdere hvilke alternativer kommunen har for å innfri 

nasjonale krav og føringer for en helhetlig svangerskaps-, fødsels- og barselomsorg. Det er nødvendig at 

tjenesten er robust og ikke avhengig av enkeltjordmødre”.

Fyresdal har meldt at dei ynskjer å gå inn i eit samarbeid med Nissedal og Sørlandet Sjukehus 

HF. Det er på gang eit arbeid med å få til avtaler mellom partane.

I prosjektperioden 2012 skulle ein sjå på:

 Felles vaktberedskap

 Vaktturnus og ressursbruk

 Ulike type svangerskapskurs

 Poliklinikk for barselomsorg

 Brukarundersøkingar

 Framtidig finansiering av følgjeberedskap

 Organisasjonsform og tilsetjingar

 Felles journal mellom sjukehus og kommunane

 Faglig samarbeid m.m.

Telemarksforsking har allereie svart på ein del av disse spørsmåla i sin rapport. Ein vel difor å 

konsentrera seg om: 

 Vaktturnus og ressursbruk



 Framtidig finansiering av følgjeberedskap

 Organisasjonsform og tilsettingar

Vurdering:

Prosjektet hadde vore i gang eit halvt år då Telemarksforsking (TF)sette i gang sin evaluering. 

Ein hadde difor eit lite datagrunnlag og få respondentar. Men TF er likevel klåre på at det bør 

vera eit vidare samarbeid med bakgrunn i fagleg forsvarleg beredskap og forsvarlege 

arbeidstidsordningar for jordmødrene. 

Ein har utarbeidd statistikkar for perioden januar til og med september, som syner bruken av 

jordmortenesta. Det er ca 20 færre personar som har termin i 2012 – enn snittet til vanleg er 

samla for disse kommunane.

Framtidig finansiering av følgjeberedskap

Det har vore møter og brevutveksling mellom statssekretær i HOD, Robin Kåss, sjukehusets 

leiing, politikarar og samhandlingskoordinator om kva slags økonomiske forpliktingar det ligg 

i at helseføretaka fekk ansvaret for følgjetenesta.

Kåss presiserar i sitt brev:

”Fra 1. januar 2010 fikk regionale helseforetak ansvaret for å finansiere beredskapen for følgetjenestane 

der det er behov for dette (dvs. vaktberedskap før selve ledsagelsen skjer). Når det gjelder finansieringa 

over trygden (selve ledsagelsen) er denne frå 1. januar 2012 også lagt til regionale helseforetak”. 

Vaktturnus og ressursbruk 

Modellane som er lagt ved er basert på drift ved DPS eller heimeberedskap. Ved ein 

heimeberedskapsordning kan berre 2 og 2 kommunar samarbeide (men felles helg for alle på 

DPS). Fødande i Kviteseid og Seljord kan til dømes ikkje vente på jordmor frå Tokke før dei 

reiser til sjukehuset. Heimeberedskap er ikkje mindre kostnadskrevjande for kommunane enn 

stasjonær vakt ved DPS. 

I eit samarbeid med 4 kommunar har ein fleire jordmorressursar å nytte, noko som har synt seg 

viktig i prosjektperioden. To kommunar hadde ikkje hatt beredskap for sine fødande frå 

prosjektets start (grunna sjukemeldingar), dersom dei andre kommunane/jordmødrene ikkje 

hadde teke på seg ekstra arbeid. 

Ein bør likevel i nær framtid sjå på korleis ein nyttar ressursane samla sett i disse kommunane. 

Ein går ikkje inn i vurderingar her, men legg fram nokre spørsmål som kommunane bør sjå på 

vidare:

 Størrelse på stillingane til vakt og svangerskapskontrollar. Kommunar med mange fødande 

har like stor ressurs til svangerskapskontrollar som dei mindre kommunane. Samarbeid 

over kommunegrenser om kontrollar ? 

 Kan ein endre på vaktbelastninga? Sjå på turnusar der sume har meir vakt – og andre har 

meir kontrollar? 

 Felles kommunejordmor?

 Kva med ressursar til barselomsorg?

 Skal arbeidstidsordningane vera dei same i ein framtidig beredskap som i prosjektet? 

Organisasjonsform og tilsettingar



Det er viktig at arbeidsgivaransvaret for jordmødrene blir avklart ved ein vidare beredskap. 

Når ein har bestemt seg for ein modell, så bør ein også arbeide vidare med disse spørsmåla.

 Ein kan halde fram med at kvar kommune er arbeidsgjevar i og med at dei også er tilsett i 

kommunane. Lønna blir utbetalt frå kommunane med refusjon frå sjukehuset.

 Sjukehuset er arbeidsgjevar og kommunane refunderar for sin del av tenesta.

 Vertskommunemodell

I eit større samarbeid bør ein vurdere at ein av jordmødrene har ei leiarstilling av beredskapen 

som sjukehuset, kommunane og jordmødrene kan vende seg til. Dette er kjem fram i 

evalueringa til TF, men også i kontakt med andre jordmorberedskap (bl.a. i Otta), at det er 

naudsynt med ei lokal leiing.

Ein bør velje ein modell der det er distriktsjordmødrene som i hovudsak utgjer beredskapen. 

TF skriv i sin rapport:

”Det er viktig å se svangerskapsomsorg, følgetjeneste og oppfølging i tidlig barseltid under ett i 

distriktene. Å arbeide som jordmor langt frå nærmeste sjukehus krever en noe annen type interesse, 

kompetanse og egenskaper enn å arbeid som sykehusjordmor. Distriktsjordmoren er i mye mindre grad 

med på selve fødselen, men bistår derimot mer i svangerskaps- og barselstjenester. Samtidig vil en slik 

jordmor ofte være involvert i fødselens tidlige forløp, og er i større grad overlatt egen kompetanse og 

erfaring med tanke på medisinske vurderingar og avgjørelser”.

Konklusjon:

Vest-Telemark kommunane er alle innanfor kvalitetskrava til følgjeteneste der den rettleiande 

grensa er på 1,5 time. Helsedirektoratet seier også:  ”Ingen jordmor alene utgjør en 

jordmortjeneste”. 

Helse- og omsorgsdepartementet har gjort det klart at det er helseføretaket som har ansvaret 

for finansiering av beredskap og følgjeteneste. Det har ikkje kome ”friske midlar” til sjukehuset 

til ei beredskapsteneste. Då departementet bestemte at ansvaret for følgjeberedskap skulle bli 

overført til sjukehuset, gjekk dei ut i frå at det allereie var beredskap ut i distrikta. Slik at det 

har i utgangspunktet vore ein underfinansiert ordning som sjukehuset skulle overta. Eit 

fullverdig tilbod i heile Telemark vil koste sjukehuset ca 4 - 4,5 millionar. I eit tid der 

sjukehuset skal spare inn 200 mill over 3 år, vil dei måtte snu fleire steinar. Det er difor viktig 

av kommunane å velje ein modell, der ein framleis har styring over eigne ressursar som 

jordmødrene er. 

Skal ein greie å rekruttere og behalde jordmødrer i framtida, så må ein kunne tilby dei ordna 

arbeidstilhøve som let seg kombinere med det å ha eit familieliv. Ein kan ikkje sjå at 

kommunane har anna alternativ enn å samarbeide for å få til dette.

Kommunane Seljord, Kviteseid, Tokke og Vinje bør velje ein beredskap, tilsvarande det som 

har vore i prosjektperioden, for å få til ein mindre sårbar teneste. Ein bør også ha ei 20% stilling 

som leiar for beredskapen slik at sjukehuset, kommunane og jordmødrene har ein person å 

vende seg til. 

Modell 2 vil gje ein forsvarleg fagleg og arbeidsmessig beredskap. Ved at kommunane betalar 

halvparten av beredskapsdelen til jordmorstillinga i beredskap ca 160’ (320’ i dag), vil 



kommunane spare 30 % stilling, i tillegg til at dei har ”hånd” om eigen jordmor. Sjukehuset må 

dekkje 215% stilling og dekkje all drift (inkludert vikarar etc).

Sjansen for at sjukehuset vil kunne spare midlar ved å leggje beredskapen til Skien er difor liten 

i høve til å velje Modell 1.

Rådmannen rår formannskapet til å gje kommunestyret fylgjande tilråding:

1. Kommunestyret går inn for modell 2 som vist til i ”Modellar for beredskap”. Det inneber 

at kommunane bidreg med 30 % stilling til beredskap. 

2. Oppstart 1. januar 2013.

3. Sykehuset Telemark HF og kommunane underskriv ei felles avtale

4. Kommunane ser på samla ressursbruk og vidare samarbeid rundt jordmortenesta. 

5. Kommunane må arbeide vidare med kor arbeidsgjevaransvaret skal liggje i ein framtidig 

modell. 

Handsaming i Formannskap/økonomiutval - 22.11.2012

Rådmannen si tilråding vart samrøystes vedteke.

Vedtak i Formannskap/økonomiutval - 22.11.2012

Formannskapet/økonomiutvalet rår kommunestyret til å fatte fylgjande vedtak:

6. "Kommunestyret går inn for modell 2 som vist til i ”Modellar for beredskap”. Det 

inneber at kommunane bidreg med 30 % stilling til beredskap. 

7. Oppstart 1. januar 2013.

8. Sykehuset Telemark HF og kommunane underskriv ei felles avtale

9. Kommunane ser på samla ressursbruk og vidare samarbeid rundt jordmortenesta. 

10. Kommunane må arbeide vidare med kor arbeidsgjevaransvaret skal liggje i ein framtidig 

modell. 

Utskrift til:
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Samhandling i Vest-Telemark

2012

Modeller for 

jordmorberedskap
Seljord, Kviteseid, Tokke og Vinje

Modellane er basert på at Sykehuset Telemark HF (ST) har alle eventuelle 

driftskostnader og løn utover fastløn til beredskap (også ferievikar). Elles er dei 

basert på ulike finansierings- og organiseringsmodellar. Modellane baserar seg 

stort sett på ei 60/40 fordeling som i dag, men nokre modellar vil avvike frå dette. 

Ein kan sjølvsagt leggje opp ulike arbeidsturnusar innanfor dei ulike modellane.

Dei tek heller ikkje høgde for at det er store ulikskapar i fødselstal i kommunane –

og at nokre kommunar (som t.d. Vinje og Seljord) får mindre tid til kommunale 

svangerskapskontrollar, som også er tilfelle i dag. Ved vidare beredskap på DPS

bør ein leggje inn ca 20% stilling til leiing.

NB: Tallene må bli sett på som cirkatal

Sissel J Bitustøyl
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Modell 1

Beredskap på DPS fullfinansiert av ST for 4 kommunar (5 helgar).
Vinje, Tokke, Seljord, Kviteseid (evt for øvre del av Hjartdal). Basert på 315% stillingar til beredskap og

20% til leiing av beredskapen. (Sjukehuset må i tillegg til kommunejordmødrene og leiing, leggje inn 75% 

ressurs)

ST: Ca 2 700’

Fordelar:

 Ein god distriktsmodell

 Eit robust og godt tilbod til gravide heile døgnet og gode arbeidstilhøve for jordmødrer. 

 Mindre sårbart ved fråver og sjukdom – mange jordmødrer til å ta vikariat. 

 ST forheld seg til leiing av beredskapen. 

 Kommunane sparar midlar som t.d. kan nyttast til barselomsorg/styrking av svangerskapskontroll.

Ulempar:

 Kostbar ordning for ST. Kan på sikt ende opp med at ST vel å styrkje bemanninga på sjukehuset og ha

beredskap der. Ingen garanti for at alle distriktsjordmødrene vil vera ein del av denne beredskapen

 Dersom beredskapen blir lagt til sjukehuset, vil kommunane sitte att med små stillingar det er umogleg 

å rekruttere til (40%)

 Ei lokal jordmor mindre til beredskapen frå Fyresdal. Må rekruttere jordmor ekstra for dekkje 

oppvakter og leiing (ca 100%).
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Modell 2

Beredskap på DPS - deling av kostnader til kommunens beredskapsstillingar - 4

kommunar (5 helgar).
Vinje, Tokke, Seljord, Kviteseid (evt beredskap Hjartdal). Basert på 315% stillingar til beredskap og 20% 

til leiing av beredskapen. (Sjukehuset må i tillegg til kommunejordmødrene og leiing, leggje inn 75% 

ressurs)

Kommunane:

 Dekkjer halvparten av fastlønn til eigen stilling i beredskapen

STHF

 Dekker opp resten til av beredskapen og leiing

Seljord, Kviteseid, Tokke og Vinje: 30 % stilling pr kommune (160’) 640’ 

ST halvparten av total beredskapsløn + leiing 1 950’

Fordelar:

 Eit robust og godt tilbod til gravide heile døgnet og gode arbeidstilhøve for jordmødrer. 

 Mindre sårbart ved fråver og sjukdom. 

 ST forheld seg til leiing av beredskapen. 

 Mindre å tene på for ST å leggje beredskapen til Skien

 Kommunane sparar framleis midlar som t.d. kan nyttast til barselomsorg/styrking av 

svangerskapsomsorg.

 Meir kontroll over stillingane i kommunane (eig 70%)

Ulempar:

 Ei lokal jordmor mindre til beredskapen frå Fyresdal. Må rekruttere jordmor ekstra for dekkje 

oppvakter og leiing (ca 100%).
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Modell 3

A) Heimeberedskap fullfinansiert av STHF - 4 kommunar delar kvar 4. helg.
Vinje,Tokke, Seljord og Kviteseid (evt. Hjartdal). Basert på 268% stilling.

(NB: 67% til beredskap og 32% til kommunalt arbeid).

Kommunane:

 Vinje- og Tokkesamarbeid: vakt annan kvar veke (eller anna lik fordeling)

 Seljord- og Kviteseidsamarbeid: vakt annan kvar veke (eller anna lik fordeling)

 Jordmødrene fordeler helgevaktene med kvar 4. helg (stasjonert på DPS)

ST lønn beredskap 1 960’

Fordelar:

 Denne modellen er det berre ST som sparar på i høve til modell 1a. Mindre sjanse for at dei legg

beredskapen til Skien.

Ulempar:

 Større stilling til beredskap

 Kommunane sparar ikkje meir på heimeberedskap enn på vaktberedskap på DPS

 Kommunane sparar lønn, men sume kommunar får altfor små stillingar til kommunearbeid.

 Sårbar ordning ved sjukdom og fråver.

 ST styrer størstedelen av stillingane til kommunane

 ST får ein meir omfattande modell å organisere.

 Jordmødrene vil få mindre fagleg samarbeid og kontakt i VT.

B) Heimeberedskap fullfinansiert av STHF - 4 kommunar + sjukehuset delar kvar 

5. helg.
Vinje, Tokke, Seljord og Kviteseid (evt. Hjartdal). Basert på 295% stilling. Ekstra stilling til helgavakt 27 %

(61% til beredskap og 39% til kommunalt arbeid av).  

Kommunane:

 Vinje- og Tokkesamarbeid: vakt annan kvar veke (eller anna lik fordeling)

 Seljord- og Kviteseidsamarbeid: vakt annan kvar veke (eller anna lik fordeling)

 Jordmødrene og ST delar helgevaktene med kvar 5. helg (stasjonert på DPS)

ST lønn beredskap 2 100’

Fordelar:

 Denne modellen sparar framleis ST, men noko mindre.

 Kommunane sparar midlar som t.d. kan nyttast til barselomsorg/styrking av svangerskapskontroll

 Kommunane får meir av stillingane sine til kommunalt arbeid enn i modell 3a.

 Færre arbeidshelgar for jordmor.
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Ulempar:

 Kommunane sparar ikkje meir på heimeberedskap enn på vaktberedskap på DPS

 Sårbar ordning ved sjukdom og fråver.

 ST styrer størstedelen av stillingane til kommunane

 ST får ein meir omfattande modell å organisere.

 Jordmødrene vil få mindre fagleg samarbeid og kontakt i VT.

 Må rekruttere jordmor til 5. helgevakta.
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Modell 4

A) Heimeberedskap - deling av kostnader til kommunens beredskapsstillingar

4 kommunar kvar 4. helg.
Vinje, Tokke, Seljord, Kviteseid. Same som modell 3a, men her deler kommunane utgifter til stillingane 

med sjukehuset (67 % beredskap og 33 % kommunalt arbeid).

Kommunane:

 dekkjer 33,3 % av fastlønn til stillingane 

 Vinje- og Tokkesamarbeid: vakt kvar sin veke (eller anna lik fordeling)

 Seljord- og Kviteseidsamarbeid: vakt kvar sin veke (eller anna lik fordeling)

 jordmødrene fordeler helgevaktene med kvar 4. helg (stasjonert på DPS)

STHF

 Dekkjer halvparten av fastlønn til beredskapen

Seljord, Kviteseid, Tokke og Vinje: 34 % stilling pr kommune (180’) 720’

ST lønn beredskap 1 250’

Fordelar:

 Kommunane eig større del av stillinga

 Denne modellen er det berre ST som sparar på. Liten sjanse for at dei legg beredskapen til Skien.

 Kommunane sparar framleis midlar som t.d. kan nyttast til barselomsorg/styrking av 

svangerskapskontroll 

Ulempar:

 Større stilling til beredskap

 Kommunane sparar ikkje meir på heimeberedskap enn på vaktberedskap på DPS

 Kommunane sparar lønn, men sume kommunar får altfor små stillingar til kommunearbeid.

 Sårbar ordning ved sjukdom og fråver.

 Sjukehuset får ein meir omfattande modell å organisere.

 Jordmødrene vil få mindre fagleg samarbeid og kontakt i VT.

B) Heimeberedskap - deling av kostnader til kommunens beredskapsstillingar

4 kommunar + sjukehuset delar kvar 5. helg.
Vinje og Tokke, Seljord og Kviteseid (evt. Hjartdal). Basert på 295% stilling. Ekstra stilling til helgevakt 27 

% (61% til beredskap og 39% til kommunalt arbeid).  

Kommunane:

 Vinje- og Tokkesamarbeid: vakt annan kvar veke (eller anna lik fordeling)

 Seljord- og Kviteseidsamarbeid: vakt annan kvar veke (eller anna lik fordeling)

 Lokale jordmødrene og sjukehuset delar helgevaktene med kvar 5. helg (stasjonert på DPS)

Seljord, Kviteseid, Tokke og Vinje: 30 % stilling pr kommune (160’) 640’

ST lønn beredskap 1 450’
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Fordelar:

 Liten sjanse for at dei legg beredskapen til Skien.

 Kommunane sparar framleis midlar som t.d. kan nyttast til barselomsorg/styrking av 

svangerskapskontroll 

 Kommunane får meir av stillingane sine til kommunalt arbeid.

 Kommunane styrer meir av stillingane sine.

 Færre arbeidshelgar for jordmødrene

Ulempar:

 Kommunane sparar ikkje meir på heimeberedskap enn på vaktberedskap på DPS

 Sårbar ordning ved sjukdom og fråver.

 ST får ein meir omfattande modell å organisere.

 Jordmødrene vil få mindre fagleg samarbeid og kontakt i VT.

 Må rekruttere jordmor til 5. vakta.
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Modell 5

Beredskap på STHF, Skien – 6 kommunar i Telemark
Vinje, Tokke, Kviteseid, Seljord, Tinn og Hjartdal

STHF:

 Styrkjer eigen bemanning på ST, Skien

 Reiser ut og møter ambulansen

 Har svarteneste/rådgiving på ST

Denne modellen er det vanskeleg å rekne på. Avhenger av kor mykje ein må styrkje bemanninga ved 

Sykehuset Telemark – og kva slags vakter jordmødrene vil få.

Fordelar:

 Dekkjer beredskap for alle kommunane 

 Sjukehuset får nytte av ekstraressursar til styrking av fødeavdelinga i Skien

Ulemper:

 Ikkje garantert arbeid for alle jordmødrene

 Lite distriktsvennleg

 Umogleg å rekruttere til lokale stillingar til svangerskapskontrollar

 Alle fødande/gravide må reise til Skien for ekstra konsultasjonar utanom svangerskapskontrollar



2012

Samhandling i Vest-Telemark
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Sammendrag

I følge Stortingsmelding nr. 12 (2008 -2009) En gledelig begivenhet er målet i svanger-
skaps -, fødsels - og barselomsorg å sørge for en sammenhengende ansvarsstruktur og å
tilby en helhetlig tjeneste. Nedleggelse av fødestuer har bidratt til at det er behov for å
utvikle trygge alternative løsninger for fødende med lang reisevei til fødested. I meldingen
henvises det til at Nasjonalt råd for fødselsomsorg påpeker at følgetjenesten må ha kom-
petanse i grunnleggende fødselshjelp. Videre foreslår Rådet at flere kommuner går sam-
men om den praktiske gjennomføringen. Helseforetake ne har siden 2010 hatt ansvar for
beredskap og følgetjeneste for gravide med reisevei på mer en halvannen time til føde-
sted . I Stortingsmelding nr. 47 (2008 -2009) Samhandlingsreformen legges det vekt på at
mindre kommuner inngår interkommunalt samarbeid for en optimal utnyttelse av jor d-
morressursene. Avtaler mellom kommuner og helseforetak om felles utnyttelse av jord-
morressurser vil legge til rette for bedre tilgjengelighet og en sammenhengende tjeneste.
Det pekes også på at jordmor bør ha en sentral rolle i oppfølging av mor og barn hjemme
i barseltid i samarbeid med helsestasjon og fastlege. Også i en tilsynsrapport fra Helseti l-
synet påpekes behovet for bedre oppfølging i perioden fra utskriving fra fødested til hel-
sestasjonen kommer inn i bildet (Helseti lsynet, 2011).

Sykehuset Telemark HF har inngått samarbeidsavtaler om jordmortjenester med kom-
muner som har mer enn halvannen time reisevei til fødested. Dette har blitt gjort gjen-
nom prosjektet «Jordmor der mor bor» i Tinn som startet i april 2010, og «Jordmortj e-
nesten i Vest-Telemark» som startet i januar 2012. De to prosjektene har et felles hoved-
prosjekt, og delprosjektene prøver ut to ulike modeller for å løse oppgavene knyttet til
følgetjeneste og beredskap, også i barseltiden. Mens Tinn kommune ikke har hatt noen
hensiktsmessige samarbeidspartnere, har det vært annerledes i Vest-Telemark. I denne
regionen inngikk kommunene Fyresdal, Kviteseid, Seljord, Tokke og Vinje et samarbeid
om å prøve ut en felles beredskapstjeneste. DPS i Seljord ble pek t ut som en egnet lokal i-
sering av jordmorvakten. Prosjektene har fokus på at det skal være lav terskel for å ta
kontakt med jordmor når som helst på døgnet. Beredskapen omfatter situasjoner både
under svangerskap, ved oppstart av fødsel og i tidlig barseltid.

Målet med evalueringsoppdraget har vært å vurdere brukertilfredsheten med prosjektene
«Jordmor der mor bor» i Tinn og «Jordmort jenesten i Vest-Telemark». Evalueringen
skal også se på om prosjektene har ført til økt samhandling, styrking av fagmiljø og re-
krutt ering av jordmødre . Evalueringen vil være et innspill i drøftelsene om prosjektene
skal videreføres i form av fast drift. Evalueringen omfatter altså ikke en vurdering av den
ordinære svangerskapsomsorgen som kommunene tilbyr. Den vil heller ikke berøre øko-
nomiske forhold knyttet til prosjektene. Evalueringen er gjennomført ved bruk av ulike
datakilder for å få et bredt datatilfang. Dette har vært dokumentstudier, elektronisk
spørreundersøkelse til brukere , samt intervju av brukere og jordmødre. Forskerne har
også deltatt på ett styringsgruppemøte i Tinn og ett i Vest-Telemark. Prosjektet i Vest-
Telemark har imidlertid pågått i svært begrenset tid, og det er viktig å være klar over at
det fremdeles er i en oppstartsfase.
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I Tinn uttrykker flere brukere at de ønsker tilbake det lokale føde - og barseltilbudet som
var på Rjukan sykehus . Gitt at det ikke kommer til å skje, er det bred enighet om at be-
redskapsordningen som nå er etablert er et godt alternativ. Også i Vest-Telemark er
kvinnene jevnt over tilfredse med tjenestene gjennom jordmorvakta. I denne regionen var
det før etableringen av jordmorvakta slik at den enkelte kommunejordmor hadde et mer
eller mindre formalisert beredskapsansvar for sine gravide. Dette tilbudet ble opplevd
som positivt for mange bruk ere siden jordmor var tilgjengelig døgnet rundt og i fysisk
nærhet. Flertallet av jordmødrene omtaler imidlertid de tidligere ordningene som belas-
tende. Dette gjør de fordi det var vanskelig å planlegge egen fritid, det var uforutsigbart
og vanskelige å kombinere med eget familieliv. For andre jordmødre har imidlertid ikke
slike hensyn vært noe problem.

Kvinnene i Tinn og Vest-Telemark føler generelt trygghet ved at det er jordmødre til-
gjengelig døgnet rundt. De anser det som positivt at de kan kontakte jordmødrene uten å
«forstyrre» dem utenom kontortidene. Kvinnene setter stor pris på at de kan bli unde r-
søkt av jordmor før de begir seg på veien til sykehuset og at de kan få følge av jordmor
dersom det er behov for det. I Tinn er det mange som benytter seg av tilbudet om hjem-
mebesøk av jordmor i barseltid, hvor mor eksempelvis kan få amm eveiledning . Det er
også mange som setter pris på tilbudet om tett oppfølging ved tidlig hjemreise (innen 24
timer etter fødsel), selv om det til nå ikke har vært så mange som har benyttet seg av mu-
ligheten. Videre forklarer flere av kvinnene at de føler seg trygge bare ved å vite at det er
jordmor tilgjengelig dersom det skulle være noe.

Det er imidlertid kvinner i Vest-Telemark som ikke deler denne oppfatningen. På grunn
av geografiske forhold er det en oppfatning i Fyresdal kommune om at Seljord ikke er et
egnet beredskapsknutepunkt for dem. Mange av de gravide i Fyresdal velger Arendal som
fødested, og de fleste reiser ikke via Seljord dersom de skal til Skien. Også i Tokke er det
færre som er begeistret for vaktordningen, men dette ser ikke ut til bare å ha geografiske
forklaringer. Likeledes mener noen av jordmødrene at de ikke kan tilby sine gravide en
like bra tjeneste gjennom jordmort jenesten som når de selv var tilgjengelige for dem ale-
ne. Det understrekes imidlertid av flertallet av jordmødre at ordningen har ført til bedre
tjenester for de gravide, og en forbedring av arbeidsforholdene for jordmødrene.

I Tinn er det en mer operativ og aktiv tjeneste enn i Vest-Telemark ved at jordmødrene
reiser hjem til kvinne ne dersom det er ønskelig. Dette gjelder både under svangerskap,
ved oppstart av fødsel og i barseltid. Kontakten med mor og barn etter fødsel gir en god
helhet i tjenestene som tilbys av jordmor. I tillegg er jordmødrene opptatte av at denne
kontakten gir et mer innholdsrikt og utviklende arbeid enn kun å trå til i akutte situasj o-
ner. I Vest-Telemark må kvinnen komme til jordmorvakta sine lokaler i Seljord dersom
det er behov for nærme re undersøkelser. I Vest-Telemark er avstandene større, men det
bør likevel vurderes om jordmorvakta kan få en mer aktiv rolle også her .

I Tinn har det periodevis vært ustabilitet i bemanningen og utstrakt bruk av vikarer . Det-
te skyldtes for en stor del arbeidsvilkår som ble oppfattet som uakseptable , kortsiktige
arbeidsavtaler og stadig usikkerhet i forhold til om avtalene ville bli forlenget. Også i
Vest-Telemark har det vært bemanningsutfordringer , men disse har vært knyttet til sy-
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kemeldinger av kommune jordmødre . Jordmødre både i Tinn og Vest-Telemark forteller
at i prosjektperioden har de gjort en stor innsats for å dekke opp de manglende vaktene.
Dette har gått på bekostning av andre målsettinger i prosjektet knyttet til faglig utvikling
og samhandling . Flere jordmødre er av den oppfatning at det kreves en tydeligere ledelse
fra sykehusets side både av hoved prosjekt og delprosjekter . Det påpekes et behov for at
ledelsen verdsetter jordmødrenes arbeid, raskt rydder opp ved arbeidskonflikter og at den
sørger for at praktiske forhold er på plass. Vi opplever i likhet med jordmødrene at pro-
sjektorganiseringen er uklar både med tanke på intern struktur og ansvarsplassering. Vi
kan for eksempel ikke fastslå, etter blant annet å ha gjennomført intervjuer og deltatt i
prosjektmøter, hvem som leder styringsgruppen og hvordan de interne prosjekt - og an-
svarsstrukturene er. Eksempelvis synes det som om delprosjektleder i Tinn også har an-
svarsoppgaver i forhold til hovedprosjektet, slik som gjennomføring av kompetanse he-
vende tiltak og innkalling til styringsgruppemøter .

Det har likevel vært noen aktiviteter for å videreutvikle og vedlikeholde fødselskomp e-
tansen hos jordmødre både i Tinn og Vest-Telemark. Det har også blitt holdt kurs for
annet helsepersonell slik som ambulansetjenesten i Tinn . I Vest-Telemark har det vært
gjennomført temakvelder for gravide og for jordmødre. Prosjektene henger likevel etter i
forhold til målsettingene om å styrke den faglige utviklingen og samhandlingen mellom
de to delprosjektene og med annet helsepersonell. I Tinn er det eksempelvis et behov for
et tettere samarbeid med helsepersonell på asylmottaket for å nå kvinnene der i større
grad enn i dag. Noe av årsaken til at samhandling og faglig utvikling ikke har fått høyere
prioritet , er at bemanningsutfordri nger har overskygget andre sats inger i prosjektene. Det
har av jordmødrene forståelig nok blitt ansett som viktigere å bemanne vaktene enn ek-
sempelvis å ha jordmødre til hospitering på sykehus. Dette illustrerer betydningen av å
sikre en stabil og dedikert bemanning med gode rammevilkår , både til beste for brukerne
og slik at jordmødrene kan gis rom til egen kompetanseutvikling og faglig stimuli .

Det er viktig å se svangerskapsomsorg, følgetjeneste og oppfølging i tidlig barseltid under
ett i distriktene . Å arbeide som jordmor langt fra nærmeste sykehus krever en noe annen
type interesse, kompetanse og egenskaper enn å arbeide som sykehusjordmor. En dist-
riktsjordmor vil ofte være involvert i fødselens tidlige forløp , og er i større grad overlatt
til egen kompetanse og erfaring med tanke på medisinske vurderinger og avgjørelser. Be-
redskapstjenestene blir en mellomting mellom jordmoren i distriktene som kjenner sine
gravide godt, og sykehuset hvor man forholder seg til et større antal l kvinner som man
ikke kjenner fødselsforløp og historien til. Samtidig vil modellene vi her har sett på kunne
være gode løsninger for å imøtekomme behovet for tettere oppfølging av mor og barn i
tiden fra utskrivning fra fødested til helsestasjonen kommer inn. Det er viktig å være seg
bevisst hvilken rolle denne typen jordmor har når det rekrutteres til distriktene, noe også
flere av jordmødrene vi har snakket med er opptatt av. Et slikt fokus vil gagne både
jordmødrene, distriktene og samfunnet for øvrig. En mulighet er å rekruttere til slike
jordmorstillinger gjennom spesialisering i jordmorutdanningen eller tilby etterutdanning
for jordmødre. Det er i den sammenheng nødvendig å se på langsiktighet i ansettelsesfo r-
hold, ryddighet i vaktturnus er og konkurr ansedyktig lønn for jordmødre i beredskapstj e-
neste.
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En forutsetning for interkommunalt samarbeid om beredskapen er at geograf iske forhold
gjør at et samarbeid er hensiktsmessig. Ut fra synspunkter som har fremkommet i evalue-
ringen , bør det gjøres vurderin ger rundt Fyresdal sin deltakelse i det interkommunale
vakt samarbeidet i Vest-Telemark . Avstanden i kilometer mellom Fyresdal og Skien er
imidlertid lik uansett om man kjører via Drangedal eller Seljord. Informantene i komm u-
nen er likevel av den oppfat ning at Seljord er en omvei på vei til Skien. Det kan imidlertid
tenkes at reisevaner kan påvirkes dersom reiseavstand en er den samme.

Totalt sett, er prosjektene «Jordmor der mor bor» i Tinn og «Jordmortjenesten i Vest-
Telemark» vellykkede ordninger for å møte nasjonale krav og føringer. Prosjektene har
med andre ord bidratt til å skape en bedre helhet og sammenheng i svangerskaps -, fød-
sels- og barselomsorgen. Det er åpenbare fordeler ved å ha en vakt bered skap som kan
skape trygghet og medisinsk forsvarlighet for gravide, fødende og familier i barseltid ute i
distriktene. På bakgrunn av dette anbefaler vi at prosjektene går over i faste ordninger .
Det er imidlertid av stor betydning at det blir en bedre tydelighet, forutsigbarhet og kon-
tinuitet i den videre oppfølging og drift av ordningene. Strukturene rundt tjenestene lig-
ger nå i hovedsak på plass, slik at fokuset framover kan være på å videreutvikle tjenest e-
ne og å skape trygge og utviklende arbeidsplasser for jordmødrene. Dette vil på sikt gjøre
det attrakt ivt å arbeide som jordmor i distriktene og skape trygge tjenester for familiene.
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1. Innledning

Telemarksforsking har på oppdrag fra Sykehuset Telemark HF evaluert prosjektene
«Jordmor der mor bor» i Tinn og «Jordmort jenest en i Vest-Telemark».

Bakgrunnen for prosjektene er at fødestua på Rjukan sykehus ble lagt ned i 2008 , samt
nasjonale føringer og retningslinjer knyttet til svangerskaps - fødsel - og barselomsorg.
Prosjektene skal vinne erfaring med hensyn til samhandling mellom kommunenes helse-
og jordmortje neste og spesialisthelsetjenesten som kan ha overføringsverdi også til andre
deler av landet.

1.1 Nasjonale retningslinjer og krav for svangerskaps -, fød-
sels- og barselomsorg

En rød tråd i senere års fødselsomsorg i Norge har vært fokuset på brukermedvirkning,
bedre organisering og bedre utnyttelse av ressurser og personell for å oppnå en mest mu-
lig helhetlig tjeneste (Helsedirektoratet, 2010). Sentralt i den politiske og administrative
behandlingen av området står St.meld . nr. 12 (2008 -2009) En gledelig begivenhet , som
blant annet konkluderer med at:

Målet for et sammenhengende tjenestetilbud er ansvarsstruktur og systemer som gir en hel-
hetlig svangerskaps -, fødsels- og barselomsorg. Hensiktsmessige ansvarsstrukturer og virke-
midler må tilpasses områdets egenar t (kap.1.4) .

Årsaken til dette fokuset er at større trygghet hos gravide og fødende har vist seg å ha
innvirkning på både utfall og opplevelse av svangerskaps -, fødsels - og barselomsorg.

En grunnleggende utfordring, som gjør det vanskelig å nå målene fra stortingsmeldingen,
er imidlertid rekrutteringssituasjonen på feltet, der mange kommuner og regioner sliter
med rekruttering til jordmorstillinger og små stillingsbrøker. Dette medfører ofte svake
fagmiljø, tilsettingsforhold som er situasjonsbestemte og personavhengige, vansker med å
fylle vaktlister, ferieavvikling osv. Dette er utfordringer som bl.a. blir pekt på i Helsed i-
rektoratets rapport Utviklingsstrategi for jordmortjenesten. Tjenestekvalitet og kapasitet

(2010) 1. Flere forskningsrapporter peker på at dette er generelle fagkompetanseutfor d-

ringer kommune -Norge står overfor, særlig kommuner og regioner med negativ nærings -
og befolkningsutvikling (se for eksempel Econ, 2008 ). Dette baner dermed vei for nye
måter å løse svangerskaps -, fødsels - og barse lomsorg på.

1
Helsedirektoratet beregner at det vil bli en underde kning av jordmødre på rundt 300 årsverk i 2030, en underdekning

som vil bli større med økt satsing på primærhelsetjenesten. Denne beregningen har heller ikke tatt hensyn til eventuelt
styrket etterspørselsvekst eller vedtaket om å styrke primærhelsetjenesten med tanke på kvalitet og kvantitet. Dette indik e-
rer dermed at anslaget på underdekningen av årsverk er forsiktig.
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Samtidig som mange kommuner møter utfordringer i arbeidet med å rekruttere til jord-
morstillinger, har slike stillinger fått endret innhold. Reisevei til fødested og følgetjeneste
for gravide har vært et sentralt tema ved spørsmål om omgjøring av fødeavdelinger til
fødestuer, også ved midlertidige omgjøringer, som ved sommer - og feriestengninger. I
følge St.meld. nr. 12 (2008 -2009) har omgjøringer til fødestue ført til at færre fødende i
opptakso mrådet kan føde lokalt, noe som har ført til lengre reise for flere. I storting s-
meldingen henvises det til en undersøkelse av Tns gallup fra 2003 , som viste at det er
over 1 times reisevei til fødested i 39 % av kommunene . Helsedirektoratet har anslått at
ca. 8 % av alle gravide i 2008 hadde minst halvanne n times reisevei til fødested. Reiseav-
standen varierer både innen og mellom helseregionene. For å håndtere eventuelle tran s-
portfødsler og samtidig ivareta den fødendes behov for trygghet ved lang reisevei gir slike
kommuner/regioner tilbud om følgetjeneste . Det vises i St.meld. 12 (s. 37) til Nasjonalt
råd for fødselsomsorg som peker på at:

… følgetjenesten har to hovedhensikter. Den ene er å sikre medisinskfaglig forsvarlighet.
Den andre er å skape trygghet for den gravide underveis til fødeinstitusjon. Følgetjenesten
må ha kompetanse i grunnleggende fødselshjelp, dvs. kunnskap om faresignaler, forløsning,
komplikasjoner, samt å ta seg av den nyfødte.

Rådet anbefaler at det organiseres følgetjeneste der hvor det er reisevei til fødested utover
halvannen time, men dette praktiseres noe ulikt i ulike deler av landet. Nasjonalt råd for
fødselsomsorg anbefaler videre at det er de regionale helseforetak ene som må ta ansvar
for denne tjenesten på linje med ambulansetjenesten , og at den praktis ke gjennomførin g-
en for eksempel skjer i samarbeid mellom en eller flere kommuner. Dette følges opp i
St.meld. nr 47 (2008 -2009) Samhandlingsreformen , som oppsummerer med to alternat i-
ver for endret organisering av jordmortjenesten ; enten at kommuner og helseforetak inn-
går avtaler om en jordmortjeneste som sikrer felles utnyttelse, eller at den kommunale
jordmortjenesten forankres i helseforetak:

Regjeringen legger vekt på at kommunene inngår interkommunalt samarbeid der dette er
nødvendig. Dette er en viktig premiss for vurderingene av hvilke oppgaver som kan og bør
legges til kommunene. Dette gjelder også for den lokale jordmortjenesten. Fortsatt komm u-
nal forankring vil underbygge det kommunale ansvar for en helhetlig oppfølging av mor og
barn hvor også jord mortjenesten inngår. Kommunene bør legge til rette for at lokal jordmor
kan ha en sentral rolle i svangerskaps - og barselomsorg i samarbeid med helseforetak, helse-
stasjon og fastlege. For å utnytte jordmorressursene på best mulig måte og sikre likeverdig
tilgang bør mindre kommuner inngå interkommunalt samarbeid. Det vil legge til rette for
bedre tilgjengelighet og en sammenhengende tjeneste dersom helseforetak og kommuner inn-
går avtaler om jordmortjenesten som sikrer felles utnyttelse av ressursene. Avtale ne bør in-
neholde tiltak for å sikre at jordmødre kan opprettholde sin samlede kompetanse i svanger-
skaps-, fødsels - og barselomsorg (avsnitt 6.8.3 ).

I denne sammenhengen kan følgende ordlyd hentet fra samme sted kanskje understrekes:

Kompetanse i fødselsoms org er av særlig betydning i områder med lang reisevei til fødeinst i-
tusjon, og avtalene må inkludere beredskap for følgetjeneste. Avtalene må videre sikre felles
utnyttelse i barselomsorgen slik at lokal jordmor kan ha en sentral rolle i oppfølging av mor
og barn hjemme de første dager etter fødselen i samarbeid med helsestasjon og fastlege (av-
snitt 6.8.3).
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De siste årene har tendensen vært at mor og barn reiser tidligere hjem fra sykehuset enn
før. I en tilsynsrapport fra Helsetilsynet påpekes det at tjene stetilbudet ved fødeinstit u-
sjoner og kommuner ikke er tatt høyde for kortere liggetid på sykehus i barseltiden (Hel-
setilsynet, 2011). Det understrekes videre at det er et gap i tilbudet fra mor og det nyfød-
te barnet reiser fra fødestedet og til helsestasjo nen er i beredskap til å overta oppfølgin g-
en. Helsetilsynet går så langt som å si at:

Brot i tenestetilbodet så kort tid etter ein fødsel trugar pasienttryggleiken. Fødeinstitusjonane
og helsestasjonane må vurdere om risikoen for svikt i tenestene er aksep tabel, og i fellesskap
sjå til at dei gir ei samanhengande barselomsorg. .. For alle kvinner og familier er det viktig
med ein trygg overgang frå sjukehuset til heimen. Barseltida må organiserast på ein måte som
gjer at kvinner med helseproblem etter fødsel blir fanga opp og får tilbod om individuell opp-
følging.

Vi ser at myndighetene legger sterke føringer for hvilke forventninger de har til at helse-
foretak og kommuner sammen finner fram til hensiktsmessige modeller for beredskap for
gravide og oppfølging av mor og barn i barseltid.

Figur 1: Jordmor på vei. Kilde: istockproto .com



14 Evaluering av «Jordmor der mor bor» i Tinn og «Jordmortjenesten i Vest-Telemark»

1.2 Oppfølging av nasjonale retningslinjer om jordmorb e-
redskap i distriktene

1.2.1 Helse Sør-Øst RHF

I Regional plan for en helhetlig svangerskaps -, fødsels - og barselomsorg i Helse Sør-Øst
2011 -2014 gjennomgås status og tiltak for å imøtekomme nasjonale krav og føringer. I
planen blir det referer til modeller for samhandling mellom kommuner og helseforet ak
for å sikre kvalitet og kontinuitet for kvinnene. Samarbeidsavtaler mellom kommuner og
helseforetak om felles utnyttelse av jordmorressurser til kommunale jordmortjenester og
følgetjeneste til fødested, kan være en god løsning. I planen står det:

Sykehusområdene må følge anbefalingene fra Nasjonalt råd for fødselomsorg om å organisere
følgetjeneste der hvor det er reisevei ut over halvannen time til fødested. Sykehusområdene
skal utarbeide avtaler om følgetjeneste i samarbeid med kommunene.

Følgetjenes ten har to hensikter i følge den regionale planen:

1. Sikre medisinskfaglig forsvarlighet
2. Skape trygghet for den gravide underveis til fødeinstitusjon

Det presiseres at følgetjenesten må ha kompetanse innen fødselshjelp og i tillegg kunne ta
seg av den nyfød te.

Prosjektet «Jordmor der mor bor» er omtalt i planen, og det henvises til at det gjennom
prosjektet gis tilbud om oppfølging av jordmor hjemme ved såkalt «tidlig hjemreise » (i
den sammenheng definer som hjemreise innen 24 timer etter fødsel). Det forkl ares videre
at hensikten med prosjektet blant annet er å prøve ut en modell for følgetjeneste, jord-
morberedskap og tidligere hjemreise.

Under gis et utdrag av regionale føringer som har relevans for jordmorberedskap og føl-
getjeneste:

- Områdeplanen skal vekt legge struktur for lokale jordmortjenester og følgetjeneste
- De sykehusområdene som dette er aktuelt for skal utarbeide avtaler om følgetj e-

neste i samarbeid med kommunene
- Sykehusområdene skal ha beredskap for transportfødsler
- Sykehusområdene må legge til rette for at gravide og fødende får oppfylt sine ret-

tigheter til medvirkning og informasjon
- Sykehusområdene og kommunene bør inngå avtaler som sikrer felles utnyttelse i

barselomsorgen
- Nødvendig oppfølging av mor og barn de første dagene etter fødselen må skje i

samarbeid mellom spesialisthelsetjenesten og kommunehelsetjenesten

Det er dessuten føringer i planen knyttet til samhandling med kommunene i utarbeidelse
og gjennomføring av tiltak.
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1.2.2 Sykehuset Telemark HF

Fra 1.1. 2010 overtok helseforetakene ansvaret for følgetjeneste for gravide (Helse - og
omsorgsdepartementet, 2009) . Sykehuset Telemark HF har inngått samarbeidsavtale med
kommunene i Telemark om jordmortjenester. Formålet med avtalen er å sikre en sam-
menhengende svangerskaps -, fødsels - og barselomsorg i Telemark ved å utvikle gode
samarbeidsrelasjoner mellom kommune og sykehus.

I dokumentet står det at samarbeidsavtalen skal bidra til:
- å skape gode pasientforløp
- å styrke jordmortjeneste n i kommunene, spesielt innenfor barselomsorgen
- å samordne jordmortjeneste i kommunene og helseforetak
- at den gravide, fødende og barselfamilien får lik kvalitet på tjenesten uavhengig

av bosted
- å etablere lovpålagt følgetjeneste for gravide
- å etablere gode samarbeidsarenaer

I avalen står det at sykehuset har ansvar for følgetjeneste fra kommuner med reisevei på
halvannen time eller mer til fødested, og at følgetjenesten er et samarbeid med lokale
jordmødre. Kommunen på sin side, har ansvar for å bidra med kommunale jordmødre
inn i sykehusets følgeberedskap inntil sentrale avklaringer rundt følgetjenesten er gjort .

1.3 Prosjekter for jordmorberedskap og følgetjeneste i Tinn
og Vest-Telemark

Med bakgrunn i nedleggelsen av fødestua på Rjukan sykehus, starte t Helse- og omsorg s-
departementet et forprosjekt 1.1.2009. Dette prosjektet skulle kartlegge behov og bygge
opp en modell for beredskap ved oppstart av fødsel og for ny barselomsorg for komm u-
nene Tinn, Vinje og Tokke . Tidligere jordmor ved Rjukan sykehus, Lisbeth Strømme , ble
prosjektleder. I april 2010 startet prøveprosjektet «Jordmor der mor bor».

1.3.1 Målsettinger

Overordnede målsettinger i prosjektet er:

Utvikle og etablere en kvalitetssikret modell for helhetlig svangerskaps -, fødsels - og bar-
selomsorg, inkludert følgetjeneste for kommunene Tinn, Tokke og Vinje. Prosjektet skal
vinne erfaring med hensyn til samhandling mellom kommunenes helse- og jordmortjene s-
te og spesialisthelsetjenesten, som kan ha overføringsverdi også til andre deler av landet.
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Delmål i prosjektet er:

Delmål 1: Bygge på relevant, pålitelig og oppdatert kunnskap og erfaring

Delmål 2: Sørge for at tjenestene er trygge og sikre, samt bygger opp under mors og

barnets behov i barseltiden

Delmål 3: Involvere brukere og gi dem innflytelse både på system- og individnivå

Delmål 4: Sikre god samordning og kontinuitet i tjenestetilbudet

Delmål 5: Sikre god ressursutnyttelse slik at brukeren og samfunnet får mest mulig

gevinst.

Delmål 6: Sikre tilgjengelige tjenester og rettferdig fordeling slik at alle har samme

mulighet til å oppnå et godt resultat

Under hvert av delmålene listes det opp forslag til aktiviteter og temaer. Det har imidle r-

tid ikke blitt arbeidet med alle delmålene fordi prosjektet ikke fikk innvilget hele det om-

søkte beløpet.

1.3.2 Utvikling til to prosjekter og modeller

Fra oppstarten av prosjektet i Tinn i 2010 var det imidlertid klart at følge- og bered-
skaps tjenesten ikke kunne være felles for de tre kommunene. Årsaken til dette var fylkets
geografi, der aksen mot fødeavdelingen i Skien fra Tinn er forskjellig fra de to andre
kommunenes reisevei. Tinn ble derfor forsøkskommune alene, siden man anså at kom-
munen ikke hadde noen mulige samarbeidende kommuner langs veien til fødested. Dette
fordi de andre kommunene mot Skien har så kort vei at de ikke omfattes av kravet om å
tilby følgetjeneste.

Høsten 2011 etablerte Vinje og Tokke, sammen med Seljord, Kviteseid og Fyresdal et
delprosjekt , «Jordmort jenest en i Vest-Telemark » etter modell fra Otta i Gudbrandsdalen.
Dette innebar et felles interkommunalt vaktsamarbeid med jordmødre lokalisert i Syke-
huset Telemarks HF sine lokaler i Seljord (sammen md Distrikts psykiatrisk senter). Pro-
sjektet startet i januar 2012.

“Jordmor der mor bor” er i dag derfor i realiteten to parallelle, ulike prosjekter og mo-
deller for å følge opp kravene til jordmorberedskap og følgetjeneste. De to vil i det føl-
gende derfor omtales og vurderes separat.

Kartet på neste side viser kommuner og steder i Telemark og aktuelle deler av Buskerud
og Aust -Agder.



Evaluering av «Jordmor der mor bor» i Tinn og «Jordmortjenesten i Vest-Telemark» 17

Figur 2: Kart over Telemark og deler av Aust -Agder og Buskerud . Kilde: gulesider.no
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De to prosjektene har ulike utgangspunkt og de tilbyr til dels ulike tjenester.

Tabellen under gir en kort oversikt over jordmortjenestene i de to delprosjektene.

Tabell 1: Sammenfatning av jordmortjenestene i prosjektene i Tinn og Vest-Telemark

Tinn Vest-Telemark

Lokalt behov Erstatning for tidligere
føde - og barseltilbud i
Rjukan

En strukturert og mindre
sårbar beredskaps -
ordning

Tjeneste * Vaktberedskap for gra-
vide, fødende og i tidlig
barseltid ved akutte situ-
asjoner

*Følgetjeneste til fød e-
sted, evt i møte med am-
bulanse

*Tett oppfølging ved tid-
lig hjemreise (innen 24 t
etter fødsel)

* Frivillig hjemmebesøk
av jordmor inntil dag 5
etter fødsel

* Vaktberedskap for gra-
vide, fødende og i tidlig
barseltid ved akutte situa-
sjoner

* Følgetjeneste til fød e-
sted, evt. i møte med am-
bulanse

Arbeidsform * Telefonkonsultasjoner

* Kan ta imot kvinnen i
egne lokaler på Rjukan
sykehus

* Responstid 1 time

*Reiser ved behov hjem
til kvinnen

* Telefonkonsultasjoner

* Kan ta imot kvinnen i
egne lokaler på DPS i Sel-
jord

* Responstid 30 minutter
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1.3.3 Prosjektorganisering

Helse - og omsorgsdepartementet var tidligere eiere av prosjektet «Jordmor der mor bor» .
Hovedprosjektet med delprosjekt i Tinn og i Vest-Telemark eies nå av Sykehuset Tele-
mark. Helseforetaket har således hatt ansvar for utarbeidet skriftlig informasjonsmater i-
ell ovenfor kommunene og ovenfor de gravide.

Prosjektet er organisert med en styringsgruppe for hovedprosjektet «Jordmor der mor
bor» og en prosjektgruppe til henholdsvis «Jordmor der mor bor» i Tinn og «Jordmort e-
nesta i Vest-Telemark». I vedlegg er en oversikt over deltakere i styr ingsgruppa og i pro-
sjektgruppene.

Prosjektet i Tinn har fått midler fra Helse - og omsorgsdepartementet og senere fra «sa m-
handlingspotten» . Prosjektomfanget har imidlertid blitt redusert i forhold til opprinnelig
innhold siden det ikke ble innvilget midler til alle satsningene. Dette innebærer at pro-
sjektet ikke har arbeidet med alle delmålene slik forespeilet. På den annen side har pro-
sjektet ekspandert til å omfatte flere kommuner. Fra 2012 ble det bevilget midler fra He l-
se Sør-Øst og det ble oppstart av «Jordmort jenesten i Vest-Telemark» linket opp mot
«Jordmor der mor bor».

Kommunene:

Tinn Vinje Tokke Seljord Kviteseid Fyresdal

Figur 3: Deltakende aktører i samarbeidsprosjektene
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2. Om evaluerings prosjektet

2.1 Målsettinger , hensikt og problemstillinger

Målet med evalueringsoppdraget er å vurdere brukertilfredsheten med prosjektene
«Jordmor der mor bor» i Tinn og «Jordmort jenesten i Vest-Telemark». Evalueringen
skal også se på om prosjektene har ført til økt samhandling mellom aktører. Evaluerin g-
en vil således i størst grad vurdere delmål 1-4, i avsnitt 1.3 .

Hensikten med evalueringen er å være et innspill i drøftelsene om prosjektene skal vider e-
føres i form av fast drift.

Evalueringen vil belyse følgende problemstillinger:

- I hvilket omfang benyttes de ulike tilbudene av gravide, fødende og i barseltid?
- Hvorfor / hvorfor ikke benyttes tjenestene?
- Er informasjonen som gis tilstrekkelig?
- Hvor tilfreds er brukerne med tilbudene?
- Opplever bruker ne økt trygghet?
- Er det behov for tjenestene som blir tilbudt i prosjektene?
- Hvilken betydning har forhold knyttet til organisering og rekruttering av jordmødre

for brukertilfredsheten?
- Har prosjektet ført til økt samhandling mellom helsepersonell?
- Stimule rer prosjektene til styrkede fagmiljø er og faglig utvikling?
- Er det grunnlag for en videreføring av prosjektene med overgang til fast drift?

Evalueringen omfatter altså ikke en vurdering av den ordinære svangerskapsomsorgen
som kommunene tilbyr. Den vil heller ikke berøre økonomiske forhold knyttet til pro-
sjektene. Det ligger i rammene for evalueringsprosjektet at det er et fokus på brukerper s-
pektivet , men vi vil også vurdere organisatoriske og rekrutteringsmessige forhold i den
grad disse er relevante for brukerne. Hvorvidt prosjektene har ført til økt samhandling og
faglig utvikling vil også bli belyst , siden dette vil ha betydning for kvaliteten på tjenest e-
tilbudet .

Det har i evalueringsprosjektet ikke vært rom for vurderinger rundt aktivitetene og resul-
tatene i Tinn og Vest-Telemark sett i sammenheng med hvordan andre kommuner og re-
gioner løser tilsvarende utfordringer.

2.2 Metode

Evalueringen er gjennomført ved bruk av ulike datakilder for å få et bredt datatilfang.
Dette har vært dokumentstudier, elektro nisk spørreundersøkelse til brukere , samt inte r-
vju av brukere og jordmødre. Forskerne har også deltatt på ett styringsgruppemøte i Tinn
og ett i Vest-Telemark.
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I evalueringer av offentlige tjenestetilbud snakker man gjerne om strukturkvalitet (til-
gjengelighet, informasjon, samarbeid m.m.), prosesskvalitet (brukermedvirkning, respekt,
pålitelighet) og resultatkvalitet (resultat for brukeren). Til sammen vil disse aspektene
vise den opplevde kvaliteten på tjenesten fra brukernes side. Alle perspektivene er ivare-
tatt i intervjuguider og spørreundersøkelser, men vi har i formidlingen av resultatene ikke
funnet det hensiktsmessig å gjøre denne inndelingen.

2.2.1 Dokumentstudier og rapporteringer

Som bakgrunnsinformasjon er det lagt til grunn stortingsmeldinger og andre nasjonale
dokumenter, prosjektplaner og prosjektoppsummeringer.

Dokumentene er i hovedsak:

- Stortingsmelding nr. 12 (2008 -2009) En gledelig begivenhet
- Stortingsmelding nr. 47 (2008 -2009) Samhandlingsreformen
- Utviklingsstrategi for jordmortjenesten. Tjenestekvalitet og kapasitet.
- Følgetjeneste for gravide og fødende. Brev fra Helse- og omsorgsdepartementet

12.2009.
- Korleis tek fødeinstitusjonen og kommunen vare på behova til barselkvinna og det

nyfødde barnet i barseltida? Rapport fra Helsetilsynet .
- Regional plan for en helhetlig svangerskaps -, fødsels - og barselomsorg i Helse Sør-Øst

2011 -2014.
- Delavtale om jordmor tjenester mellom Sykehuset Telemark Helseforetak og komm u-

nene i Telemark
- Pilotprosjekt plan for «Jordmor der mor bor»
- Rapport om samhandlingsprosjekt «Jordmor der mor bor» fram til og med 2011 .
- Rapport fra besøk på «Regional jordmorvakt», Otta.
- Prosjektpla n, samhandling i Vest-Telemark .

2.2.2 Spørreundersøkelse

For å kartlegge erfaringer og synspunkter fra brukere av jordmortjenestene er det gjen-
nomført en elektronisk spørreundersøkelse (SurveyXact) til brukere. I Tinn har mott a-
kerne av skjemaet vært de som har født fra og med 2010 og fram til og med sommeren
2012, dvs i hele prosjektperioden for «Jordmor der mor bor». Mottakerne i Vest-
Telemark har vært de som fødte fra og med 2011 og fram til og med sommeren 2012. I
Vest-Telemark startet det nye tilbudet med vaktordning fra januar 2012, slik at vi for
denne regionen også har med respondenter fra før tilbudet startet . På den måten kan vi
sammenlikne tilfredsheten før og etter at prosjektet startet.

Det er jordmødrene i den enkelte kommune som har stått for innsa mlingen av
epostadresser. Et fåtall av de som har født valgte å avstå fra å oppgi sin epostadresse for
å motta undersøkelsen, mens andre har det ikke vært mulig å få kontakt med for å spørre
om epostadresse. Antall respondenter i Tinn var 103 personer og andelen som besvarte
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undersøkelsen var 62 prosent. I Vest-Telemark var det 155 personer som fikk tilsendt
undersøkelsen, mens svarprosenten var 72 prosent.

Det er en svakhet med spørreundersøkelsen at vi ikke har kunnet få synspunkter fra asyl-
søkere. Disse behersker i liten grad norsk og har ofte ikke noen epostadresse. Vi har der-
for forsøkt å innhente opplysninger fra denne gruppen ved hjelp av intervjuer.

2.2.3 Intervjuer og møter

Det har blitt gjort intervjuer av 14 personer som har benyttet seg av jordmortje nestene, 7
i Tinn og 7 i Vest-Telemark. Ett av intervjuobjektene i Tinn var asylsøker.

Telemarksforsking har deltatt i ett møte i styringsgruppa for Vest-Telemark og ett møte i
styringsgruppa for Tinn. Dette har gitt god bakgrunnskunnskap om delprosjektene og
mulighet for å møte flere av de involverte aktørene. Alle de 8 jordmødrene som er med i
turnusordningene er intervjuet , også de som er sykemeldt . I tillegg har prosjektleder ved
Sykehuset Telemark HF og helsesøster på asylmottaket i Tinn blitt intervju et.
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3. Nærmere om prosjektene i Tinn
og Vest-Telemark

Prosjektet «Jordmor der mor bor» i Tinn har pågått i 2,5 år og prosjektet «Jordmortj e-
nesten» i Vest-Telemark» kun i 0,5 år. I Vest-Telemark er således erfaringen med de nye
ordningene svært begrenset, og ordningene har ikke hatt mulighet til å «sette seg» før det
nå blir evaluert.

Beskrivelsene i de påfølgende kapitlene bygger i stor grad på prosjektdokumenter og in-
tervjuer av jordmødre og prosjektledelse, samt deltakelse på styringsgruppemøter.

3.1 Delprosjekt «Jordmor der mor bor» i Tinn

«Jordmor der mor bor» ble startet i april 2010 og varer ut 2012.

Hovedsatsningene i Tinn -prosjektet er:

- Følgetjeneste
- Tett oppfølging ved tidlig hjemreise (innen 24 timer etter fødsel)
- Frivillig hjemmebesøk innen 5. dag
- Faglig samarbeid/samhandling

Figur 4: Jordmor og delp rosjektleder i Tinn. Foto: Stine Solbakken.
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I Tinn er det omtrent 50-60 fødsler per år. Flesteparten føder på Sykehuset Telemark i
Skien, men mange velger også Kongsberg sykehus.

Informasjon om ordningene

Jordmødrene informerer skriftlig og muntlig om ordningene på de ordinære svang-
erskapskontrolle ne. Spesielt i en fødselsforberedende samtale i svangerskapsuke 36 disku-
teres ulike alternativer for fødselssituasjonen. Denne samtalen er av lengre varighet og er
en slags fødselsundervisning (erstatter svangerskapskurs). I møtet med fremmedspråklige
beny ttes tolk ved behov , og disse formidler informasjon om beredskapstjenesten. Hels e-
søster ved asylmottaket har inntrykk av at de gravide vet for lite om ordningene og at
disse kunne vært illustrert med bilder eksempelvis. Fremmedspråklige vet generelt lite om
norske forhold (pappaen sin rolle, skyss, overnatting etc) og mange er analfabeter. Det
fortelles at kommunikasjonen har blitt bedre den siste tiden, men at deres gruppe trenger
tydelig og gjentatt informasjon.

Det arbeides per tiden med en felles hjemme side for beredskapstjenestene i Tinn og Vest-
Telemark.

3.1.1 Beskrivelse av tjeneste

Det er en rekke aktiviteter og tjenester som tilbys for å komme hovedsatsningene i pro-
sjektet i møte:

- Mulighet for den gravide til å ta kontakt ved akutte situasjoner under svangerskapet
- Vurdering av jordmor før reise til fødested (over telefon, i lokalene på Rjukan syke-

hus eller ved hjemmebesøk)
- Evt. organisering av ambulansetransport og varsling av sykehus
- Følge av jordmor til fødested, evt. komme den fødende i møte i ambula nse
- Tett oppfølging i hjemmet ved tidlige hjemreise , dvs innen 24 timer etter fødsel (in-

nebærer taking av føllings test, ammeveiledning, veiing av barn, observering av gul-
farge, mors restituering m.m.)

- Frivillig hjemmebesøk og oppfølging inntil dag 5 i barseltiden når helsestasjonen tar
over (ammeveiledning, veiing av barn, observering av gulfarge, mors restituering
m.m.)

- Rapportering til helsestasjonen
- Bistår annet helsepersonell med jordmorrelaterte problemstillinger

Jordmødrene i Tinn har hjemmevakt, og besvarer telefonhenvendelser hjemmefra . De har
nå ett felles vaktnummer. Ved behov for undersøkelse og nærmere veiledning reiser
jordmor hjem til brukerne , eller møter dem i sine lokaler på Rjukan sykehus. Responst i-
den er 1 time, og jordmødrene har lav terskel for å møte opp.

Følge av jordmor er en behovsprøvd tjeneste som tilbys dersom fødselen går raskt fram-
over, eller at kvinnen ikke er trygg på å reise alene. Alle asylsøkere blir transportert i am-
bulanse da disse ikke har eget transportmiddel.
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Delprosjektleder forteller at det for mange kvinner ble opplevd som et «tomrom» da bar-
seltilbudet ved Lykkeliten i Rjukan ble lagt ned. Tilbudet om frivillig hjemmebesøk inntil
dag 5 etter fødsel skal bidra til å fylle dette gapet i tjenestetilbudet. Mulighet en for å få
tett oppfølging ved tidlig hjemreise (innen 24 timer etter fødsel) har i svært liten grad
blitt benyttet, noe som til en viss grad kan begrunnes i liten kunnskap om dette tilbudet
ved sykehuset. Den lange reiseveien fra sykehus til hjemsted og familie har imidlertid
gjort at flere nå drar tidligere hjem fra barselavdeling , enn da det var et lokalt føde- og
barsel tilbud.

Legene benytter også jormorberedskapen ved spørsmål, og jordmødrene forklarer at le-
gene har respekt for jordmors kunnskap.

Brukerne uttrykker overfor jordmødrene at de er glade for å ha beredskapstilbudet i
Tinn, og at de ikke må reise til Skien dersom det skulle være behov for jordmortjenester
utenom de to dagene med kontortid for jordmor. Det er imidlertid et stort savn for jord-
mødrene at fødestuen Lykkeliten er lagt ned, men de ønsker å gjøre det beste ut av situa-
sjonen slik den er nå.

I følge rapporten for 2011 og statistikk for 2012 ser vi at jordmødrene i stor grad benyt-
tes til å gjøre vurderinger ved fødselsstart, og mange har følge av jordmor til sykehus. I
Tinn utgjør oppfølging av mor og den nyfødte en forholdsvis stor del av aktiviteten.
Mange ønsker at jordmor kommer på hjemmebesøk, og flere ønsker også oppfølging ut
over dette ene besøket, gjerne knyttet til ammeproble mer. Det forklares at de som mottar
hjemmebesøk er takknemlige for tilbudet.

Det var et ønske å få satt i gang flere tiltak i 2011, men på grunn av bemanningssituasj o-
nen har det i følge prosjektleder i Tinn ikke latt seg gjøre. Ønskede tiltak er eksempelv is
å arbeide overfor gravide asylsøkere, og gjennomføre kurs med tema «Gleden ved å
føde» for å møte økende fødselsangst. En tettere kontakt med asylmottaket for å komme
mer i kontakt med de fremmedspråklige kvinnene, er imidlertid under planlegging.

3.1.2 Orga nisering og bemanning

I Tinn er det lagt til grunn en turnusordning med tre jordmødre, hvor jordmødrene job-
ber over flere dager for så å ha en friperiode. Jordmødrene har hjemmevakt , enten hjem-
me hos seg selv eller i pendlerleiligheten nær Rjukan sykehus . Turnusen innebefatter or-
dinær svangerskapsomsorg to dager i uken i tillegg til døgnkontinuerlig beredskapsvakt.
Kommunen kjøper sine tjenester innen svangerskapsomsorg av Sykehuset Telemark. Den
kommunale svangerskapsomsorgen ble tidligere kjøpt av Rjukan sykehus, og siden det
var en velfungerende ordning ble den videreført etter at fødeavdelingen ved sykehuset ble
nedlagt. En av jordmødrene fungerer som prosjektleder i 40 prosent stilling, med 60 pro-
sent avsatt til vakttjeneste og kommunalt jordmorarbeid. Prosjektleder har hatt fast an-
settelse i Sykehuset Telemark HF, mens de øvrige har hatt tidsbegrensede arbeidsavtaler
med sykehuset.
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Prosjektet har i prosjektperioden hatt vesentlige bemanningsutfordringer og stor bruk av
vikarer. Dette har innebåret sykemeldinger, oppsigelser og ut strakt overtidsarbeid. I
lange perioder i 2010 og 2011 sto kommunen i praksis uten jordmordekning. I følge
jordmødrene hadde denne ustabiliteten flere årsaker, men hovedsakelig utydelighet fra
Sykehuset Telemark sin side om bevilgninger til prosjektet , og om videreføringer av ar-
beidsavtaler og misnøye om innholdet i arbeidsavtalene. Dette førte til sporadisk bruk av
vikarer fra andre deler av landet og fra Sverige. På det meste var det 7 ulike vikarer i lø-
pet av et år. I følge jordmødrene førte dette førte til mye misnøye blant de gravide, spesi-
elt i 2011.

I rapporten fra 2011 (s. 8) står det at:

Kvinnene reagerer på nye ansikter hver gang de kommer til kontroll, og kontinuitet og en hel-
hetlig tjeneste som er noe av vår målsett ing blir ikke oppfylt.

Dette beskrives slik av delprosjektleder:

De gravide møtte på denne tiden stadig nye jordmødre, fikk forskjellig informasjon og var ty-
delig misfornøyde.

Følelsen av trygghet og å være ivaretatt er viktig i den situasjonen kvinnene er. Et stadig
skifte av jordmødre på svangerskapskontrollene spesielt, mener jordmødrene at vil ha
negativ innvirkning på brukertilfredsheten. Helsesøster på asylmottaket understreker
kvinnene der har syntes det har vært vanskelig å forholde seg til mange nye jordmødre.
Dette gjelder særlig i vanskelige saker knyttet til overgrep og liknende, hvor det er slit-
somt å fortelle historien sin gjentatte ganger.

Det ser imidlertid ut til at bemanningssituasjonen i Tinn er i ferd med å stabilisere seg, og
at arbe idsavtalene er akseptable for jordmødrene. Det har blitt arbeidet for å få på plass
avtaler som er mer på linje med dem som annet beredskapspersonell har. Dette innebærer
blant annet at overtidsgodtgjørelse ved utrykning ble tatt inn igjen etter først å ha blitt
tatt ut. Det er bestilt en leasingbil til jordmortjenesten, slik at de ikke må benytte egen bil
i tjenesten. Det er også tilgjengelig en leilighet til de jordmødrene som ikke er fast bosatt i
Tinn. Dette anses å være arbeidsordninger som må til for å kunne rekruttere jordmødre
til denne typen beredskap , og for at man skal ville arbeide som jordmor i en distrikt s-
kommune. For å sikre rekrutteringen understreker jordmødrene dessuten betydningen av
å se følgetjeneste, beredskap og svangerskapskontroll i sammenheng.

Det er nå tre jordmødre som dekker opp turnusen og alle disse er tilfreds e med sin ar-
beidssituasjon. Én av jordmødrene mener imidlertid det er tungvint med to arbeidspla s-
ser, både på helsestasjonen og på sykehuset, og at alt burde foregå på helsestasjonen. Det
påpekes også at det er slitsomt å gå i vakt over flere dager i strekk, og at dette fremdeles
ikke er godtgjort nok.

Det påpekes i prosjektrapporteringen for 2011 at det er viktig å ha aktiv arbeidstid (det
vil si er i kontakt med mor og evt. barn) ut over de to dagene med svangerskapskontro l-
ler. For å øke rekrutteringen og få et meningsfylt arbeid beskrives det som viktig å ha fle-
re oppgaver som medfører kontakt med mor og barn. En av satsningene i så måte ble ut-
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deling av vaktlister fra uke 36 slik at de som skal føde kan ta kontakt ved spørsmål kny t-
tet til fødselen, oppstart av fødsel, problemer etter hjemkomst samt tilbud om frivillig
hjemmebesøk av jordmor inntil dag fem. De sistnevnte kan komme inn som en erstatning
eller supplement til sykehusenes barselavdeling og -poliklinikk. Mer aktiv arbeidstid for
jordmødrene blir understreket å være positivt både for brukerne og for jordmødrene.

Delprosjektleder forklarer:

Bemanning og rekruttering har vært et tilbakevendende tema på alle styrem øter i prosjektet.
Uten faste og forutsigbare jordmorstillinger vil ikke problemet bli løst. Det er viktig å se den
kommunale svangerskapsomsorgen og følgetjenesten i sammenheng. Ingen vil jobbe med en
calling i lomma uten annen aktiv tjeneste enn å følge i ambulansen.

3.1.3 Momenter til eventuell videreføring

Jordmødrene i Tinn er av den oppfatning at tjenestene som nå er under utprøving, bidrar
til bedre kontinuitet i forløpet med svangerskap, fødsel og barseltid. De er alle enige om
at prosjektet bør komme over i en fase med fast og forutsigbare drift. Framover ønsker
de blant annet å styrke samarbeidet med asylmottaket og å komme i gang med hospit e-
ringen på sykehuset.

3.2 Delprosjekt «Jordmortenesta i Vest-Telemark»

I januar 2012 ble prosjektet «Jordmortenesta i Vest-Telemark» opprettet som et delpr o-
sjekt under «Jordmor der mor bor». Alle kommunene i Vest-Telemark med unnta k av
Nissedal er med, det vil si Fyresdal, Kviteseid, Seljord, Tokke og Vinje. Prosjektets varig-
het er fra 1.1.2012 -31.12.2012 – altså kun ett år. Planen var oppstart høst 2011, men
forsinkelser gjorde at det ble oppstart i januar 2012.

Målet med prosjektet er i følge prosjektplanen å «prøve ut drift av et felles beredskap s-
samparbeid i Vest-Telemark i lokalene til DPS i Seljord» , både for å gi fødende et helhet-
lig og hensiktsmessig tilbud og for å møte utfordringer knyttet til jordmødrenes arbeid s-
tids- og rekrutteringssituasjon.

I prosjektperioden skal det prøves ut og gi svar på:

- Felles vaktberedskap
- Vaktturnus og ressursbruk
- Ulike typer svangerskapskurs
- Poliklinikk for barselomsorg
- Brukerundersøkelser
- Framtidig finansiering av følgeberedskap
- Organisasjonsform og tilsettinger
- Felles journal mellom sykehus og kommunene
- Faglig samarbeid m.m.
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Prosjektet innebærer i hovedtrekk en vaktordning med base i Seljord som kan bistå i
akutte situasjoner både i svangerskap og barsel, samt ha en følgetjeneste fra Seljord.

Modellen i Vest-Telemark er delvis bygget på hvordan man løser liknend e utfordringer
nord i Oppland . Jordmødrene fra Kviteseid, Tokke og Vinje var på befaring hos regional
jordmorvakt i Otta i Gudbrandsdalen før prosjektstart. Etter besøket var de i hovedsak
svært positive til organiseringen og det faglige innholdet i denne ordningen. Bl.a. skriver
de (Brekke, Lofstad & Scherpernisse, 2011):

Me er alle einige om at dette vaktsystemet virkar svært fint både for jordmødrene
og for brukarane. For jordmødrene vil eit slikt vaktsamarbeid bety svært mykje.
Meir ordna arbeidstid/fri tid og betre fagmiljø. Dette er også i tråd med nasjonale
føringar som peikar på ein betydeleg styrking av den kommunale jordmortjenesta i
form av betre utnytting av ressurser og personell for å oppnå ein betre heilheitlig
teneste. Små kommuner bør samordn e seg og lage robuste fagmiljø og jordmorre s-
sursene bør samle seg i større einingar med vaktberedskap heile året. Dette er fra m-
tidsretta og vil sikre rekruttering av jordmødre. … Tokke, Vinje, Seljord og Kvi-
teseid ligg geografisk godt til rette for eit slikt samarbeid.

Samhandlingskoordinatoren i Vest-Telemark forberedte et felles saksfremlegg for politisk
behandling i kommunene om tilslutning til prosjektet om felles jordmorvakt for komm u-
nene Fyresdal, Kviteseid, Seljord, Tokke og Vinje.

Vi refererer til deler av den felles saksfremstillingen , her representert ved fremstillingen i
Tokke kommune (Helse- og sosialutvalget, utvalssak 11/16 , 30.08.2011) :

Stodai Vest-Telemark

VinjeogTokkeharbådejordmor i 100%stilling.Deter eit vaktsamarbeidmellomkommuna-
ne,mendet er ikkjetekehøgdefor ferie og fritid. Utgangspunktmedfordelingaer 40%aktiv
tenesteog60%vaktberedskap.Jordmori Vinjeer busett i Bøog harvaktderfrå.Kviteseidhar
100%stillingogSeljordhar50%,meningenvaktberedskap for følgjeteneste.Jordmødrenefår
eit årlegkronebeløpfor å veratilgjengelegfor dei gravide.

Fyresdalhar75%stillingmedterminvakter,dvsat jordmor er tilgjengelegfor dengravide5
dagarfør termin ultralyd, til fødselhar funnested.Nissedalhar jordmor i 25%stilling.Deter
ikkjeetablert vaktberedskapfor følgjeteneste.

I dei 5 kommunanei samarbeidet(utanNissedal)er snittet påfødande133dei sistefem år.

Einhar frå våren2011gått inn i eit samarbeidmedTinnprosjektet”Jordmorder mor bor” – av
di departementetynskteå kanaliseremidlargjennomdette prosjektet,menògfor å styrkeeit
faglegsamarbeid.

….
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Helsedirektoratetanbefalerå samletenestetilbodeti eit geografiskområde,ogdet henvisestil
at regelenbørværeat ingenjordmor aleneutgjøren jordmorteneste,seierdei.Å samledelar
avjordmortenestai eit interkommunaltvaktsamarbeidi Vest-Telemark,vil vereeit stort skritt
vidarei denneretninga.

….

Beslutningen om å etablere et interkommunalt samarbeid om jordmor beredskap møtte
stor tilslutning i kommunene. I Tokke var det imidlertid noe mer politisk og faglig disku-
sjon enn i de øvrige kommunene . Likevel var det en forståelse for sårbarheten ved å ha en
følgetjeneste basert på en enkelt jordmor , slik ordningen var dengang . Også i Seljord var
det debatt, men denne gikk på om hvorvidt kommunen ville øke sin jordmorstilling for å
kunne delta i jordmorsamarbeidet. Det var imidlertid et stort engasjement blant innby g-
gerne i kommunen om å få på plass en følgeordning som kunne øke tryggheten for de
gravide (Vest-Telemark blad 18.6.2011) .

Figur 5: Dalen i Tokke kommune. Kilde: www.vest -telemark.no

Seljord og Kviteseid hadde også et vaktsamarbeid tidligere , men dette samarbeidet fung-
erte dårlig i følge jordmødrene , blant annet på grunn av tunge vakter. Samarbeidet ble
formelt oppløst og kommunene gikk over til at jordmor var «tilgjengelig» (i praksis var
det vakt, men med løsere organisering) fram til jordm or vakta ble etablert.
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En av jordmødrene i dette tidligere vaktsamarbeidet forteller:

Jordmødrene «la opp livet» etter terminlista og arbeidet på dugnad ettersom det var fødsler.
Overgangen til det nye systemet med jordmorvakt var stor. Men paradokset er vel at brukerne
nok var fornøyde tidligere også. De fleste visste ikke hvor dårlig denne organiseringen var for
jordmødrene.

Vinje og Tokke har begge lang erfaringer med samarbeid om følgetjeneste og jordmora r-
beid i distriktet. Ulempen var i følge en av jordmødrene, at de slet med tunge beredskaps -
og vaktplaner som var veldig personavhengig for å lykkes. Samtidig ga ikke ordningen
full dekning av tjenesten. Legevakten dekket derfor opp noe av tiden. Om dette vaktsa m-
arbeidet sier en av jordmødrene:

Vi var to som hadde vakt før, men hadde veldig mye vakt. Det var en sårbar ordning, for ek-
sempel hvis de ble syke. Det er mye bedre nå. Ordningen som var før var for eksempel nesten
umulig å kombinere med familieliv, små unger osv.

I Fyresdal har det tidligere vært diskutert et vaktsama rbeid med Nissedal kommune, men
det har aldri blitt noe samarbeid.

Informasjon om tjenestene

De gravide gis skriftlig og muntlig informasjon om ordningene av jordmødrene når de er
på svangerskapskontroll. Spesielt i fødselssamtalen i svangerskapsomsorgen blir det in-
formert mye om ordningen i følge jordmødrene. Informasjonen til fremmedspråklige kan
forbedres mener flere av jordmødrene . Det pekes på av noen at det er viktig at komm u-
nejordmødrene er med i vaktordningen, slik at vedkommende har eierskap og god kun n-
skap om den. Kontaktinformasjon til jordmorvakta har dessuten fast spalteplass i Vest-
Telemark blad. I tillegg har det vært flere avisoppslag om ordningene, både med positiv
og negativ vinkling på prosjektet. Noen av kommunene har informasjon om vakt ord-
ningen på sine hjemmesider , mens andre har informasjon om jordmortjenesten på sine
hjemmesider som er feil i forhold til hva som i dag tilbys . Sistnevnte kan bidra til å un-
dergrave ordningen og føre til færre henvendelser .

Det arbeides per tiden med en felles hjemmeside for beredskapstjenestene i Tinn og Vest-
Telemark.

3.2.1 Beskrivelse av tjenestene

Tabellen på neste side viser gjennomsnittlig antall fødsler per år i de samarbeidende
kommunene.
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Tabell 2: Gjennomsnittlig antall fødsler per år i Vest-Telemark siste 5,5 år. Kilde: Samhandlingskoordinator
Sissel Bitustøyl

Kommune Årlig gjennomsnitt

Fyresdal 12

Kviteseid 21

Seljord 30

Tokke 23

Vinje 43

(Nissedal) (13)

Når vi trekker ut Nissedal, er gjennomsnittlig antall fødsler i Vest-Telemark ca 130 per
år.

Helseforetakets lokaler på DPS i Seljord ble tilrettelagt for utprøving av den nye inter-
kommunale samhandlingsmodellen i Vest Telemark. Vakta tilbyr tjenester i akutte situa-
sjoner under graviditet og barseltid i helger, kveld og natt når helsestasjonen er stengt.

Mer konkret tilbyr jordmorvakta følgende tjenester:

- Mulighet for den gravide til å ta kontakt ved akutte situasjoner under svangerskapet
- Vurdering av jordmor før reise til fødested (over telefon eller i lokalene i Seljord)
- Et rom hvor mor og far kan oppholde seg mens de venter på videreføring til fødested
- Evt. organisering av ambulansetransport og varsling av sykehus
- Følge av jordmor til fødested, evt. komme den fødende i møte i ambulanse
- Oppfølging i bar seltid over telefon eller i lokalene til jordmorvakta (ammeveiledning

osv)
- Bistå annet helsepersonell med jordmorrelaterte problemstillinger
- Arrangere temakurs for gravide og helsepersonell: svangerskapskurs, tematiske kurs

eksmpelvis om bekkenløsning, fødselforberedelse m.m.

Fra prosjektstart og fram til sommeren fikk de gravide vaktlister med telefonnummer til
jordmor på vakt, mens det fra sommeren 2012 har blitt opprettet ett felles telefonnu m-
mer. Dette beskrives som positivt slik at det blir mer oversiktlig hvor man tar kontakt.
Responstiden er 30 minutter, det vil si at jordmor skal være på plass i lokalene innen en
halv time etter at vedkommende har blitt kontaktet.

I følge statistikk fra jordmorvakta har vakttelefonen etter et halvt års virketid hat t ca 240
henvendelser, hvorav 1/5 var fra helsepersonell. Å undersøke kvinner under svangerskap
og ved oppstart av fødsel er en stor del av jobben. Mange kvinner benytter seg også av
muligheten til å være til observasjon på jordmorvakta før videreføring til fødested, og
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benytter således Seljord som en mellomstasjon. Jordmor gjør en vurdering av hvem som
får følge, både ut fra hastegrad , men også ut fra hvor trygg kvinnen føler seg i sin situ a-
sjon.

Tilbudet om oppfølging i barseltid har blitt svært lite brukt, til tross for at mor og barn
stadig blir utskrevet tidligere fra sykehus. Barselpoliklinikken i Skien fortelles å være lite
brukt av kvinner i Vest-Telemark. En av jordmødrene forklarer at det derfor sannsynli g-
vis er behov for en barselpoliklinikk i regionen, men at brukerne ennå ikke har blitt klar
over at oppfølging etter fødsel er et tilbud. To av jordmødrene mener at det ville vært en
utfordring å følge opp mor og barn dersom det skulle bli en satsning på tidlig hjemreise
og oppfølging i hjemmet slik som i Tinn. Dette begrunnes med at de store avstandene i
regionen vil gjøre det vanskelig å komme raskt. Det kreves også spesiell kompetanse , slik
som taking av Føllings prøve.

Tabellen under viser en oversikt over henvendelsene fordelt på kommunene.

Tabell 3: Oversikt over antall registrerte henvendelser hos jordmorvakta fordelt på kommunene , t.o.m au-
gust, både fra private og helsepersonell

Kommune Antall henvendelser

Seljord 90

Kviteseid 63

Tokke 22

Vinje 49

Fyresdal 2

Andre kommuner 14

Totalt 240

Vi ser av oversikten over at det i størst grad er de som bor nærme tilbudet som bruker
jordmorvakta mest. Dette vises eksempelvis med at det er flere fra Seljord enn fra Vinje
som tar kontakt, selv om Vinje har flere fødsle r. Oversikten gir imidlertid et svært skjevt
bilde av behovet for kontakt med jordmor utover kommunejordmors ordinære arbeidst i-
der. Flere av jordmødrene forteller at de fremdeles tar imot henvendelser fra kvinner i sin
kommune. Dette gjelder spesielt i kom munene som ligger fysisk lengst unna jordmorva k-
ta. Dette påvirker statistikken enormt , og gjør den upålitelig i forhold til å skissere et
eventuelt behov for døgnkontinuerlig vakt.
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3.2.2 Organisering og bemanning

Turnusen i jordmortjenesten i Vest-Telemark er sammensatt av kommunejordmødrene i
de fem samarbeidende kommunene. Hver jordmor har én vakt i uken på ett døgns vari g-
het, med en rullering på helgevaktene. Jordmødrene har da base i lokalene i Seljord. Ved
siden av vaktberedskapen har jordmødrene svangerskapsomsorgen og annet jordmora r-
beid i sin kommune med 40 prosent stilling. Det har vært utfordringer knyttet til syke-
meldinger i to av kommunene . De øvrige kommunejordmødrene sammen med to vikarer
ansatt ved Sykehuset Telemark og tidligere jordmor i Seljord, har dekket opp disse vak-
tene. Betydningen av at alle kommunejordmødrene deltar i vaktordningen understrekes
av flere av jordmødrene. Deres deltakelse i ordningen forklares å ha innvirkning på
jordmødrenes eierforhold til prosjektet, hvor entusiastis ke de er for samarbeidet og hvor-
dan informasjon en om ordningene blir gitt .

3.2.3 Momenter til eventuell videreføring

I Vest-Telemark har kommunejordmødrene også tidligere fulgt fødende til fødested ved
behov. Dette tilbudet har imidlertid vært personavhengig på den måten at det for en stor
del har bunnet i at jordmødr e har stilt seg til disposisjon hele året , døgnet rundt ettersom
når kvinnene har termin. Denne beredskapen har blitt gjennomført og godtgjort av
kommunene etter ulike modeller , men flertallet av jordmødrene i samarbeidsprosjektet
uttrykker at dette var en uholdbar situasjon .

En jordmor sier:

Det er en stor forskjell fra tidligere ved at man vet når man er på jobb og når man har fri. Det-
te gjør at man kan planlegge andre aktiviteter uten at man føler at damene blir sviktet.

Flere av jordmødrene mener at tjenesten som tilbys nå er nokså lik den de tilbød tidlige-
re, og de opplever at kvaliteten er like god. De mener at terskelen for å ringe jordmor har
blitt lavere, men at det er en endring fra tidliger e ved at kvinnene kan møte en ukjent
jordmor. Jordmødrene understreker imidlertid at det er kompetansen til jordmødrene
som er viktig for å ta de rette avgjørelsene, og at det er underordnet hvorvidt kvinnen
kjenner jordmoren godt fra før.

Ikke alle jordmø drene ønsker å gå over til en fast ordning med jordmorvakt slik det har
blitt prøvd ut. I noen av kommunene som er lengst unna , blir det stilt spørsmålstegn ved
om kvinnene får et bedre tilbud ved en sentrering av beredskapen til Seljord. Spesielt i
Tokke og Fyresdal ytres det bekymring for om kvinnene får et dårligere tilbud grunnet
den store avstanden til jordmor på vakt . I Fyresdal ønsket de å gå inn i ordningen for å se
hvordan det ville fungere. Jordmoren i Fyresdal forteller at kvinnene i kommunen synes
det er for langt til Seljord, noe jordmoren støtter. Videre forklares det at reiseveien til
Skien går om Drangedal for de fleste i kommunen, og ikke om Seljord. I hastesituasjoner
brukes Arendal sykehus forholdsvis ofte, siden reiseveien dit er kortere enn til Skien. Av
disse grunnene tar fremdeles kvinnene i Fyresdal kontakt med kommunejordmoren , hel-
ler enn å dra til Seljord. En endring etter prosjektet startet er imidlertid at flere av kvin-
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nene kjører selv heller enn i ambulanse, og at de har et mer bevisste forhold til at de bør
dra tidligere til fødested for å unngå hastetransport. Ellers bruker de gravide i Fyresdal
legevakten i Arendal mye, og her er også nærheten til sykehuset.

3.3 Samhandling, fagmiljø og rekruttering

Et av målene i prosjektene har vært å fremme en helhetlig svangerskaps -, fødsels - og bar-
selomsorg. Økt samhandling, styrkede fagmiljøer og fokus på rekr uttering betegnes som
viktige momenter i så måte.

3.3.1 Samhandling med annet helsepersonell

Det er mange yrkesgrupper som er involvert i svangerskaps -, fødsel s- og barselomsorgen.
Både fastlege, sykepleiere, legevaktsleger, kommunejordmor og ambulansetjenesten er
alle helsepersonell som kan stå ovenfor en fødsel. En tid etter fødselen kommer helsesta-
sjonen inn som oppfølger. En av drivkreftene for å få i stand et interkommunalt sama r-
beid om jordmortjenester var at det skulle bidra til bedre helhet i tjenestetilb udet, økt
samhandling og faglig utvikling.

I Tinn forteller to av jordmødrene at samarbeidet med fastlegene er bra. Legesenteret lig-
ger ved siden av helsestasjonen og terskelen for å ta kontakt er lav. Den tredje jordmoren
har imidlertid en annen oppfatni ng, og mener at jordmortjenesten er lite integrert i ar-
beidsfellesskapet i den kommunale helsetjenesten. Det at jordmødrene er mye på Rjukan
sykehus og fysisk adskilt fra de andre mye av tiden, kan være noe av bakgrunnen for
denne opplevelsen. I Vest-Telemark har det blitt økt kommunikasjon mellom jordmo r-
vakta og fastleger/legevaktsleger ved at legene benytter jordmødrene aktivt dersom de er
usikre på noe.

Når det gjelder ambulansepersonellet, har de fleste jordmødrene en oppfatning om at
samarbeidet med dem er som før og at det fungerer bra. Det forklares at ambulansepe r-
sonellet setter pris på å ha med jordmor i bilen, spesielt dersom det er hastesituasjoner. I
Tinn har ambulansepersonellet vært med på kurs i fødselssituasjon i regi av «Jordmor
der mor bor ».
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Figur 6: Veien til sykehuset. Kilde: www.mariasmetode.worldpress.com

Når det gjelder personellet på sykehuset, har jordmødrene opplevd at disse har mange l-
full kunnskap om beredskapstjenestene i Tinn og Vest-Telemark. Dette gjelder blant an-
net kjennskapen til at kvinner fra Tinn kan sendes tidlig hjem fra fødested og få tett opp-
følging av jordmødre i sitt eget hjem. Samhandlingen mellom jordmødre og fødested har
videre fungert dårlig når det gjelder en avtale om at barselavdeling en på sykehuset skulle
kontakte jordmortjesten i Tinn når kvinner derfra ble skrevet ut. Dette for at de lokale
jordmødrene skulle vite når de kunne ta kontakt med kvinnen for å høre om familien
ønsket hjemmebesøk. Dette ble imidlertid ikke fulgt opp fra sykehusets side, og ordnin g-
en er nå omgjort til at det er kvinnene som tar kontakt når de kommer hjem.

Det har blitt arbeidet med kvalitetssikring av beredskapstjenesten i samarbeid med Syke-
huset Telemark . Eksempelvis har to av jordmødrene i Vest-Telemark jobbet på sykehu-
set, og de kjenner godt til rutiner og systemer der. Jordmødrene har med basis i sykehu-
sets rutiner utarbeidet egne prosedyrer for følgetjenesten. Disse prosedyrene har i sin tur
blitt godkjent av sykehuset. Det omtales også som positivt at jordmødrene nå har tilgang
til sykehusets journalsystem slik at de kan få innblikk i hva som skjer på sykehuset. I
Tinn påpekes det av en jordmor at det til tider har vært dårlig tilgang til sykehusets jour-
nalsystem og ikke vært mulig å skrive timelister.

Det fortelles av jordmødrene i Tinn at det er et godt samarbeid med Kongsberg sykehus
og at de har forståelse for hvordan jordmødrene arbeider i Tinn. Denne forståelsen av
hvordan distriktsjordmødrene arbeider , oppleves i mindre grad hos Sykehuset Telema rk.
Dette utgjør imidlertid ikke noe stort praktisk problem. Hospitering (begge veier) vil
være med på å øke den gjensidige forståelsen.

Jevnt over mener jordmødrene i Tinn og Vest-Telemark at samarbeidet med helsestasj o-
nen er bra. Det betegnes som viktig å ha en god dialog med helsestasjonen slik at det ikke
blir misforståelser i ansvar knyttet til oppfølging av mor og barn etter hjemkomst fra sy-
kehuset. Det vektlegges at overgangen skal være smidig. I forhold til arbeidet med frem-
medspråklige kvinner ønsk er helsesøster på asylmottaket mer samarbeid og gjensidig
kommunikasjon blant annet om kvinnens og familiens situasjon. Dette er også et ønske
fra prosjektledelsen sin side, og det arbeides per tiden med å etablere et tettere samarbeid.
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I Tinn fortelles det at det er jordmødrene som i størst grad har tatt initiativet til sam-
handling med annet helsepersonell. Kun i svært begrenset grad har det vært gjort frem-
støt den andre veien. Dette betegnes som frustrerende. I eksempelvis barnevernsaker
kjenner jordmødre ne kvinnene godt, men de blir bare i liten grad trukket inn og da på
eget initiativ.

3.3.2 Kvalitet og faglig utvikling

Kurs

Delprosjektleder i Tinn har igangsatt ulike kurs hvor fagpersonell både fra Tinn og Vest-
Telemark har deltatt. Hensikten er i følge rapp orteringen fra 2011 å «fremme kun n-
skapsnivå, øke forståelsen og samarbeidet mellom yrkesgruppene til beste for brukerne».

Det ble i mars 2011 holdt «Kurs i resuscitering av syke nyfødte, normal fødsel og kompl i-
serte fødselssituasjoner» hvor barnelege jordmødre og jordmødre spesialisert for akutte
situasjoner underviste. Kurset ble holdt for et bredt spekter av aktører som fastleger,
kommunejordm ødre, legevaktsleger og sykepleiere og ambulansepersonell. I prosjektra p-
porteringen for 2011 beskrives kurset med 35 deltakere som vellykket. I tillegg var med-
lemmene i prosjektets styringsgruppe observatører og hjelpere. Kurset betegnes som et
eksempel på godt samarbeid mellom nivåer og etater, og med ulikt helsepersonell.

I Tinn har det blitt gjennomført kurs for ambulansepersonell slik at de skal få styrket
kunnskap om normale fødsler. Det er ønske om at disse kursene skal gjennomføres jevn-
lig og at de også skal gjennomføres i Vest-Telemark. Det har også holdt kurs i håndtering
av normale fødsler for turnusleger ved Rjukan sykehus og legekontoret. Dette kurset ble
gjennomført for to år siden, men i følge delprosjektleder er det et fremtidig mål å holde
kurset to ganger i året. Det er et ønske om også å kunne tilby dette kurset til leger langs
kjøreaksen til fødeavdelingen i Skien.

Våren 2012 ble det holdt kurs for kommunejordmødre i vanskelige fødselssituasjoner og
i hjerte/lungeredning på gravide . Kurset ble holdt i lokalene til jordmortjenesten i Seljord.

I august 2012 ble det gjennomført en temakveld om bekkenløsning hos jordmorvakta i
Seljord. Her deltok både gravide, jordmødre og fysioterapeuter.

Faglig utvikling

Alle jordmødrene understrek er viktigheten av å holde seg faglig oppdatert om fødselss i-
tuasjoner. Kurs og hospitering på sjukehuset er således viktig for å sørge for at det faglige
kompetansenivået opprettholdes og utvikles videre. Hospitering av kommunejordmødr e-
ne på sykehuset er et tiltak som ikke har blitt satt i system i prosjektperioden angivelig på
grunn av bemanningsutfordringer både i Tinn og Vest-Telemark. En del av jordmødrene
har tidligere hospitert på sykehus mer eller mindre jevnlig, men det er en forventning om
at dette blir satt i system gjennom prosjektene. Jordmødrene er opptatte av at brukerne
skal bli møtt med høy kvalitet og kompetanse uansett hvem som er på vakt. Flere av
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jordmødrene synes samarbeidet med sykehuset har blitt tettere , og at det har blitt enklere
å for eksempel ringe en gynekolog for å få rådføre seg.

Alle jordmødrene både i Tinn og Vest-Telemark har tidligere jobbet på fødeavdeling på
sykehus, og en har fortsatt arbeidstid på fødeavdeling (dog ikke i Skien). Kontakten mot
fødeavdelinger anses å være viktig for å kunne håndtere en fødselssituasjon i distriktet
hvor man i praksis står alene.

Jordmødrene i Vest-Telemark mener at det interkommunale samarbeidet fram til nå ikke
har ført til et vesentlig styrket fagmiljø. Noen av jordmødrene forteller at satsningen
knyttet til faglig utvikling ikke har kommet godt i gang på grunn av sykemeldinger , og at
første prioritet har vært å dekke opp manglende vakter. En annen mener at det er en fag-
lig støtte å kunne rådføre seg med andre jordmødre i situasjoner hvor dette føles nødve n-
dig i arbeidet ved helsestasjonen.

En jordmor sier:

Fellesskapet med andre jordmødre betyr mye, jf. det å kunne drøfte ulike vurderinger og pro b-
lemstillinger. Det å skulle jobbe med store avstander ute i distriktet er en annen måte å jobbe
på enn på et sykehus med alle tilgjengelige ressurser.

Andre jordmødre mener likevel at samarbeidsmodellen ikke vil kunne styrke fagmiljøet
siden jordmødrene sitter hver for seg på vakt. Temakvelder påpekes imidlertid å være
nyttig for å få faglig påfyll og å bygge det faglige nettverket.

Jordmødrene har alle et ønske om flere temakvelder. Det påpekes at det er viktig at også
jordmødrene i de mer perifere deltakerkommunene blir med på samlinger slik at alle
kommunejordmødrene blir godt kjent med hverand re, og at alle får eierskap i prosjektet
og hva det innebærer. Det har fram til nå vært to kommunejordmødre som har vært sy-
kemeldt i den stillingsdelen som relaterer seg til jordmorvakta.

Et fåtall av jordmødrene både i Tinn og Vest-Telemark mener at noen sider ved vakta r-
beidet er mindre meningsfylt på grunn av liten aktivitet. Det å sitte alene på vakt og vente
på henvendelser uten fellesskap med andre jordmødre oppleves ikke som positivt av alle
jordmødrene . I forhold til å arbeide ved fødestua på Rjukan , har jordmødrene i Tinn
kjempet for å få til et meningsfullt jordmorarbeid og ikke bli satt på sidelinjen i forhold
til å arbeide aktivt med kvinner og barn. Dette påpekes å ha utviklet seg i positiv retning
i prosjektperioden med mer utadrettet kontakt, oppfølging og hjemmebesøk etter fødsel.
Likevel er det for få faglige møtepunkter med kollegaer fra andre steder og som arbeider
på samme måte som de gjør.

De fleste jordmødrene mener at fagmiljøet har blitt styrket gjennom prosjektene. Man
kan anta at kur sene, og ikke minst kontakten mellom kommunejordmødrene og mellom
delprosjektene har bidratt til at disse jordmødrene opplever faglig utvikling og trygghet
gjennom prosjektet. Det påpekes av de samme jordmødrene og av prosjektleder ved Sy-
kehuset Telemark , at prosjektet vil styrke rekrutteringen av jordmødre til distriktene på
sikt.
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Prosjektlederen ved Sykehuset Telemark sier:

Begge delprosjektene er levedyktige og representerer en framtidsrettet måte å tenke på. Det er
mer rekrutteringsvennlig og god distr iktspolitikk at ikke jordmødre må jobbe på dugnad, men
at man finner fram til fellesløsninger. En døgnkontinuerlig beredskap gir trygghet for de gra-
vide og et faglig fellesskap for jordmødrene.

En utfordring knyttet til fagmiljø og faglig utvikling i de to prosjektene som påpekes, er
at det er vanskelig å forene turnusen med omfattende kursvirksomhet eller etter - og vide-
reutdanning. Utstrakt bruk av vikarer i begynnelsen av prosjektperioden har, særlig i
Tinn, ført til at jordmødrene føler at tilliten til brukerne står og faller på at de er tilgjeng-
elige. De opplever dermed at fokuset på for eksempel hospitering ved sykehusets fødea v-
deling i dag er vanskelig gjennomførbart.

Samhandling og organisering internt i prosjektet

I følge noen informanter var delpro sjektet i Vest-Telemark mangelfullt forberedt i for-
hold til å ha praktiske ting på plass før oppstart. Dette gjaldt eksempelvis klargjøring av
lokaler og turnuslister og det å ha på plass en vikarpool i god tid . At planleggingen kom
sent i gang har bidratt til at prosjektet ikke har skutt ordentlig fart. Noen av jordmødr e-
ne i Vest-Telemark mener det ville være positivt med en lokal leder. Slik det er nå har
jordmødrene seg imellom fordelt oppgaver som turnusansvar, statistikkarbeid, prosed y-
rer, kurs, temakv elder osv. En lokal leder vil kunne følge dette opp og være nærmere det
daglige arbeidet på jordmorvakta. Én påpeker også at det ville være økonomisk ryddig å
ha en vertskommune for ordningen.

Jordmødre både i Tinn og Vest-Telemark uttrykker at det et behov for en større tydeli g-
het i prosjektgjennomføringen og ansvarsforhold mellom aktørene. Blant annet påpekes
det at det i større grad bør ryd des raskt opp i eksempelvis personalkonflikter. Både gjen-
nom intervjuer, prosjektgruppemøter og annen kontak t med aktørene, gis inntrykket av
at prosjektstyringsstruktur og ansvarsplassering er uklar . Hovedprosjektet har nemlig
ikke noen entydig forankring hos sykehuset , og vi har ikke kunnet fastslå hvem som leder
styringsgruppen. Hovedprosjektet drives i real iteten stor grad av delprosjektleder i Tinn ,
som eksempelvis kal ler inn til møte i styringsgruppen og har arrangert kurs på tvers av
delprosjektene .

3.3.3 Rekruttering av «distriktsjordmødre»

Intervju med jordmødre i prosjektet «Jordmor der mor bor» indikerer at man langt på
vei kan snakke om to typer jordmortjeneste; en tjeneste i nær tilknytning til et sykehus
med fødselsavdeling og en «distriktsjordmor» -tjeneste. Førstnevnte håndterer direkte et
stort antall fødsler, inngår i brede fagmiljøer og følger sykehu sturnus. Samtidig inngår de
i sykehusets sikkerhetskultur og -regime, med rask tilgang på legehjelp, råd og veiledning
fra kolleger osv. Distriktsjordmoren er i mye mindre grad med på selve fødselen, men
bistår derimot mer i svangerskaps - og barseltjeneste r. Samtidig vil en slik jordmor ofte
være involvert i fødselens tidlige forløp og i større grad være overlatt til egen kompetanse
og erfaring med hensyn til medisinske vurderinger og avgjørelser. Det kan være langt til
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legehjelp, og jordmor må stole på seg selv, noe som potensielt kan være en stressfaktor.
Imidlertid erfarer flere av dem vi har snakket med at dette også representerer en frihet
som oppleves som positiv. Tjenesten oppleves som svært meningsfylt, man må improvis e-
re og man får mulighet til å påvirke selve fødselsforløpet.

En jordmor i prosjektet forteller at :

Det er en stor fordel å være trygg på seg selv og egne vurderinger for å jobbe så selvstendig.
Jeg har jo ingen å støtte meg på der og da. Jeg er helt alene i alle vurderinger og situasjo nene
krever gjerne en improvisasjon ut ifra hvert enkelt tilfelle, ikke minst er reiseveien med de ut-
fordringene den innebærer et ikke ubetydelig stress og ubehag for mange.

Samtidig mener informanten at:

En fødsel er noe helt unikt og etter mitt syn lang t mer enn en medisinsk hendelse. Dessuten
er det naturlig å føde barn. De fleste kan føde på naturlig måte. Det må man ikke glemme.
Med en god svangerskapsomsorg som det jo er i Norge, får man en god oversikt over de som
har ukompliserte svangerskap og de som det er en risiko ved. Jeg syns at veldig mange av de
fødslene som man vil ha på spesialiserte sykehus ikke behøvde vært på et sykehus i det hele
tatt. De kunne absolutt godt vært på en fødestue eller i hjemmet. Rett og slett i rolige omgi-
velser, mest mulig uforstyrret. Vi vet jo at fødselsforløpet ivaretas uten komplikasjoner i
langt større grad når vi ikke griper inn unødvendig. Vi må bli gode i å forstå hva som er na-
turlig. Den kunnskapen og kompetansen må ikke glippe. Dette er en forutsetning for å vite
når man skal gripe inn kun der det er nødvendig og ikke ellers. Vi vet at ved å understøtte
naturen i normale fødselsforløp, så ivaretar vi fødselen på en god og trygg måte, med lav ri-
siko for både mor og barn, en fødselsopplevelse som ivaretar helheten med alle de positive
ringvirkningene det innebærer. Det å forstyrre vet vi lett kan skape en dominoeffekt av uhel-
dige inngripen og derved unødvendige komplikasjoner, og det opplever jeg vi gjør i alt for
stor grad i dagens moderne håndtering av normale fødsler.

Også andre jordmødre vi har snakket med innehar noe av den samme tankegangen og
synet på fødsel. Det kan dermed virke som om jordmødre som arbeider ute i distriktene
både behøver en egen kompetanse, erfaring og trygghet i sin rolle. Således kan de se ut til
at en «distriktsjormor» på mange måter har en alternativ faglig interesse, som både er
nødvendig for å mestre denne jobben og som er en viktig kilde til motivasjon. Det er også
viktig å understreke at denne interessen ikke på noen måte stiller spørsmålst egn ved be-
hovet for akutt medisinsk hjelp, når det er påkrevd. Tvert om uttaler informanten over
at:

Det vil alltid være noen som trenger ekstra oppfølging og hvor medisinsk inngripen er helt re-
levant. I de tilfellene trenger vi selvfølgelig kompetansen på sykehusene. Det er helt fantastisk
at vi har den muligheten. Det er en selvfølge i et moderne samfunn, slik jeg ser det. Så jeg ab-
solutt ikke imot sykehusfødsler. Men det er nyanser her som jeg synes blir lite fokusert på,
men som blant annet WHO har påpekt gjennom mange år mht å skille forventede normale fø-
dende og de med en risiko fra hverandre

For å rekruttere jordmødre til en framtidig fødselsomsorg jf samhandlingsmodellene i
Tinn og Vest-Telemark, er det viktig å være bevisst hvilke egenskaper og kompetanse
som kreves av jordmødrene. Dette er noe flere av jordmødrene som vi har snakket med,
er opptatt av. Lønns - og arbeidsbetingelser vil selvfølgelig spille inn i slike rekruttering s-
strategier. Jordmødre i stillinger ute i distriktene må få langsiktig het i ansettelsesforhold,
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ryddighet i vaktturnus og konkurransedyktig lønn på linje med kommunejordmødre.
Men, det blir også viktig tidlig å motivere og tilrettelegge for jordmødre med interesse for
å arbeide i distriktene. Noen av jordmødrene som vi har snakket med mener at det bør
være mulighet for spesialisering og etterutdanning i jordmorutdanningen. En jordmor i
Tinn foreslår konkret at det bør arbeides med å (videre)utdanne jenter fra Tinn til å bli
jordmødre, slik kommunen har lyktes i å rekruttere sykepleiere lokalt . Det burde slik
etableres lokale ordninger for å etterutdanne sykepleiere til jordmødre.

Å sitte over lengre tid på vakt oppleves som utfordrende for noen av jordmødrene, spesi-
elt for dem som ikke bor i kommunen som vakten er lokalisert i. Dette har de hatt et be-
visst forhold til i Tinn. Jordmødrene der er mer operative i sitt arbeid og tilbyr blant an-
net å komme hjem til kvinnene.

En mer aktiv tjeneste påpekes å gi flere positive effekter:

- jordmødrene opplever det som et meningsfullt arb eid i oppfølging av mor og barn
- det bryter med en potensielt monoton vakttjeneste
- det gir kontinuitet i tjenesten
- det kan være gunstig ovenfor svakere brukergrupper som for eksempel asylsøkere og

flyktninger
- det avverger at fødende legger ut på «blindturer » til fødested
- det sparer den fødende for eventuell omveg til fødested

Å fylle tiden på vakt med mer aktiv tjeneste kan være gunstig for rekrutteringen til denne
typen jordmorstillinger.

Figur 7: Mor og barn i tidlig barseltid. Kilde: iStockphoto.com
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4. Brukerundersøkelse

Målgruppen for prosjektene «Jordmor der mor bor» og «Jordmortjenesten i Vest-
Telemark» er gravide, fødende og familier i tidlig barseltid. For å undersøke bruken av
tjenestene, tilfredshet og refleksjoner rundt ord ningene, har det blitt gjennomført en
elektronisk spørreundersøkelse og gjort intervjuer brukere. Fordi brukerundersøkelsen
omfatter to ulike ordninger, har det blitt gjennomført to separate spørreundersøkelser. I
det følgende gis en oppsummering av result atene fra brukerundersøkelsene og intervju e-
ne.

4.1 Om respondentene

I Tinn var utvalget for spørreundersøkelsen alle som fødte i 2010, 2011 og halve 2012. I
Vest-Telemark var utvalget de som fødte 2011 og halve 2012. I praksis har imidlertid
ikke alle disse mottatt undersøkelsen fordi noen reserverte seg fra å motta den, mens
andre ikke har latt seg gjøre å komme i kontakt med eller epostadressen var feil.

Tabell 4: Antall som mottok undersøkelsen (utvalg) og svarprosent

Antall som mottok
undersøkelsen

Antall besvarelser/
respondenter

Svarprosent

Tinn 103 64 62 %

Vest-Telemark 155 112 72 %

103 personer mottok undersøkelsen i Tinn, med en svarprosent på 62 prosent. I Vest-
Telemark mottok 155 personer undersøkelsen og 62 prosent besvarte den. Svarprosenten
kan betegnes som bra, og besvarelsene i undersøkelsene skulle således være representativ e
for den gruppen vi ønsker å få synspunkter fra. Utvalget er imidlertid lite totalt sett, og i
tillegg er flere delspørsmål kun relevant for noen få respondenter. Det er derfor helt nød-
vendig å være varsom med å trekke generelle konklusjoner basert på delspørsmål med få
besvarelser. Vi kan imidlertid si noe om tendenser , og vi kan si noe om hva respondent e-
ne mener uten at dette kan sies å ha generell gyldighet.

Tabell 5 viser hvilket år respondentene fødte. Alle respondentene i Tinn har født mens
prosjektet har pågått. I Vest-Telemark derimot, er det kun respondentene som fødte i
2012 som potensielt har erfaring med de nye tjenestene.
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Tabell 5: Årstall respondentene fødte

Kommune 2010 2011 2012 Sum

Tinn 30 23 15 68*

Vest-Telemark - 76 36 112

*Respondentene kan ha født flere ganger i perioden, derfor er antallet fødsler høyere enn
antall respondenter

Vi ser at det er en forholdsvis jevn spredning av fødsler utover de aktuelle årene. Naturlig
nok er det en lavere andel av respondentene som har født inneværende år, siden bare
halve året har gått. Vi ser at det kun er 36 respondenter i Vest-Telemark som har født
etter at jordmorvakta i Seljord ble opprettet, og som potensielt har erfaring med vak t-
ordningen.

Tabellen under viser hvilke kommuner respondentene fra Vest-Telemark er bosatt i.

Tabell 6: Respondenter i Vest-Telemark etter bostedskommune

Fyresdal Kviteseid Seljord Tokke Vinje Bø Hjartdal I alt

2011 9 14 24 10 14 2 3 76

2012 7 3 11 6 9 0 0 36

I alt

I prosent

16

14 %

17

15 %

35

31 %

16

15 %

23

20 %

2

2 %

3

3 %

112

100 %

I de videre analysene er respondentene fra Bø og Hjartdal trukket ut. Disse fødte uansett
i 2011 og vil ikke ha hatt kontakt med jordmorvakta som først kom i gang i 2012 .

Når det gjelder intervjuer, har det blitt intervjuet 7 personer i Tinn og 7 personer i Vest-
Telemark (2 i Tokke, 2 i Vinje, og 1 i hver av de øvrige kommunene).

4.2 Fødsel og barseltid

Tabell 7 gir en oversikt over hvor kvinnene som har besvart undersøkelsen hadde sin sis-
te fødsel.



Evaluering av «Jordmor der mor bor» i Tinn og «Jordmortjenesten i Vest-Telemark» 43

Tabell 7: Respondent enes fødselsted. Antall (prosent).

Fødested Tinn Vest-Telemark

Sykehuset Telemark 34 (53 %) 96 (86 %)

Kongsberg sykehus 16 (25 %) 0

Drammen sykehus 7 (11 %) 0

Arendal sykehus 0 6 (5 %)

Rikshospitalet 2 (3 %) 1 (1 %)

Rjukan sykehus 2 (3 %) 0

Hjemme 1 (2 %) 4 (4 %)

I ambulansen 1 (2 %) 2 (2 %)

Annet 4 (6 %) 2 (2 %)

Totalt antall fødsler 64 111

Flertallet oppgir at de har født på Sykehuset Telemark i Skien, og spesielt i Vest-
Telemark føder en stor andel i Skien. I Tinn er det mange som velger å føde ved Kongs-
berg sykehus. I Fyresdal fødte nesten like mange på Arendal sykehus som i Skien.

Figur 8 viser antall netter som respondentene tilbragte på fødestedet.
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Figur 8: Antall netter på barselavdelingen ved siste fødsel (i prosent av respondentene)

Gjennomsnittlig tid på fødested var 3 netter hos kvinnene fra Tinn mot 3,2 netter for fø-
dende fra Vest-Telemark. Det kan dermed se ut til at kvinnene fra Tinn har en tendens til
å dra tidligere hjem enn det de fra Vest-Telemark gjør.

4.3 Generell tilfredshet med svangerskaps -, fødsels- og bar-
selomsorgen

For å få et overblikk over hvordan respondentene opplever helheten i svangerskaps -, fød-
sels- og barselomsorgen har de blitt stilt noen generelle spørsmål knyttet til disse tjenes-
tene.

4.3.1 Tinn

Figur 9 viser hvor tilfreds respondentene fra Tinn er med svangerskaps -, fødsels- og bar-
selomsorgen.

Figur 9: Graden av tilfredshet med svangerskaps -, fødsels- og barselomsorgen som helhet i Tinn

Som vi ser er respondentene forholdsvis fornøyde med tjenestene sett under ett. Mest
fornøyd er de med at jordmor ble oppfattet som forståelsesfull og at det ble satt av god
nok tid på kontrollene. Det er få som oppgir at de er direkte misfornøyde, men det er en
del som stiller seg nøytrale eller de vet ikke hva de skal svare. Går man dypere ned i be-
svarelsene, ser vi kvinnene som fødte i 2011 og 2012 er noe mer fornøyde enn de som
fødte i 2010.
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Respondentene bygger opp rundt denne tilfredsheten med utsagn som:

Er veldig fornøyd med jordmortjenesten i Rjukan, bra informasjon og oppfølging i svanger-
skapet.

Det er imidlertid noen som påpeker at det har vært hyppige skifter av jordmødre og bruk
av mange vikarer, noe som påpekes å ha vært uheldig.

4.3.2 Vest-Telemark

I Vest-Telemark har det ingen hensikt å se på tilfredsheten i 2011 og 2012 samlet, siden
respondentene da vil svare ut fra helt ulike forutsetninger (før og etter jordmorvakta ble
etablert).

Figur 10 gjengir hvilken andel av respondentene som har svart «svært fornøyd» ved ulike
sider av jordmortjenestene i 2011 og 2012.

Figur 10 : Andel av respondentene som har svart at de var «svært fornøyd» med de ulike sider ved svange r-
skaps -, fødsel s- og barselomsorgen

Av besvarelsene kan vi lese at det er en økt tilfredshet fra 2011 til 2012 når det gjelder
tiden som er satt av til kontroller, tilgjengeligheten av jordmor, at jordmor oppleves som
forståelsesfull, samt at samarbeidet mellom fastlege og jordmor hat blitt bedre. På det
helt overo rdnede spørsmålet om oppfølgingen i svangerskaps -, fødsels- og barselomso r-
gen er det et liten nedgang i tilfredsheten.
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Kvinnene i Vest-Telemark uttrykker stor tilfredshet og takknemlighet overfor jordmø d-
rene i sine respektive kommuner. De som fødte før ord ningen med jordmorvakt startet i
januar 2012, har i flere av kommunene uttrykt et nært og tillitsbasert samarbeid med sin
jordmor.

4.4 Informasjon og kunnskap om jordmortjenester i prosje k-
tene

Figuren under viser hvordan respondentene har fått informasjon om de nye jordmortj e-
nestene i Tinn og i Vest-Telemark.

Figur 11 : Informasjonskilder for jordmortjenestene

I all hovedsak har kvinnene i Tinn og Vest-Telemark fått informasjonen via sin jordmor -
først og fremst muntlig, men også skriftlig. Også venner og kjente, samt media har bi-
dratt til å spre informasjon.

Spørreundersøkelsen viser at det varierer i hvilken grad respondentene mener at de har
fått tilstrekkelig informasjon om ulike sider av tjenestene, jf. Tabell 8.
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Tabell 8: Tilstrekkelighet av informasjonen om tjenestene

Tinn Helt eller
ganske
enig i det-
te (i %)

Vest-Telemark Helt eller
ganske
enig i det-
te (i %)

Vi fikk tilstrekkelig inform a-
sjon om muligheten til å få føl-
ge av jordmor til sykehus ved
fødsel

68

Vi fikk tilstrekkelig inform a-
sjon om muligh eten til å ta
kontakt med jordmorvakta
ved akutte spørsmål under
graviditeten

80

Vi fikk tilstrekkelig inform a-
sjon om muligh eten for hjem-
mebesøk av jordmor, før helse-
stasjonen tok over oppfølging

76

Vi fikk tilstrekkelig inform a-
sjon om muligheten til å få
følge av jordmor til sykehu-
set, evt. bli møtt på veien av
jordmor ved behov

74

Vi fikk tilstrekkelig inform a-
sjon om muligh eten for tett
oppfølging av jordmor dersom
vi ville velge tidlig hjemreise
(innen 24 timer etter fødsel)

65

Vi fikk tilstrekkelig inform a-
sjon om muligheten til å få
oppfølging av jordmorvakta i
tidlig barseltid

49

Informasjonen vi fikk var på et
språk vi kjenner, slik at vi for-
stod hva ordningene innebar

90

Informasjonen vi fikk var på
et språk vi kjenner, slik at vi
forstod hva ordningen inne-
bar

89

Både i Tinn og i Vest-Telemark ser det ut som om det var minst tilstrekkelig informasjon
knyttet til muligheten for oppfølging i tidlig barseltid. Det ser også ut til at det er pote n-
siale for å øke informasjonsarbeidet når det gjelder de andre sidene av tjenestene slik som
mulighetene for å få følge til sykehus ved fødsel. Begge steder mener ca 90 prosent at in-
formasjonen de fikk var på et språk de kjente. Det er kanskje ikke overraskende at så
mange mener det, siden det er sannsynlig at fremmedspråklige som ikke behersker det
norske språket godt, ikke besvarte denne undersøkelsen.

Det påpekes fra noen respondenter i Vest-Telemark at informasjonen bør komme tidlige-
re i svangerskapsforløpet , i tillegg til at telefonvakten på sykehuset bør bli bedre orientert
om ordningen.

Hvorvidt den gravide mener å ha mottatt tilstrekkelig informasjon om tjenestene, henger
sannsynligvis tett sammen med kunnskapsnivået om tjenestene. Figur 12 viser hvor god
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kunnskap respondentene har om de ulike tjenestene som tilbys via «Jordmor der mor
bor» i Tinn.

Figur 12 : Kunnskapen om de nye jordmortjenestene i Tinn

Vi ser at det er ganske god kjennskap til hva de nye ordningene innebærer . Best kun n-
skap er det om muligheten til å kontakte jordmor ved akutte situasjoner under graviditet
og tidlig barseltid, samt muligheten for hjemmebesøk av jordmor. Bare litt over halvpa r-
ten oppgir at de kjente godt til muligheten for å få følge av jordmor til fødested , og til
muligheten for tett oppfølging ved tidlig hjemreise (innen 24 timer etter fødsel). Trekker
vi inn de som også oppgir at de kjente litt til de ulike ordningene, kan vi si at kunnskap s-
nivået generelt er forholdsvis høyt.

I Tinn fortelle s det at de fikk utdelt vaktlister slik at de visste hvem de skulle kontakte
dersom det ble behov. Videre er det flere som forteller at det var gode beskjeder og god
informasjon fra jordmødrenes side. I kortere perioder når det ikke var jordmor på vakt,
ble de gravide grundig informert om hvem de skulle henvende seg til (legevakt) og hva de
skulle gjøre. Det er imidlertid respondenter som ikke deler dette synet fullt ut.

Når det gjelder Vest-Telemark, er kjennskapen til tjenestene gjennom jordmorvakta il-
lustrert i Figur 13 .
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Figur 13 : Kunnskapen om jordmorvakta i Vest-Telemark

Vi ser at rundt 70 prosent av respondentene som har født i 2012 kjen te godt til muligh e-
ten for å kontakte jordmorvakta ved akutte situasjoner under graviditet, ved oppstart av
fødsel og ved behov for følge av jordmor til fødested. Kunnskapen om at jordmorvakta
også kan kontaktes i barseltid er mindre kjent. Andelen av de som ikke hadde hørt om
ordningene er forhol dsvis høy, spesielt muligheten for oppfølging i tidlig barseltid hvor
hele ¼ av respondentene hadde ikke hørt om tilbudet.

Generelt er det best kunnskap om tjenestene i Tinn. Dette er ikke overraskende siden
«Jordmor der mor bor» har pågått lenger enn prosjektet «Jordmortjenesten i Vest-
Telemark».

4.5 Bruken av jordmortjenestene

I det følgende er en oversikt over hvilke jordmortjenester respondentene har benyttet i
Tinn og Vest-Telemark. Det er på basis av erfaringer fra denne bruken av tjenestene res-
pondentene besvarer de videre spørsmålene om utbyttet av kontakten.

4.5.1 Tinn

Oversikten på neste side viser hvilke tjenester som er benyttet av respondentene i Tinn.
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Tabell 9: Bruken av de ulike tjenestene i Tinn (respondentene kan ha benyttet flere tjenester)

Tjeneste Respondenter Prosent

Konsultasjon og spørsmål over telefon utenom
jordmors kontortid

35 57 %

Undersøkelse i hjemmet i forbindelse med fødsels-
tegn

16 26 %

Undersøkelse i jordmortjenestens lokaler på syke-
huset i Rjukan i forbindelse med fødselstegn

21 34 %

Modningsakupunktur 14 23 %

Følge av jordmor til sykehus (fødested) 12 19 %

Tilbudet om frivillig hjemmebesøk av jordmor da-
gen etter hjemkomst (i tillegg til besøk av helsesøs-
ter på et senere tidspunkt)

28 45 %

Oppfølging av jordmor i hjemmet innen dag 5 i
forbindelse med akutte spørsmål, som ammepro b-
lemer

20 32 %

Andre jordmortjenester benyttet* 2 3 %

Har ikke benyttet noen av tjenestene nevnt over,
bare gått til ordinære svangerskapskontroller

10 16 %

I alt har 52 av respondentene benyttet en eller flere av tjenestene som tilbys gjennom pro-
sjektet. Dette indikerer at det er et tilbud som er etterspurt. Å ringe for konsultasjon er
den mest hyppige kontakten, men mange oppsøker også jordmor for å undersøke om
fødselen er i gang. En del tar også imot jordmor på frivillig hjemmebesøk , og flere har
kontaktet jordmor ved akutte spørsmål i tidlig barseltid. Noen av respondentene uttry k-
ker stor nytte og trygghet i å ha blitt godt ivaretatt etter fødsel. Dette innebærer eksem-
pelvis at jordmor har kommet hjem ved ammeproblemer hos førstegangsfødende.

Noen av respondentene forklarer at de ikke har benyttet seg av tilbudene fordi de opp-
holder seg nær fødestedet når fødsel nær mer seg.

Muligheten for å få oppfølging i hjemmet etter fødsel ser ut til å ha betydning for når
kvinnene ønsker å dra hjem fra fødestedet. 1/3 av respondentene oppgir at tilbudet om
oppfølging i barseltid hadde betydning for når de valgte å dra hjem. Like mange oppgir
at tidlig hjemreise uansett ikke var aktuelt for dem av ulike grunner, slik som keisersnitt.
En person forklarer at de fikk dra tidligere hjem enn vanlig etter keisersnitt på grunn av
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oppfølgingen som tilbys i Tinn. En annen forklarer at de ville møte barnelegen før hjem-
reise.

Ti av respondentene (16 prosent) oppgir at de har hatt såkalt tidlig hjemreise , det vil si at
mor og barn drar hjem fra fødested innen 24 timer etter fødsel. Dette antallet samsvarer
godt med Figur 8 som viser at det var én person som ikke overnattet på sykehuset og ni
personer som oppgir at de tilbragte én natt på fødestedet. Hvorvidt den fødende har hatt
hjemreise innen 24 timer, ser ikke ut til å ha sammenheng med fødested. Av de som dro
hjem innen ett døgn oppgir flest at muligheten for å få oppfølging av barnet med veiing,
prøvetaking etc hadde betydning for at de dro hjem tidlig. Også muligheten for å få am-
meveiledning og under søkelse av mor hadde betydning for at de valgte å dra. Likevel er
det slik at nærmere halvparten av de med tidlig hjemreise oppgir at de ville dratt tidlig
hjem uansett om de hadde tilbud om oppfølging av jordmor. Likevel settes det tydelig
pris på den opp følgingen som tilbys i hjemmet.

Det store flertallet av respondentene ble imidlertid på sykehuset noen flere netter etter
fødsel. Årsaken til at de ikke valgte å dra hjem innen 24 timer er for halvparten at de
ville ha ro etter fødselen. 43 prosent oppgir at de ønsket å komme godt i gang med am-
ming før de dro hjem, og nesten like mange mener at reiseveien er såpass lang at de ikke
ønsket å dra hjem tidlig. Det er også noen som oppgir at de ikke var klar over muligheten
til å få tett oppfølging av lokal jord mor ved tidlig hjemreise.

4.5.2 Vest-Telemark

Oversikten under viser hvilken kommune respondentene som har benyttet jordmorvakta
sogner til.

Tabell 10 : Kommunetilhørighet hos de som har vært i kontakt med jordmorvakta

Kommune Antall respondenter
født i 2012

Antall responde n-
ter i kontakt med
jordmorvakta

Andel responde n-
ter som har vært i
kontakt med vakta

Fyresdal 7 0 0 %

Kviteseid 3 3 100 %

Seljord 11 9 82 %

Tokke 6 5 67 %

Vinje 9 7 78 %

Totalt 36 23 64 %
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Det var bare 36 av respondentene i Vest-Telemark som fødte i 2012. Av disse oppgir om-
trent 2/3 at de har vært i kontakt med jordmorvakta i Seljord (23 respondenter). Dette er
et svært lite datagrunnlag for det videre analysearbeidet knyttet til bruken og kvalitet på
prosjektet «Jordmortjenesten i Vest-Telemark», men viser at til tross for kort virketid er
det forholdsvis mange som har kontaktet vakta.

Ingen av kvinnene fra Fyresdal har vært i kontakt med jordmorvakta i Seljord. De øvrige
kommunene har alle sammen gravide, fødende eller kvinner i barsel som har kontaktet
vakta. Spesielt har de bosatt i Kviteseid og Seljord tatt mye kontakt, men også kvinner
fra Tokke og Vinje har benyttet tjenestene aktivt.

Flesteparten av de respondentene som ikke har vært i kontakt med beredskapsordningen,
begrunner det med at de ikke hadde behov for det, eksempelvis fordi fødselen var pla n-
lagt. Ellers oppgis det av tre personer at de helst vil ha kontakt med sin kommunejor d-
mor. Videre er det 1-2 personer som ikke visste om mulighetene til å ta kontakt ved aku t-
te situasjoner under graviditet og barseltid , eller få følge av jordmor til fødested. Det er
imidlertid så få besvarelser fra brukere av jordmorvakta at det er umulig å si noe generelt
ut fra de innkomne besvarelsene. I det videre er det viktig å være klar over at det kun er
23 av respondentene som har vært i kontakt med jordmorvakta i Seljord.

Tabell 11 : Bruken av tjenestene ved jordmorvakta i Seljord (respondentene kan ha benyttet flere tjen ester)

Tjeneste Respondenter Prosent

Konsultasjon over telefon under graviditet eller ved
fødselsstart

16 70 %

Konsultasjon eller undersøkelse i jordmorvakta
sine lokaler i Seljord under graviditet eller ved fød-
selsstart

17 74 %

Følge av jordmor til sykehus 11 48 %

Veiledning over telefon i tidlig barseltid (f.eks. ved
ammeproblemer)

2 9 %

Konsultasjon eller undersøkelse i jordmorvakta
sine lokaler i tidlig barseltid (f.eks. ved ammepro b-
lemer, sting m.m.)

0 0 %

Andre jordmortjenester benyttet * 0 0 %

Vi ser at den mest hyppige bruken går ut på å ha konsultasjoner eller undersøkelser i
jormorvakta sine lokaler under graviditet og i forbindelse med fødselsstart. Nesten like
ofte har respondentene tatt kontakt og fått konsultasjon over telefon. 11 av respondent e-
ne har fått følge av jordmor til sykehuset. Vi ser at det er svært få av de som har svart på
undersøkelsen som har tatt kontakt etter at de har født, noe som kan henge sammen med
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utilstrekkelig informasjon om muligheten til å få bistand fra vakta i tidlig barsel tid, jf.
Tabell 8.

4.6 Tilgjengelighet, lokaler og kompetanse

4.6.1 Tinn og Vest-Telemark i prosjektperioden

Figuren under illustrerer respondentene sin opplevelse av jordmor s tilgjengelighet, loka-
lene i Seljord, kompetansenivået hos jordmødrene, samt utbyttet de hadde av kontakten.

Figur 14 : Andelen av respondentene som «helt enig» i vurderingen av tilgjengelighet, lokaler, kompetanse
ved tjenestene og utbytte av kontakten (korrigert for besvarelser med «vet ikke / ikke aktuelt»)

Vi ser at både i Tinn og i Vest-Telemark er omtrent ¾ helt enige i at de fikk kontakt med
jordmor ved behov. I Tinn er i tillegg 9 prosent ganske enige i dette. Noen av responde n-
tene i Vest-Telemark forklarer at de ikke fikk kontakt med jordmorberedskapen, selv ved
gjentatte forsøk på å ringe.

Lokalene i Tinn og Vest-Telemark blir oppfattet som forholdsvis egnet til formålet.
Nærmere 60 prosent er helt enige i at lokalene er egnet, og 30 prosent i Tinn og 21 pro-
sent i Vest-Telemark er ganske enige i dette. To respondent er påpeker at det er litt tungt
å gå opp trappene til jordmorvakta når man er i oppstart av fødsel.

Når det gjelder Seljord som beliggenhet for jordmorvakta, mener i overkant av 70 pro-
sent av de som har besvart undersøkelsen og som har født i 2012 , at Seljord er en bra
lokalisering på grunn av den geografiske beliggenheten. 21 prosent er helt uenige i at Sel-
jord sin beliggenhet gjør at stedet fungerer bra som senter for beredskapen . Det er for en
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stor del respondenter fra Fyresdal og delvis Tokke som ikke synes Seljord er en hensikt s-
messig lokalisering av en vakttjeneste for dem.

Figur 14 viser videre at rundt 80 prosent av respondentene anser kompetansenivået hos
jordmødrene som tilstrekkelig for å vurdere de situasjonene som kvinnene har kontaktet
dem om. I Tinn er i tillegg 16 prosent ganske enige i at jordmødrene hadde den nødve n-
dige kompetanse. Det påpekes av flere respondenter at det er viktig at jordmødrene har
kunnskap om avstander og geografi i regionen, slik at de har forutsetninger for å avgjøre
hastegr aden ved henvendelser.

En respondent fra Vinje skriver:

Me hadde ingenting å utsetje på oppfylging og kontakt med jordmor før vaktordninga i Sel-
jord tok til, men opplevde denne ordninga som særs positiv likevel! Seljord var ein ypperleg
"mellomstasjon" mellom heim og sjukehus! Trygt og godt å vite at ein kan bli undersøkt der
til ei kvar tid på døgnet, utan at ein må føle på å forstyrre jordmor utanom hennar arbeidstid.
Flott at ein har høve til å få fylgje av jordmor frå Seljord til sjukehus, samt ha jord mor i "b e-
redskap" dersom noko skulle skje så kjapt at ein ikkje rekk fram til Skien!

Flere respondenter fremfører liknende utsagn, og mener det er positivt å få en vurdering
av fødselssituasjonen før man reiser til fødested. Spesielt de fra Seljord, Kviteseid og Vin-
je er opptatt av dette og mener Seljord er en fin mellomstasjon som også gir dem lavere
terskel for å ta kontakt. Respondentene fra Tokke er mer reserverte til vaktordningen.
Dette ser imidlertid i stor grad ut til å bero mer på den tette oppfølg ingen jordmor der
har tilbudt tidligere og som de nå «mister», heller enn at Seljord ikke er et egnet sted.
Respondentene fra Fyresdal støtter ikke dette, men fremhever at Seljord er langt unna og
ikke på deres vei hverken til Skien eller Arendal sykehus. Flere av kvinnene i Fyresdal for-
teller at de uansett tar kontakt med sin jordmor ved behov, selv om de har fått inform a-
sjon om jordmorvakta i Seljord.

4.6.2 Tilgjengelighet i Vest-Telemark før prosjektet

85 av respondentene i Vest-Telemark fødte i 2011 eller tidligere år, i tillegg til fødsel i
2012 (flergangsfødende). Undersøkelsen viser at for fødsler i 2011 eller tidligere år, var
kommunejordmødrene i stor grad tilgjengelig for de gravide utenom sine ordinære kon-
tortider. 81 prosent av respondentene som fødte i 2011 forteller at deres jordmor var til-
gjengelig for spørsmål , og 73 prosent sier de var tilgjengelig for å følge til fødested der-
som dette var nødvendig. Spesielt var tilgjengeligheten til jordmødrene i kommunene Fy-
resdal, Tokke og Vinje stor. Også i Kviteseid og i Seljord har jordmødrene vært tilgjenge-
lige for å svare på spørsmål og til å følge, men i mindre grad enn i de øvrige kommunene.

Respondentene uttrykker alle en stor respekt, tillit og takknemlighet overfor sine jor d-
mødre. Flere av respondentene hyller det tidligere opplegget i den enkelte kommune med
at kommunejordmoren kunne ringes døgnet rundt for spørsmål og følge til sykehus. Det
er likevel mange som uttrykker forståelse for at dette er et system som ikke tar hensyn til
jordmødrenes privatliv. Flere forklarer sin egen dobbelthet ved at det var fantastisk å ha
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sin egen kjente jordmor tilgjengelig døgnet rundt, men at de også følte på det hvis de tok
kontakt i jordmorens fritid.

En respondent fra Vinje skriver:

Eg hadde ei flott og forståelsesfull jordmor før 2012. Eg kunne kontakte ho når enn det måtte
vere noko, men eg trur nok ho jobba meir enn ho skulle. Dette gjorde ho nok fordi ho var ge-
nuint interessert i at dei gravide skulle kjenne seg trygge og ivaretatt. Dette er ikkje ei selvfølge
når ein eigentleg bare har tilgang på jordmor til faste tider og klokkeslett. Eg meiner det er eit
behov for å ha ein beredskap som alltid er tilgjengeleg også slik at jordmødrene får ei arbeid s-
tid, samt ei fritid.

Figur 15-18 viser hvor enig respondentene som fødte i 2011 eller tidligere, er i at det var
et behov for døgnbemanning med jordmor.

Figur 15 : Andel respondenter fra de ulike kommunene som er enig i at det hadde vært nyttig med en døg n-
bemannet jordmo rberedskap som kunne ringes ved akutte spørsmål i graviditeten
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Figur 16 : Andel respondenter fra de ulike kommunene som er enig i at det hadde vært nyttig med et døg n-
bemannet lokale i Vest-Telemark dersom det ble akutt behov for undersøkelse foretatt av jordmor

Figur 17 : Andel respondenter fra de ulike kommunene som er enig i at det hadde vært nyttig med en døg n-
bemannet beredskap slik at man kunne få følge av jordmor til sykehuset dersom det ble behov for det
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Figur 18 : Andel respondenter fra de ulike kommunene som er enig i at det hadde vært nyttig med en døg n-
bemannet beredskap dersom det oppstod akutte problemer i tidlig barseltid (f.eks. ammeproblemer)

Vi kan se av figurene over at det jevnt over var ønskelig med en døgnbemannet bered-
skap for å kunne ta imot akutte spørsmål i graviditeten, gjøre undersøkelser, få følge til
sykehus og bistand i tidlig barseltid. Vi kan imidlertid se at det ikke oppleves et like sto rt
behov for dette i Fyresdal og Tokke som i de øvrige kommunene. Dette har sannsynligvis
bakgrunn i avstander og beliggenheten til jordmorvakta. I tillegg var jordmødrene i disse
kommunene svært tilgjengelige for de gravide utenom sine kontortider.
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4.7 Trygghet og ivaretakelse

For å avdekke om de gravide i Tinn og Vest-Telemark følte seg trygge og godt ivaretatt i
sin situasjon med de nye tjenestene, har de blitt stilt spørsmål knyttet til medvirkning og
trygghetsfølelse, jf figuren under.

Figur 19 : Andel respondenter som er «helt enig» i opplevelsen av ivaretakelse, innflytelse og trygghet ved
tjenestene (korrigert for besvarelser med «vet ikke / ikke aktuelt»)

Av figuren over ser vi at de gravide i all hovedsak føler at de har blitt behandlet med re-
spekt og blitt godt ivaretatt av i sin kontakt med jordmor. Rundt 80 prosent sier seg helt
enig i dette. I tillegg er det flere respondenter som sier seg ganske enige; i Tinn 18 prosent
og i Vest-Telemark 4 prosent. Det er med andre ord svært få som mener at de har blitt
dårlig behandlet hos jordmor. Likeledes er det en oppfatning av at de har hatt innflytelse
på de avgjørelser som ble tatt om videre behandling og evt. følge til sykehus. Det er imid-
lertid noen få respondent er som forteller at de ikke har blitt tatt alvorlig og ikke fått den
behandlingen som senere viste seg at de skulle ha fått.

Undersøkelsen viser videre at respondentene føler trygghet ved å ha en døgnbemannet
vaktordning med jordmor. I Tinn er det 85 pros ent som er enige i at de følte trygghet (74
prosent er helt enige og 11 prosent er ganske enige). I Vest-Telemark er det 76 prosent
som er enige i av jordmorvakta gir økt trygghet (59 prosent helt enige og 17 prosent
ganske enige). De setter spesielt stor pris på at ordningene er et lav-terskeltilbud, slik at
de kan ta kontakt på et tidlig tidspunkt. Flere påpeker tryggheten ved å ha mulighet til å
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ta kontakt, selv om de ikke benyttet seg av tilbudet. Spesielt uttrykker førstegangsføde n-
de at de har satt stor pris på tjenestene.

I Fyresdal er imidlertid ca halvparten av respondentene helt uenig i at de følte trygghet
ved å ha vaktberedskapen i Seljord. Også i Tokke er det respondenter som er uenig i at
de følte trygghet.

Besvarelsene viser videre at de gravide helt tydelig ønsker en stabilitet i jordmorbema n-
ningen og at de ikke møter for mange nye ansikter . Hele 90 prosent av respondentene i
Tinn mener at det har betydning for dem at de ikke møter stadig nye jordmødre. Flere
forteller at det var frustrerende å møte så mange nye ansikter (vikarer). I Vest-Telemark
mener nærmere 70 prosent at det betyr mye for dem at deres kommunejordmor er med i
vaktordningen. Likeledes mener i overkant av 70 prosent at det er viktig at jordmoren er
kjent i distriktet og regionen. Det har ikke blitt spurt om hvor mange jordmødre som er
akseptabelt at inngår i jordmorarbeidet overfor den enkelte og i vaktordningen.

I Tinn tilbys det en fødselsforberedende samtale i svangerskapsuke 36. Her blir det delt
ut vaktlister og ulike tr ansportmåter til fødested diskuteres. 88 prosent av respondentene
er helt eller ganske enige i at denne samtalen var nyttig, og vi kan anta at samtalen bidrar
til å øke tryggheten rundt fødselssituasjonen.

De aller fleste respondentene i Tinn forteller at de har følt seg godt ivaretatt både før,
under og etter fødsel. Muligheten for å kunne få følge i ambulanse har bidratt til å skape
trygghet som blant annet bidrar til at den gravide slapper av.

En respondent i Tinn skriver:

Jeg hadde ikke følt meg trygg på å bo så langt unna fødeavdelingen, hvis ikke det hadde vært
for den fantastiske oppfølgingen jeg fikk av jordmødrene på Rjukan. Og det er et flott tilbud å
kunne reise tidlig hjem og få så god oppfølging. Spesielt når man blir liggende på sykehus så
langt unna familien. Hadde jeg kunnet så hadde jeg reist hjem innen 24 timer og vært helt
trygg på det.

Det er imidlertid noen få respondenter i Tinn og Vest-Telemark som forteller at det kan
føles utrygt å vite at jordmor kanskje er på et annet oppdrag når du har behov for jord-
morhjelp. I praksis ser det imidlertid ut til at dette har løst seg fint ved at jordmor har
hatt telefonkontakt med den andre som er i oppstart av fødsel når slike situasjoner har
oppstått.

Både i Tinn og Vest-Telemark er det kvinner som forteller at de på grunn av reiseavsta n-
den har tilbrakt den siste tiden før fødsel i nærheten av fødestedet. I Tinn utrykkes det
spesiell utrygghet og engstelse for fødsler i perioder hvor det ikke har vært jordmor på
vakt, og risikoen for at de vil stå alene i en fødsel i bil eller ambulanse. I Vest-Telemark
er det personer som har reist til sykehusets nærområde når jordmor har vært på somme r-
ferie (ved fødsler før 2012).

I undersøkelsen er det flere av kvinnene som ikke har følt økt trygghet ved å ha en jor d-
morberedskap, fordi de har ukompliserte svangerskap og fødsler. Dermed har de vært
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trygge i sin situasjon. Dette er gjerne personer som er flergangsfødende hvor tidligere
fødsler ikke indikerer behov for følge til sykehus.

I Vest-Telemark uttrykker flere av respondentene som fødte i 2011 at de følte trygghet
ved at de hadde sin jordmor tilgjengelig. Også før jordmorvakta ble etablert eksisterte det
en vaktberedskap i kommunene, og mange av kvinnene uttrykker at de følte seg trygge
også dengang. Blant annet refererer noen av respondentene til at det var et positivt vakt-
samarbeid mellom Tokke og Vinje tidligere. Noen av respondentene har dessuten hatt
hjemmefødsler sammen med sin jordmor, også etter at jordmorvakta ble etablert. Dette
har de opplevd som trygt og fint i forhold til å skulle haste til sykehus.

En respondent fra Tokke forteller:

Fødde siste gong i egen heim. Da var det tilgjengelig jordmor i Tokke. Ho stilte opp med ein
gong. Var ein trygg og fin fødsel. Det hadde nok blitt meir styr og stress om me måtte ha
køyrd til Seljord for kontakt med jordmor der.

Respondenter fra Fyresdal og delvis fra Tokke (samt noen svært få fra Vinje) hevder at
det er for langt til Seljord i forhold til et samarbeid om jordmortjenester. Disse mener at
det i noen situasjoner kan være behov for at jordmor har mulighet til å stille opp på kor-
tere varsel enn det jordmødrene lokalisert i Seljord kan . I Fyresdal uttrykker dessuten fle-
re respondenter at Seljord ikke er på veien til Skien eller Arendal, hvor mange velger å
føde. Disse uttrykker tvert i mot en utrygghet i forhold til det å kunne kontakte komm u-
nejordmor, slik som dette eksempelet fra Fyresdal:

… Det var ein stor tryggheit for meg som fødande å vite at jordmor berre var ei lita telefon-
samtale unna, no føler eg meg ikkje like trygg. Og eg vil sannsynlegvis heller ringe til lokal
jordmor eller til beredskapen dersom det skulle vera noko ein lurar på.

En respondent fra Tokke skriver:

.. For oss fra Tokke er det lengre vei og skaper masse unødvendig utrygg het.

Hovedvekten av respondentene er imidlertid av en annen oppfatning, noe som reflekteres
i uttalelsene under.

En respondent fra Seljord skriver:

Eg har fullført to svangerskap før 2012, der det ikkje har oppstått nokon akutte situasjonar.
Men usikkerhet en, dersom noko skulle kome til å skje, har eg følt på begge gongene, og spesi-
elt mot slutten av svangerskapet. Det var ubehagleg å føle på utryggheten ved å vite at dersom
noko skulle skje utanom jordmor si kontortid, var det kanskje ingen hjelp å få. Min fyrste fød-
sel gjekk nokså fort, men då hadde eg heldigvis følge av jordmor i sjukebil frå Seljord til Skien,
ved graviditet nummer to tenkte eg ofte det verste ved tanken på at eg skulle føde i sjukebil på
veg til sjukehus utan jordmor til stades. Og kva om fødselen skulle gå så fort at eg måtte føde
heime, evt. på natta og kanskje aleine?! Hjelp! Det å bu i utkanten av sentrum i Seljord kom-
mune, å ha nesten 2 timar i reiseveg til sjukehuset, føltes ikkje trygt utan jordmorberedskap
mellom klokka 16:00 - 08 :00.
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En respondent fra Vinje skriver:

Det var alltid rom for å ringe jordmor ved graviditet/fødsel i 2009, men jeg følte denne gangen
(2012) at jeg hadde lavere terskel for å ringe jordmorvakt. I 2009 følte jeg mer på at jeg for-
styrra jordmor på hennes fritid. Ved den nye jordmorvakt -ordningen følte jeg meg tryggere på
at jeg fikk kontakt med jordmor uansett tid på døgnet. Jeg hadde en bomtur til Seljord, men
det gjør ikke så mye når det er så kort avstand. Oppfølginga da var enestående, og jeg følte
meg trygg på å reise hjem og vente noen dager til på fødsel. Når en er flergangsfødende, og vet
at en føder raskt, er det trygt å vite at en alltid har en jordmor i Seljord døgnet rundt, som kan
hjelpe til ved fødsel hvis en ikke rekker sjukehus. Jeg håper virkelig at dette er en ordning som
er kommet for å bli, både for oss fødende i distriktet, men også for jordmødrene som får mye
bedre arbeidsvilkår.

En respondent fra Seljord skriver:

Eg nytta tilbodet i Seljord i 2012. Eg er svært fornøgd med den nye jordmor sentralen. Det gjer
svangerskapet og fødselen tryggare for oss som bur langt unna Skien.

Av utsagnene kan vi se at følelsen av trygghet ved å kunne kontakte jordmorvakta i Sel-
jord har tett sammenheng med kvinnens fysiske avstand og beliggenhet i forhold til be-
redskaps lokalene.

4.8 Samhandling med annet helsepersonell

En av målsettingene i prosjektene er å styrke samarbeidet mellom ulike aktører i svange r-
skaps -, fødsels- og barselomsorgen. I en fødselssituasjon vil det være aktuelt at jordmor
samarbeider både med ambulansepersonell og med helsepersonell på fødestedet. Samar-
beidet med fastlegen er i større grad knyttet til den ordinære svangerskapsomsorgen , og
ikke de tjenestene som tilbys gjennom prosjektene som her evalueres. Brukerundersøke l-
sen skal være med på å avdekke om det er en oppfatning av kvaliteten på samarbeidet
mellom jordmortjenestene i prosjektet og annet helsepersonell. Fra Vest-Telemark er det
bare de som fødte etter at jordmorvakta ble etablert som har fått spørsmålene knyttet til
samarbeid.

Figuren på neste side viser hvordan respondentene opplever samarbeidet mellom jordmor
og ambulansepersonell og sykehus.
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Figur 20 : Andel av respondentene som er «helt enig» i opplevelsen av samarbeid mellom jordmor og annet
helsepersonell (korrigert for besvarelser med «vet ikke / ikke aktuelt»)

Ut fra figuren over kan vi se at samarbeidet mellom jordmor og ambulansetjenesten i
Vest-Telemark oppleves som godt av nærmere 80 prosent av respondentene. I tillegg me-
ner 7 prosent av det var et ganske godt samarbeid. I Tinn er under 60 prosent helt enig i
at samarbeidet mellom jordmor og ambulansepersonellet er godt, mens 18 prosent er
ganske enig.

Flere uttrykker i undersøkelsen at de er engstelige for at fødselen skal gå raskt og at det
blir ambulansepersonell som tar i mot barnet. De er usikre på om de har nok kompetanse
til å håndtere en slik situasjon, spesielt dersom det blir komplikasjoner. Én forteller at
også ambulansepersonellet vil kunne føle utrygghet ved at det ikke er jordmor med på
hele strekningen når de har med kvinner som ser ut til å få en rask fødsel (gjelder eksem-
pelvis når kvinnen bor i de ytre delene av Vest-Telemark og jordmor på vakt befinner seg
i Seljord). En respondent påpeker at det var viktig for henne og mannen at mannen var
med i ambulansen fra Seljord til Skien, noe de ikke fikk lov til av ambulansepersonellet .

Når det gjelder samarbeidet med sykehuset, er nærmere 60 prosent av kvinnene i Vest-
Telemark helt enige i at samarbeidet var bra. 14 prosent er ganske enige i at samarbeidet
mellom jordmor og sykehuset var godt. Tilsvarende mener 52 prosent i Tinn at dette
fungerer godt, mens i overkant av 20 prosent er bare ganske enige i dette. Omtrent 14
prosent begge stedene uttrykker uenighet i at samarbeide t med fødestedet fungerer godt.

Ut fra dett e kan vi si at samarbeidet med sykehuset ser ut til å være noe mer utfordrende
både i Tinn og i Vest-Telemark enn samarbeidet med ambulansetjenesten. Flere av res-
pondentene forteller om svikt i informasjonsflyten mellom prosjektene og sykehuset i
Skien. Dette innebærer fortrinnsvis at sykehuset ikke har informasjon om tjenestene som
tilbys i Tinn og Vest-Telemark. Blant annet kan det se ut til sykehuset i enkelte tilfeller
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har fortalt at mor og barn må bli på sykehuset til det var tatt tester av barnet, alternativt
komme tilbake for å ta testene. I dette tilfellet har ikke kunnskapen om at dette kan gjø-
res lokalt i Rjukan nådd personalet på sykehuset. Vedkommende som forteller dette, sier
også at de egentlig ønsket å dra tidlig hjem.

En respondent i Tinn skriver:

Samarbeidet fra Sykehuset Telemark virket dårlig, og lite imøtekommende /informert om til-
budet vi har i kommunen. De var lite samarbeidsvillige i forhold til tidlig hjemsendelser. Det
burde være en selvfølge at de var imøtekommende på dette, det er en sårbar situasjon og
jordmødrene hjemme har nok bedre tid til kvinner i barsel, enn det de har.

Også andre kvinner i Tinn utrykker sterk misnøye med at de ansatte på sykehuset ikke
var (tilstrekkelig) informert om oppfølgingen som ble tilbudt i Tinn i tidlig barseltid.
Noen har til og med opplevd å ikke bli tatt alvorlig når de ønsket å dra hjem innen 24
timer etter en ukomplisert fødsel.

Det ser også ut til at personale på sykehuset er for dårlig informert om vaktordningen i
Vest-Telemark. Det fortelles eksempelvis om at når de gravide har henvend t seg til syke-
huset , så har ikke sykehuset kjent til ordningene og kunnet henvise dem videre til jor d-
mor på vakt.

En respondent fra Vinje skriver:

Då eg fødte vårt barn i midten av 2012 var ordninga med jordmorbedredskap såvidt starta.
Det eg hadde fått beskjed om var at eg burde prøve å ringe sentralbordet på sjukehuset og få
dei til å sette meg over til jordmorvakta i Vest-Telemark. Dette gjorde eg, men dei på sentra l-
bordet visste ikkje noko om dette (ringte på natta), dei satte meg over til fødeavdelinga i håp
om at dei visste noko. Men heller ikkje dei hadde noko særleg opplysningar på dette tids-
punkt. Jordmor der sa me måtte køyre nedover og ta kontakt med ambulanse dersom det var
behov. Etter denne samtala prøva eg å ringe vakttelefonen i Seljord og fekk tak i vakthavande
jordmor. Ho rettleia meg godt, bestilte ambulanse, møtte oss i Seljord og følgte oss til sjukeh u-
set. Alt i alt er eg fornøgd med ordninga.

Noen respondenter forteller at sykehuset er ikke tar høyde for at det kan være behov for
noen tilpasninger når det kommer kvinner fra distriktene som skal føde. Noen respo n-
denter forteller at de hadde et ønske om at mannen kunne overnatte på sykehuset fordi
de bor langt fra sykehuset. Dette aktualiseres spesielt i forhold til asylsøkere som heller
ikke har eget transportmiddel og ikke kjenner til hvordan man kan organisere overna t-
ting for man nen.

En respondent fra Tokke forteller om hvordan deres ønsker knyttet til ambulansetran s-
porten og sykehusoppholdet fortonet seg:

Det var helt avgjørende for oss at mannen min fikk være med i ambulansen, men det fikk han
ikke. Det var heller ikke noen plass han kunne sove over på sykehuset, selv om fødselen var på
kvelden. Vi hadde vært glade bare han fikk sove i en stol ved siden av.
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4.9 Om videreføring

I spørreundersøkelsen kommer det tydelig fram at flertallet av respondentene ønsker at
ordningene i Tinn og i Vest-Telemark fortsetter.

4.9.1 Tinn

I Tinn ønsker 93 prosent av de respondentene som hadde noen formening om spørsm å-
let, at vaktberedskapen knyttet til følgeordningen skulle fortsette. De resterende er gans-
ke enieg i en videreføring, og ingen var direkte uenige i dette.

En kvinne i Tinn skriver:

Er veldig fornøyd med at det ikke var noe problem å få ambulanse til Sykehuset Telemark, da
dette var avgjørende for at jeg følte meg trygg på vei dit med tette veer. Håpe r alle som føler at
de har behov for dette fortsetter å få det i fremtiden!

Tilslutningen til en fortsettelse av tilbudet i Tinn om tett oppfølging av jordmor ved tidlig
hjemreise er også stor. Nærmere 80 prosent av respondentene er helt enige i en viderefø-
ring av en slik tett oppføling, mens 11 prosent er ganske enige.

Et forslag for å gi de gravide et bedre tilbud i svangerskapsomsorgen er å få et ultraly d-
apparat på Rjukan sykehus.

4.9.2 Vest-Telemark

På spørsmål til respondentene om de tror at opprettelsen av jordmorvakta i Vest-
Telemark har gått på bekostning av den ordinære svangerskapskontrollen i kommunene,
sier 66 prosent seg uenig e i at det har vært tilfellet. 26 prosent har en oppfatning av at
tilbudet kan ha gått ut over den kommunale svangerskapsomsorg en.

I Vest-Telemark er det i hovedsak en tilslutning til beredskapsordningen. Totalt mener
nærmere 60 prosent at jordmorvakta bør videreføres, mens omtrent 20 prosent er ganske
eller helt uenige i dette. Det er en tydelig dreining mot at det er de som har vært i kontakt
med jordmorvakta som også mener at ordningen bør videreføres. Dette kan tyde på at de
som har hatt behov for kontakt med jordmor utenom ordinær kontortid eller behov for
følge til sykehuset, har satt stor pris på jordmorvakta.

En respondent fra Vinje skriver:

Eg nytta tilbodet i Seljord i 2012. Eg er svært fornøgd med den nye jordmorsentralen. Det gjer
svangerskapet og fødselen tryggare for oss som bur langt unna Skien. Jordmødrene i Seljord
(eg hadde kontakt med tre stk ved fødselstart og barseltid) var kunnskapsrike, dyktige og
trygge i jobben sin. Det er lett å ta kontakt og ein får tettare oppfylging i barseltida. Svært vik-
tig og positivt at jordmor har mogeleghet til å fylgje sjukebilen til Skien, dette skapar ein god
tryggleik. Kryssar fingrane for at dette supre tilbodet held fram! Då skal eg love å føde fleire
born til Vest Telemark :)
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Ut fra dette utsagnet ser det også ut til at jordmorvakt vil være godt for befolkningsvekst
i distriktene!

Flere beskriver at terskelen nå er lavere for å ringe jordmor, fordi de ikke blir forstyrret i
sin fritid. En døgnbemannet beredskap har gjort at de gravide føler seg tryggere både ved
at de kan få kyndig bistand til å vurdere når de bør dra til sykehuset, men også at det er
noen på vakt ved eventue lle hastesituasjoner . Da finnes det en jordmor tilgjengelig som
kan følge med i ambulansen, og eventuelt ta i mot barnet i ambulansen eller i nødsfall i
jordmorvakta sine lokaler. Det opplevdes som tryggere at det er en stabil bemanning av
jordmødre, slik at det ikke blir så stor sårbarhet for eksempel dersom jordmoren deres
skal på ferie.

Det er imidlertid, slik vi har drøftet tidligere, en sterk geografisk betinget tilslutning til
jordmorvakta slik den er nå. Jevnt over er ikke respondentene fra Fyresdal særlig begeist-
ret for en ordning som er lokalisert slik at det blir bakvendt for dem å benytte tjenesten.
Samtidig uttrykkes en forståelse for at kan være utfordrende for en enkelt jordmor å all-
tid være tilgjengelig for de gravide.

En respondent fra Fyresdal skriver:

Har ikkje sett meg inn i den nye vaktordninga, sidan eg fødde før den kom i kraft. Var veldig
nøgd med slik det var, men det var ikkje særleg gunstig for den som "alltid" måtte vere på
vakt.

og en annen fra Fyresdal:

For alle i Fyresdal så meiner eg at me har det mykje betre med slik tilbodet var før 2012. Yn-
skjer å gå tilbake til slik det var.

og en tredje fra Fyresdal:

Ha jordmora i kommunen, ikkje sentrere det til Seljord. Dersom ein bur i Fyresdal, og skal
føde i Arendal er det veldig omveg.

Også kvinnene i Tokke er mer reserverte, men ikke nødvendigvis avvisende, til jordmo r-
vakt i Seljord. En respondent fra Tokke som har født både i 2012 og tidligere år sier at:

Vi har ikke så mange fødsler i kommunen så det skulle gå bra å fortsette som før. Hvis vi ikke
hadde hatt en så tilgjengelig jordmor, hadde Seljord vært et godt alternativ siden det er på vei-
en til Skien. Det fungerte godt for meg å bli undersøkt i Seljord for å se hvor langt fødselen var
kommet før vi kjørte ambulanse videre. Jordmoren der var fantastisk, men hun var et ukjent
fjes.

Respondentene fra Kviteseid, Seljord og Vinje er jevnt over glade for tilbudet med jor d-
morvakt og vil at det skal bli et varig tilbud.

Er respondent fra Kviteseid skriver:

Jordmorvaktordningen var ikke i gang da jeg fødte i april 2011, men en oppofrende jordmor i
kommunen gjorde at jeg likevel følte meg oppvartet etter alle kunstens regler. Men det er per-
sonbetinget. Vaktordningen vil kunne ivareta denne typen omsorg uten å gå på bekostning av
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jordmø drenes fritid og egen familie. Kommunene må fortsette denne ordningen, for det kom-
mer til å inntreffe uheldige hendelser . .. Hurra for den nye beredskapsordningen!

En annen kvinne fra Kviteseid skriver:

Fikk mitt første barn i 2010, og måtte ringe jordmor på privat telefon midt på natta, synes de
var mye bedre å ringe til ein vaktsentral der de var folk som var på jobb.

En respondent fra Vinje skriver:

Før 2012 - det var rein flaks at mi eiga jordmor var klar og hoppa på i ambulansen i Bø. Gu-
ten kom i bilen då me var på Årnes, og dei som køyrde visste særs lite om fødslar og var veldig
stressa. At slik oppfølging har kome inn i ordna former er strålande! Eg hadde nok født i Sel-
jord i staden for i ein bil viss dette hadde vore på plass i 2011.

En respondent fra Seljord skriver:

Hovudmålet med jordmorberedskapen må vere å auke tryggleiken for gravide i utkantane. Det
er vanskeleg å planlegge ein fødsel, mykje kan skje. Og som gravid blir ein ganske sårbar. Der-
som det blir døgnbemanna vakt i kommunen veit du som gravid at der alltid er nokon å kon-
takte dersom noko skulle oppstå og den tryggleiken er viktig.

og en annen fra Seljord:

Det er viktig for meg som gravid og fødende å ha jordmor tilgjengelig i nærheten hele døgnet.
At jordmor kjenner til avstandene til sykehus og kan vurdere situasjonen på bakgrunn av dette
er svært viktig. Tilbudet som nå finnes i Vest- Telemark er utrolig bra og jeg håper på det ster-
keste at dette vil fortsette.

Respondentene i Vest-Telemark har imidlertid noen forslag til forbedringer i beredsk a-
pen:

- En vaktordning uten lokaler
- Rutine for registrering av tapte anrop og ringing tilbake
- En jordmorstilling i hver kommune på dagtid. Felles hjemmevaktordning mellom

jordmødrene i kommunene i Vest-Telemark ettermiddag, kveld og natt. Jordmora
som er på vakt bruker legekontoret som har legevakt til møtested for undersøkelser.

- Svangerskapskurs, felles for Vest-Telemarkskommunene

Avslutningsvis henviser vi til et leserinnlegg i Vest-Telemark blad i august 2012 :
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Figur 21 : Leserinnlegg i Vest-Telemark blad august 2012.
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5. Sammenfattende diskusjon

Oppfølging av nasjonale føringer

I følge stortingsmeldingen En gledelig begivenhet er målet i svangerskaps -, fødsels - og
barselomsorg å sørge for en sammenhengende ansvarsstruktur og å tilby en helhetlig tje-
neste. Nedleggelse av fødestuer har bidratt til at det er behov for å utvikle trygge altern a-
tive løsninger for fødende med lang reisevei til fødested. Helseforetakene har siden 2010
hatt ansvar for beredskap og følgetjeneste for gravide med reisevei på mer en halvannen
time til fødested. I følge Nasjonalt råd for fødselsomsorg må følgetjenesten ha kompeta n-
se i grunnleggende fødselshje lp. Videre foreslår Rådet at flere kommuner går sammen om
den praktiske gjennomføringen. I stortingsmeldingen Samhandlingsreformen legges det
vekt på at mindre kommuner inngår interkommunalt samarbeid for en optimal utnyttelse
av jordmorressursene. Avtaler mellom kommuner og helseforetak om felles utnyttelse av
jordmorressurser vil legge til rette for bedre tilgjengelighet og en sammenhengende tjene s-
te. Det pekes også på at jordmor bør ha en sentral rolle i oppfølging av mor og barn
hjemme i barseltid i samarbeid med helsestasjon og fastlege. Også i en tilsynsrapport fra
Helsetilsynet påpekes behovet for bedre oppfølging i perioden fra utskriving fra fødested
til helsestasjonen kommer inn i bildet.

Sykehuset Telemark HF har inngått samarbeidsavtaler om jordm ortjenester med kom-
muner som har mer enn halvannen time reisevei til fødested. Prosjektene «Jordmor der
mor bor» i Tinn og «Jordmortjenesten i Vest-Telemark» er totalt sett vellykkede ord-
ninger for å møte nasjonale krav og føringer. Prosjektet i Tinn start et i april 2010, mens
prosjektet i Vest-Telemark startet i januar 2012. I de to prosjektene utprøv es to ulike
modeller for å løse oppgavene knyttet til følgetjeneste og beredskap, også i barseltiden.
Mens Tinn kommune ikke har hatt noen hensiktsmessige sam arbeidspartnere, har det
vært annerledes i Vest-Telemark. For kommunene Fyresdal, Kviteseid, Seljord, Tokke og
Vinje ble Seljord pekt ut som et egnet midtpunkt for en felles jordmorberedskap for
kommunene.

De to prosjektene har dessuten ulike løsninger på ansettelsesforholdene til jordmødrene.
Dette har både historiske og geografiske årsaker. Jordmødrene i Tinn har sitt ansettelse s-
forhold til Sykehuset Telemark HF. I tillegg til å arbeide i beredsk apsordningen, leier
kommunen jordmødrene inn til den kommun ale svangerskapsomsorgen. Jordmødrene
har hjemmevakt, men har tilgjengelig lokaler på Rjukan sykehus. Jordmødrene i Vest-
Telemark er ansatt som kommunejordmødre i sine respektive kommuner. I prøveperi o-
den er alle ansatt 100 prosent i kommunene, med 60 pros ent stillingsandel i jordmorb e-
redskapen som dekkes av helseforetaket. Jordmødrene har vakt med base i jordmorva k-
tas lokaler på DPS i Seljord.
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Synspunkter på tjenestetilbudet

Jevnt over synes både jordmødre og brukere at modellene for jordmorberedskap er gode.
Tilbudene har medført til dels store endringer både for jordmødrene og for de gravide,
fødende og kvinner i barsel. Prosjektene har fokus på at det skal være lav terskel for å ta
kontakt når som helst på døgnet. Prosjektet i Vest-Telemark har pågått i svært begrenset
tid, og det er viktig å være klar over at det fremdeles er i en oppstartsfase.

I Tinn uttrykker flere brukere at de ønsker tilbake det lokale føde- og barseltilbudet som
var på Rjukan sykehus . Gitt at det ikke kommer til å skje, er det bred enighet om at be-
redskapsordningen som nå er etablert er et godt alternativ. Også i Vest-Telemark er
kvinnene jevnt over tilfredse med tjenestene gjennom jordmorvakta. I denne regionen var
det før etableringen av jordmorvakta slik at den enkelte kommune jordmor hadde et mer
eller mindre formalisert beredskapsansvar for sine gravide. Dette tilbudet ble opplevd
som positivt for mange brukere siden jordmor var tilgjengelig døgnet rundt og i fysisk
nærhet. Flertallet av jordmødrene omtaler imidlertid de tidligere ordningene som belas-
tende. Dette gjør de fordi det var vanskelig å planlegge egen fritid, det var uforutsigbart
og vanskelige å kombinere med eget familieliv. For andre jordmødre har imidlertid ikke
slike hensyn vært noe problem.

Kvinnene i Tinn og Vest-Telemark føler generelt trygghet ved at det er jordmødre til-
gjengelig døgnet rundt. De anser det som positivt at de kan kontakte jordmødrene uten å
«forstyrre» dem utenom kontortidene. Kvinnene setter stor pris på at de kan bli unde r-
søkt av jordmor før de begir seg på veien til sykehuset og at de kan få følge av jordmor
dersom det er behov for det. I Tinn er det mange som benytter seg av tilbudet om hjem-
mebesøk av jordmor i barseltid, hvor mor eksempelvis kan få amm eveiledning . Det er
også mange som setter pris på tilbudet om tett oppfølging ved tidlig hjemreise (innen 24
timer etter fødsel), selv om det til nå ikke har vært så mange som har benyttet seg av mu-
ligheten. Videre forklarer mange av kvinnene at de føler seg trygge bare ved å vite at det
er jordmor tilgjengelig dersom det skulle være noe.

Det er imidlertid noen kvinner i Vest-Telemark som ikke deler denne oppfatningen. På
grunn av geografiske forhold er det en oppfatning i Fyresdal kommune om at Seljord
ikke er et egnet beredskapsknutepunkt for dem. Mange av de gravide i Fyresdal velger
Arendal som fødested, og de fleste reiser ikke via Seljord dersom de skal til Skien. Også i
Tokke er det færre som er begeistret for vaktordningen, men dette ser ikke ut til bare å
ha geografiske forklaringer. Likeledes mener noen av jordmødrene at de ikke kan tilby
sine gravide en like bra tjeneste gjennom jordmort jenesten som når de selv var tilgjengel i-
ge for dem alene . Det understrekes imidlertid av flertallet av jordmødre at ordningen har
ført til bedre tjenester for de gravide, og en forbedring av arbeidsforholdene for jordmø d-
rene.

I Tinn er det en mer operativ og aktiv tjeneste enn i Vest-Telemark ved at jordmødrene
reiser hjem til kvinne ne dersom det er ønskelig. Dette gjelder både under svangerskap,
ved oppstart av fødsel og i barseltid. Kontakten med mor og barn etter fødsel gir en god
helhet i tjenestene som tilbys av jordmor. I tillegg er jordmødrene opptatte av at denne
kontakten gir et mer innholdsrikt og utviklende arbeid enn kun å trå til i akutte
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situasjoner. I Vest-Telemark må kvinnen komme til jordmorvakta sine lokaler i Seljord
dersom det er behov for nærmere undersøkelser. I Vest-Telemark er avstandene større,
men det bør likevel vurderes om jordmorvakta kan få en mer aktiv rolle også her .

Behov for stabil bemanning og langsiktighet i arbeidsvilkår

I Tinn har det periodevis vært ustabilitet i bemanningen og utstrakt bruk av vikarer . Det-
te skyldtes for en stor del uakseptable arbeidsvilkår, kortsiktige arbeidsavtaler og stadig
usikkerhet i forhold til om avtalene ville bli forlenget. Også i Vest-Telemark har det vært
bemanningsutfordringer , men disse har vært knyttet til sykemeldinger av kommunejor d-
mødre . Jordmødre både i Tinn og Vest-Telemark forteller at i prosjektperioden har de
gjort en stor innsats for å dekke opp de manglende vaktene. Dette har gått på bekos tning
av andre målsettinger i prosjektet knyttet til faglig utvikling og samhandling.

Flere jordmødre er av den oppfatning at det kreves en tydeligere ledelse fra sykehusets
side både av hovedprosjekt og delprosjekter. Det påpekes et behov for at ledelsen verd-
setter jordmødrenes arbeid, raskt rydder opp ved arbeidskonflikter og at den sørger for
at praktiske forhold er på plass. Vi opplever i likhet med jordmødrene at prosjektorgan i-
seringen er uklar både med tanke på intern struktur og ansvarsplassering. Vi kan for ek-
sempel ikke fastslå, etter blant annet å ha gjennomført intervjuer og deltatt i prosjektm ø-
ter, hvem som leder styringsgruppen og hvordan de interne prosjekt - og ansvarsstrukt u-
rene er. Eksempelvis synes det som om delprosjektleder i Tinn også har ansvarsoppgaver
i forhold til hovedprosjektet, slik som gjennomføring av kompetansehevende tiltak og
innkalling til styringsgruppemøter.

Samhandling og faglig utvikling

Delprosjektleder i Tinn har tatt initiativ til kurs for å videreutvikle og vedlikeh olde fød-
selskompetansen hos jordmødre både i Tinn og Vest-Telemark. Det har også blitt holdt
kurs for annet helsepersonell slik som ambulansetjenesten i Tinn . I Vest-Telemark har det
vært gjennomført temakvelder for gravide og for jordmødre. Prosjektene henger likevel
etter i forhold til målsettingene om å styrke den faglige utviklingen og samhandlingen
mellom prosjektene og med annet helsepersonell. I Tinn er det eksempelvis et behov for
et tettere samarbeid med helsepersonell på asylmottaket for å nå kvinnene der i større
grad enn i dag. Noe av årsaken til at samhandling og faglig utvikling ikke har fått høyere
prioritet er at bemanningsutfordri nger har overskygget andre sats inger i prosjektene. Det
har av jordmødrene forståelig nok blitt ansett som viktigere å bemanne vaktene enn ek-
sempelvis å ha jordmødre til hospitering på sykehus. Dette illustrerer betydningen av å
sikre en stabil og dedikert bemanning, både til beste for brukerne og slik at jordmødrene
kan gis rom til egen kompetanseutvikling og faglig stimuli .

Enkelte av jordmødrene mener at det er for lite innholdsrikt arbeid på vaktene og at man
i liten grad har kontakt med de andre jordmødrene. Det er da et paradoks at det kan
være for mye ledig tid på vaktene samtidig som det ikke har opplevdes som at det er rom
for faglig utvikling og etablering av felles fagmiljø. Dette må anses som et ledelsesansvar,
der potensialet for praktiske, kreative løsninger virker stort.
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Rekrutteringsarbeid

Det er viktig å se svangerskapsomsorg, følgetjeneste og oppføl ging i tidlig barseltid under
ett i distriktene . Å arbeide som jordmor langt fra nærmeste sykehus krever en noe annen
type interesse, kompetanse og egenskaper enn å arbeide som sykehusjordmor. Distrikt s-
jordmoren er i mye mindre grad med på selve fødselen, men bistår derimot mer i svang-
erskaps - og barseltjenester. Samtidig vil en slik jordmor ofte være involvert i fødselens
tidlige forløp , og er i større grad overlatt til egen kompetanse og erfaring med tanke på
medisinske vurderinger og avgjørelser. Beredskapstjenestestene blir en mellomting mel-
lom jordmoren i distriktene som kjenner sine gravide godt, og sykehuset hvor man for-
holder seg til et større antall kvinner som man ikke kjenner fødselsforløp og historien til.
Samtidig vil modellene vi her har sett på kunne være gode løsninger for å imøtekomme
behovet for tettere oppfølging av mor og barn i tiden fra utskrivning fra fødested til hel-
sestasjonen kommer inn. Det er viktig å være seg bevisst hvilken rolle denne typen jord-
mor har når det rekrutteres til distriktene, noe også flere av jordmødrene vi har snakket
med er opptatt av. Et slikt fokus vil gagne både jordmødrene, distriktene og samfunnet
for øvrig. En mulighet er å rekruttere til slike jordmorstillinger gjennom spesialisering i
jordmorutdanningen eller tilby etterutdanning for jordmødre. Det er i den sammenheng
nødvendig å se på langsiktighet i ansettelsesforhold, ryddighet i vaktturnus er og konku r-
ransedyktig lønn for jordmødre i beredskapstjeneste.

Samarbeidskonstellasjoner

En forutsetning for interkommunalt samarbeid om beredskapen er at geograf iske forhold
gjør at et samarbeid er hensiktsmes sig. Kartet i kapittel 1.3.2 viser kommunene og føde-
stedene Skien, Kongsberg og Arendal hvor de hyppigst brukte sykehusene ligger. En del
kvinner fra Tinn velger å føde på Kongsberg sykehus blant annet på grunn av kortere
reiseavstand enn til Sykehuset Telemark. Av samme grunn velger en del kvinner fra Fy-
resdal å føde på Arendal sykehus. Alle kommunene i samarbeidet i Vest-Telemark har,
eller kan ha, sin kjøreakse gjennom Seljord på vei til Sykehuset Telemark.

Ut fra synspunkter som har fremkommet i evalueringen bør det gjøres vurdering er rundt
Fyresdal sin deltakelse i det interkommunale vakt samarbeidet i Vest-Telemark . Avstan-
den i kilometer mellom Fyresdal og Skien er imidlertid lik uansett om man kjører via
Drangedal eller Seljord. Informantene i kommunen er likevel av den oppfat ning at Sel-
jord er en omvei på vei til fødested. Det kan imidlertid tenkes at reisevaner kan påvirkes
dersom reiseavstand en er den samme. Også legevaktsamarbeidet med Arendal er sann-
synligvis med på å «forstyrre» tilhørighe ten i retning Skien og derav Seljord.
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6. Konklusjon og veien videre for
beredskapen

Prosjektene i «Jordmor der mor bor» i Tinn og «Jordmortjenesten i Vest-Telemark» har
bidratt til å skape en bedre helhet og sammenheng i svangerskaps -, fødsels- og barselo m-
sorgen. Det er åpenbare fordeler ved å ha en vakt bered skap som kan skape trygghet og
medisinsk forsvarlighet for gravide, fødende og familier i barseltid ute i distriktene. På
bakgrunn av dette anbefaler vi at prosjektene går over i faste ordninger . Det er imidlertid
av stor betydning at det blir en bedre tydelighet, forutsigbarhet og konti nuitet i den vide-
re oppfølging og drift av ordningene. Strukturene rundt tjenestene ligger nå i hovedsak
på plass, slik at fokuset framover kan være på å videreutvikle tjenestene og å skape tryg-
ge og utviklende arbeidsplasser for jordmødrene. Dette vil på sikt gjøre det attraktivt å
arbeide som jordmor i distriktene og skape trygge tjenester for familiene.

I Tinn har fødestuen i Rjukan blitt lagt ned, og det er nødvendig å etablere en fast ord-
ning for å imøtegå behovet som oppstod som følge av nedleggelsen. I Vest-Telemark var
det tidligere en løsning for kommunejordmødrene som ikke var holdbar. Det synes umu-
lig for Vest-Telemark å gå tilbake til en modell hvor tilbudet til den gravide i kommunen
er prisgitt kommunejordmor ens oppofrelse og livsfase. Jordmorsamarbeidet er imidlertid
avhengig av et visst antall kommuner for å kunne tilby en velfungerende vaktberedskap.
Dersom noen kommuner ikke skal inngå i det videre samarbeide t vil det være nødvendig
å vurdere hvilke alternative r kommunen har for å innfri nasjonale krav og føringer for en
helhetlig svangerskaps -, fødsels - og barselomsorg. Det er nødvendig at tjenesten er robust
og ikke avhengig av enkeltjordmødre.
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Saksdokument: 
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Rundskriv Q-21/2012 Om lov om råd eller anna representasjonsordning i kommunar og 
fylkeskommunar for menneske med nedsett funksjonsevne m.m.
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Jamfør lov om råd for menneske med nedsett funksjonsevne, skal kommunestyret vedta 
mandat til rådet. Rådet har fem medlemer, administrasjonen har sekretærfunksjon for rådet. 
Rådet sin møteplan vert sett opp slik, at rådet får saker til handsamning som særleg vedkjem 
menneske med nedsett funksjonsevne, og som skal til endeleg avgjer i kommunestyret. 

Rådet skal uttale seg om saker som er av særleg interesse for funksjonshemma, saker som 
gjeld tilgjenge/ universell utforming og arbeide mot diskriminering. Rådet skal uttale seg til 
sektor overgripande saker som årsbudsjett og økonomiplan, kommunal –og regional 
planlegging, planprogram og konsekvensutgreiingar etter plan –og bygningslova.

Rådet kan i tillegg til dette ta opp saker på eige initiativ, men skal ikkje handsame saker som 
gjeld einskild personar.

Rådet si tilråding:

Rådet for menneske med nedsett funksjonsevne rår kommunestyret til å gje Rådet for 
menneske med nedsett funksjonsevne fylgjande mandat: 

 Rådet skal uttale seg om saker som er av særleg interesse for funksjonshemma
 Rådet skal uttale seg om saker som gjeld tilgjenge og universell utforming. 
 Rådet skal uttale seg om årsbudsjett og økonomiplan, kommunal –og regional 

planlegging, planprogram og konsekvensutgreiingar etter plan –og bygningslova. 
 Rådet skal arbeide mot diskriminering.
 Rådet kan ta opp saker på eige initiativ. 
 Rådet skal ikkje handsame saker som gjeld einskild personar. 



Handsaming i Råd for menneske med nedsett funksjonsevne - 27.11.2012

Samrøystes vedteke.
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Rådet for menneske med nedsett funksjonsevne rår kommunestyret til å gje Rådet for 
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 Rådet skal uttale seg om årsbudsjett og økonomiplan, kommunal –og regional 

planlegging, planprogram og konsekvensutgreiingar etter plan –og bygningslova. 
 Rådet skal arbeide mot diskriminering.
 Rådet kan ta opp saker på eige initiativ. 
 Rådet skal ikkje handsame saker som gjeld einskild personar. 
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"Seljord kommune vedtek "Eigedomsskattevedtekter for Seljord kommune" slik dei er 
lagt fram i vedlegg 2. Eigedomsskattevedtektene gjeld frå 1. januar 2013"

Utskrift til:
Medlemmane i Klagenemnda for eigedomsskattetakst
Medlemmane i Takstnemnda for eigedomsskatt
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EIGEDOMSSKATTETAKSTVEDTEKTER FOR SELJORD KOMMUNE
Takstvedtekter gjeld frå 1. januar 2013

1 TAKSTNEMND OG FELLES KLAGENEMND

1.1 Takstnemnd

For taksering av alle eigedomsskattepliktige eigedommar i kommunen med unntak av 
vasskraftanlegg (jf. skatteloven (sktl.) § 18-1 (2) a), oppnemner kommunestyret ei eller fleire 
takstnemnder, jf. eigedomsskatteloven (esktl.) §§ 8A-2 og 8A-3.

Takstnemnda skal ha tre medlemmer der éin er leiar, éin nestleiar og éin medlem. I tillegg 
skal det veljast tre personlege varamedlemer.

Takstnemnda fattar vedtaka sine i fellesskap. Dersom det er usemje om eit særskilt 
spørsmål, kan nemnda avgjere usemja ved røysting. 

Nemndleiaren har til oppgåve å planleggje og leie takseringsarbeidet, samt syte  for at 
framdrifta i takseringa går etter planen. Dersom nemndleiaren har forfall, overtek 
nestleiaren i nemnda oppgåvene til nemndleiaren. 

1.2 Klagenemnd

Kommunestyret oppnemner ei felles klagenemnd til å handsame både klager over 
takstnemnda/-nemndene sine takstvedtak (overtakst) og klager over eigedomsskatte-
kontoret sine utskrivingsvedtak, jf. esktl. §§ 19 og 20.

Klagenemnda skal ha seks medlemmer, der éin er leiar, ein nestleiar og fire medlemmer. 
Klagenemnda sine medlemmer skal ha personlege varamedlemer.

Klagenemnda fattar sine vedtak i fellesskap. Usemje blir avgjort ved røysting. Ved likt 
røystetal har leiaren av klagenemnda dobbeltrøyst. 

Klagenemndleiaren har til oppgåve å planleggje og leie klagehandsaminga, samt syte for ei 
forsvarleg framdrift i sakshandsaminga. Dersom klagenemndleiaren har forfall, overtar 
nestleiaren i klagenemnda oppgåvene til nemndleiaren.

1.3 Kven kan veljast, oppnemning av nye nemndmedlemmer og fråtreding

Medlemmene av takstnemnda og klagenemnda blir oppnemnde av kommunestyret. Dei som 
er pliktige til å ta imot val til kommunestyret, er valbare og pliktige til å ta imot val til 
takstnemndene. Dette gjeld ikkje faste medlemer av formannskapet, jf. esktl. § 211. 
Valperioden følgjer kommunevalperioden.

                                                     
1

Spørsmålet om varamedlemer til formannskapet kan oppnemnast i takstnemnd og klagenemnd er lagt fram 
munnleg for Finansdepartementet, som opplyste at spørsmålet ikkje er vurdert.
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Kommunestyret kan ved behov oppnemne fleire takstnemnder som får ansvar for kvart sitt 
geografiske område i kommunen. Det skal berre vere éi klagenemnd.

1.4 Inhabilitet

Reglane om habilitet i forvaltningslova (fvl.) § 6 gjeld for nemndene. Nemnda avgjer sjølv om 
ein medlem er inhabil utan at medlemen deltar. 

1.5 Møteplikt

Medlemene i takstnemnda og klagenemnda har plikt til å møte i alle møte, med mindre 
vedkomande har gyldig forfall. 

Ved forfall skal medlemen så snart som råd varsle eigedomsskattekontoret, som innkallar 
varamedlemen. Når ein medlem ikkje møter, har varamedlemen møteplikt.

2 EIGEDOMSSKATTEKONTORET

2.1 Eigedomsskattekontoret

Eigedomsskattekontoret er lagt til økonomiavdelinga i kommunen.

2.2 Eigedomsskattekontoret sine oppgåver

Eigedomsskattekontoret si oppgåve er å skrive ut eigedomsskatten på grunnlag av 
takstnemnda/-nemndene sine takstar og kommunestyret sine vedtekne satsar. 

Eigedomsskattekontoret skal vidare fungere som sekretariat for takstnemnda og 
klagenemnda. Kontoret har til oppgåve å leggje til rette for arbeidet til takstnemndene ved å 
syte for alt administrativt og kontormessig arbeid for takstnemndene. 

Dersom kommunestyret i staden for ny alminneleg taksering har vedteke kontorjustering 
etter avgjerslene i esktl. § 8A-4, skal eigedomsskattekontoret stå for justeringa. Takstauken 
kan skje stegvis over fleire år, men må ikkje vere meir enn 10 prosent av det opphavlege
skattegrunnlaget for kvart år etter 10-årsfristen for den siste alminnelege takseringa.

2.3 Deltaking på møte i takstnemnda

Eigedomsskattekontoret skal så langt det er ynskjeleg delta på nemndmøta for å leggje til 
rette for og støtte nemndene i arbeidet deira. Representanten for eigedomsskattekontoret 
har ikkje røysterett på møta, skal ikkje delta i sjølve takseringsarbeidet og kan ikkje instruere 
nemnda. 

2.4 Førebuing av takseringsarbeidet

Eigedomsskattekontoret utarbeider liste over eigedommane i kommunen. Lista skal også 
innehalde ei eiga liste over mogelege (antatte) verk og bruk. 
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2.5 Innhenting av opplysningar frå skattytar og/eller brukarar av eigedommen

Eigedomsskattekontoret førebur takseringa ved å skaffe tilgjengeleg informasjon om kvar 
einskild eigedom. Eigedomsskattekontoret kan påleggje eigaren (skattytaren) å utlevere 
opplysningar som kan ha noko å seie for taksten, og både eigar (skattytar) og brukar av 
eigedommen har plikt til å gi opplysningar som er nødvendige for utskriving av 
eigedomsskatten, jf. esktl. § 31. 

Eigedomsskattekontoret kan setje frist for å gi opplysningar, jf. esktl. § 31 (3). Fristen skal 
ikkje vere stuttare enn fire veker. Eigedomsskattekontoret kan samtidig varsle om at brot på 
opplysingsplikta gir grunnlag for ei forseinkingssavgift, som blir sett på grunnlag av 
skattegrunnlaget for eigedommen i tråd med reglane i esktl. § 31 (4). 

2.6 Engasjement av sakkunnige for takstnemnda og klagenemnda 

Når ein finn det nødvendig, kan takstnemndene be eigedomsskattekontoret tilkalle 
sakkunnig hjelp til å gi rettleiande takstar og rettleiande fråsegner om særskilte tekniske 
eller juridiske spørsmål.

Ved taksering av større verk og bruk bør det engasjerast sakkunnig taksator med særskild
kompetanse på den typen verk og bruk som det er aktuelt å taksere. 

Dei sakkunnige deltek ikkje i sjølve takseringa og har ingen røysterett. Det gjeld dei same 
reglane for habilitet som for medlemene i takstnemndene. 

3 TAKSERINGSARBEIDET

3.1 Leiaren i takstnemnda sine oppgåver

Det høyrer til takstnemndsleiaren sine oppgåver, i samarbeid med eigedomsskattekontoret, 
å planleggje, leie arbeidet og avgjere når det skal haldast takst. 

Nemndleiaren kallar inn til møta. Leiaren av eigedomsskattekontoret blir kalla inn til alle 
møta i takstnemndene. Nemnda er vedtaksfør jamvel om representanten for eigedoms-
skattekontoret ikkje er til stades. 

Nemnda blir kalla inn til så mange møte som er nødvendig for å gjennomføre takseringa.

3.2 Informasjon til dei andre nemndmedlemene

På det første møtet for nyutnemnd nemnd eller klagenemnd informerer nemndleiar og 
eigedomsskattekontoret om oppgåvene til nemnda, relevante lovreglar og kommunen sine
skattetakstvedtekter. Til det første møtet blir også alle varamedlemene kalla inn. 
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Er det fleire takstnemnder i kommunen, kan det konstituerande møtet haldast i fellesskap.

3.3 Møteprotokoll frå møte i nemndene

Det skal førast protokoll frå alle møta i takstnemndene. Takstprotokollen bør underskrivast
av nemndmedlemene ved slutten av kvart møte. 

I protokollen skal alle vedtak førast inn; kvar einskild  eigedom som blir taksert, kva som 
inngår i taksten, kva for verdsetjingsprinsipp som er nytta, kva taksten er og korleis ein er 
komme fram til verdien av eigedommen. 

3.4 Generelle prinsipp for takseringsarbeidet 

Takstnemnda skal verdsetje dei skattepliktige eigedommane etter reglane i esktl. § 8A-2, slik 
dei er tolka i rettspraksis. 

Takstnemndene fastset taksten etter skjønn og kan ikkje instruerast av eigedoms-
skattekontoret, kommunestyret eller formannskapet i kommunen. 

Verdsetjinga skal skje med utgangspunkt i det generelle prinsippet om likehandsaming som 
gjeld for eigedomsskatt. Takstnemnda skal utøve sitt skjønn etter beste evne. Alle 
eigedommar som ikkje er unnatekne frå eigedomsskatteplikt, skal verdsetjast og like tilfelle 
skal handsamast likt. Nemnda kan ikkje gjere andre frådrag eller reduksjonar i taksten enn 
det som er heimla i lova.

Alle takstar skal avrundast til næraste heile 1000 kroner.

Dersom det er ulik eigar for grunn og bygningar på ein fast eigedom, skal grunnen og 
bygningane normalt takserast kvar for seg

3.5 Vedtak av retningsliner og sjablongar, verdsetjingsprinsipp

Før ein tek til med den alminnelege takseringa, drøfter nemnda eller nemndene i fellesskap 
alminnelege retningsliner for takseringa for å sikre mest mogeleg einsarta vurderingar. Ved 
behov kan prøvetaksering finne stad.

Takstnemndene kan vedta sjablongar til bruk i takseringa. Sjablongane er eit hjelpemiddel 
for å komme fram til takstverdien av eigedommen, og skal ta høgde for at tilstanden til 
eigedommen (innretninga), brukseigenskap og lokalisering/lægje kan virke inn på verdien, jf.
esktl. § 8A-2 (1).

Verk og bruk skal som hovudregel verdsetjast til substansverdien av anlegget.

3.6 Synfaring
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Takstnemnda skal synfare alle eigedommar som skal verdsetjast for eigedoms-
skatteutskrivning, med mindre noko anna er avtala med skattytaren. Det følgjer av langvarig 
praksis at det normalt ikkje er synfaring ved taksering av kraftliner og nettanlegg.

Eigaren (skattytar) skal varslast i god tid føreåt om at nemnda kjem på synfaring.

Eigedomsskattekontoret står for varslinga, og gjer merksam på at eigaren og brukaren av 
eigedommen er pliktig til å medverke til synfaring ved taksering etter esktl. § 8A-3, jf. esktl.
§ 31 (2).  Eigedomsskattekontoret kan setje ein frist for eigars og brukars medverknad til at 
synfaring kan la seg gjennomføre, jf. esktl. § 31 (3). 

Ved brot på plikta kan eigedomsskattekontoret påleggje eigaren (skattytaren) ei 
forseinkingssavgift, jf. esktl. § 31 (4). Avgifta blir avgjort på grunnlag av skattegrunnlaget for 
eigedommen. Avgift skal ikkje påleggjast når fristen er oversete på grunn av sjukdom, 
alderdom, eller annan orsakingsgrunn.

3.7 Fotografering

Eiendomsskattekontoret, sakkunnig taksator og takstnemndas medlemmer har rett til å ta 
fotografi av eiendommen til bruk for takseringa. 

3.8 Fastsetjing av takst

I samband med takseringa skal takstnemnda blant anna ta stilling til 

- kva for eigedommar som er skattepliktige innanfor det virkeområdet kommunestyret 
har definert, jf. esktl. § 3.

- kva for eigedommar som er ”verk og bruk”, jf. esktl. § 4 andre ledd andre setning.
- kva for bygningar og driftsmiddel som er ein del av eit verk og bruk, jf. esktl. § 4 

andre ledd tredje og fjerde setning, samt esktl. § 8A-2 (2).
- grensesnittet mellom kraftanlegg og overføringsanlegg, jf. sktl. § 18-1 (2) a. 
- kva for eigedommar som er unnatekne frå eigedomsskatt, jf. esktl. § 5, og kva for 

eigedommar som er fritekne, jf. esktl. § 7.

3.9 Teieplikt

Medlemmene av takstnemnda og klagenemnda har plikt til å teie om informasjon dei får 
tilgang til gjennom verva sine, jf. esktl. § 29, jf. likningsloven § 3-13.

Medlemmene av takstnemnda og klagenemnda skal skrive under på lovnad om teieplikt når 
dei byrjar i vervet.

4 OMTAKSERING, SÆRSKILD TAKSERING OG KONTORJUSTERING

4.1 Kommunestyret kan vedta omtaksering 
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Den alminnelege takseringa i kommunen skjer til vanleg kvart 10. år. I perioden mellom den 
alminnelege takseringa i kommunen kan kommunestyret vedta at omtaksering skal gjerast 
etter dei retningslinene og vilkåra som går fram av esktl. § 8A-3 (2) og (5). 

Kommunen dekkjer kostnadene ved takseringa.

4.2 Skattytars krav om omtaksering 

Skattytar kan krevje omtaksering i tida mellom dei alminnelege takseringane dersom 
eigedommen er delt, dersom bygningar på eigedommen er rivne eller øydelagde av brann 
eller liknande, eller når det er ført opp nye bygg eller gjort vesentlege endringar på 
eigedommen, jf. esktl. § 8A-3 (5). 

Skattytar må i tilfelle sjølv dekkje utgiftene ved takseringa. Takstnemndene avgjer om vilkåra
for å krevje omtaksering er til stades.

4.3 Formannskapet og skattytar sine krav om særskilt taksering

Dersom verdien av ein eigedom er vesentleg endra samanlikna med andre eigedommar i 
kommunen, kan så vel formannskapet som skattytar krevje særskild taksering i tida mellom 
dei alminnelege takseringane. 

Skattytar må sjølv dekkje kostnadene med takseringa som blir gjennomført etter krav frå
skattytar. 

Krav om omtaksering må vere stilt innan 1. november i året før skatteåret. 

Takstnemndene avgjer om vilkåra for å krevje omtaksering er til stades.

4.4 Kontorjustering

Kommunestyret kan i staden for ny alminneleg taksering vedta å auke taksten som blei 
fastsett for eigedommen ved den siste alminnelege takseringa for utskriving av 
eigedomsskatt. Kommunestyret kan dessutan vedta at det skal gjerast eit tilsvarande tillegg 
for dei eigedommane som er verdsette særskilt før eit tidspunkt fastsett av kommunestyret. 

Auken kan skje stegvis over fleire år, men må ikkje vere meir enn 10 prosent av det 
opphavlege skattegrunnlaget for kvart år etter 10-årsfristen for den siste alminnelege 
takseringa.

Det er eigedomsskattekontoret som står for og gjennomfører kommunestyret sine vedtak 
om kontorjustering i samsvar med esktl. § 8A-4.

5 KLAGE PÅ TAKSTEN OG UTSKRIVINGA

5.1 Klage på taksten - Klagefrist og oversitjng av klagefrist 
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Overtakst kan krevjast av vedkommande skattytar eller formannskapet, jf. esktl. § 8A-3 (3).

Klage over taksten må gjevast skriftleg til eigedomsskattekontoret innan seks veker frå det 
seinaste tidspunktet av den dagen det var kunngjort at eigedomsskattelista blei lagt ut, eller 
den dagen skattesetelen blei send det året då takseringa finn stad. 

Klage over taksten kan seinare setjast fram i samband med den årlege utskrivinga av 
eigedomsskatten, men berre dersom det ikkje er klaga på taksten tidlegare, jf. esktl. § 19, 
første ledd tredje setning.

Takstnemnda/klagenemnda kan handsame ei klage frå skattytaren jamvel om klagefristen er 
oversete når vedkommande ikkje kan klandrast for å ha oversete fristen, eller det har særs 
mykje å seie for skattytaren at klaga blir handsama. Tilsvarande kan ei klage frå
formannskapet takast til følgje etter klagefristen dersom formannskapet klagar til gunst for 
skattytaren. 

Eigedomsskattekontoret eller takstnemnda kan innvilge utsett klagefrist i enkelttilfelle 
dersom det blir bede om det og det finst rimelege grunnar for å innvilge utsett klagefrist. 

5.2 Handsaming av klage på taksten

Eigedomsskattekontoret skal sende klage over takseringa til takstnemnda, som så granskar 
det som klaga gir grunn til. 

Takstnemnda kan oppheve eller endre vedtaket dersom ho finn klaga rettkomen. Dersom 
takstnemnda ikkje gir klagar medhald, skal alle dokumenta i saka straks sendast over til 
klagenemnda.  

Dersom klagenemnda held det nødvendig, kan det hentast inn fråsegner frå  sakkunnige.
Klagenemnda må gjennomføre synfaring.

Klagenemnda kan prøve alle sider av taksten, og kan også endre taksten til skattytars ugunst. 

Dersom klaga ikkje blir handsama innan ein månad, skal klagaren få eit førebels svar, jf. fvl. § 
11 a. 

5.3 Omgjering

Klagenemnda sine vedtak er endelege og kan ikke ankast2. 

Skattytaren kan be klagenemnda å gjere om eige vedtak. Klagenemnda har i slike tilfelle
ingen plikt til å vurdere vedtaket på nytt, men det kan gjerast dersom nemnda finn det 
rimeleg.

                                                     
2

Dette gjeld også dersom klaga blir sett fram i samband med utskrivinga i seinare år, jf. esktl. § 19.
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For det tilfellet at klagenemnda finn å ville avvise ei oppmoding om omgjering, bør det 
presiserast at vedtaket ikkje er eit nytt realitetsvedtak som gir grunnlag for ny søksmålsfrist.

5.4 Klage på utskrivninga - Klagefrist og oversitjing av klagefrist 

Klage over utskrivninga må gjerast skriftleg til eigedomsskattekontoret innan seks veker frå
det seinaste tidspunktet av den dagen det var kunngjort at eigedomsskattelista blei lagt ut, 
eller den dagen skattesetelen blei sendt, jf. esktl. § 19. 

Eigedomsskattekontoret/klagenemnda kan handsame ei klage frå skattytaren jamvel om 
klagefristen er oversete når vedkommande ikkje kan klandrast for oversitjing av fristen, eller 
det er har svært mykje å seie for skattytaren at klaga blir handsama. 

Eigedomsskattekontoret eller takstnemnda kan innvilge utsett klagefrist i enkelttilfelle 
dersom det blir bede om det, og det er rimelege grunnar for å innvilge utsett klagefrist. 

5.5 Handsaming av klage over utskrivinga

Gjeld klaga utskrivinga, skal eigedomsskattekontoret sjølv gjere dei undersøkingane som 
klaga gir grunn til.  Eigedomsskattekontoret kan oppheve eller endre vedtaket dersom det 
finn klaga rettkomen.

Dersom eigedomsskattekontoret ikkje finn grunn til å gi klagaren medhald, skal  dokumenta i 
saka straks sendast over til klagenemnda. 

5.6 Protokoll frå klagenemnda

Klagenemnda skal føre protokoll frå møta i klagenemnda. 

I protokollen skal det gå fram kva som er grunnlaget for at vedtaket er halde oppe eller 
endra. Protokollen skal gjere greie for kva for fakta og rettspraksis klagenemnda byggjer på,
og kva for verdsetjingsprinsipp som er lagt til grunn for dei einskilde eigedomane. 

I protokollen må det takast stilling til eigaren eller formannskapet sine klagegrunnar.

6 YMSE AVGJERSLER

6.1 Godtgjersle til takstnemndene og sakkunnige

Kommunestyret/formannskapet fastset godtgjersla til nemndmedlemmene. 

Eigedomsskattekontoret fastset godtgjersla til sakkunnige.

Eigedomsskattekontoret syter for utbetalinga av godtgjersla.
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6.2 Frist for utskriving av eigedomsskatt

Eigedomsskatten skal vere utskriven og skattelistene gjort offentlege innan 1. mars i 
skatteåret. 

Ved første gongs utskriving skal den alminnelege takseringa vere avslutta innan utgangen av 
juni i skatteåret. Ved utviding av skatteområdet og/eller innføring av botnfrådrag gjeld eigne 
overgangsordningar, sjå notar i eigedomsskattelova.

6.3 Eigedomsskattelistene

Eigedomsskattelista skal liggje ute til offentleg gjennomsyn i minst tre veker etter at det er 
kunngjort at lista er lagd ut, jf. esktl. § 15. I kunngjeringa skal det opplysast om fristen for 
klage og kven klaga skal sendast til. 

Samtidig med at eigedomsskattelista blir lagt ut, blir skattesetelen send til skattytaren.

6.4 Skatteterminar

Eigedomsskatten forfell til betaling etter dei terminane som kommunestyret fastset.

6.5 Klage eller søksmål på takst eller utskriving har ikkje utsetjande verknad

Eigedomsskatten skal betalast til fastsett tid og med dei beløpa som først er fastsette, sjølv 
om det er sendt inn klage over utskrivinga eller utskrivingsgrunnlaget, eller dei står til 
prøving for ein klageinstans eller domstolane, jf. esktl. § 25 (3).



Seljord kommune Arkiv: 232

Saksnr.: 2012/1767-2

Sakshand.: Per Dehli

Direkte tlf.: 35065103

Dato: 06.11.2012

Saksframlegg

Utval Utvalssak Møtedato

Kommunestyret 59/12 13.12.2012

Val av nytt medlem til skattetaksnemnda for eigedomsskatt

Saksdokument: 

 LOV 1975-06-06 nr. 29: Lov om eigedomsskatt til kommunane (Eigedomsskattelova)
 Eigedomsskattetakstvedtekter for Seljord kommune gjelande frå 1. januar 2013

Saksutgreiing:

Til å foreta taksering av alle eigedomsskattepliktige eigedommar i kommunen med unntak av 
vasskraftanlegg (jf. skattelova § 18-1 (2) a), veljar kommunestyret ei skattetakstnemnd for 
eigedomsskatt, jf. eigedomsskattelova §§ 8A-2 og 8A-3.
Skattetaksnemnda skal ha tre medlemmar der ein er leiar, ein er nestleiar og ein er medlem.

Kommunestyret fatta vedtak om val av skattetakstnemnd i kommunestyresak 93/11 
10.november 2011.

Som leiar vart Ola Muan (Krf) valt med Lene Teigland Kleivi (Frp) som vara, som medlem 
Hanne Skorge (H) med Frøydis Kivle (H) som vara og som medlem Kjell Arne Roheim (AP)
med Helge Hellesø Lundgren (Sp) som vara.

Det må veljast nytt medlem etter Hanne Skorge (H)

Det må peikast ut nestleiar jf. Eigedomsskattevedtekter for Seljord kommune punkt 1.1

Rådmannen si tilråding:

Saka leggast fram utan tilråding.

Utskrift til:
Den valde



Seljord kommune Arkiv: 232

Saksnr.: 2012/1767-3

Sakshand.: Per Dehli

Direkte tlf.: 35065103

Dato: 06.11.2012

Saksframlegg

Utval Utvalssak Møtedato

Formannskap/økonomiutval 114/12 22.11.2012

Kommunestyret 60/12 13.12.2012

Endringar i overskattetaksnemnda for eigedomsskatt

Saksdokument: 

 LOV 1975-06-06 nr. 29: Lov om eigedomsskatt til kommunane (Eigedomsskattelova)
 Eigedomsskattevedtekter for Seljord kommune gjeldande frå 1. januar 2013

Saksutgreiing:

Etter godkjenning av nye Eigedomsskattevedtekter for Seljord kommune gjeldande frå 1. januar 
2013 må det gjerast nokre små endringar i overskattetakstnemnda for eigedomsskatt.

Av vedtektene går det fram at namnet må endrast til klagenemnd.

Kommunestyret skal velje ei felles klagenemnd til å handsame både klager over takstnemndas 
takstvedtak og klager over eigedomsskattekontoret sitt utskrivningsvedtak, jf. 
eigedomsskattelova §§ 19 og 20.

Klagenemnda skal bestå av seks medlemer, der ein er leiar, ein er nestleiar og fire er 
medlemer. Klagenemnda sine medlemer skal ha personlege varamedlemer.

Klagenemnda fattar sine vedtak i fellesskap. Usemje avgjerast ved avrøysting. Ved likt tal på 
røyster har leiaren dobbeltstemme.

Leiaren for klagenemnda har til oppgåve å leie klagehandsaminga og sørgje for ei forsvarleg 
framdrift i sakshandsaminga. Dersom klagenemndsleiaren har forfall overtek nestleiaren 
nemndleiarens oppgåver.



Rådmannen si tilråding:

Rådmannen rår formannskapet til å leggje fylgjande forslag til vedtak fram for 
kommunestyret:

"Overskattetakstnemnda for eigedomsskatt i Seljord kommune endrar namn til 
Klagenemnd jf. Eigedomsskattevedtekter for Seljord kommune gjeldande frå 1. januar 
2013. Klagenemnda sine oppgåver går fram av eigedomsskattevedtektene. 
Kommunestyret vel nestleiar for klagenemnda."

Handsaming i Formannskap/økonomiutval - 22.11.2012

Samrøystes vedteke.

Vedtak i Formannskap/økonomiutval - 22.11.2012

"Overskattetakstnemnda for eigedomsskatt i Seljord kommune endrar namn til 
Klagenemnd jf. Eigedomsskattevedtekter for Seljord kommune gjeldande frå 1. januar 
2013. Klagenemnda sine oppgåver går fram av eigedomsskattevedtektene. 
Kommunestyret vel nestleiar for klagenemnda."

Utskrift til:



Seljord kommune Arkiv: 140

Saksnr.: 2012/670-10

Sakshand.: Harriet Slaaen

Direkte tlf.: 35065152

Dato: 12.11.2012

Saksframlegg

Utval Utvalssak Møtedato

Formannskap/økonomiutval 115/12 22.11.2012

Kommunestyret 61/12 13.12.2012

Forslag til kommunal planstrategi for Seljord kommune 2012 - 2016

Saksdokument: 

Vedlegg:
1 Svar - Offentlig høring planstrategi for Seljord kommune 2012 - 2016
2 Planstrategi for Seljord kommune 2012 - 2016 - Synspunkt
3 Forslag til kommunal planstrategi for Seljord kommune 2012 - 2016 -

Etter offentleg høyring

Saksutgreiing:

Bakgrunn
I formannskap/økonomiutvalsmøte den 13. september 2012, sak 103/12 vart det vedtatt å 
leggje forslag til kommunal planstrategi for Seljord kommune 2012 – 2016 ut på offentleg 
høyring i tråd med plan- og bygningslova § 10-1. 

Vedtaket i Formannskap/økonomiutval - 13.09.2012, sak 103/12 vart:
"Formannskap/økonomiutval vedtek å leggje høyringsforslaget "Forslag til kommunal
planstrategi for Seljord 2012 – 2016" ut på høyring i minst 30 dagar i tråd med plan- og
bygningslova § 10-1. Rådmannen innarbeider naudsynt fleksibilitet i
høyringsdokumentet."

Høyringsforslaget til kommunal planstrategi for Seljord 2012 – 2016 vart lagt ut på offentleg 
høyring (annonsert i aviser og lagt ut på heimesida) i tråd med vedtaket, samt sendt ut til 
statlege og regionale organ og nabokommunar med frist for å sende Seljord kommune 
synspunkt innan 2. november. 

Det har kome inn to brev med synspunkt; Fylkesmannen i Telemark (brev av 20.09.2012) og 
Telemark fylkeskommune (brev av 30.10.2012).

Høyringsforslag til kommunal planstrategi har vore til handsaming i Eldrerådet og Råd for 
menneske med nedsett funksjonsevne; 23. oktober 2012, sak 8/12. 



Eldrerådet og Råd for menneske med nedsett funksjonsevne fatta likelydande vedtak: 
"Eldrerådet og Råd for menneske med nedsett funksjonsevne bed kommunestyret om å ta inn i 
planstrategien at alt planarbeid skal ha universell utforming som grunnføresetnad. På den 
måten vil planane gje best vilkår for alle innbyggarane, barn vaksne og eldre, med ulike 
funksjonsevne. Prinsippet om universell utforming må gjelde både arealdelen og 
samfunnsdelen. Rådet stør forslaget sitt prinsipp i pkt. 3.13 om at planarbeidet skal sikre 
deltaking frå be rørte interesser og bed om å bli mykje nytta som høyringsinstans."

Vurdering

Eldrerådet (ELR) og Rådet for menneske med nedsett funksjonsevne (RFU)
ELR og RFU si oppmoding vedrørande universell utforming (UU) vert ivaretatt gjennom lover, 
forskrifter og rundskriv. Døme: rundskriv om tilgjenge for alle (T-5/99B). UU er difor ein del av 
rammeverket som kommunen held seg til i alt sitt planarbeid (grunnføresetnad). Rådmannen 
vurderar det slik at UU vert iverteken utan å måtta omtalast i planstrategien. 

Fylkesmannen i Telemark – synspunkt
Fylkesmannen i Telemark (FM) har nytta høve til å sende Seljord kommune synspunkt på 
høyringsforslaget til kommunal planstrategi i brev av 20. september 2012 (brevet er vedlagt). 

Rådmannen ser positivt på brevet frå FM som inneheld mange gode råd og rettleiingar. 
FM viser til at dei nasjonale forventingane til regional og kommunal planlegging, vedtatt ved 
kgl.res 24.06.2011, skal leggjast til grunn for arbeidet med kommunal planstrategi. Seljord 
kommune arbeider kontinuerleg med svare opp til dei nasjonale forventingane frå staten, 
gjennom å halde seg til lovar, forskrifter og rundskriv. På sikt er det ynskjeleg å byggje opp 
planhierarkiet til Seljord kommune etter dokumentet nasjonale forventningar, men det bør 
gjerast etter framtidig planbehov i kommunen når det er tilgjengelege ressursar til omfattande 
planprosessar.  

Generelt
FM ser det som hensiktsmessig at det i tillegg til vurdering av planbehov blir innarbeidd ein 
oversikt over utviklingstrekk og prioriterte utfordringar, anten i sjølve dokumentet eller at det blir 
lagt ved som eit eige planstrategidokument. 

KOSTRA- og framskrivingstal som grunnlagsmateriell arbeidde rådmannen mykje med i 
oppstarten av planarbeidet, men landa på at kunnskapsgrunnlaget til Telemarkforsking
"Analyse til arbeidet planstrategi for Seljord kommune" var eit betre analysegrunnlag for å fatte 
avgjersler om kva oppgåver kommunen bør prioritere for å leggje til rette for ynskt utvikling.

Dei tre B`ane (besøk, bedrift og busetting) vert vurdert som godt grunnlag for overordna 
avgjersler. KOSTRA- og framskrivingstal bør nyttast som grunnlagsdata når kommunen skal 
utarbeide nye/revidere planar på operasjonelt/teknisk nivå. 

Fylkesmannen skriv: 
"Som det kjem fram, ser Fylkesmannen ei rekke utfordringar på ulike område som bør takast 
inn både i det vidare arbeidet med planstrategien, og som fyrste innspel til ei revidering av 
kommuneplanen sin samfunnsdel". 

Rådmannen kan vere samd i dette, men rår likevel til at revidering av samfunnsdelen vert utsett 
til neste kommunestyreperiode. Det overordna målet i samfunnsdelen ivaretek Seljord sine
utfordringar og utviklingstrekk. Men, for å intensivere arbeidet med å nå kommunens 



overordna mål, vert det framleis rådd til å intensivere arbeidet på det operasjonelle og tekniske 
nivå. 

Langsiktig arealbruk
FM rår til at langsiktig arealbruk bør gå inn som eit grunnlagsdokument i den konkrete 
vurderinga av arbeidet med kommuneplanen; bruk og vern. 
Dette er Seljord kommune opptatt av, sist gjennom rullering av kommunedelplan for Seljord 
sentrum. 
Seljord har fokus på auka bustadbygging som viktig element for ynskt samfunnsutvikling, og 
har difor vedtatt å setje i gang  utarbeiding av bustadpolitisk plan. Gjennom dette planarbeidet 
vil kommunen fokusere på langsiktig arealbruk; kva areal egnar seg for bustadbygging, kva 
areal skal vernast og så bortetter. Gjennom denne prosessen på teknisk nivå, vil kommunens 
framtidig samfunnsutvikling og arealbruk bli sett i samanheng, for deretter å bli løfta opp på 
strategisk nivå; kommuneplanen sin samfunn- og arealdel. 

Naturmangfald
FM meiner at planstrategien bør ta opp utfordringar knytt til ivaretaking av naturmangfald i 
samband med arealplanlegginga, jf. Dei nasjonale forventningane på området natur, kulturmiljø
og landskap. Det blir mellom anna nevnt at naturkvalitetar som kommunen har særskilt masse 
av eller eit særskilt ansvar for bør nevnast i planstrategien, saman med kva delar av 
kommunen dette gjeld.

Naturmangfaldlova bidreg til at utfordringane som FM skisserar i vesentleg grad blir tatt omsyn 
til i arealplanlegginga. Bruk av viktige lokalitetar for naturmangfald som t.d. slåtteenger kan 
takast med i "Utviklingsplan for Seljord kommune; kultur, næring og landbruk 2013-2016". 

Landskap
FM skriv: "Det er ønskjeleg at tema landskap får plass i planstrategien. Noregs natur- og 
kulturlandskap er ein viktig ressurs for regional og lokal utvikling. Det er kommunane som har 
hovudansvaret for å forvalte landskap, naturmangfald, kulturminner og kulturmiljø. Planlegging 
etter plan- og bygningslova er difor viktig for å teke vare på og utvikling natur- kultur og 
landskap og landskapsverdiar i tråd med nasjonale mål"

Tema landskap vil bli tatt omsyn til ved utarbeiding av nye planar i tråd med plan- og 
bygningslova og andre føringar. Viser til nyleg vedtatt kommunedelplan for Seljord sentrum 
som eksempel der landskap fekk stor vektlegging, jf konsekvensutgreiinga.

Landbruk
FM saknar ei gjennomgang av landbruket som næring i Seljord i planstrategien og meiner at 
det er viktig å sjå på strategiane framover, kva arealbaserte næringar kommunen planlegg 
vidare, og bruk av særlovene i landbruket. Utfordringar i høve til eigedomsstruktur kan også 
trekkast fram.

Rådmannen vurderar at det er viktige problemstillingar som FM tek opp, og at dette vil bli tatt 
omsyn til ved utarbeiding av "Utviklingsplan for Seljord kommune; kultur, næring og landbruk 
2013-2016". 

Klima- og energi
FM oppmodar Seljord kommune om å rullere sin klima- og energiplanen 2009 – 2012 då 
virkeperioden snart er over. I fylgje FM er klima- og energi eit av hovudpunkta i regjeringas 
nasjonale forventningsdokument, samt at Miljøverndepartementet har gjeve ut ei statleg 



planretningsline for klima- og energiplanlegging i kommunane som skal leggjast til grunn for all 
kommunal planlegging etter PBL.

Rådmannen rår styringsgruppa til å utsette rulleringa av kommunen sin klima- og energiplan. 
Det er eit omfattande planarbeid, og per no har kommunen for liten kapasitet til å gjennomføre 
ein slik planprosess. Klima- og energiomsyn vil bli tatt omsyn til i kommunen sitt planarbeid 
gjennom lovar og forskrifter utover mål og tiltak i gjeldande klima- og energiplan for Seljord 
kommune. 

Samfunnstryggleik og beredskap
FM etterlyser omtale av samfunnstryggleik og beredskap i planstrategien. Seljord kommune har 
utfordringar innafor sentrale område som flaum, skred, E-134/ transport på veg, bortfall av 
elektrisk kraft og elektrisk kommunikasjon. FM nemner også endringar i klima. Det er difor i 
fylgje FM viktig at planstrategien trekker opp liner innafor området samfunnstryggleik og 
beredskap. 

Seljord kommune har ROS-analyse datera april 2004. Det er difor aktuelt å imøtekome 
oppmodinga frå FM om å revidere ROS-analysa og gje ho status som kommunedelplan. Plan 
for organisering av kriseleiing i Seljord kommune, datera mars 2012 er kommunens øvste 
plandokument vedrørande samfunnstryggleik og beredskap. Der finst også ein overordna 
beredskapsplan, datera mai 2004. Beredskapsplanen bør få status som handlingsdel til 
kommunedelplanen. 

Folkehelse
FM rår Seljord kommune til å lage ein folkehelseplan. Dette er i tråd med det Seljord kommune 
sjølv har planlagt, jf planstrategi kap. 6.3. 

Planleggingsbehov
FM rår til at kommuneplanen sin samfunnsdel, vedteken i 2006, vert rullert på grunn av nye 
krav i lovverk og endra forventningar og krav til kommunal tenesteyting, medan FM har 
forståing for at kommuneplanen sin arealdel vidareførast. 

Rådmannen rår framleis styringsgruppa til å utsette rullering av kommuneplanen. 
Samfunnsdelen er eit strategisk dokument med lang tidshorisont, og er meint til å ligge på 
toppen av planhierarkiet. Samfunnsdelen skal bidra til at kommunen med kommunestyret som 
øvste organ når sine mål om ynskt utvikling. 
Heile prinsippet med ein strategisk plan er at han skal overleve alt som skjer på kort sikt av 
små endringar i føresetnader og lovverk, men at han fyrst endrast når dei heilt store linjene i 
politikken endrast.

Telemark fylkeskommune – svar

Telemark fylkeskommune (TFK) har nytta høve til sende Seljord kommune svar med 
merknader på høyringsforslaget til kommunal planstrategi i brev av 30.10. 2012 (brevet er 
vedlagt). 

Rådmannen ser positivt på fyldig svar frå TFK som inneheld mange gode råd og rettleiingar.

TFK viser til at utkast til planstrategi inneheld ein detaljert oversikt over det kommunale 
plansystemet (kap.3), og ber kommunen vurdere om kapittelet bør vere eit vedlegg til 
planstrategien då det bare omtalar plansystemet. 
Rådmannen rår styringsgruppa til at plansystemet framleis blir ein del av planstrategien, då 
planbehovet i valperioden er ein del av dei strategiske vala kommunen skal drøfte for å oppnå 
ynskt utvikling. 



TFK ber kommunen om å drøfte dei tre prioriterte B`ane (besøk, bedrift og bustad) med tanke 
på korleis dei prioriterte planane skal bli verktøy for å nå attraktivitets-måla. 
Rådmannen er av den oppfatning at dei tre B`ane er godt diskutrert og prioritert. 
Telemarksforsking har ved to høve presentert analysegrunnlaget som ligg til grunn for  
planstrategien; formannskap/økonomiutvalsmøte den 1. juni 2012 og kommunestyret 27. 
09.2012. I møte 1. juni 2012 vart prioritering av dei tre B`ane diskutert og prioritert; auka 
busetting har fyrste prioritert for å nå attraktivitets-måla. Besøk og bedrift er absolutt ikkje 
nedprioritert då kommunen til dømes starta opp forstudiet "Ta Seljord i bruk" med mål om auka 
besøkstal, samt kommunen sitt store bidrag for å styrke bedriftsutvikling (satsinga på Århus 
industriområde). 

TFK skriv i sitt brev at dei saknar ei analyse som syner utfordringar og moglegheiter for 
kommunen med demografisk utvikling, offentlege tenester innanfor kommunale verksemder 
som barnehagar, skular og omsorg. Analyser om bustadbehov, arbeidsløyse, trygdeyting og 
annan folkehelsestatistikk bør òg presenterast som grunnlag for ei god drøfting av planbehov. I 
ei slik drøfting bør og Nasjonale forventingar og regionale prioriteringar diskuterast saman med 
kommunen sin rolle som tenesteytar og planmynde for vidare utvikling. 

Vidare skriv TFK at i planstrategien bør kommunen i større grad definera dei utfordringar som 
er felles for kommunen som heilskap og ei tydleggjering av den einskilde sektors bidrag for å 
løyse dei felles utfordringane i prioriterte planar. 

Seljord kommune held seg til lover og forskrifter når det gjeld lovpålagte tenester. Utover 
lovpålagte tenester kan styringsgruppa diskutere kva oppgåver som skal/bør prioriterast. 
Rådmannen er av den oppfatning at analysegrunnlaget frå Telemarksforsking er konkret og 
presist i høve til Seljord sine utfordringar og anbefalt prioriteringar for å oppnå ynskt utvikling. 
Når det gjeld TFK sitt ynskje om ei analyse som viser utfordringar og moglegheiter for 
kommunen med demografisk utvikling, offentlege tenester innanfor kommunale verksemder 
osb., blir det relevant ved rullering av kommuneplanen sin samfunnsdel og arealdel, samt ved 
utarbeiding og rullering av planar på operasjonelt og teknisk nivå.

Når det gjeld dokumentet Nasjonale forventingar er Seljord kommune innstilt på at det på sikt 
vert utarbeidd nye planar i tråd med dokumentets hovudtema. Kommunen har eigentleg allereie 
starta med å vise koplingane mellom sektorane og samfunnsdelen i dokumentet "Handlingsdel 
med handlingsprogram, budsjett og økonomiplan 2013-2016" – kalla "GUL BOK"

Tema utdanning
Seljord kommune er bevisst på at utdanning er eit viktig tema for å sikre positiv utvikling i 
kommunen. Seljord folkehøgskule og vidaregåande skule er i dag omtala i strategisk 
næringsplan. Det er naturleg at desse skulane si rolle i lokalsamfunnet vert analysert og drøfta 
ved utarbeiding av ny utviklingsplan for PO4. 

Når det gjeld samarbeid mellom rådgjevande på grunn- og vidaregåande skule har politikarar 
allereie sett temaet på dagsorden, og blant anna sendt innspel til TFK. Når det gjeld kommunen 
sin eigen rådgjevingsteneste bør denne analyserast og diskuterast ved rullering av 
undervisningssektorens handlingsplan, jf kap 8. 

Tema folkehelse
TFK meiner at planstrategien med fordel kunne hatt med dei overordna føringar i ny 
folkehelseforskrift med kommentarar. Rådmannen rår styringsgruppa til å ha eit overordna og 
heilskapleg syn på innhaldet i planstrategien, og heller fokusere på føringane med 
kommentarar ved utarbeiding av ny folkehelseplan. Ei styringsgruppe har sett i gang ein PLP-
prosess i høve til folkehelsemelding. 



Vektlegging av planstatus versus medverknad.
Seljord kommune har lang og god erfaring med å sikre aktiv medverking/involvering frå ulike 
aktørar ved utarbeiding planar. Rådmannen vurderar det slik at kapittel 3.13 ivaretek dette 
omsynet. Eldrerådet og rådet for menneske med nedsett funksjonsevne stør opp om dette 
kapittelet i sitt vedtak, jf tidlegare avsnitt. 

Tema kulturminne
TFK oppmodar Seljord kommune om å utarbeide ein kulturminneplan då Seljord er særs rik på 
kulturminne frå både førhistorisk og historisk tid. Dei informerar i sitt brev om at Riksantikvaren 
løyver inntil kr 100.000 til registreringsarbeid som er kopla mot arbeid med ein kulturminneplan. 
TFK skriv også at dei gjerne er med som støttespelarar dersom Seljord kommune ynskjer å 
utarbeide ein slik plan. 

Seljord kommune er opptatt av kulturminne, og kulturminneplan kan nok heilt sikkert vere med 
på å bidra til gode og berekraftige løysingar på ulike utfordringar, samt ivareta viktig kunnskap. 
Rådmannen er usikker på kva råd som bør gjevast styringsgruppa i høve til utarbeiding av ein 
slik plan, men hellar mot å vente med å utarbeide ein slik plan til seinare valperiode på grunn 
av kommunens noverande økonomiske utfordringar. Kulturminne i Seljord blir uansett ivaretatt 
gjennom kulturminnelova; jf planprosessen ved utarbeiding av kommunedelplan for Seljord 
sentrum. 

Merknader til planstrategi
Viser til avsnittet over; tema kulturminne 

Tema: Vatn- miljø
Seljord kommune er oppteken av at ein opprettheld og forbetrar vasskvaliteten i elvar og 
vassdrag i kommunen, og i heile vassdraget ein soknar til. Dette ligg som ein grunnregel ved 
handsaming av alle saker som har med vassdrag å gjera (utslepp, minikraftverk, utbygging, 
landbrukssaker etc.). Ein har imidlertid ingen eigen plan for forvaltning av vassdrag, men det vil 
koma ein eigen forvaltningsplan for heile vassdraget. ( Vassregion Vest-Viken).. Rådmannen vil 
difor tilrå at ein ser desse planane i samanheng, og eventuelt lagar ein eigen plan for vatn-miljø 
når ein har kome vidare med forvaltningsplanen.

Tema friluftsliv
Seljord kommune tek innspelet om å drøfte regionalt og lokalt viktige friluftsområde og 
friluftsaktivitet med inn i arbeidet ved utarbeiding av kommunedelplan for idrett og friluftsliv. 
Rådmannen rår styringsgruppa til å fokusere på operasjonelle og tekniske planar i denne 
valperioden, og då er det naturleg å drøfte desse temaene ved utarbeiding av kommunedelplan 
for idrett og friluftsliv. 

Tema: Viltforvaltning
TFK viser til at kommunen skal vedta målsettingar for utviklinga av bestandane av elg, hjort og 
rådyr. Dette kan utarbeidast gjennom regionale og kommunale planar som t.d. kommundelplan. 
Det er og mogleg å utarbeide målsetningar for hjortevilt ved å forankre dette i viltlovgivinga.

Rådmannen vurderar at det er mest hensiktsmessig å forankre målsetningane i viltlovgjevinga, 
og at det ikkje vert utarbeidd eigen kommunal plan. 

Samla vurdering
Rådmannen rår styringsgruppa til at forslag til kommunal planstrategi for Seljord kommune 
2012 – 2016 vert vedteken som han føreligg, med tillegg om å utarbeide ei ny ROS-analyse 
som kommunedelplan og beredskapsplan som handlingsdel til kommunedelplanen. Oppdatera 



planstrategi er vedlagt saksframlegget. 

Rådmannen si tilråding:

Rådmannen rår styringsgruppa til å leggje fylgjande forslag fram for kommunestyret:

"Kommunestyret vedtek kommunal planstrategi for Seljord 2012 – 2016 som han 
føreligg i tråd med plan- og bygningslova § 10-1."

Handsaming i Formannskap/økonomiutval - 22.11.2012

Rådmannen si tilråding vart samrøystes vedteke.

Vedtak i Formannskap/økonomiutval - 22.11.2012

Medlemmane av Formannskapet/økonomiutvalet med tillegg av SV sitt 
kommunestyremedlem utgjer styringsgruppa for utarbeiding av kommunal planstrategi. 
Denne styringsgruppa rår kommunestyret til å fatte fylgjande vedtak:

"Kommunestyret vedtek kommunal planstrategi for Seljord 2012 – 2016 som han 
føreligg i tråd med plan- og bygningslova § 10-1."



TELEMARK FYLKESKOMMUNE
Administrasjonen

Seljord kommune
Brolosveien 13A

3840 SELJORD

Ref 2012/670-5
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Dato 30.10.2012

SVAR - OFFENTLIG HORING PLANSTRATEGI FOR SELJORD KOMMUNE 2012 -
2016

Vi viser til oversending av utkast til planstrategi for Seljord kommune, dagsett 20.09.2012.

Utkastet til planstrategi inneheld ein detaljert oversikt over det kommunale plansystemet (kap.
3). Det kan vurderast om dette kapittelet bor vere eit vedlegg til planstrategien dá det bare
omtalar plansystemet.

Knut Vareide fra.Telemarksforskning har utarbeidd ei analyse av kommunen, og peikar pa
utfordringar og moglegheiter for dei neste fira. Ut frâ denne analysa legg kommunen til grunn at
Seljord mh halde fram med vere attraktiv for bedrifter i basisnwringar og besok, men samtidig
betre attraktiviteten sum bustad. Ei slik prioritering bor droftast med tanke pa korleis dei
prioriterte planane skal bli verkty for a rid attraktivitets-mdla.

Som grunnlag for drofting av planbehov saknar vi ei analyse som synar utfordringar og
moglegheiter for kommunen med demografisk utvikling, offentlege tenestar innanfor
kommunale verksemder som barnehagar, skuler og omsorg. Analyser om bustadbehov,
arbeidsloyse, trygdeyting og annan folkehelsestatistikk bor ôg presenterast som grunnlag for ein
god drofting av planbehov. I ei slik drofting bor og Nasjonale forventninger og regionale
prioriteringar diskuteras saman med kommunen sin rolle som tenesteytar og planmynde for
vidare utvikling.

I planstrategien bor kommunen i storre grad definera dei utfordringane som er felles for
kommunen som heilheit og ei tydeliggjering av den einskilde sektors bidrag (ut frfi sift
ansvarsomrade og verkemiddelbruk) for a loyse dei felles utfordringane i prioriterte planar.

Tema utdanning
Kommunen har vidaregSande skule og folkehogskule. Det bor vurderast a trekke dette med
i planstrategien. Kva for rolle spelar skulane t.d i lokalsamfunnet og kva for rolle kan dei
spele? Tema som t.d innovasjon, nwringspolitikk, utdanning/frifallsproblematikk kan vere
aktuelt a vurdere i ein slik samanheng.

Innanfor utdanningssektoren er det ikkje minst felles utfordringar i overgangen mellom
grunnskule og vidaregaande skule og mellom vidareghande skule og lxreplassar.
Samarbeid mellom rhdgjeverande ph grunn- og vidaregiande skule er viktig for a hindre at
ungdom fell ut av opplxringa.

Postadresse Besoksadresse Telefon Telefaks E-post Internett
Postboks2844 Fylkesbakken10 35917000 35917001 post@t-fk.no www.telemark.no
3702 SKIEN 3715 SKIEN 35917322(dir.)



Vi minner om at eit hovudsatsingsomradet i regional planstrategi er oppvekst og
kompetanse, og det skal lagast ein regional plan med dette tema. Det vil krevje
samhandling med mellom anna kommunane for a lage ein god plan og gjennomfore
malretta tiltak.

Temafolkehelse
Forslag til planstrategi innehelder ein grundig gjennomgang for plansystem og organisering.
Forslaget legger ogsa til grunn en god analyse av noen generelle utviklingstrekk i kommunen.
Fra et folkehelseperspektiv saknas midlertidig nokre moment i planstrategien:

Nasjonale foringar
Planstrategien kunne med fordel hatt med de overordna foringane i ny folkehelseforskrift med
kommentarar. Her heter det at kommunar og fylkeskommunar skal ha oversikt over
helsetilstanden og faktorar som kan spille inn pa denne. Vidare skal kommunar og
fylkeskommunar gjennom sin oversikt definerer sine ressursar og folkehelseutfordringar, noe
som skal innga som grunnlag for planlegging etter plan- og bygningslova. Folkehelseprofilen fra
Folkehelseinstituttet vil her were et grunnlag for vidare analyse.

Analyse av utviklingstrekk
I analysen av utviklingstrekk vise det til tre former for attraktivitet, kor bustadattraktivitet
trekkas fram som ei swrskilt utfordring for Seljord. Analysa er god i seg sjolv, men kan verke for
generell sett fra eit folkehelseperspektiv. Aktuelle tema som kunne vwrt tatt opp er t.d
framskriving av eldre, unge ufore, eventuelle utfordringar knytt til innvandringsgrupper samt
utfordringar knytt til kols, hjerte og karsykdommar. Pa same mate som i analysen av attraktivitet,
vil det innanfor folkehelseanalysa were nodvendig a peke pa kommunens viktigaste utfordringar
eller dei utfordringane kommunen oppfattar som viktigst.

Utfordringar basert pa royndom i tenesteapparatet
I tillegg til folkehelsestatistikken kan det 6g vxre aktuelt a trekke inn erfaringar om utfordringar
i kommunen fra medarbeidarar i det kommunale tenesteapparatet. Dette kan eventuelt ôg
inkludere andre fylkeskommunale/statlige tenester. Dette forutset medverknad, jf. Neste punkt.

Vektlegging av planstatus versus medverknad
Forslaget til planstrategi legg stor vekt pa a gjere greie for ulike typer plandokumenters status.
Det gar i liten grad fram korleis dei ulike aktorane kan medverke i strategi- og planarbeid. Eit
forslag er derfor at planstrategien suppleras med nokre moment om korleis ulike aktorar kan
medverke i formuleringa av utfordringsbildet (jf. Utviklingstrekk). Dette vil vxre viktig sidan
utfordringsbildet ofte er sektorovergripande.

Tema kulturminne:
Seljord er swrs rikt pa kulturminne fra bade forhistorisk og historisk tid. Kulturminne
bidreg til a gje eigarkjensle til staden, opplevingar for innbyggjarar og tilreisande og gjev
swrpreg til kommunen. Til domes kan nemnast gravminner, gardsdrift- og busettingsspor
fra jarnalderen, spor etter trekol- tjxre- og jarnproduksjon, sogestader og
mellomalderkyrkje. Fra nyare tid kan nemnast kulturminne knytt til Seljord som historisk
handelssentrum i Telemark, ikkje-materielle kulturminne som Seljordsormen, og til viktige
kulturmiljo og -landskap som Flatdalsbyen og Svartdal.

Kulturminneplan
Med bakgrunn i dette trur vi at Seljord hadde haft stor nytte av a utarbeide ein lokal
kulturminneplan. Seljord kommune har allereie teke vare pa kulturmiljo i sentrum gjennom
ein nyleg vedteken sentrumsplan, og har ogsa andre bevaringsomrade. Seljord har ogsa



elles mykje godt arbeid lagt ned kring lokale kulturminne, sxrleg i prosjektet Seljord og
Sogene.

I det allereie eksisterande planmaterialet finns det mykje viktig kunnskap som vil kunne
gjere arbeidet med ein kulturminneplan enklare. I tillegg kan arbeid med ein
kulturminneplan med lokal forankring bidra positivt til, og auka roynsle og eigartilhove til
kulturminneverdiane i kommunen.

Seljord kommune har utfordringar knytt swrIeg til busetjing, og vi trur at ein
kulturminneplan kan vere med pa a bidra til gode og berekraftige loysingar pa desse
utfordringane. Ein kulturminneplan ville vere eit positivt tilskot for a styrka, vema og fora
vidare det arbeidet som allereie er lagt ned i anna planarbeid. Ein slik plan kan ta for seg
kva kommunen har, kva ein vil taka vare pa, og kva ein vil utvikla vidare, og er eit viktig
styrings- og samordningsverkty for ei langsiktig og berekraftig utvikling.

Vi minner ogsa om Riksantikvaren sitt brev til kommunane dagsett 1.6.2011 som gjeld
lokal registrering av kulturminne. Her blir det informert om at Riksantikvaren kan gje
midlar til inntil kr 100 000 til registreringsarbeid som er kopla mot arbeid med ein
kulturminneplan. Fylkeskommunen vil gjerne vere med som stottespelar dersom Seljord
kommune onskjer a utarbeide ein plan for lokale kulturminne.

Merknader til planstrategi
Dei nasjonale forventningane til regional og kommunal planlegging (2011) kapitlet «Natur,
kultur og landskap» peikar pa at kommunen som planmyndigheit er den storste forvaltaren
av kulturhistoriske verdiar. Sikring av desse kvalitetane er ei utfordring. Dei fysiske
omgjevnadane er viktige for livskvaliteten, og det er av tyding at eksisterande fysiske
kvalitetar og viktige rom i landskapet blir tekne vare pa, samstundes som det blir gjeve rom
for fortetting i trad med trong og utvikling.

Det er ogsa ei nasjonal malsetjing at det arlege tapet av kulturminne blir minimalisert,
jamfor Stortingsmelding nr. 16 Leve med kulturminner- Det er difor av tyding at
kommunen sine kulturminne —miljoog landskap blir synleggjort og slik far vere ein
medverkande faktor i vidare utvikling.

Ein kulturminneplan vil kunne vere ein viktig verkty og hjelpemiddel i utarbeiding av til domes
plan for bustadpolitikk og utviklingsplan; PO4, men ogsa i kommune- kommunedel- og
reguleringsplanarbeidet. Plana kan vere ei stotte i arbeidet med utbygging eller for tema som
kulturaktivitet, nwringsutvikling, attraksjon, bulyst, gjennom a setja fokus pa dei bygningar og
anlegg som kan nyttast om att eller fa ein altemativ bruk, og ved a identifisera og verna om dei
kulturminna som gjev swrpreg og identitet til kommunane. Vidare vil ein slik plan vere eit nyttig
hjelpemiddel i den daglege sakshandsaminga, og gje foreseielegheit til tiltakshavarar i
kommunen. Kommunen kunne ogsa tatt med temaet kulturminnekriminalitet, som noko som ma
takast pa alvor.

Ein kulturminneplan vil ogsa kunne bidra til ei roynslegjering av dei kulturminna som
finns i kommunen, der til domes kultur- og skuleetatane kan nytta kulturminna til a skape
gode opplevingar, og nwringslivet kan utvikla tilbod grunna i kulturarven. Tilrettelegging
for bruk og opplevingar er ogsa interessant i eit folkehelse- og reiselivsperspektiv.

I kommuneplana sin arealdel kan ein i denne samanhengen utarbeide temakart for ulike
typar automatisk freda kulturminne for a synleggjere dei, eller for omrade med
kulturminne som er swrleg sarbare for utbygging. Ei anna moglegheit er a inkludera ein



handlingsplan, der ein set opp handfaste tiltak ein onskjer a utfora i hove til kulturminne.
Til domes med omsyn til kulturminne og forvalting (rutinar for sakshandsaming ved tiltak
som kjem i beroring med kulturminne), formidling (kulturminne i skulen,
samarbeidsprosjekt mellom kommune og historielag/turlag, skilting, universell utforming)
eller verdiskaping (tilrettelegging og skjotsel i hove til reiseliv).

Tema: Vatn-miljo
Vatn-miljo bor vurderas integrert som del av kommunearbeidet pa tvers av alle sektorer/tema:
Klima, arealplan, byggjesak, landbruk, kultur/idrett, friluftsliv, skule, folkehelse, teknisk/vatn-og
avlop, drift og vedlikehald, beredskap. Vatnforskrifta handlar mellom anna om a samordne alle
sektorar/interesser som paverkar/bruker/beskyttar vatn.
I planstrategiarbeidet bor ein:

Vurdere trongen til Ata inn vatn-miljo som tema ved ein revisjon av samfunnsdelen
dersom klimaplanen vert oppheva.

Alternativt kan kommunen vurdere a utarbeideein eigen Hovudplan for vatn-miljo (ikkje
berre vatn-forsyning og avlop) inkludert analyse og handlingsplan i forhold til vatn-
forskriftens okonomiske konsekvensar for kommunen. (Se: Rapport B15-2011 Norsk
Vann, Vannforskriftens okonomiske konsekvenser)
htt ://norskvann.no/index. h /com onent/content/article/10-n heter/123-ra ort-om-
vannforskriftens-okonomiske-konsekvenser

Tema: Friluftsliv
I tillegg til kommunedelplan for idrett og friluftsliv kan det vxre relevant a drofte regionalt og
lokalt viktige friluftsomrader og friluftsaktivitet i utveklingsplan for kultur, nwring og landbruk.
Her kan ein leggje vekt pa bade kvitstruktur (vinterfriluftsliv - nwr og overordna), gronstruktur
og blastruktur (vatn) som tema. Vinter og sumar har ulike muligheiter/krav i forhold til
tilgang/bruk og stiller store krav til god arealplanlegging.

Tema: Viltforvaltning
Hjorteviltforskrifta gjer krav om at kommunen skal vedta malsettingar for utviklinga av
bestandene av elg, hjort, og radyr der det er opna for jakt pa artene. Kommunenes egne mal for
utviklinga av hjorteviltbestandene bor utarbeidas og bli vedtatt gjennom kommunale og
regionale planer, som t.d kommunedelplan for hjorteviltforvaltninga.
Kommunane har eit stort ansvar for forvaltninga av bade hjortevilt og skog, og kommunale
planer ma ta omsyn til ulike interesser knytta til disse ressursane. Aminimere konflikten med
andre interesser, som naturmangfold, jordbruk og samferdsel, vil vxre viktige malsettingar i en
slik plansamanheng. Det vil were hensiktsmessig at slike planer ikkje blir statiske, men
underkastes same rulleringsregime som andre kommunale planar knytt til plan- og bygningslova,
eller vurdere om desse krava bor vurderas i samanheng med kommunedelplan for landbruk.
Det er 6g mulig a utarbeide malsetninger for hjortevilt ved Aforankre dette i
viltlovgivninga.

Med helsing
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Planstrategi for Seljord kommune 2012-16 - Synspunkt

Vi har mottatt utkast til kommunal planstrategi 2012-16 for Seljord kommune, og er invitert til
kome med synspunkt til denne. Fylkesmannen har Ott gjennom utkastet, og har nokre

tilbakemeldingar.

Malet med utarbeide ein planstrategi er a klargjere kva for planoppgaver kommunen bor
prioritere i kommunestyreperioden for a leggje til rette for onska utvikling, og vurdere om det er
naudsynt a rullere kommuneplanen, bade samfunnsdelen og arealdelen. Dette skal gjerast pa
grunnlag av analysar av status, utviklingstrekk og utfordringar for kommunen.

Dei nasjonale forventningane til regional og kommunal planlegging, vedtatt ved kgl.res.
24.06.2011, skal leggjast til grunn for arbeidet med ein kommunal planstrategi. Desse ligg og til
grunn for dei synspunkta som Fylkesmannen vil gje til utkast til planstrategi for Seljord
kommune.

Generelt

Planstrategien vi har fatt oversendt er i hovudsak ein oversikt over planbehov i inneverande
kommunestyreperiode. Dette er basert pa planbehov seksjonane har meldt inn. I rettleiaren
'Kommunal planstrategi' frA.Miljoverndepartementet er det foresett at ei oversikt over
planbehov skal take utgangspunkt i ei evaluering av gjeldande kommuneplan, ein gjennomgang
av nye overordna foringar, og ein analyse av utviklingstrekk og utfordringar som vil paverke
planbehovet.

Fylkesmannen ser det derfor som hensiktsmessig at det i tillegg til vurdering av planbehov blir
innarbeida ein oversikt over utviklingstrekk og prioriterte utfordringar, anten i sjolve
dokumentet eller at det blir lagt ved som eit eige planstrategidokument.

Av pbl § 10-1 forste ledd folgjer det at; "Planstrategien bor omfatte en drofting av kommunens
strategiske valg knyttet til samfunnsutvikling, herunder langsiktig arealbruk, miljoutfordringer,
sektorenes virksomhet og en vurdering av kommunensplanbehov i valgperioden". Denne
omtalen av utviklingstrekk og utfordringar ma soleis tilpassast lokale forhold, og kan t.d. byggje
pa data som rapporterast gjennom KOSTRA. I denne prosessen blir det forventa at dei nasjonale
forventningane til kommunal og regional planlegging blir folgd opp slik at viktige utfordringar i
samfunnsutviklinga blir vurdert opp mot nasjonale politiske

Postboks 2603 Besoksadresse E-post
3702 Skien Gjerpensg. 14, Bygg F, Skien postmottak(&,fmte.no 

Telefon 35 58 61 10 Organisasjonsnummer lnternett
Telefaks 35 52 85 90 974 762 684 www. ikesmannen.no/telemark



Side 2 av 5

Aktuelle tema for a beskrive utviklingstrekk og utfordringar som grunnlag for a vurdere
planbehovet kan vere: befolkningsutvikling og -samansetting, levekar og folkehelse,
nwringsliv og sysselsetting, bustadbygging, miljo og klima, transport og infrastrukturutbygging,
langsiktig arealbruk, samfunnstryggleik og kommunal tenesteyting.

Av pbl § 10-1 tredje ledd folgjer det at; "Ved behandlingen skal kommunestyret ta stilling til om
gjeldende kommuneplan eller deler av denne skal revideres, eller omplanen skal viderefores
uten endringer." Som nemnt ovanfor vil en evaluering av gjeldande kommuneplan vere viktig
for a vurdere om heile eller deler av denne skal rullerast i perioden.

Som det vidare kjem fram, ser Fylkesmannen ei rekke utfordringar pa ulike omrade som bor
takast inn bade i det vidare arbeidet med planstrategien, og som forste innspel til ei revidering
av kommuneplanen sin samfunnsdel.

Langsiktig arealbruk

Drofting av langsiktig arealbruk bor O. inn som eit grunnlagsdokument i den konkrete
vurderinga av arbeidet med kommuneplanen. Den langsiktige arealbruken skal vise
samanhengen mellom framtidig samfunnsutvikling og arealbruk, og gje langsiktige utviklings-
retningar i kommunen og omrade for utvikling og bevaring.

Eit viktig mai for planlegging er a sikre tilstrekkeleg bustadbygging, samstundes som det ma
leggast vekt pa at det blir klare grenser mellom byggjeomrade og LNF-omrade. Forholdet
mellom spreidd utbygging og utbygging i byggefelt er derfor aktuelt. Det er positivt at
kommunen er med i Provebu i Vest-Telemark. Dette trur vi er eit godt prosjekt for a skape
attraktive bustader.

Seljord kommune har arbeidd med a klassifisere og verdivurdere utvalde omtide med stor
kulturlandskapsverdi. Det er viktig at dette blir innarbeidd og tatt med i arbeidet med langsiktig
arealbruk.

Elles vil tema som sentrumsutvikling, nxringsutvikling, omrade for fritidsbustader, universell
utforming, samfunnstryggleik og beredskap og samferdsel vere aktuelle a fa drofta i ein
langsiktig arealstrategi.

Naturmangfald

Planstrategien bor ta opp utfordringar knytt til ivaretaking av naturmangfald i samband med
arealplanlegginga, jf. dei nasjonale forventningane pa omradet natur, kulturmiljo og landskap.
Naturkvalitetar som kommunen har sxrskilt mykje av eller eit swrskilt ansvar for samanlikna
med andre kommunar i regionen bor nemnast i planstrategien, saman med kva delar av
kommunen dette gjeld. Spesielt for Seljord i eit regionalt og nasjonalt perspektiv er mange
slâtteenger (swrleg i Svartdal). Slatteenger har eM spesiell status som eM "utvalt naturtype" jf.
eiga forskrift. Kommunen har ogsh relativt mange (edel-)lauvskogslier og bekkeklofter i eit
regionalt og til dels nasjonalt perspektiv (for bade ei rekkje verdifulle omrade langs eM akse fra
Seljordsvatnet og opp til Svartdal og Amotsdal).



Side 3 av 5

Landskap

Det er onskeleg at tema landskap far plass i planstrategien. Noregs natur- og kulturlandskap er
eM viktig ressurs for regional og lokal utvikling. Det er kommunane som har hovudansvaret for
h forvalte landskap, naturmangfald, kulturminner og kulturmiljo. Planlegging etter plan og
bygningslova er derfor viktig for h teke vare ph og utvikle natur - kulturmiljo og landskap og
landskapsverdiar i trhd med nasjonale mâl. Vassdragsnaturen langs Seljordsvatnet mh bevarast
og utviklast i trhd med dei nasjonale mdla. Det er dei siste hra sett fokus pa bruk av Den
europeiske landskapskonvensjonen og det blir forventa at det blir halde fokus ph bevaring av
viktig natur og landskap. Seljord har og nokre utfordringar knytt til f.jellomrhdaog
hyttebygging. I fjell- og utmarksomrdda skal natur- og kulturressursar, friluftsinteresser og
nwringsmessig bruk ivaretakast og utfylle kvarandre.

Landbruk

Under pkt. 4. Utviklingstrekk saknar vi eM gjennomgang av landbruket som nxring i Seljord.
Dette er ei ikkje ubetydeleg nxring i kommunen, og som det er knytt utfordringar til framover.
Det vil vere viktig h sjh ph strategiane framover, kva arealbaserte nwringar kommunen planlegg
vidare, og bruk av swrlovene i landbruket. Utfordringar knytt til eigedomsstruktur kan og
trekkast fram.

Vi ser at kommunen sin landbruksplan er "utghtt" ph dato, ettersom virkeperioden var 2009 —
2011. Det er i planperioden rhdd til h revidere strategisk nxringsplan, strategisk kulturplan og
landbruksplan samtidig, og implementere desse fagomrhda inn i ein ny fellesplan. Sjolv om
landbruksplanen skal inngh i eM ny fellesplan, er det viktig at utfordringane for landbruket og
strategiar framover ghr klart fram i eM ny samla plan.

Klima og energi

Vi kan ikkje sjh at klima og energi er nemnd i planstrategien, verken under utviklingstrekk eller
i framlegget til planar som skal utarbeidast eller rullerast i perioden. Vi er kjent med at Klima-



og energiplanen til Seljord har virkeperiode 2009 —2012, og planperioden er derfor snart over.

Klima og energi er eit av hovudpunkta i regjeringas nasjonale forventningar til regional og
kommunal planlegging etter plan- og bygningslova. I tillegg har Miljoverndepartementet gitt ut
ei statleg planretningsline for klima- og energiplanlegging i kommunane, som skal leggast til
grunn for all kommunal planlegging etter plan- og bygningslova. Vi vil derfor oppmode
kommunen til a ta dette med i planstrategien, bade i vurdering av gjeldande planar og i
oversikten over planer som skal rullerast i kommunestyreperioden.

Samfunnstryggleik og beredskap

Dei nasjonale forventningane omfattar ogsh samfunnstryggleik og beredskap, jf omrhda klima,
utvikling av tettstader, samferdsel og infrastruktur og helse, livskvalitet og oppvekstmiljo.
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Samfunnstryggleik og beredskap skal gjerast til ein del av den ordinwre, langsiktige styringa av
den kommunale verksemda, pa bakgrunn av kravet om heilskapleg og systematisk arbeid med
samfunnstryggleik og beredskap, sja sivilbeskyttelseslova § 14 og forskrift § 3.
Omsynet til samfunnstryggleik skal vere med i alt planarbeid og kan vere grunnlag for
vurdering av nye planar eller revisjon av tidligare planar.

Kommunen er etter kommunal beredskapsplikt forplikta til a utarbeide ein heilskapleg risiko- og
sarbarheitsanalyse (ROS-analyse) som grunnlag for dette arbeidet, samstundes som analysen
skal vere premiss for overordna plan for beredskap. Funn i ROS-analysen er ikkje berre viktig
for arealbruk, men ogsa for val av all anna strategisk tenking i kommunen.

Fylkesmannen syner ogsa til stortingsmelding, Meld.St.29 (2011-2012) Samfunnssikkerhet.

Seljord kommune har utfordringar innafor samfunnstryggleik og beredskap. Fylkesmannen vil
nemne sentrale omrader som flom, skred, E-134/transport pa veg, bortfall av elektrisk kraft og
elektrisk kommunikasjon. Endringar i klimaet kan og nemnast. Det er derfor viktig at
planstrategien trekker opp liner innafor omradet samfunnstryggleik og beredskap.

I forslag til kommunal planstrategi for Seljord kommune er samfunnstryggleik og beredskap
ikkje nemnt. Bade heilskapleg ROS-analyse og beredskapsplan far noko a seie for alle
tenesteomrada i kommunen. Dette skal omfatte alle sektorane i kommunen og alle typar
hendingar, ogsa pa tvers av sektorane.

ROS-analysen kan utarbeidast som ein kommunedelplan. Beredskapsplanen kan til domes vere
ein handlingsdel til kommunedelplanen.

Tilpassing til klima ma kommunen ogsâ ta omsyn til. Det er viktig at klimatilpassing blir
innarbeida i de ulike risiko- og sarbarheitsanalysar kommunen utarbeider som et tilleggsmoment
i analysane. Se rettleiar til klimatilpassing/ klimatilpassing i kommuneplanen under
Miljoverndepartementet/Klimatilpassing Noreg
htt ://www.re 'erin ,en.no/nb/dep/md/kam an'er/klirnatil asnin -nor e-2.html?id=539980 ).

Folkehelse

Seljord kommune foreslar a lage ein folkehelseplan. Dette kan vere eit fornuftig grep, ikkje
minst fordi dette feltet har bade nasjonalt og lokalt fâtt aukande merksemd. Samtidig er
folkehelsearbeid enno i en tidleg fase i dei fleste kommunar. Dessutan er kompetansebehovet
generelt sett relativt stort, da dette er eit innsatsomrade der de fleste komtnunale verksemder og
politikarar har viktige roller, ofte utan a ha fait opplwring om dette.

Folkehelsearbeid tilhorer ikkje ein egen sektor, men bor vere integrert i planlegging og drift av
barnehage, skole, kultur, helse- og sosiale tenester, pleie- og omsorg, teknisk sektor osv. Det vil
seie at kommunen bor legge opp til ei organisering og ansvarsfordeling der kommunen driver
sine mange verksemder ut fra eit helsefremmande perspektiv, medrekna a jamne ut sosiale
helseskilnader, jf. folkehelseloven § 4.
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Ifolge folkehelseloven er det likevel ikkje lovphlagt h ha ein eigen plan for folkehelsearbeid.
Kommunen kan velje om den vil avgrense oppfyllinga av plankravet ved h gjere
folkehelseperspektivet tydeleg i samfunnsdelen av kommuneplanen, i tillegg til at oppfolginga i
praksis tydeleg kjennast att i dei einskilde verksemdenes handlingsplanar, jf. folkehelseloven
§ 6. Vi vil likevel anbefale at kommunen lager ein folkehelseplan, spesielt fordi dette omradet
treng ei innforing i kommuneorganisasjonen.

Planleggingsbehov

Vi ser at kommunen har gjort ei vurdering av om samfunnsdelen og arealdelen til
kommuneplanen skal rullerast i perioden, noko som er eit krav etter plan- og bygningsloven.
Vidare er ein del lovphlagte planar lagt inn i oversikten over planbehov.

Kommunen vil vidarefore den gjeldande samfunnsdelen, som er frh.2006. Ut frâ nye krav i
lovverk og endra forventningar og krav til kommunal tenesteyting, vil vi rd til at samfunnsdelen
blir rullert i perioden. Kommunen onskjer a vidarefore arealdelen, ut frâ at kommunedelplan for
Seljord sentrum nyleg er godkjent i kommunestyret. Ettersom det er innafor sentrumsomtidet at
det er storst utbyggingspress meiner vi dette kan vere fornuffig.

Som nemnd ovanfor bor og klima- og energiplanen for Seljord rullerast i lopet av
konmiunestyreperioden.

Med helsing

Helge Nymoen Kristin B. Vindvad
avdelingsdirektor seniorrddgjevar

Brevet er godkjent elektronisk og har derfor inga underskrift

Kopi:
Telemark fylkeskommune, Areal og transport, Postboks 2844, 3702 Skien

Kopi internt:
Ragnhild Iversen, miljovernavd.
Elisabeth Danielsen, samordnings- og beredskapsstab
Roger Jensen, sosial- og helseavd.
Lars Martin Sørli, landbruksavd.
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1 SAMANDRAG
I fylgje plan- og bygningslova §10.1 skal kommunestyret minst ein gong kvar valperiode, og
seinast innan eitt år etter konstituering, utarbeide og vedta kommunal planstrategi. Dette
dokumentet er eit forslag til kommunal planstrategi for Seljord 2012 – 2016.

Planstrategien skal setje fokus på dei planoppgåvene kommunen bør starte opp eller
vidareføre for å leggje til rette for ein positiv utvikling i kommunen. Som eit av grunnlaga for
diskusjon, vart Telemarksforsking engasjert i arbeidet med å utarbeide ein analyse av Seljord
kommune sine viktigaste utfordringar og moglegheiter. I rapporten står det blant anna:

"Attraktivitet for bedrifter, besøk og bustad. Seljord har dei siste åra lykkast i å vere
attraktivt for bedrifter og for besøk, men i mindre grad lykkast i å vere attraktiv som
bustad. Strategiar for vekst i framtida må vere basert på auka attraktivitet langs alle
tre dimensjonane, ettersom det er kombinasjonen, eller summen av dei tre
attraktivitetsdimensjonane som gir vekst. Seljord må halde fram med å vere attraktiv
for bedrifter i basisnæringar og besøk, men samtidig betre attraktiviteten som bustad."

Med utgangspunkt i dette analysegrunnlaget skulle Seljord kommune ideelt sett ha revidert
kommuneplanen sin samfunnsdel i denne valperioden. Målsetjingane i samfunnsdelen er
absolutt ikkje "utgått dato", dei er framleis høgst relevante for å sikre positiv utvikling av
kommunen. Men dokumentet kan opplevast som lite "spissa", og mangelfull i høve til spissa
målsetjingar og strategiar. Det hadde difor vore eit godt framtidig styringsverktøy å hatt eit
meir oppdatera dokument. Rådmannen vurderar likevel ein slik planprosess som svært
ressurskrevjande, og rår kommunestyret til å utsette revidering av samfunnsdelen til neste
valperiode. I staden vert det rådd til å setje i gang å utarbeide planar på det tekniske nivået,
for å sikre vidare positiv utvikling for Seljord. Forslag til nye planar er plan for bustadpolitikk,
utviklingsplan for PO4 (kultur, næring og landbruk), ROS-analyse og beredskapsplan. Det er
også viktig å merke seg at fleire planar allereie er under utarbeiding og handsaming i denne
planperioden. Desse planane har allereie vedteke organisering og prosess, og vidareførast
som planlagt.

Kommuneplanen sin samfunnsdel skal ha ein handlingsdel som fortel korleis planen skal
fylgjast opp i dei neste fire åra. I Seljord vert kravet ivareteken ved å utarbeide ein
handlingsdel med handlingsprogram, budsjett og økonomiplan. Handlingsprogrammet er på
operasjonelt nivå, og skal rullerast årleg (tidlegare dokumentet budsjett med
budsjettkommentarar).
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2 INNLEIING
Kommunal planstrategi er eit hjelpemiddel for kommune til å fastleggje det vidare
planarbeidet. Planstrategien skal sette fokus på dei planoppgåver kommunen bør starte opp
eller vidareføre for å leggje til rette for ein positiv utvikling i kommunen.

Reglane i kommunal planstrategi er forankra i Plan- og bygningslova § 10.1:

"Kommunestyret skal minst én gang i hver valgperiode, og senest innen ett år etter
konstituering, utarbeide og vedta en kommunal planstrategi. Planstrategien bør omfatte en
drøfting av kommunens strategiske valg knyttet til samfunnsutvikling, herunder langsiktig
arealbruk, miljøutfordringer, sektorenes virksomhet og en vurdering av kommunens
planbehov i valgperioden.

Kommunen skal i arbeidet med kommunal planstrategi innhente synspunkter fra statlige og
regionale organer og nabokommuner. Kommunen bør også legge opp til bred medvirkning
og allmenn debatt som grunnlag for behandlingen. Forslag til vedtak i kommunestyret skal
gjøres offentlig minst 30 dager før kommunestyrets behandling.

Ved behandlingen skal kommunestyret ta stilling til om gjeldende kommuneplan eller deler
av denne skal revideres, eller om planen skal videreføres uten endringer. Kommunestyret
kan herunder ta stilling til om det er behov for å igangsette arbeid med nye arealplaner i
valgperioden, eller om gjeldende planer bør revideres eller oppheves.

Utarbeiding og behandling av kommunal planstrategi kan slås sammen med og være del av
oppstart av arbeidet med kommuneplanen, jf. kapittel 11."
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3.3 PLPi PLANPROSESSAR
Seljord kommune har vedtatt å nytte PLP-metoden i organisering av
planarbeid/prosjektarbeid. Det er kommunestyret som er bestillar og prosjekteigar i
planprosessar som omfattast av planstrategien. Arbeidet med planstrategien har status som
eit forprosjekt, men sjølve planarbeidet er hovudprosjekt.

3.4 KOMMUNEPLAN
Kommuneplanen er kommunen sitt overordna styringsdokument som skal gje rammer for
utviklinga av kommunen. Kommuneplanen vil difor vere styrande for anna planarbeid i
kommunen. Kommuneplanen har ein samfunnsdel (kalla langsiktig del 2006 – 2012) og ein
arealdel (2006 – 2021).

Kommuneplanen sin samfunnsdel skal ta stilling til dei langsiktige utfordringar, mål og
strategiar for utviklinga av kommunen som samfunn og kommunen som organisasjon.
Samfunnsdelen samordnar planlegginga innanfor sektorar. Han skal gje retningslinjer for
korleis kommunen sine mål og strategiar skal gjennomførast.

Kommuneplanen sin samfunnsdel skal ha ein handlingsdel som fortel korleis planen skal
fylgjast opp i dei neste fire åra. I Seljord ivaretakast kravet ved å utarbeide ein handlingsdel
med handlingsprogram – budsjett og økonomiplan som rullerast årleg (tidlegare dokumentet
budsjett med budsjettkommentarar).

Kommuneplanens arealdel skal vise samanhengen mellom framtidig samfunnsutvikling og
arealbruk. Arealdelen fastsett den framtidige arealbruken i kommunen og er styrande for
vidare planarbeid som skjer i kommunedelplanar, områdeplanar og detaljplanar.

Kommuneplanen sin arealdel gjennomførast gjennom arealdisponeringar og
utbyggingsprosjekt. I nokre samanhengar vil gjennomføringa vere avhengig av at det vert
gjeve kommunale løyvingar i kommunen sitt handlingsprogram og årsbudsjett.

3.5 PLANARKNYTT TIL KOMMUNEPLANENSIN SAMFUNNSDEL
Kommuneplanen sin samfunnsdel skal ta stilling til langsiktige utfordringar, mål og strategiar
både for Seljord kommune som heilskap og for kommunen som organisasjon. Han skal vere
ein premissgjevar for sektorane sine planar og verksemder, og leggje til rette for langsiktig
kommuneplanlegging med brei samfunnsmessig tilnærming. Kommuneplanen sin
samfunnsdel bør innehalde ein skildring og vurdering av alternative strategiar for utviklinga i
kommunen og vil vere ein viktig arena for samordning mellom den enkelte sektor sine
utfordringar og prioriteringar og kommunen si samla utvikling.

3.6 KOMMUNDELEPLANAR/SEKTOR- OG TEMAPLANAR:
Det må gjerast ei vurdering av om arbeidet med ein tema- eller sektorplan skal ha status som
ein kommunedelplan. Det vil normalt vere krava til breiare deltaking enn kommunen sin
eigen som avgjer om det er føremålstenleg å organisere arbeidet som eit formelt planarbeid i
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samsvar med plan- og bygningslova. Prosessreglane i plan- og bygningslova er relativt
omfattande og det bør difor gjerast en grundig vurdering av nytten av å organisere arbeidet i
ein formell planprosess. Ein slik prosess medfører bl.a. utarbeiding av formelle
plandokument, høyring/offentleg ettersyn, politisk behandling osb. Alternativet, der kor det
eventuelt ikkje fylgjer av ulike lovkrav, kan vere å organisere arbeidet i ein intern prosess,
som til dømes ein handlingsplan som ikkje er omfatta av prosessreglane i plan- og
bygningslova, sjå neste avsnitt.

3.7 HANDLINGSPLANAR,PROSJEKT,UTGREIINGARM.M.:
Kommunen har jamleg behov for å utarbeide ulike slag planar/prosjekt/dokument utover
formelle kommunedelplaner. Ofte vert det frå statlege hald sett krav til at kommunane skal
utarbeide til dømes handlingsplaner innanfor ulike kommunale tenesteområde. Slike krav
kan også vere knytt til gjennomføring av statlege satsingar og føresetnader for å få
økonomiske tilskot.

Kommunen vil også innanfor den gåande tenesteleveransen ha behov for å utarbeide ulike
type planar knytt til avgrensa tema eller tenester. Viktige interne problemstillingar vil i neste
fase kunne danne underlaget for eit vidare, formelt planarbeid.

3.8 PLANARKNYTT TIL KOMMUNEPLANENSIN AREALDEL
Kommunen skal ha ein arealplan for heile kommunen som viser samanhengen mellom
framtidig samfunnsutvikling og arealbruk. Planen skal vise hovudtrekka i areal-disponeringa
og rammer og vilkår for kva nye tiltak og ny arealbruk som kan setjast i verk, samt kva viktige
omsyn som må ivaretakast ved disponering av areala. Kommuneplanen sin arealdel skal
omfatte plankart, føresegner og planskildring kor det går det fram korleis nasjonale mål og
retningslinjer, og overordna planar for arealbruk, er ivaretatt (pbl.§ 11-5).

3.9 KOMMUNEDELPLANAR(AREALPLANAR)
Det kan utarbeidast slike arealplanar for deler av kommunen sine område. Til delplanene
stillast same krav til omfang og prosess som for den samla kommuneplanen.

3.10 OMRÅDEPLANAR
Områdeplanar brukast av kommunen der det er krav om slik plan i kommuneplanen sin
arealdel, eller kommunen finn at det er behov for å gje meir detaljerte områdevise avklaringar
av arealbruken (pbl. §12 – 2).
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3.11 DETALJPLANAR
Detaljplan (reguleringsplan) er eit arealplankart med tilhøyrande føresegner som gjev bruk,
vern og utforming av areal og fysiske omgjevnader.

Kommunestyret skal sørge for at det blir utarbeidd detaljplanar for dei område i kommunen
kor dette fylgjer av lova eller av kommuneplanen sin arealdel, samt der det elles er behov for
å sikre forsvarleg planavklaring og gjennomføring av byggje- og anleggstiltak, fleirbruk og
vern i høve til involverte private eller offentlege interesser. (pbl. § 12-1)

3.12 PLANINNHALD
Alle plandokument må vere utforma på ein logisk og lesevenleg måte. Utforminga må
samsvare med planen sine tema og formål, men det bør likevel utarbeidast nokon
hovudprinsipp for utforming av kommunen sine plandokument. Det vil bidra til å forenkle
planarbeidet og dei som les planane vil oppleve ein ”gjenkjenningseffekt”. Blant anna bør
alle planar innehalde ein utgreiingsdel med målsetjingar og ein tiltaksdel med tilvising til den
4-årige økonomiplanen som kommunestyret rullerar kvart år. Rådmannen vil utarbeide
nærare rettleiing for utforming av kommunen sine plandokument.

3.13 ORGANISERINGOGLEIING
Planarbeid skal vere det viktigaste ”verktøyet” for å styre utviklinga av kommunen.
Kommunen må ha planprosessar kor viktige utfordringar og problemstillingar blir utgreidd og
drøfta, og kor ein finn fram til gode løysningar. Planprosessane må sikre demokratisk
styring, brei deltaking og leggje til rette for læring og utvikling av nye idear og perspektiv.

Planarbeid blir ofte sett som ein kontinuerlig prosess og planane si forankring i
organisasjonen er viktig for den tyding planen får for utviklinga av kommunen vår. Både
administrasjon og politisk leiing må ha eit ”eigartilhøve” til planane. Det er også viktig at
brukarinteresser og andre parter planen gjeld får moglegheit til å bidra i planprosessen.
Dette ”eigartilhøvet” nåast berre gjennom aktiv deltaking i planprosessane.

Viktige prinsipp for organisering av planarbeid i Seljord kommune:

Planarbeidet skal sikre demokratisk styring av kommunen. Alle planar skal forankrast i
politiske vedtak (kommunal planstrategi, eller andre politisk vedtak). Det skal vere politisk
deltaking og leiing av planprosessane, og planane skal vedtakast politisk.

Planarbeidet skal sikre deltaking frå berørte interesser. Representantar for viktige
berørte interesser, skal så langt det er praktisk mogleg delta i planarbeidet. Det skal leggjast
opp til ”opne” prosesser kor det informerast om planarbeidet og kor det vert gjeve høve til
innspel undervegs i prosessen. Alle berørte interesser skal få høve til å uttale seg til
planforslag før dei handsamast politisk.

Planarbeidet skal bidra til læring og utvikling. I planarbeidet skal det leggjast vekt på å
hente inn kunnskap, erfaringar og idear både i og utanfor kommunen. Det er viktig å utfordre
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eksisterande løysingar og måtar å tenke på. I organiseringa av planarbeidet skal det leggjast
vekt på å ha deltaking på tvers av faglege, organisatoriske og politiske skilje.

Planarbeidet skal være forankra i administrativ leiing. Rådmannen har ansvar for å sikre
god organisering og gjennomføring av planarbeidet. I alle planprosessar skal det vere
deltaking frå kommunens administrative leiing. Rådmannen har ansvar for å sikre nødvendig
fagleg kompetanse (tverrfagleg), prosjektleiing og sekretariat i planarbeidet.

Planarbeidet skal ha tilgang på nødvendige ressursar. Planarbeid er ofte eit omfattande
stykke arbeid som kjem ”på toppen av” den daglege drifta. I verksemda er det som oftast
avgrensa ressursar til denne type arbeid – både i form av tid og økonomi til å kjøpe inn
kompetanse og planverktøy. Det er difor viktig før arbeidet vert sett i gang å få avklart
tilgangen på ”planressursane”.

3.14 GJENNOMFØRING
Vedtekne planar er styrande for kommunen si verksemd og det er rådmannen sitt ansvar å
organisere gjennomføringa av planane.

I den grad gjennomføringa av vedtekne planar krev løyve, vil gjennomføringa vere avhengig
av prioriteringar og løyvingar i kommunen sitt handlingsprogram og årsbudsjett. Vedtekne
planar skal også visast i dei mål som vert vedteke i handlingsprogrammet.

3.15 INTERKOMMUNALTPLANARBEID
Formelt er Fylkeskommunen planmynde på regionalt nivå i samsvar med plan- og
bygningslova.

Vest-Telemark – samarbeid over kommunegrenser.
Vest-Telemarkrådet er regionalt samarbeidsorgan ( §27 selskap; jf kommunelova) for
kommunane Fyresdal, Kviteseid, Nissedal, Seljord, Tokke og Vinje. Rådet løyser felles
spørsmål for dei deltakande kommunane, og står som koordinator for ei rekkje
samarbeidstiltak i regionen. I Vest-Telemark vert det utarbeidd enkelte regionale planar.
Døme: strategisk næringsplan for Vest-Telemark (2011 – 2014) og landbruksplan 2010 –
2014.



Forslag kommunal planstrategi for Seljord

2012 - 2016

Side - 12 -

4 UTVIKLINGSTREKK
Innleiingsvis i arbeidet med planstrategien er det viktig å foreta ein kartlegging og analyse av
viktige utviklingstrekk og hovudutfordringar.

I høve med arbeidet planstrategien 2012 – 2016 vart Telemarksforsking v/Knut Vareide
engasjert i arbeidet med å utarbeide ein analyse av Seljord kommune sine viktigaste
utfordringar og moglegheiter, jf vedlegg nr 1.

I rapporten sitt samandrag står det (omskrive til nynorsk):

"Seljord har hatt vekst i folketalet sidan 2004, etter ein lang periode med nedgang. Veksten
dei siste åra kjem fyrst og fremst av auka innvandring. På same tid har heile landet fått auka
netto innvandring.

Seljord har mykje næringsliv i i høve til folketalet. Det som spesielt kjenneteiknar næringslivet
i Seljord er at det er ein høg del besøksnæringar. Seljord er rangert som nummer ni av 430
kommunar i landet når det gjeld konsentrasjon av besøksnæringar. Samtidig har Seljord
også ein del basisnæringar, i landbruk, industri og teknologiske tenester. Seljord er ein av
distriktskommunane i landet med relativt mykje teknologiske tenester, ein bransje som har
sterk vekst både i Seljord og elles i landet.

Når Seljord har mykje både av besøks- og basisnæringar, tyder det at Seljord har mykje
næringsliv rekna etter folketalet. Seljord har dermed fleire arbeidsplassar enn sysselsette, og
det er netto innpendling til Seljord frå nabokommunane. Seljord bidreg dermed til
busetnaden også i nabokommunane.

Seljord er ikkje berre ein av dei ti mest typiske besøkskommunane i landet. Seljord har også
hatt ei svært god utvikling i besøksnæringane sine. Seljord var rangert som nummer 18 for
konsentrasjon i besøksnæringane i 2000, og har dermed auka det store besøksoverskotet
sitt dei siste ti åra samanlikna med dei beste besøkskommunane i landet. Seljord har i same
perioden også auka talet på arbeidsplassar i basisnæringane, samtidig som basisnæringane
har krympa på landsbasis.

Seljord fekk dermed samla sett ein ganske sterk vekst i talet på arbeidsplassar i kommunen,
spesielt frå 2003 til 2008. Likt mange andre kommunar har ikkje talet på arbeidsplassar auka
dei siste par åra, men Seljord har unngått nedgang. Resultatet er at Seljord har hatt ein
ganske sterk auke i talet på arbeidsplassar frå 2000 til 2010, frå 1.415 til 1.616
arbeidsplassar.

Denne auken på 201 arbeidsplassar har likevel berre ført til at talet på sysselsette personar
busette i Seljord har vakse med 46. Den resterande veksten på 155 arbeidsplassar har gitt
som resultat at pendlinga inn til Seljord frå nabokommunane har auka. Seljords gode
næringsutvikling har dermed fyrst og fremst ført til vekst i busetnaden i nabokommunane.

Seljord har ikkje vore spesielt attraktivt som bustad dei siste åra. Dette har gjort at
arbeidsplass-veksten i liten grad har ført til større innflytting til kommunen. Ei medverkande
årsak til låg bustads attraktivitet er manglande arbeidsplassvekst i nabokommunane. Dette
viser seg også i relativt låg bustadbygging i Seljord.
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Attraktivitetspyramiden forklarar veksten av stader gjennom tre ulike
attraktivitetsdimensjonar:

Attraktivitet for bedrifter, besøk og bustad. Seljord har dei siste åra lykkast i å vere attraktivt
for bedrifter og for besøk, men i mindre grad lykkast i å vere attraktiv som bustad. Strategiar
for vekst i framtida må vere basert på auka attraktivitet langs alle tre dimensjonane, ettersom
det er kombinasjonen, eller summen av dei tre attraktivitetsdimensjonane som gir vekst.
Seljord må halde fram med å vere attraktiv for bedrifter i basisnæringar og besøk, men
samtidig betre attraktiviteten som bustad."

Seljord kommune sin samfunnsdel; langsiktig del 2006 – 2012 har dette overordna målet:

"Seljord kommune skal vere eit samfunn i vekst og utvikling, som er bevisst kvalitetane og
brukar dei for å styrkje lokalsamfunnet slik at kommune blir ein endå betre stad å bu, arbeide
og besøke."

Det overordna målet i samfunnsdelen ivaretek Telemarksforsking sin analyse av Seljord sine
utviklingstrekk; Seljord må halde fram med å vere attraktiv for bedrifter i basisnæringar og
besøk, men samtidig betre attraktiviteten som bustad. For å intensivere arbeidet med å nå
kommunens overordna mål, vert det rådd til å intensivere arbeidet på det operasjonelle og
teknisk nivå. Forslag til nye planar vert omtala i kap.6. Det blir då naturleg å vurdere
kommunen sin visjon og strategisk val, knytt til ynskt samfunnsutvikling framover, i neste
kommunestyreperiode (2015 – 2019).

5 NYRULLERINGAVKOMMUNEPLANEN
Planstrategien skal vurdere om det er behov for å endre kommunen sin visjon, mål og
strategiske val knytt til ynskt samfunnsutvikling framover. Planstrategien skal ikkje lage nye
visjonar, mål og strategiar, dette vert gjort i sjølve planarbeidet. Valde visjonar, mål, tema og
strategiar skal vere overordna og førande for alt vidare planarbeid.

5.1 SAMFUNNSDELEN
Gjeldande kommuneplan for Seljord kommune 2006 – 2021 definerar ulike mål for utviklinga
for Seljord kommune fram mot 2021.

Planstrategien skal vurdere om heile eller delar av gjeldande kommuneplan skal reviderast.
Dette gjeld både samfunnsdelen og arealdelen. Vurderingar gjerast med bakgrunn i om
gjeldande kommuneplan framleis har relevant styringsverdi.

Gjeldande kommuneplan med arealdel og strategi blei vedteke juni 2006, og har ein
tidshorisont fram til 2021. Samfunnsdelen inneheld eitt overordna mål, samt fem hovudmål
av samfunns messig, teneste- og organisatorisk karakter.
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Det skjer mykje i lokalsamfunn som vårt, endra forventningar og krav til tenester frå lokale så
vel som frå sentrale aktørar blir meir og meir tydleg. Me får også nye krav i lovverket både i
høve til fokusområde, kvalitetskrav på tenester og korleis planane skal lagast (prosesskrav).
Det er også behov for å leggje større vekt på å imøtekome demografisk utvikling og det
førebyggande perspektivet bør forsterkast. I tillegg må kommunen imøtekome sentrale
føringar i samhandlingsreforma. Alt dette seier at ein fullstendig gjennomgang av
kommuneplanens samfunnsdel bør gjerast. Men, som skrive i kapittel 4, vert det i denne
omgang rådd til fokusere planarbeidet inn på det operasjonelle og tekniske nivået.

5.2 AREALDELEN
Kommuneplanen sin arealdel vart saman med samfunnsdelen godkjend i kommunestyret
juni 2006, med ein tidshorisont fram mot 2021. Når det gjeld dei ulike formåla til dei ulike
areala, kunne det ha vore gunstig å revidere også denne planen, men behovet for revidering
vert vurdert som ikkje stor nok til å setje i gang ein slik omfattande prosess. Det er per no
størst utbyggingspress i Seljord sentrum, og for dette sentrumsområde har kommunen eit
godt oppdatera styringsverktøy; kommunedelplanen for Seljord sentrum som vart godkjend i
kommunestyret april 2012.

5.3 NASJONALEFORVENTNINGAR.
24. juni 2011 vedtok regjeringa nasjonale forventingar til regional og kommunal planlegging
etter plan- og bygningslova. Målet med forventingane er å gjera planlegginga meir målretta
og bidra til at nasjonale interesser blir ivaretatt. Dei nasjonale forventingane skal også
medverke til at planlegginga bidreg til ein berekraftig samfunnsutvikling. Heretter skal eit slikt
sentralt forventingsdokument utarbeidast kvart fjerde år. Ved at planmynda på alle
forvaltningsnivå kvart fjerde år må foreta ein gjennomgang av sine planpolitiske mål og
planstrategiar leggast det eit betre grunnlag for samhandling og samordning.

Forventingsdokumentet omfattar seks hovudtema:

• Klima og energi

• By- og tettstadsutvikling

• Samferdsel og infrastruktur

• Verdiskaping og næringsutvikling

• Natur, kulturmiljø og landskap

• Helse, livskvalitet og oppvekstmiljø

Seljord kommune sin kommuneplan er utarbeidd i tråd med datidas lovverk, men før
forventningsdokumentet. Ved framtidig revidering av kommuneplanar må Seljord kommune
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halde seg til dei nasjonale forventningane. Det vert i denne planperioden rådd til å revidere
strategisk næringsplan, strategisk kulturplan og landbruksplan samtidig, og heller
implementere desse fagområde inn i ein ny fellesplan som samsvarar med nasjonale
forventningar. Døme: ein utviklingsplan som tek for seg undertema: stadutvikling,
verdiskaping og næringsutvikling, samt natur, kulturmiljø og landskap.

6 NYEPLANARI PERIODEN 2012 – 2016
Med bakgrunn i kartlegging og analyse av kommunen sin utfordringar og ynskt
samfunnsutvikling er det mogleg å foreta ei vurdering av kva planbehov kommunen har og
foreta eit val av kva planar som må utarbeidast. Det skal takast stilling til heil eller delvis
revisjon av kommuneplan (jf. kap.3), planar for tenesteområde, reguleringsplanar og
arealplanar. I planstrategien vurderast berre planar med krav til politisk handsaming.

På bakgrunn av utviklingstrekka som kjenneteiknar kommunen og eksisterande planar, bør
fem nye planar utarbeidast:

6.1 PLANFORBUSTADPOLITIKK
Det vert rådd til at kommunen utarbeider ein bustadpolitisk plan, som byggjer opp om
kommuneplanen sin gjeldande samfunnsdel. Seljord kommune har inngått avtale med
Husbanken vedrørande KRD si satsing "Auka bustadetablering i distrikta", der ein av pliktene
til kommunen er å utarbeide ein bustadpolitisk plan. Telemarksforsking sitt analysegrunnlag
for planstrategien syner at Seljord ikkje har fått utteljing på auka busetting tross suksess i
næringslivet, og ein slik plan kan vere svært nyttig. Seljord næringslag har òg etterspurt
større politisk engasjement i høve til attraktive bustader.

6.2 UTVIKLINGSPLAN;PO4
Seljord kommune har i dag to strategisk planar (kulturplan og næringsplan) samt
landbruksplanen som er førande for PO4 (kultur- og næringsavdelinga) sitt arbeid.
Landbruksplanen vart vedtatt å gjelde i perioden 2009 - 2011, næringsplanen 2009 - 2012
og kulturplanen til 2009 - 2013. To av planane er difor "utgått" dato; også i praksis. Det er
difor ynskjeleg for PO4 å utarbeide ein ny plan som skal ha som mål som viser kva
prioriteringar og vektleggingar kommunen ynskjer for denne sektoren. Kommunen har mykje
underlagsmateriale, så rådmannen med sine fagpersonar i PO4, har ressursar til å utarbeide
denne planen utan ekstern rådgjeving.
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6.3 FOLKEHELSEPLAN
Seljord kommune er i den spede start med å utarbeide ein folkehelseplan. Organisering og
prosess er på plass, men planarbeidet har ikkje kome i gang. Har difor valt å omtale planen
under dette kapittelet. Det er planlagt at folkehelseplanarbeidet startar opp vår 2013.

Folkehelseplanen skal syne korleis kommunen prioriterar og vektlegg folkehelse. Planane
skal ha status som kommunedelplan.

6.4 ROS-ANALYS
Seljord kommune har i dag ein risiko- og sårbarheitsanalyse (ROS-analyse) vedteken april
2004. Det vert rådd til at revidering av ROS-analyse vert starta opp i 2013 med mål om
vedteken ROS-analyse innan utgangen av 2013. Seljord kommune er etter kommunal
beredskapsplikt forplikta til å utarbeide ein heilskapleg ROS-analyse som grunnlag for dette
arbeidet, samstundes som analysa skal vere premiss for overordna plan for beredskap.
ROS-analyse får status som kommunedelplan.

6.5 BEREDSKAPSPLAN
Samfunnstryggleik og beredskap skal gjerast til ein del av den ordinære, langsiktige styringa
av den kommunale verksemda, på bakgrunn av kravet om heilskapleg og systematisk arbeid
med samfunnstryggleik og beredskap, jf sivilbeskyttelselova § 14 og forskrift 3. Omsynet til
samfunnstryggleik skal vere med i alt planarbeid og kan vere grunnlag for vurdering av nye
planar eller revisjon av tidlegare planar.

Viser også til stortingsmelding, Meld.ST.29 (2011-2012) Samfunnssikkerheit.

Seljord kommune har utfordringar innafor sentrale område som flaum, skred, E-134/
transport på veg, bortfall av elektrisk kraft og elektrisk kommunikasjon, samt mogleg
utfordring med endringar i klima. Det er difor viktig at planstrategien trekker opp liner innafor
området samfunnstryggleik og beredskap.

Det vert rådd til at det vert starta opp arbeidet med å utarbeide beredskapsplanen når ROS-
analysa er vedteken. Det er eit mål at beredskapsplanen vert ferdig utarbeidd og vedteken
innan sommar 2014. Planen skal ha status som handlingsdel til kommunedelplanen.
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7 ØVRIGEPLANARTIL REVIDERING/UTARBEIDING

7.1 PLANARUNDERBEHANDLING
Det er fleire planar som er under utarbeiding og handsaming i 2012 - 2016:

• Administrativ organisering av Seljord kommune

• Plan for barnefattigdom

For desse planane er det allereie vedteke organisering og prosess. Desse vidareførast som
planlagt. Lista er ikkje fullstendig og komplett liste fylgjer av oversikten i kap.7.

7.2 GJELDANDEPLANARTIL REVIDERING,jf kapittel 7
• Områdeplan for Dyrskuplassen

• Handlingsplan for flyktningkontor og vaksenopplæringa i Seljord

• Handlingsplan for undervisningssektoren

• Plan for trivsel og oppvekst

• Plan for idrett og friluftsliv /KDP)

7.3 PLANARSOMSKALOPPHØYRE,JFKAPITTEL7
I samsvar med gjeldande regelverk skal planstrategien ta stilling til kva
arealplanar/reguleringsplanar som skal opphøyre. Om kommunestyret vedtek å sette i gang
arbeidet med utarbeide ein utviklingsplan for PO4, bør strategisk næringsplan, strategisk
kulturplan og landbruksplanen opphøyre ved godkjenning av ny plan. Andre planar gjeld i
planperioden 2012 – 2016.

Planbehov utover perioden 2012 – 2016 takast opp ved neste revisjon av planstrategi.

8 OVERSIKTOVERPLANAR

På neste side er laga ein oversikt over planer (nye og under revidering); oppdatert oversikt til
ny planstrategi. Planar som skal gjelde vidare uforandra ligg som vedlegg til planstrategien;
hierarkisk oversikt.

Årleg sak til kommunestyret om status på planarbeidet/planstrategi.
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Plan/dokument
Skildring av planen
Føremål Sist handsama /vedteke Oppstart Avslutta

Politisk organ
/fagleg ansvarleg Ansvarleg administrasjon

Strategisk nivå

Kommuneplanar

Ingen av
kommuneplanane vert
føreslått revidert i
denne planperioden

Operasjonelt nivå

Kommuneplanen
sin handlingsdel
med
handlingsprogram –
Budsjett og
økonomiplan

Kommuneplanen skal
ha ein handlingsdel
som fortel korleis
planen skal fylgjast
opp dei fylgjande 4 åra
eller meir.
Handlingsdelen skal
reviderast årleg, jf pbl
§ 11-1

Sept.
2012

Des
2012

Formannskap/
økonomiutval

Rådmann/Økonomisjef
assistert av plan- og
utviklingssjef

Taktisk nivå
Administrativ
organisering av
Seljord kommune

Skildre administrativ
organisering og
fullmakter. Juni 2011 2010

Rullere
etter
behov

Kommunestyret/
Administrasjons-
utvalet Rådmann/Personalsjef

Folkehelseplan

Ein plan som skal syne
korleis kommunen
prioriterer og vektlegg
folkehelse. Skal
vedtakast som ein
KDP Vår 2013

Haust
2013 Formannskapet

Rådmann/
Folkehelsekoordinator

Handlingsplan for
undervisnings-
sektoren 2007 –
2011

2013 2013 Formannskapet Rådmann/Kommunalsjef
skule og oppvekst
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Plan for trivsel og
oppvekst 2005 –
2009

Lage ein heilskapleg
plan for oppvekst og
trivsel for unge

Vedtatt i 2005 Des.
2011

Nov
2012

Formannskapet Rådmann/Kulturkoordinator

Kommunedelplan
for idrett og friluftsliv Vedtatt i 2000

Des.
2011

Nov.
2012 Formannskapet Rådmann/Kulturkoordinator

Plan for
barnefattigdom

Setje i verk tiltak mot
fattigdom (folkehelse) 2013 2014 Formannskapet Rådmann/ NAV

Handlingsplan for
flyktningkontoret og
vaksenopplæringa i
Seljord 2013 2014 Formannskapet

Rådmann/Kommunalleiar
skule og oppvekst

Utviklingsplan for
Seljord kommune;
kultur, næring og
landbruk 2013 –
2016.

Landbruksplan,
strategisk næringsplan
og kulturplan
Implementerast i
utviklingsplanen for
kultur og næring. Vår 2013

Haust
2013 Formannskap

Rådmann/ team næring og
kultur

Bustadpolitisk
handlingsplan

Auke busetting
gjennom fleire
tilgjengelege bustad
tomter/bustadeiningar

Haust
2012

Haust
2013 Formannskap

Rådmann/Plan- og
utviklingssjef

ROS-analyse

Utarbeide heilskapleg
risiko- og
sårbarheitsanalyse
(ROS-analyse) som
premiss for overordna
plan for beredskap. April 2004 Vår 2013

Des
2013 Formannskap

Rådmann/Beredskaps-
koordinator
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Beredskapsplan

Utarbeide
beredskapsplan for å
sikre heilskapleg og
systematisk arbeid for
samfunnstryggleik og
beredskap i
kommunen. Jan 2014

Juni
2014 Formannskapet

Rådmann/Beredskaps-
koordinator

Områdeplan for
Dyrsku-plassen

Legge til rette for at
Dyrskun og
grunneigarar får høve
til langsiktig berekraftig
utvikling av
arrangementstaden
Dyrskuplassen med
omkringsliggjande
jordbruksareal, på ein
slik måte at
ringverknadene bidreg
til at Seljord mot 2020
vil styrke sin posisjon
som ein god plass å
bu, besøke og drive
næring i Vedtatt 1995

Vinter
2012

Vår
2013

Plan, miljø og
teknisk

Rådmann/
Landbrukssjef
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9 VEDLEGG

1) Telemarksforsking sin rapport "Analyse til arbeidet "Planstrategi for Seljord
kommune"

2) Hierarkisk oversikt over planar i Seljord kommune per 1.september 2012



Seljord kommune Arkiv: 031

Saksnr.: 2012/1686-1

Sakshand.: Per Dehli

Direkte tlf.: 35065103

Dato: 23.10.2012

Saksframlegg

Utval Utvalssak Møtedato

Administrasjonsutval 5/12 19.11.2012

Kommunestyret 62/12 13.12.2012

Mindre endringar i administrasjonen i Seljord kommune

Saksdokument: 

 Administrativ organisering i Seljord kommune

Saksutgreiing:

I møte 22.09.11 vedtok kommunestyret administrativ organisering i Seljord kommune.

Seljord kommune har jobba vidare med denne organisasjonen og ynskjer no å gjere endringar 
for å få ein betre organisering.

Gjeldande organisasjon er vist i figuren under:

Rådmannen foreslår å legge merkantile tenester inn under personalavdelinga slik at 
organisasjonen vert som i figuren under.

Rådmann

Skule og oppvekst
Kommunalsjef

Helse og omsorg
Kommunalsjef

Plan og utvikling
Kommunalsjef

NAV-Seljord
NAV-leiar

Økonomiavdeling
Økonomisjef

Personellavdeling
Personalsjef

Merkantile 
tenester



Dei tilsette i personalavdelinga vil i stort ha dei sama arbeidsoppgåvene som i dag, 
men vil rapportere til personalsjefen i staden for rådmannen.

Endringa har vært forhandla med arbeidstakarorganisasjonen Fagforbundet. Det var 
ingen merknader til endringa.

Rådmannen si tilråding:

Rådmannen rår administrasjonsutvalet til å legge fylgjande forslag til vedtak fram for 
kommunestyret:

"Merkantil avdeling i Seljord kommune, som i dag ligg direkte under rådmannen vert 
lagt inn under personalavdelinga."

Handsaming i Administrasjonsutval - 19.11.2012

Samrøystes vedteke

Vedtak i Administrasjonsutval - 19.11.2012

Administrasjonsutvalet rår Kommunestyret til å fatte fylgjande vedtak:

"Merkantil avdeling i Seljord kommune, som i dag ligg direkte under rådmannen vert 
lagt inn under personalavdelinga."

Utskrift til:

Rådmann

Skule og 
oppvekst

Kommunalsjef

Helse og omsorg
Kommunalsjef

Plan og utvikling
Kommunalsjef

NAV-Seljord
NAV-leiar

Økonomiavdeling
Økonomisjef

Personellavdeling
Personalsjef



Seljord kommune Arkiv: 034

Saksnr.: 2012/1098-75

Sakshand.: Per Dehli

Direkte tlf.: 35065103

Dato: 07.11.2012

Saksframlegg

Utval Utvalssak Møtedato

Kommunestyret 63/12 13.12.2012

Krav om lovlegkontroll av kommunestyrevedtak i sak 49/12 om 
struktur i programområde 2 (Skule og oppvekst)

Saksdokument: 

 Høyringsdokument

Vedlegg:
1 Krav om lovlighetskontroll
2 Innstilling til kommunestyret frå styringsgruppa for strukturgjennomgang innan 

programområde for skule og oppvekst
3 Protokoll frå møte i Kommunestyret 18. oktober 2012

Saksutgreiing:

Seljord kommune har motteke eit krav om lovlegkontroll av kommunestyresak 49/11 som blei
handsama av kommunestyret 18. oktober 2012 (Vedlegg 1). Kravet vart fremma for Seljord 
kommune 6. november 2012 av kommunestyrerepresentantane Anne Gro Kleivi (Frp), Jorunn 
Hegni (SP) og Jon T. Aarbakk (SP). To av desse representantane hadde forfall til det møte der 
saka vart handsama. Seljord kommune har vurdert denne situasjonen og konkludert med at det 
berre er krav til å møte i sakshandsamande møte, dersom det er eit varamedlem som fremmer 
krav om lovlegkontroll jf. Ot.prp. nr. 42 (1991-92) om lov om kommunar og fylkeskommunar.

Kravet vart femma innafor tidsfristen og av tilstrekkeleg mange kommunestyremedlem til at 
kravet vurderast som satt fram på rett måte.

Kravet er fremma etter kommunelova § 59 som omhandlar lovlegkontroll. Kravstiller krev 
lovlegkontroll etter § 59 nr. 4 bokstav c. Det betyr at dei krev at kommunestyret skal ta stilling til 
om avgjersla er blitt til på lovleg måte. 

Kravet om at avgjersla skal ha blitt til på lovleg måte, refererer seg for det fyrste til krav til den 
ytre sakshandsaminga (forvaltningslova, særlovgivinga og ikkje lovfesta prinsipp). 

For det andre omfattar kravet dei faktiske og vurderingsmessige føresetnader som avgjersla 
byggar på; ho skal bygge på eit korrekt og fullstendig faktum, ho skal ha lovleg føremål, og ho
skal ikkje ta utanforliggande omsyn.



Kravet

Dei tre kommunestyrerepresentantane legg fram to punkt under overskrifta "Bakgrunn for 
kravet om lovlegkontroll", sitat;

1) Som de ser av utdrag frå kommunestyrets protokoll over, var skulenedlegging einaste 
tema på møtet sjølv om møtetittelen var "Innstilling til kommunestyret frå styringsgruppa 
for strukturgjennomgang innan programområde for skule og oppvekst".
Dette kan ikkje seiast å vera ein grundig gjennomgang av heile PO2 (skule, SFO, 
barnehage og kulturskule), dermed har ikkje styringsgruppa fylgt mandatet som vart 
gjeve 15.12.11.

2) Bare på eit av dei 10 alternativa til strukturgjennomgang er det presentera økonomisk 
utrekning, og dette regnestykket er presentera på s. 13 i høyringsdokumentet:
Total kostnad 3,8 mill – om lag 1,5 mill = om lag 2,3 mill.

Dette kan ikkje seiast å vera ein grundig gjennomgang av heile PO2, dermed har ikkje 
styringsgruppa fylgt mandatet frå 15.12.11.

På bakgrunn av desse tre tala har Seljord kommunestyre 18.10.12 fatta vedtak, som 
fleirtalet meiner er godt nok grunnlag for å leggje ned Åmotsdal skule. Ein viser til 
vedlagte e-post frå ordførar Solveig Sundbø Abrahamsen 30.10.2012.

Kommentarar til kravet

Når det gjeld kravet om lovlegkontroll punkt 1, legg kravstillar vesentleg vekt på at prosessen 
ikkje kan seiast å vera ein grundig gjennomgang av heile programområdet slik mandatet seier. I 
høve til kommunelova § 59 nr. 4 bokstav c kan det tolkast som om kravstiller meiner at 
avgjersla ikkje bygger på eit fullstendig faktum. Det er ikkje noko i kravstillars formulering som 
tydar på at det klagast på korrekt faktum.

Eit relevant spørsmål å stille er om dei som har fatta denne avgjersla har hatt tilgang til 
nødvendig informasjon for å fatte eit vedtak. Det er viktig å merke seg at kommunestyret valde 
ei politisk styringsgruppe til å gjere saksførebuingar og levere ei innstilling til kommunestyret. 
Det er derfor viktig å gjere ei vurdering både rundt den dokumentasjonen som låg ved saka frå 
styringsgruppa og den informasjonen styringsgruppa har basert innstilling si på.

Etter tre møte styringsgruppa der programområdet har vore diskutert, fremma styringsgruppa ei 
fullstendig innstilling, jf. vedlegg 2, som inneheldt styringsgruppa sine merknader, eit oversyn 
over høyringsprosessen, ein gjennomgang av høyringsuttalene, styringsgruppa sine politiske 
merknader til saka, framlegg frå mindretalet og framlegg frå fleirtalet. Til slutt i dokumentet ligg 
innstillinga til kommunestyret. Som vedlegg til sjølve innstillinga, ligg høyringsdokumentet, 
høyringsinnspel og eit brev som krev at saka vart tukke frå handsaming. Til saman utgjer dette 
ein omfattande dokumentasjon som belyser saka frå fleire politiske sider gjennom 
høyringsuttaler frå dei politiske partia og politiske merknader i innstillinga. Spesielt 
høyringsuttalane belyser også saka frå fleire faglege vinklar, noko innstillinga bringar vidare.
Denne prosessen er spesielt viktig for å undersøke om all informasjon i saka er gjort 
tilgjengeleg. Høyringsdokumentet viser at det kom mange nye innspel med informasjon som 
styringsgruppa syner til i innstillinga si.

Delkonklusjon:
Seljord kommune konkludere med at styringsgruppa har lagt opp til ein prosess som har sikra 
at så mange synspunkt som mogleg har kome med i sakshandsaminga, noko som sikrar kravet 
om fullstendig faktum.



Når det gjeld karvet om lovlegkontroll punkt 2, blir det også tolka som ei klage på eit 
ufullstendig faktum. Her blir det klaga fyrst på at berre eit av dei 10 strukturalternativa har ei 
økonomisk utrekning. Når det gjeld styringsgruppa si arbeidsform er det viktig å merke seg 
leiarens orientering til kommunestyret da innstillinga blei lagt fram. Her orientera leiaren om val 
av metode. Val av metode går også fram av merknad 5 i innstillinga til kommunestyret. Alle 
alternativa vart i fyrste omgang vurdert kvalitativt i høve til potensialet for å kunne tilfredstille 
krava som vart sett i mandatet. Etter den prosessen vart det att to alternativ som vart vurdert
kvantitativt, og der ein valde å gjere vidare utrekningar. I tillegg til det eine alternativet kravstiller 
peikar på, vart det også rekna på det andre alternativet, som innebar eit generelt kutt på 4% til 
5% i løyvingane til programområdet. 

Delkonklusjon:
Seljord kommune konkluderer med at styringsgruppa ar brukt ei relevant metodisk tilnærming 
som har sikra eit bredt faktagrunnlag og ein forsvarleg utgreiing og konklusjon i innstillinga. Ved 
å nytte ein kvalitativ metode i fyrste runde, kan mange alternativ kome med i prosessen, noko 
som i sterk grad bidreg til å sikre eit fullstendig faktum.

Kravstillar legg så vekt på dei tala som står på side 13 i høyringsdokumentet og seier: 

"På bakgrunn av desse tre tala har Seljord kommunestyre 18.10.12 fatta vedtak, som fleirtalet 
meiner er godt nok grunnlag for å leggje ned Åmotsdal skule."

Dette blir tolka som om kravstillar stiller spørsmålsteikn ved både korrekt og fullstendig faktum.
Det er viktig å merke seg at dette er overordna tal som er bygd opp av mange enkeltelement i 
Seljord kommune sin rekneskap. Når det gjeld spørsmålet om korrekt faktum må Seljord 
kommune vise til at kommunestyret sjølv har godkjent rekneskapen og brukar om lag kr. 
600.000,- kvart år for å sikre at rekneskapen er rett. Desse midlane vert i stor grad nytta til 
revisjonstenester gjennom Telemark kommunerevisjon. Når det gjeld spørsmålet om fullstendig 
faktum, så er rekneskapen det mest fullstendige økonomiske grunnlaget kommunen har for å 
gjere ein økonomisk analyse av driftskostnader. Det kan derfor slås fast at grunnlaget for dei 
økonomiske berekningane både er rett og at dei omfattar relevante kostnadselement.

Ein heilt anna ting er bruk av tala i ein kvantitativ analyse. I dei høyringsinnspela som har kome 
inn har det vært hevda at styringsgruppa si bruk av tal ikkje har vært rett. Det som er lagt fram i 
innstillinga, er styringsgruppa sitt beste skjønn etter å ha lest høyringsinnspel og innhenta 
faglege råd frå eigen organisasjon.

Delkonklusjon:
Seljord kommune har basera sine berekningar med bakgrunn i tal frå kommunerekneskapen. 
Kommunerekneskapen er godkjent av kommunestyre sjølv etter revidering. Til grunn for tala 
ligg eit korrekt og fullstendig faktum. Styringsgruppa har etter beste skjønn og tilbakemeldingar 
i form av høyringsinnspel anvendt desse tala i sine vurderingar.

Etter at kravstiller har lagt fram "Bakgrunn for kravet om lovlegkontroll" går brevet frå dei tre 
kommunestyrerepresentantane over til å konkludere. I denne konklusjonen trekkast det inn ein 
del nye moment som ikkje går klårt fram frå bakgrunnen for saka. Desse momenta er også 
interessante i høve til ein lovlegkontroll.

Konklusjonen i kravet er, sitat:

Underskrivne medlemmer av Seljord kommunestyre legg til grunn at kommunestyret – på eit 
mykje mangelfult grunnlag – i beste fall har teke stilling til ein strukturrapport.

a. Kommunestyret fekk seg t.d. ikkje presentera tal som syner forventa reisetid ved ei evet. 
overgang frå Åmotsdal skule til Flatdal skule.

b. Det føreligg ingen konsekvensanalysar
c. Det er ikkje tatt omsyn til barnets beste



Så nokre strekpunkt:

 Som kommunestyrerepresentantar har me ikkje hatt moglegheit til å setja oss 
inn i den økonomiske delen av saka, då det manglar talgrunnlag.

 Me har heller ikkje kunna hatt ei meining kring forventa reisetid eller andre 
konsekvensar kring skulenedlegging av di dette er utelate frå sakshandsaminga.

 Barnets beste er ikkje utgreidd – og me har derfor ikkje grunnlag til å vurdere 
den sida av saka.

Når kravstiller her meiner at kommunestyret har teke stilling til ein strukturrapport bør det bli 
kommentert. Innstillinga, som blir tolka til å vere ein strukturrapport, var tydeleg da det kom til 
forslag til vedtak. Det var i tillegg politiske merknader, ein mindretalsinnstilling, ei 
fleirtalsinnstilling og til slutt ei tilråding til kommunestyret i dokumentet. 

Forvaltningslova stiller krav til at ein sak skal vera opplyst så godt som mogleg før vedtak 
fattast. Dette gjeld enkeltvedtak, som ikkje skal fattast i denne saka. Utredningsplikta som er 
ein følgje av prinsippet om forsvarleg forvaltning, gjeld også i saker der det fattas politiske 
vedtak, som ikkje er enkeltvedtak. Det betyr at denne saka også skal vera opplyst så godt som 
mogleg. Lova gir ikkje nokre nærare presiseringar om kva "så godt som mogleg" inneber. Ein
kan ikkje tolke lova slik at saka skal utgreiast så langt som det er mogleg, men saka må bli 
utgreidd nok til at ein forsvarlege vedtak. Igjen vil Seljord kommune peike på at det 
saksførebuande organet godkjente innstillinga. Innstillinga er omfattande og har med seg 
vedlegg med alle relevante opplysningar i saka.

Delkonklusjon:
Seljord kommune meiner at innstillinga frå styringsgruppa var klar i form og med eit tydeleg 
framlegg til vedtak. Det er helt klårt at den har status som innstilling og ikkje som ein 
strukturrapport.

Det neste punktet kravstillar legg vekt på er at det ikkje er presentera tal som syner forventa 
reisetid. (punkt a). 

Det er riktig at det ikkje er presentera tal for forventa reisetid, men avstanden mellom dei to 
skulane på 14 km har vore eit viktig punkt i saka. Kommunestyret er gjort merksame dette i,
punkt 1.2 – Skyss, i høyringsdokumentet. Av høyringsdokumentet går det mellom anna fram at 
"Styringsgruppa meiner at avstanden er forsvarleg, men at skuleskyssen må organiserast slik 
at alle elevar får ei akseptabel reisetid". Problemstillinga har difor vært diskutera i det 
saksførebuande organet og lagt fram for kommunestyret, då høyringsdokumentet  er eit 
vedlegg til innstillinga. Medlemmane av kommunestyret har difor blitt gjort merksame på denne 
problemstillinga, men den blei ikkje teke opp i møtet. Det er viktig å merke seg at vedtaket i 
saka også legg vekt på at "gode skyssløysinga må vektleggast".

Delkonklusjon:
Reisetid har vore drøfta og vurdert i det saksførebuande organet (styringsgruppa), tatt med i 
høyringsdokumentet, vore ein del av høyringsinnspela og omtala i vedtaket.

Kravstillar tek også opp at det ikkje ligg føre ei konsekvensutgreiing. (punkt b). Dokumenta i 
saka drøftar ein rekke konsekvensar med dei to alternativa som blei att etter ein kvalitativ 
vurdering av alle strukturalternativa. Spørsmålet ein må stille seg, er om det ligg føre konkrete 
krav til separate konsekvensutgreiingar i denne type saker. I Plan- og bygningslova § 14 er det 
gitt generelle regler om konsekvensutgreiingar for alle slags tiltak, "Tiltak etter anna lovgiving 
som kan få vesentlege konsekvensar for miljø og samfunn." Det betyr et krav om 
konsekvensutgreiing for alle tiltak som kan få vesentlege konsekvensar for miljø og samfunn, 
også om det fylgjar av andre lovar en plan- og bygningslova. Spørsmålet om endring av ein 
skulestruktur må i stor grad basere seg på ein samansett samfunsmessig vurdering av 
skjønnsmessig karakter, samstundes som det ikkje er eit enkeltvedtak. Ein kan ikkje seie at 



vedtaket har vesentlege konsekvensar for miljø og samfunn, då det er snakk om å flytte ei lita
gruppe elever frå ein skule til ein annan. Dei konsekvensane som det er peika på i 
høyringsutala, blir vurdert til å vere av politisk, skjønnsmessig og personleg karakter. 
Innstillinga med høyringsdokument og høyringsuttaler gir ein god oversikt over konsekvensar 
ved vedtaket. I tillegg er det ikkje stilt separat krav til ein konsekvensutgreiing. At det ikkje er eit 
krav til ein separat konsekvensutgreiing etter anna lovverk, blir støtta av rundskriv Udir 2-2012 
frå utdanningsdirektoratet, der det mellom anna heiter:

"Hverken opplæringsloven eller annet regelverk har innholdsmessige regler for endring av 
skolestruktur, det vil si regler for når det er lovlig å legge ned eller opprette en skole. 
Avgjørelser knyttet til skolestruktur ligger i kjerneområdet av den kommunale handlefriheten. En 
avgjørelse må bygge på kommunestyres økonomiske, politiske og samfunnsmessige 
prioriteringer"

Delkonklusjon:
Krav om eiga konsekvensutgreiing gjeld ikkje i denne saka. I tillegg har sjølve saksprosessen 
drøfta relevante konsekvensar ved vedtaket.

I punkt c hevder kravstiller at det ikkje er tatt omsyn til barnets beste. 

Tilhøva rundt barnets beste er drøfta i innstillinga. Etter ei drøfting, konkluderast det med:

Styringsgruppa har vurdera "barnets beste" med utgangspunkt i:
- Kva vil eventuelt flatt kutt på 5% ha for konsekvensar for programområdet ?
- Kor stor blir belastninga for elevar ved Åmotsdal i høve til auka reiseveg ved eventuell 

skulegang i Flatdal ?

Av innstillinga går det fram at styringsgruppa har vurdera "barns beste" ut i frå heile grupper og 
ikkje einskilde elevar. I ei så stor sak som denne vil det ligge føre ei vurdering/eit skjønn ut i frå 
kva for elevgrupper ein har. Det vil føre for langt om ein skulle vurdere det heile ut i frå kvart 
enkelt individ som blir omfatta.

Delkonklusjon:
Barnets beste har vært vurdera og lagt fram for kommunestyret.

Kravstiller avsluttar sin konklusjon med desse punkta, sitat:

 Som kommunestyrerepresentantar har me ikkje hatt moglegheit til å setja oss 
inn i den økonomiske delen av saka, då det manglar talgrunnlag.

 Me har heller ikkje kunna hatt ei meining kring forventa reisetid eller andre 
konsekvensar kring skulenedlegging av di dette er utelate frå sakshandsaminga.

 Barnets beste er ikkje utgreidd – og me har derfor ikkje grunnlag til å vurdere 
den sida av saka.

Seljord kommune har i denne saksutgreiing peika på at det ligg føre eit godt, bredt og verifisert
talgrunnlag. Styringsgruppa har lagt vekt på reiseveg, reisetid og andre konsekvensar i dei 
dokumenta som er lagt fram i saka. Barnets beste har vært vurdera j.f innstillinga til 
kommunestyret.

Konklusjon:
Seljord kommune konkluderer med at kommunestyresak 49/12 har vore handsama på lovleg 
måte. Sakshandsaming har vært gjennomført etter Forvaltingslova, anna særlovgiving og ikkje 
lovfesta prinsipp. Saka byggar på eit korrekt og fullstendig faktum, den har eit lovleg formål og 
det er ikkje tatt utanforliggande omsyn.

Utskrift til:



Rådmannen si tilråding:

Rådmannen rår kommunestyret til å fatte fylgjande vedtak:

"Seljord kommunestyre stadfestar sitt vedtak i kommunestyresak 49/12 som vart fatta i 
kommunestyret 18. oktober 2012. Saka sendast til Fylkesmannen i Telemark for 
lovlegkontroll jf. kommunelova § 59 nr. 2 og § 59 nr. 4 bokstav c. Arbeidet med å 
implementere vedtak 49/12 vidareførast mens Fylkesmannen i Telemark handsamar 
kravet om lovlegkontroll."



Underskrivne medlemer 
av Seljord kommunestyre
v/ Anne Gro Kleivi
Bergevegen 2
3844 Åmotsdal

Til 

Kommunestyret i Seljord kommune

Fylkesmannen i Telemark

06.11.2012

Krav om lovlegkontroll av vedtak i sak PS 49/12

Underteikna kommunestyrerepresentantar krev lovlegkontroll av kommunestyrets vedtak i 
sak PS 49/12 ”Instilling til kommunestyret frå styringsgruppa for strukturgjennomgang innan 
programområde for skule og oppvekst” den 18.10.2012 i henhald til kommunelova § 59 
punkt 4c:
§ 59. Lovlighetskontroll, opplysningsplikt m.v.
1. Tre eller flere medlemmer av kommunestyret eller fylkestinget kan sammen bringe avgjørelser truffet av folkevalgt organ 
eller den kommunale eller fylkeskommunale administrasjon inn for departementet til kontroll av avgjørelsens lovlighet. Det 
samme gjelder avgjørelser om møter skal holdes for åpne eller lukkede dører, jf. § 31, og avgjørelser om habilitet. Avgjørelser 
om ansettelse, oppsigelse eller avskjed er ikke gjenstand for lovlighetskontroll. Spørsmål om det foreligger brudd på 
bestemmelser gitt i eller i medhold av lov 16. juli 1999 nr. 69 om offentlige anskaffelser kan heller ikke gjøres til gjenstand for 
lovlighetskontroll. 
2. Krav om lovlighetskontroll framsettes for det organ som har truffet den aktuelle avgjørelse. Hvis dette opprettholder 
avgjørelsen, oversendes saken til departementet. 
3. Krav om lovlighetskontroll medfører ikke at iverksettelsen av den påklagede avgjørelsen utsettes med mindre det organ som 
har truffet avgjørelsen, kommunalt eller fylkeskommunalt organ overordnet dette eller departementet fatter slikt vedtak. 
4. Ved lovlighetskontroll skal det tas stilling til om avgjørelsen 

a. er innholdsmessig lovlig, 

b. er truffet av noen som har myndighet til å treffe slik avgjørelse, og 

c. er blitt til på lovlig måte. 

Innstilling frå styringsgruppa i saka:
Alternativet med ei flat nedskjering av driftsbudsjettet i PO2 på 4-5% ser vi gjev store
pedagogiske konsekvensar ved skulane, ved barnehagane og kulturskulen. Vi ser ut i
frå "barns beste" perspektivet at ei samanslåing av Åmotsdal og Flatdal skule til Flatdal
vil gje elevane eit godt pedagogisk tilbod, og eit større sosialt læringsmiljø. Ved
nedlegging av Åmotsdal skule oppfyller vi innsparinga som ligg i mandatet frå
kommunestyret 15.12.2011, samt at vi ivaretek kvaliteten i tenestetilbodet i
programområdet. H, Krf og Ap ser det som viktig at ein ved ei samanslåing av
Åmotsdal og Flatdal skule vektlegg gode skyssløysingar. Vi meiner også at ein bør
vurdere SFO tilbodet i Flatdal i forhold til opningstider ved ei samanslåing av skulane.
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Ved ei samanslåing av skulane må ein koma tilbake med eiga sak om "endring av
skulekrinsgrenser".

Vedtak i saka:
Innstillinga frå styringsgruppa vart vedtatt med 14 mot 6 stemmer.

Bakgrunn for saka:
Denne struktursaka vart sett i gang i desember 2011 etter påstand om at Seljord kommune 
nyttar betydeleg meir ressursar innan PO2 enn kommunar det er naturleg å samanlikne seg 
med.
I kommunestyret 15.12.11 vart det etter framlegg frå administrasjonen gjeve fylgjande 
mandat til ei styringsgruppe:
"Seljord kommune ynskjer ein grundig gjennomgang av heile programområde 2,
skule og barnehage, med målsetting om at ein skal realisere ei innsparing på om
lag 2.000.000 kroner med årleg verknad seinast frå budsjettåret 2014. Arbeidet bør
ta utgangspunkt i forvaltningsrevisjonsprosjekt om "Tidleg innsats, ressursutnytting
og kvalitet" 2010. Strukturgjennomgangen skal definere ein struktur/scenario 2022
for programområde 2. Strukturen skal tilfredstille krav om innsparing og kvalitet. Ei
vidare utvikling av programområdet vil vera retta inn mot denne strukturen."

Bakgrunn for kravet om lovlegkontroll:

1. Som de ser av utdrag frå kommunestyremøtets protokoll over, var skulenedlegging einaste 
tema på møtet sjølv om møtetittelen var ”Instilling til kommunestyret frå styringsgruppa for 
strukturgjennomgang innan programområde for skule og oppvekst”.
Dette kan ikkje seias å vera ein grundig gjennomgang av heile PO2 (skule, SFO, barnehage 
og kulturskule), dermed har ikkje styringsgruppa fylgt mandatet som vart gjeve 15.12.11.

2. Bare på eitt av dei 10 alternativa til strukturgjennomgang er det presentera ei økonomisk 
utrekning, og dette reknestykket er presentera på s. 13 i høyringsdokumentet:
Total kostnad 3, 8 mill - om lag 1,5 mill = om lag 2,3 mill. 

Dette kan ikkje seias å vera ein grundig gjennomgang av heile PO2, dermed har ikkje 
styringsgruppa fylgt mandatet frå 15.12.11.

På bakgrunn av desse tre tala har Seljord kommunestyre 18.10.12 fatta vedtak, som fleirtalet 
meiner er godt nok grunnlag for å leggje ned Åmotsdal skule.
Ein viser til vedlagde e-post frå ordførar Solveig Sundbø Abrahamsen 30.10.2012.

KONKLUSJON :

Underskrivne medlemer av Seljord kommunestyre legg til grunn at kommunestyret – på eit 
mykje mangelfullt grunnlag – i beste fall har teke stilling til ein strukturrapport.

a. kommunestyret fekk seg t.d. ikkje presentert tal som syner forventa reisetid ved ein evnt. 
overgang frå Åmotsdal skule til Flatdal skule.
b. det føreligg ingen konsekvensanalysar.
c. det er ikkje tatt omsyn til barnets beste.
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 Som kommunestyrerepresentantar har me ikkje hatt mogelegheit til å setja oss inn i den 
økonomiske delen av saka, då det manglar eit talgrunnlag. 

 Me har heller ikkje kunna hatt ei meining kring forventa reisetid eller andre konsekvensar 
kring ei skulenedlegging av di dette er utelate frå sakshandsaminga

 barnets beste er ikkje utgreidd – og me har derfor ikkje grunnlag til å vurdere den sida av 
saka

Me meiner at dette vedtaket i sak PS 49/12 ikkje gjev grunnlag for å leggje ned ein 
skule. 

Me legg til grunn at det i sofall må gjerast som ein eigen prosess - som einskildsak med 
konsekvensutgreiing og høyringsrunde ( 2 mnd)  – jf. rundskriv frå Utdanningsdirektoratet 
Udir-2-2012 – "Behandlingen av saker om skolenedleggelser og kretsgrenser"

Dersom kommunestyret ved ny handsaming held fast på vedtaket, bed underskrivne 
medlemer av Seljord kommunestyre om at Fylkesmannen

 kjenner vedtaket ugyldig
 gjennom lovlegkontrollen fortel korleis prosessen vidare må vere, før Seljord kommune

ev. kan ha lovleg grunnlag for å flytte grunnskuleelevane frå Åmotsdal til Flatdal.  

Med helsing
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From: Solveig Abrahamsen
Sent: Tuesday, October 30, 2012 10:17 AM
To: 'Anne Gro Kleivi'
Subject: SV: 

Hei!

Vedtaket i kommunestyret inneber ei samanslåing av Åmotsdal og Flatdal skule frå skuleåret 
2013/2014.

Dersom ikkje det blir krevd lovllighetskontroll på vedtaket ( det krevs at minst tre 
kommunestyremedlemmer krev dette) så står vedtaket som kommunestyret fatta den 18.10.2012.

Mvh. Solveig

Fra: Anne Gro Kleivi [mailto:agkleivi@telefiber.no] 
Sendt: 30. oktober 2012 10:00
Til: Solveig Abrahamsen
Emne:

Hei.

Er det slik at Åmotsdal skule er lagt ned eller skal sjølve nedleggelsen opp som ny sak med 
ny høringsfrist?

Helsing

Anne Gro
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Seljord kommune Arkiv: 034

Saksnr.: 2012/1098-62

Sakshand.: Per Dehli

Direkte tlf.: 35065103

Dato: 01.10.2012

Saksframlegg

Utval Utvalssak Møtedato

Kommunestyret 18.10.2012

Innstilling til kommunestyret frå styringsgruppa for 
strukturgjennomgang innan programområde for skule og oppvekst –
PO2

Saksdokument: 

Vedlegg:
 Høyringsdokument (1)
 Høyringsinnspel (32)
 Krav om å trekke saka (1)

Saksutgreiing:

Samandrag

I samband med handsaming av budsjett og økonomiplan for 2011 vart det varsla at rådmannen 

ville sjå nærmare på skulestruktur for å redusere kommunen sine utgifter j.f. punkt 2.2. i 

Årsbudsjett 2011 – økonomiplan 2012-2014. Ved handsaming av budsjett og økonomiplan for 

2012 fatta mellom anna kommunestyret fylgjande vedtak: 

"Vi stør forslaget til mandat og prosjektorganisering som synt i saksutgreiinga angåande 

strukturgjennomgang av programområde 2:

Seljord kommune ynskjer ein grundig gjennomgang av heile programområde 2, skule og 

barnehage, med målsetting om at ein skal realisere ei innsparing på om lag 2.000.000 kroner 

med årleg verknad seinast frå budsjettåret 2014. Arbeidet bør ta utgangspunkt i 

forvaltningsrevisjonsprosjekt om "Tidleg innsats, ressursutnytting og kvalitet" 2010. 

Strukturgjennomgangen skal definere ein struktur/scenario 2022 for programområde 2. 

Strukturen skal tilfredstille krav om innsparing og kvalitet. Ei vidare utvikling av programområdet 

vil vera retta inn mot denne strukturen."

Kommunestyret fattar eit vedtak som peikar på kva som er synt i saksutgreiinga. Det er punkt 

2. og punkt 6. i saksutgreiinga det her pekast på. Saksutgreiinga er budsjett 2012 med 

tilhøyrande økonomiplan fram til 2015. Dette er kommunen si handlingsplan for planperioden 

fram til 2015. Punkt 2 tar for seg dei økonomiske utfordringane kommunen står ovanfor. Som 



ein start på ein heilskapleg strukturgjennomgang ,  vert det foreslått ein strukturgjennomgang i 

PO2. Punkt 6 tar for seg dette på eit meir detaljera nivå og seier noko om korleis 

gjennomgangen bør organiserast. Det vart oppretta ei styringsgruppa av medlemmane i 

formannskapet og ein kommunestyremedlem frå SV. Styringsgruppa er sett ned av 

kommunestyret som saksførebuande organ for kommunestyret og har status som ein 

kommunekomité jf. kommunelova § 10a. Denne innstillinga, høyringsdokumentet og 

høyringsutalane er styringsgruppa si møtebok.

Om sakshandsaming i struktursaker.

Det er få krav til sakshandsaming av struktursaker i skule. Utdanningsdirektoratet har gitt ut eit 

rundskriv, Udir 2-2012, som omhandlar kva for krav ein kan stille til ein slik prosess. Av punkt 2,  

4. og 5. avsnitt går det fram: 

" Hverken opplæringsloven eller annet regelverk har innholdsmessige regler for endring av 

skolestruktur, det vil si regler for når det er lovlig eller ulovlig å legge ned eller opprette en 

skole. Avgjørelser knyttet til skolestruktur ligger i kjerneområdet av den kommunale 

handlefriheten. En avgjørelse må bygge på et kommunestyres økonomiske, politiske og 

samfunnsmessige prioriteringer.

Kommunale vedtak om endring av skolestrukturen, for eksempel om nedleggelse av en skole, 

er ikke enkeltvedtak etter forvaltningsloven. Det er ikke et vedtak som gjelder rettigheter eller 

plikter for en eller flere bestemte personer. Plassering av den enkelte elev ved en skole vil 

derimot være et enkeltvedtak.

Barnekonvensjonen er tatt inn i norsk rett ved menneskerettsloven i 2003, og forplikter 

kommunene til å legge vekt på barnets beste, blant annet i saker om skolestruktur. Artikkel 3 

nr. 1 peker på at barnets beste er et viktig hensyn i saker som gjelder barn. 

Barnekonvensjonens artikkel 3 nr. 1 lyder:

”Ved alle handlinger som berører barn, enten de foretas av offentlige eller private 

velferdsorganisasjoner, domstoler, administrative myndigheter eller lovgivende organer, skal 

barnets beste være et grunnleggende hensyn.”

Dette betyr at kommunen i saker om skolestruktur også må vurdere barnets beste." 

Det er ut i frå dette rundskrivet, som er lagt med saka som vedlegg, særleg to moment ein skal 

vere merksame på: 

1) Prosedyre for kommunar som har forskrift om skulekrinsgrensar: For kommunar 

som har utarbeidd forskrift om skulekringsgrensar må ein vurdere om struktursaka skal 

ta stilling til både endring av struktur og endring av forskrift i ein og same sak. Eventuell 

endring av forskrift for skulekrinsgrensar er eit enkeltvedtak som det blir stilt krav til i 

forvaltningslovverket. Styringsgruppa ynskjer at strukturspørsmålet og endring av 

forskrifter skal skje som to separate saker. Ved eventuell strukturendring må 

spørsmålet om skulekrinsgrensar til politisk handsaming seinare i haust eller våren 

2013. 

2) Barnets beste. Når ein kommune skal vurdere endringar i skulestrukturen må ein 

vurdere  "barnets beste". Dette er regulert av barnekonvensjonen og det er særleg viktig 

å vurdere dette ut i frå dei ulike elevgruppene ein har. Styringsgruppa oppfattar at det er 

rett å vurdere kva som er barnets beste ut i frå heile grupper og ikkje einskilde elevar. 



Denne oppfatninga er stadfesta i e-post datert 28.09.12 frå Utdanningsavdelinga hos 

Fylkesmannen i Telemark:

"Det foreligger ingen definisjon på hva "barnets beste" er. Fylkesmannen tar i slike saker i bruk 

et skjønn ut fra hvilken sak man står over for. Når det gjelder en så stor sak som en 

strukturgjennomgang er, så vil det, som du antyder, foreligge en vurdering/et skjønn ut fra 

hvilke elevgrupper man har. Det ville føre for langt om man skulle vurdere det hele ut fra hvert 

enkelt individ som blir omfattet av gjennomgangen." 

Styringsgruppa har vurdert "barnets beste" med utgangspunkt i:

- Kva vil eventuelt flatt kutt 5 % ha for konsekvensar for programområdet?

- Kor stor blir belastninga for elevar i Åmotsdal i høve til auka reiseveg ved eventuell 

skulegang i Flatdal? 

Styringsgruppa sine merknader

Merknad 1: Styringsgruppa er kjent med at det er registrert enkelte feil i reiseavstandane som 

er oppgitt i vedlegget for elevane i Åmotsdal. Dette er ikkje feil som endrar styringsgruppa si 

haldning til belastninga ved auka reiseveg/reisetid for elevgruppa i Åmotsdal. Styringsgruppa 

har vurdert den justerte skysslista for elevane ved Åmotsdal skule.

Merknad 2: Styringsgruppa er kjent med at det har kome forslag eit nytt alternativ 

strukturalternativ i høyringsrunden: Oppretting av oppvekstsenter for 1.-7. klasse og barnehage 

i Åmotsdal. Styringsgruppa har vurdert at dette alternativet ikkje vil føre til større innsparing, da 

bemanninga ved skule, sfo og barnehage er styrt av politisk vedtatte bemanningsplanar og 

difor vil bli om lag som tidlegare. 

Merknad 3: Styringsgruppa har merka seg at FAU i Åmotsdal barnehage stiller spørsmål om 

ordføraren si habilitet i saka. Uttala baserar seg på at ordføraren har permisjon frå stilling som 

rektor ved Flatdal skule. Rådmannen kan informere om at ordføraren ikkje har permisjon frå 

denne stillinga, men at ho har krav på stilling i undervisningssektoren i Seljord kommune når ho 

ikkje lengre er ordførar. Rådmannen rår styringsgruppa til ikkje å legge vekt på dette 

høyringsinnspelet med bakgrunn i at det er basera på faktafeil. Å ha krav på ei stilling i 

undervisningssektoren gjer ikkje ordføraren inhabil i saka.

Merknad 4: Styringsgruppa har merka seg at FAU ved Åmotsdal skule gjennom LUFS krev at 

saka vert trekt. Dette baserar seg på fleire tilhøve, men det tyngste er påstanden om 

utilstrekkeleg planverk. Rådmannen rår styringsgruppa til å sjå bort frå dette kravet da 

eksisterande planverk tilfredstillar dei krava som er satt. Årsbudsjett med økonomiplan er ei 

handlingsplan som seier noko om korleis kommunen vil gjennomføre dei måla som er satt i 

kommuneplanen. I tillegg er det viktig å merke seg at strukturgjennomgangen har vært planlagt 

da den har vært omtala i dette dokumentet ved dei to siste rulleringane, ein i desember 2010 

og ein i desember 2011.

Styringsgruppa viser også til at mandat og oppdrag er gitt av Kommunestyret og at det er 

kommunestyret som må gjere ei vurdering av om saka skal trekkjast attende. FAU sine innspel 

gjennom LUFS er lagt fram for medlemmane i styringsgruppa og fylgjer saka vidare til 

kommunestyret.

Etter ei avklaring har innspela frå FAU ved Åmotsdal skule gjennom LUFS fått status som krav 

om å trekke saka og er ikkje definera som høyringsinnspel.



Merknad 5: Syringsgruppa har merka seg FAU på Åmotsdal barnehage sin merknad om at 

ikkje alle alternativa er forsvarleg utgreidde og vurderte. Styringsgruppa visar til at det fyrst har 

vært gjennomført ei kvalitativ analyse som har forkasta alle alternativ med unntak av to, da dei 

ikkje tilfredsstiller mandatet. Dei to siste alternativa har i tillegg gjennomgått ein kvantitativ 

analyse.

Styringsgruppa meiner ein har fått gode innspel til punkt 1 og 2 i høyringsrunden og drøftingane 

i styringsgruppa. Innspela gir eit godt inntrykk av kva for konsekvensar tiltak 1 og 2 vil føre til for 

brukarane av tenestene i PO2 og det er tatt høgde for desse vurderingane i den vidare 

sakshandsaminga.  

Høyring og offentleg ettersyn

Styringsgruppa har handsama fleire strukturalternativ og konkludera med at det er to alternativ

som tilfredstillar mandatet gitt av kommunestyret. Ein rapport/høringsdokument med 

styringsgruppa sine to forslag har vært sendt på høyring til institusjonar, organ og 

organisasjonar som er råka av forslaga. I tillegg er rapporten gjort tilgjengeleg slik at også 

andre kan uttale seg (offentleg ettersyn). Dei innkomne utalane er sortera i to kategoriar:

 Høyringsuttaler frå institusjonar, organ og organisasjonar som er råka av forslaga.

 Uttaler frå andre med bakgrunn i offentleg ettersyn. 

Styringsgruppa si innstilling blei sendt ut til høring 7.6.2012 med høringsfrist 21.9.2012.

Styringsgruppa ynskte innspel frå elevar, foreldre, tilsette og andre før politisk handsaming. Det 

er gjennomført informasjonsmøte med foreldregruppene: Åmotsdal 20.8., kl 19., Flatdal 21.8., 

kl 19.00. Seljord 27.8., kl 19.00. 

Seljord kommune har mottatt desse innspela innan høringsfristen 21.9.2012:

Innspel frå Merknad Saksnr 

2012/10

98-

Merknad

1. Samarbeidsutvalet 

Seljord barneskule

Høringsuttale 57 Konsekvensutgreiing, 

reduksjon i timetalet i perioden 

2008-2013.

2. FAU Seljord barneskule Høringsuttale 44 Kutt i lærarressursar føre til eit 

uforsvarleg ressursnivå innan 

tilpassa opplæring

3. FAU og SU ved Seljord 

ungdomsskule

Høringsuttale 52 Konsekvensar ved reduksjon 5 

%. Elevrådet stiller seg bak 

uttala. 

4. FAU ved Flatdal skule Høringsuttale 41 Ynskjer grundigare 

talmateriale, positivt med ev 

elevauke



5. FAU Åmotsdal 

barnehage

Høringsuttale 30 Nedlegging inneber "rasering 

av bygda". Stiller spørsmål om 

reiseveg, spes.ped, planverk, 

ordførar sin habilitet  m.m. (Jf 

fagleg kommentar frå admin)

6. Samarbeidsutvalet 

Heddeli barnehage

Høringsuttale 23 Negativt med 

"ostehøvelprinsipp". Kan føre 

til redusert matservering og tur 

med barna.

7. Samarbeidsutvalet 

Flatdal barnehage

Høringsuttale 23 Redusert kvalitet i bhg, 

redusert opptak  som fylgje av 

5 % reduksjon

8. Samarbeidsutvalet 

Tussejuv barnehage

Høringsuttale 51 Negativt med ev redusert 

etteropptak, mangel på 

barnehageplassar, bemanning 

i bhg. 

9. Elevrådet Åmotsdal 

skule

Høringsuttale 58 Positive og negative sider ved 

struktursaka. Lengre reiseveg, 

godt miljø ved skulen. 

10. Elevrådet Seljord 

barneskule

Høringsuttale 47 Redde for at dei skal miste 

sløyd, tekstil og skulekjøkken

11. Utdanningsforbundet 

Seljord

Høringsuttale 49 Vil ikkje ta stilling til dei to 

alternativa til innsparing. Viser 

til at det er vanskeleg å nå 

faglege mål med stadige kutt.

12. Uttale frå klubben 

Utdanningsforbundet 

Seljord u-skule

Høringsuttale 50 Viser til konsekvensar for 

skulen ved nedskjering. 

Fjerning av gruppedeling i mat 

og helse, talet på valfag vil bli 

redusert, det kan bli slutt på 

kantineordninga. 

13. Uttale frå klubben 

Utdanningsforbundet 

Flatdal skule

Høringsuttale 54 Ser med bekymring på dei 

alvorlege kutta som vil ramme 

skulen dersom forslag til 

generell reduksjon 5% blir 

gjennomført.

14. Uttale frå klubben 

Utdanningsforbundet 

Seljord barneskule

Høringsuttale 55 Klubben går imot ein 

økonomisk nedskjering som 

går ut på å redusere drifta med 

5 %. Store klassar og 

dårlegare fagleg tilbod. 



15. Uttale frå lokallaget av 

Utdanningsforbundet, 

Åmotsdal skule

Høringsuttale 28 Klubben saknar informasjon og 

signal (varsel) om 

strukturendringar. Dei viser til 

at det er viktig i ein slik sak 

med grundige talberekningar 

og budsjettoverslag lagt fram  

for alle impliserte parter.

16. Seljord Venstre Politisk innspel 31

17. Seljord SV Politisk innspel 39

18. Seljord Høgre Politisk innspel 42

19. Seljord KrF Politisk innspel 45

20. Seljord Ap Politisk innspel 46

21. Høyringsuttale 

Vestviken 

kollektivtrafikk

Høringsuttale 19 Kommunal meirutgift 50.000 kr. 

Fylkeskommunal meirutgift 

750.000 kr. 

22. Bergit Lisleåheim 

Telnes

Privat ytring/off

ettersyn

27

23. Sigrun Dyrland Eidal Privat ytring/off 

ettersyn

35

24. Bjørg Oseid Kleivi og 

Sigrun Dyrland Eidal

Privat ytring/off 

ettersyn

36

25. Roar Gjessing Privat ytring/off 

ettersyn

37

26. Karl Valhovd Privat ytring/off 

ettersyn

38

27. Aasmund Rinde Privat ytring/off 

ettersyn

40

28. Vincen`t Hart Privat ytring/off 

ettersyn

26

29. Åmotsdal sokneråd Uttale frå 

andre/Privat 

ytring/off 

ettersyn

25

30. Tanja Sluijsmans Privat ytring/off 

ettersyn

20

31. Gunnar Kleivi Privat ytring/off 

ettersyn

56



32. "Me støttar 

grendeskulen i 

Åmotsdal" 

Underskriftsliste 33

Gjennomgang av høringsuttalane: 

1. Høyringsuttale frå SU ved Seljord barneskule. SU kommenterer forslag til generell 

innsparing og kva for konsekvensar dette vil få for delingstimar og timar til tilpassa 

opplæring. Dei viser til at det kan bli 29 og 31 elevar på to trinn ved barneskulen neste 

år ved generell innsparing 5 %. Reduksjon av timar til tilpassa opplæring kan føre til 

auke i behovet for spesialpedagogiske tiltak. Su har lagt med kopi av rammetimetalet

frå 2006-2012/13. 

2. Høyringsuttale frå FAU ved Seljord barneskule. Viser til at 5 % kutt vil føre til at 

målsettinga om å utvikle den beste skulen i VT vil bli vanskeleg å realisere. Den 

statlege satsinga på "tidleg innsats" vart aldri realisert ved bsk grunna innsparingar i 

2009-10. Dersom den ordinære undervisinga blir dårleg, aukar mengda 

spesialundervisning. Auke i spesialundervisning og negativ utvikling i karakternivå er 

negativt i høve til omdømmebygging og tilflytting. Skeiv ressursfordeling mellom 

elevane i kommunen er i strid med prinsippet om likebehandling i offentleg sektor. Har 

lagt med dokumentasjon i høve til karakternivå, ressursnivå, likebehandling. 

3. Høyringsuttale frå FAU og SU ved Seljord ungdomsskule. Ynskjer at kuttet bør 

kome andre stader enn skulesektoren. Viser til at reduksjon av lærartimar kan føre til 

reduksjon i talet på valfag, kurstilbod i matte, norsk og engelsk. Bruk av musikkskulen 

og auke i talet på elevar i mat og helse. 

4. Høyringsuttale frå FAU ved Flatdal skule. FAU meiner det er ille med forslaget om å 

leggje ned Åmotsdal skule  og ynskjer å vise solidaritet med skulen i Åmotsdal. 

Opplever at det er vage og uklare tal omkring skulenedlegginga og ynskjer grundigare 

talmateriale . Eventuell gjennomføring av alternativ 2 vil føre til at alle skulene blir 

ramma og at lærartilbodet ved skulen vil bli vesentleg forringa. Ser det som positivt med 

eventuell auke i elevtalet ved skulen. 

5. Høyringsuttale FAU ved Åmotsdal barnehage.Viser til konsekvensar ved eventuell 

nedlegging av skulen. "Skulen er ein identitetsbyggar, der ungane blir glade og stolte av 

bygda si. Skulen fungerer som eit nav, der sosialt samvær og engasjement er viktige 

faktorar". Viser til kva for verdiar bygda bidreg med. Kommenterer at delar av summen 

som vil bli tilført Flatdal skule er knytt til spesialpedagogiske tiltak. Meiner det manglar ei 

vurdering av kostnaden knytt til skuleskyss og reiselengde for elevane. Ynskjer at 

kommunen skal rekne på oppvekstsenter for 1-7.klasse og barnehage. Viser  elles til 

punkta som er nemnd i uttale frå LUFS. Har lagt med vedlegg som viser endring i 

årsverk Seljord kommune og samanliknar det med reduksjon i skule og barnehagar. 

"Seljord kommune satsar ikkje på skule og oppvekst!!!" Vidare spør FAU om ordførar 

sin habilitet og kjem med forslag til korleis ein kan spare inn tilsvarande 2 millionar ved 

reduksjon av ymse driftspostar samt reduksjon av kulturskulen til eit minimum. Det blir 

og stilt spørsmål til at det er større kostnader til sjukdom og svangerskap ved skulane i 

sentrum enn i Åmotsdal og Flatdal. 



6. Høyringsuttale frå SU ved Heddeli barnehage. Eventuell nedskjering 5 % vil føre til 

redusert kvalitet i barnehagen. Bemanninga i dag er marginal og redusert bemanning vil 

truleg føre til bergensa mateservering og turar med barna. Viser til at det blir vanskeleg 

økonomisk for mange barnefamiliar dersom ein sluttar med opptak gjennom året.

7. Høyringsuttale frå SU Flatdal barnehage. Nedskjering 5% kan føre til lengre periodar 

morgon og ettermiddag der eit personale er aleine. Det gir tryggleik for foreldre å føle at 

det er nok bemanning. Reduksjon vil og føre til endring i matservering og større 

barnegrupper. Su meiner og opptak utover i barnehageåret er viktig tilbod for foreldre. 

8. Høyringsuttale frå SU Tussejuv barnehage. Uheldig med generell innsparing som vil 

føre til avgrensa etteropptak. Næringsliv og kommune vil få problem med arbeidstakarar 

som skal ut i arbeid etter endt permisjon og som må vente til neste hovudopptak. 

Reduksjon vil og føre til redusert kvalitet i barnehagen og barnehagen kan mangle 

bemanning. 

9. Høyringsuttale frå Elevrådet Åmotsdal skule. Elevrådet ber Seljord kommune ta 

omsyn til tankane elevane har i skulestruktursaka og elevane har vurdert positive og 

negative sider ved saka:

- "Kvifor likar eg meg på Åmotsdal skule? Det er ingen mobbing her på skulen, eg likar å 

vere elev her på Åmotsdal skule for her har eg gåt heile skulegangen min og eg kjenner 

alle her på skulen, på Flatdal skule kenner eg nesten ikkje ein elev". 

- "Da må eg våkne klokka 6:00. Det er lengere å reise med buss". 

- "Eg likar meg her fordi eg har så mange venner her. Og vist skulen blir nedlagt må eg 

stå opp tiligare og da blir eg trøtt på skulen. Vist skulen blir nedlagt flyttar fleire og da 

blir det lengre å køyre vist eg skal på besøk til andre". 

- "Kvifor likar eg meg på Åmotsdal skule?" Fordi, me er kansje få på Åmotsdal skule, men 

me kjenner alle og trivas bra saman, me har leikestativ, akebrett, leikur av mange 

slag…"

10. Høyringsuttale Elevrådet Seljord barneskule. Elevrådet er redde for at dei skal miste 

sløyd, tekstil og skulekjøkken sidan det er umogeleg med så store grupper på romma 

me skal bruke. Med mindre hjelp i fag kan det bli for mange og bli lenge å sitja med 

handa opp før ein får hjelp. 

11. Høyringsuttale frå Utdanningsforbundet Seljord ved hovudtillitsvald. Vil ikkje ta 

stilling til dei to alternativa til innsparing. Viser til at det er vanskeleg å nå faglege mål 

med stadige kutt. Skulen er tilført fleire krav og oppgåver utan at det fylgjer ekstra 

ressursar med. Talet på undervisningstimar der fleire vaksne er inne i ei klasse er 

redusert og kommunen har ikkje deltatt i den statlege strategien for kompetanseheving 

av lærarar. Uttala viser og til at det ikkje er rom for ytterlegare reduksjon av bemanninga 

i barnehagen. 

12. Høyringsuttale frå lokallaget/kubben Utdanningforbundet, Seljord ungdomsskule. 

Viser til fylgjande konsekvensar ved reduksjon 15 timar ved skulen:

- Fjerning av gruppedeling i mat og helse. 



- Reduksjon av støttetimar til elevar som slit i ulike fag. 

- Talet på valfag vil bli redusert. 

- Det kan bli slutt på kantineordninga. 

- Færre vaksne ute i friminutt. 

13. Høyringsuttale frå lokallaget/kubben Utdanningsforbundet, Flatdal skule. Ser med 

bekymring på dei alvorlege kutta som vil ramme skulen dersom forslag til generell 

reduksjon 5 % blir gjennomført. Dette vil ramme elevgruppa som strevar, emn som ikkje 

har enkeltvedtak. I tillegg vil delingstimane blir redusert. Oppfølging av lesekurs og 

individuell oppfølging av lesing i alle fag vil bli vanskeleg å gjennomføre. 

14. Høyringsuttale frå lokallaget/kubben Utdanningforbundet, Seljord barneskule. 

Klubben går imot ein økonomisk nedskjering som går ut på å redusere drifta med 5 %. 

Dei viser til kva ei slik innsparing kan føre til: 

- Mindre tid til kvar elev. 

- At tilbodet om og satsinga på leseopplæring ikkje kan gjennomførast. 

- At idealet om tidleg innsats blir mindre gjennomførbart. 

- At bemanninga i 1. klasse blir enda meir redusert (før: 2 pedagogar pr klasse over 18 

elevar, no: 1 pedagog og svært få timar i tillegg. 

- At ressursar til IKT-utstyr blir satt på vent. 

15. Høyringsuttale frå lokallaget/kubben Utdanningforbundet, Åmotsdal skule. 

Klubben saknar informasjon og signal (varsel) om strukturendringar. Dei viser til at det 

er viktig i ein slik sak med grundige talberekningar og budsjettoverslag lagt fram  for alle 

impliserte parter. Dei stiller spørsmål ved korleis ein kan spare 2,3 millionar ved flytting 

av elevar og lærarar og viser til nedlegging ikkje gjev betre økonomi på sikt. Vidare blir 

det vist til pedagogiske tilhøve og at det er læringsmiljøet og læraren som er den 

viktigaste faktoren. Det blir stilt spørsmål om korleis stadige trugsmål om nedlegging av 

arbeidsplassen påverkar kvardagen til dei tilsette. Dei konkluderer med at skulen er 

sjølve limet i bygdemiljøet og at skulen bør oppretthaldast og at ein kan vurdere saka på 

nytt dersom elevtalet går drastisk ned i framtida. 

16. Seljord Venstre. 

17. Seljord SV. 

18. Seljord Høyre. 

19. Seljord KrF. 

20. Seljord Arbeiderparti. 

21. Høyringsuttale Vestviken kollektivtrafikk.Vestviken viser til at meirkostnaden for 

kommunen ved å flytte elevar frå Åmotsdal skule til Flatdal skule vil vere om lag 50.000 

kr per år. Den fylkeskommunale andelen vil bli om lag 750.000 kr per år. 

22. Privat ytring/off ettersyn. Bergit L Telnes. 



23. Privat ytring/off ettersyn. Sigrun D Eidal.

24. Privat ytring/off ettersyn. Bjørg Oseid Kleivi og Sigrun D Eidal. 

25. Privat ytring/off ettersyn. Roar Gjessing. 

26. Privat ytring/off ettersyn. Karl Valhovd. 

27. Privat ytring/off ettersyn. Aasmund Rinde. 

28. Privat ytring/off ettersyn. Vincent Hart. 

29. Uttale frå andre.. Åmotsdal sokneråd.

30. Privat ytring/off ettersyn. Tanja Sluijsmans.

31. Privat ytring/off ettersyn. Bjørg Oseid Kleivi. 

32. Underskriftliste. "Me støttar grendeskulen i Åmotsdal". 

Styringsgruppa sine merknader i samband med handsaming 3. oktober 2012

Styringsgruppa sine medlemmar frå Venstre, Sosialistisk Venstreparti og Fremskrittspartiet

fryktar at dei utviklingstendensane som vi ser i dag, kan kome til å tvinge fram andre løysingar 

på skuletilbodet i Seljor kommune i relativt nær framtid. Dette heng saman med behov for 

nybygg, utviding av eksisterande bygg, pedagogisk prinsipp, statlege krav, demografisk 

utvikling mm. Vi foreslår derfor at det blir oppretta ei brei fagleg samansatt nemnd (pedagogar, 

arkitektar, økonomar, brukarar: foreldre og elevar) som kan greie ut mogleg plassering, gode 

romløysingar, eventuelle flerbruksrom, pedagogiske fordelar og ulemper, kostnader mm. knytt 

til bygging av ein ny sentralskule for heile kommunen innan 2022. Framlegget må vera ferdig 

innan utgangen av 2015.

Styringsgruppa sine medlemmar frå Sosialistisk Venstreparti gjeng i mot båe framlegg til 

økonomisk innsparing i høyringsframlegget. Seljord SV meiner at kommunen fyrst må auke 

inntektene ved å innføre eigedomsskatt. Eigedomsskatten vil tilsi at kommunen vil få minimum 

fire millionar i auka inntekter. Seljord kommune er tent med at alle innbyggarane er stolte av 

kommunen sin. I kommuneplanen er det overordna målet: Seljord kommune skal vere eit 

samfunn i vekst og utvikling, som er bevisst kvalitetane sine og brukar dei for å styrke 

lokalsamfunnet slik at kommunen blir ein endå betre stad å bu, arbeide og besøke. Ein av 

kvalitetane til Seljord kommune er nettopp at me framleis har to grendeskular i behald. Dette 

må me vera stolte av. Skulen styrkar lokalsamfunnet.

Framlegg til vedtak

Fleirtalet; Styringsgruppa sine medlemmar frå Høyre, Kristeleg Folkeparti og 

Arbeiderpartiet (fire medlemmar) meiner at alternativet med ei flat nedskjering av 

driftsbudsjettet i PO2 på 4-5% ser vi gjev store pedagogiske konsekvensar ved skulane, ved 

barnehagane og kulturskulen. Vi ser ut i frå "barns beste" perspektivet at ei samanslåing av 

Åmotsdal og Flatdal skule til Flatdal vil gje elevane eit godt pedagogisk tilbod, og eit større 

sosialt læringsmiljø. Ved nedlegging av Åmotsdal skule oppfyller vi innsparinga som ligg i 

mandatet frå kommunestyret 13.12.2011, samt at vi ivaretek kvaliteten i tenestetilbodet i 

programområdet. H, Krf og Ap ser det som viktig at ein ved ei samanslåing av Åmotsdal og 

Flatdal skule vektlegg gode skyssløysingar. Vi meiner også at ein bør vurdere SFO tilbodet i 



Flatdal i forhold til opningstider ved ei samanslåing av skulane. Ved ei samanslåing av skulane 

må ein koma tilbake med eiga sak om "endring av skulekrinsgrenser".

Mindretalet; Styringsgruppa sine medlemmar frå Senterpartiet, Venstre og 

Fremskrittspartiet (3 medlemmar) meiner at eit kostnadskutt innan PO2 best kan realiserast 

ved eit generelt kutt på 5% innan heile programområdet. Partia våre har programfesta at 

Åmotsdal skule ikkje skal leggjast ned – av omsyn til innbyggarane der og utviklinga i grenda. 

Jf. overordna mål i kommuneplanen der det heiter at vi skal vere bevisst kvalitetane våre og 

bruke dei for å styrke lokalsamfunnet.

Avrøsting:

Fire medlemmar røysta for fleirtalsframlegget frå Høyre, Kristeleg Folkeparti og Arbeiderpartiet 

medan ein røysta i mot.

Tre medlemmar røysta for mindretalsframlegget frå Senterpartiet, Venstre og Fremskrittspartiet 
medan ein røysta i mot.

Stemmeforklaring:
Sosialistisk venstreparti røysta imot begge framlegga.

Styringsgruppa si tilråding:

Styringsgruppa rår kommunestyret til å fatte fylgjande vedtak:

Alternativet med ei flat nedskjering av driftsbudsjettet i PO2 på 4-5% ser vi gjev store 

pedagogiske konsekvensar ved skulane, ved barnehagane og kulturskulen. Vi ser ut i frå 

"barns beste" perspektivet at ei samanslåing av Åmotsdal og Flatdal skule til Flatdal vil gje 

elevane eit godt pedagogisk tilbod, og eit større sosialt læringsmiljø. Ved nedlegging av 

Åmotsdal skule oppfyller vi innsparinga som ligg i mandatet frå kommunestyret 13.12.2011, 

samt at vi ivaretek kvaliteten i tenestetilbodet i programområdet. H, Krf og Ap ser det som viktig 

at ein ved ei samanslåing av Åmotsdal og Flatdal skule vektlegg gode skyssløysingar. Vi 

meiner også at ein bør vurdere SFO tilbodet i Flatdal i forhold til opningstider ve ei samanslåing 

av skulane. Ved ei samanslåing av skulane må ein koma tilbake med eiga sak om "endring av 

skulekrinsgrenser"

Utskrift til:



Seljord kommune

Møteprotokoll

Utval: Kommunestyret
Møtestad: Samlingssalen, Seljord barneskule
Møtedato: 18.10.2012
Møtetid: 18:00 – 20:00

Fylgjande faste medlemmer var til stades:

Navn Funksjon Representerer
Hilde Fjellheim Medlem H
Anne Marie Smeland Medlem AP
Ingunn Synnøve Haugland Medlem H
Guro Sundbø Storrusten Medlem H
Frøydis Margaret Kivle Medlem H
Øyvind Oland Medlem H
Kjellaug Westbye Abrahamsen Medlem KRF
Solveig Sundbø Abrahamsen Ordførar H
Trond Johnsen Medlem AP
Jon Svartdal Varaordførar KRF
Heidi Eiesland Medlem SV
Jorunn Andrea Hegni Medlem SP
Jan Thorbjørn Sollid Tveit Medlem H
Edvard Mæland Medlem H
Aud Kirsten Jonskås Medlem AP
Hallgeir Ofte Medlem AP
Borgny Slettemoen Tøfte Medlem V
Dag Svartdal Medlem KRF

Fylgjande medlemmer hadde meldt forfall:

Navn Funksjon Representerer
Anne Gro Kleivi MEDL FRP
Jon Aarbakk MEDL SP
Arvid Martin Vala MEDL FRP

Fylgjande varamedlemmer møtte:

Navn Møtte for Representerer
Mogens Hougaard Iversen Arvid Martin Vala FRP
Marianne Vadder Jon Aarbakk SP

Til stades frå administrasjonen:

Navn Stilling
Per Dehli Rådmann
Kari Gro Espeland Kommunalsjef
Ronde Schade Kommunalsjef
Asbjørn Storrusten Kulturkoordinator



Merknad til frammøte:
Nils Øverbø Liane (FRP) var kalla inn som vara for Anne Gro Kleivi (FRP), men møtte 
ikkje opp.

Protokollunderskrifter:

Solveig Sundbø Abrahamsen      Trond Johnsen



Saksliste

Utvals-

saksnr

Innhald Lukka

Saker til handsaming

PS 49/12 Innstilling til kommunestyret frå styringsgruppa for 
strukturgjennomgang innan programområde for skule og 
oppvekst



Saker til handsaming

PS 49/12 Innstilling til kommunestyret frå styringsgruppa for 
strukturgjennomgang innan programområde for skule og oppvekst

Styringsgruppa si tilråding:

Styringsgruppa rår kommunestyret til å fatte fylgjande vedtak:

Alternativet med ei flat nedskjering av driftsbudsjettet i PO2 på 4-5% ser vi gjev store 

pedagogiske konsekvensar ved skulane, ved barnehagane og kulturskulen. Vi ser ut i frå 

"barns beste" perspektivet at ei samanslåing av Åmotsdal og Flatdal skule til Flatdal vil gje 

elevane eit godt pedagogisk tilbod, og eit større sosialt læringsmiljø. Ved nedlegging av 

Åmotsdal skule oppfyller vi innsparinga som ligg i mandatet frå kommunestyret 13.12.2011, 

samt at vi ivaretek kvaliteten i tenestetilbodet i programområdet. H, Krf og Ap ser det som viktig 

at ein ved ei samanslåing av Åmotsdal og Flatdal skule vektlegg gode skyssløysingar. Vi 

meiner også at ein bør vurdere SFO tilbodet i Flatdal i forhold til opningstider ve ei samanslåing 

av skulane. Ved ei samanslåing av skulane må ein koma tilbake med eiga sak om "endring av 

skulekrinsgrenser"

Handsaming i Kommunestyret - 18.10.2012

Før kommunestyret starta handsaming av saka opplyste ordføraren om fylgjande:
Dersom nokon ynskjer å utsette saka må dei fremme framlegg om det før handsaming 
av saka tek til.
Ordføraren la vekt på dette da medlemmane av kommunestyret hadde fått ei 
oppmoding frå FAU ved Åmotsdal skule om å trekke/utsette saka.

Ingen medlemmar kom med framlegg om å trekke/utsette saka.

Sakshandsaming

Innstilling frå styringsgruppa:
Alternativet med ei flat nedskjering av driftsbudsjettet i PO2 på 4-5% ser vi gjev store 
pedagogiske konsekvensar ved skulane, ved barnehagane og kulturskulen. Vi ser ut i 
frå "barns beste" perspektivet at ei samanslåing av Åmotsdal og Flatdal skule til Flatdal 
vil gje elevane eit godt pedagogisk tilbod, og eit større sosialt læringsmiljø. Ved 
nedlegging av Åmotsdal skule oppfyller vi innsparinga som ligg i mandatet frå 
kommunestyret 15.12.2011, samt at vi ivaretek kvaliteten i tenestetilbodet i 
programområdet. H, Krf og Ap ser det som viktig at ein ved ei samanslåing av 
Åmotsdal og Flatdal skule vektlegg gode skyssløysingar. Vi meiner også at ein bør 
vurdere SFO tilbodet i Flatdal i forhold til opningstider ve ei samanslåing av skulane. 
Ved ei samanslåing av skulane må ein koma tilbake med eiga sak om "endring av 
skulekrinsgrenser".

Framlegg frå Heidi Eiesland (SV):
Utsetjingsforslag frå Seljord SV
Seljord SV gjeng imot båe framlegga til økonomisk innsparing i høyringsframlegget. 
Seljord SV meiner at kommunen fyrst må auke inntektene ved å innføre eigedomsskatt. 
Eigedomsskatten vil tilsei at kommunen vil få minimum fire millionar i auka inntekter.
Seljord SV meiner og at ved å flytte ungane frå Åmotsdal skule til Flatdal vil det snarleg 
koma sterke ynskje om meir plass på Flatdal skule, slik som oppussing og utbygging. 
Då er kommunen i sama klemma som nå, skal kommunen legge ned eller oppretthalde.



Seljord kommune er tent med at alle innbyggarane er stolte av kommunen sin !
I kommuneplanen er det overordna målet: Seljord kommune skal vere eit samfunn i 
vekst og utvikling, som er bevisst kvalitetane sine og brukar dei for å styrkje 
lokalsamfunnet slik at kommunen blir ein ennå betre plass å bu, arbeide og besøke.
Ein av kvalitetane til Seljord kommune er nettopp at me framleis har to grendeskuler i 
behald. Dette er noko me må vera stolte av. Skulen styrkjer lokalsamfunnet !
På grunn av dette ynskjer Seljord SV og utsetje saka til budsjettmøtet i desember.

Avklaring frå ordføraren:
Ordføraren opplyste om at krav om å utsetje saka må fremmast før handsaming tek til, 
slik det vart opplyst om i starten av møtet.

Heidi Eiesland (SV) la fram eit oppdatera framlegg.

Oppdatera framlegg frå Heidi Eiesland (SV):
Framlegg frå Seljord SV
Seljord SV gjeng imot båe framlegga til økonomisk innsparing i høyringsframlegget. 
Seljord SV meiner at kommunen fyrst må auke inntektene ved å innføre eigedomsskatt. 
Eigedomsskatten vil tilsei at kommunen vil få minimum fire millionar i auka inntekter.
Seljord SV meiner og at ved å flytte ungane frå Åmotsdal skule til Flatdal vil det snarleg 
koma sterke ynskje om meir plass på Flatdal skule, slik som oppussing og utbygging. 
Då er kommunen i sama klemma som nå, skal kommunen legge ned eller oppretthalde.
Seljord kommune er tent med at alle innbyggarane er stolte av kommunen sin !
I kommuneplanen er det overordna målet: Seljord kommune skal vere eit samfunn i 
vekst og utvikling, som er bevisst kvalitetane sine og brukar dei for å styrkje 
lokalsamfunnet slik at kommunen blir ein ennå betre plass å bu, arbeide og besøke.
Ein av kvalitetane til Seljord kommune er nettopp at me framleis har to grendeskuler i 
behald. Dette er noko me må vera stolte av. Skulen styrkjer lokalsamfunnet !

Framlegg frå Jorunn A. Hegni (SP) på vegne av Sp, Frp og V:
Me meiner at kostnadskutt innan PO2 best kan realiserast ved eit generelt kutt på 5 % 
innan heile programområdet. Partia våre har programfesta at Åmotsdal skule ikkje skal 
leggast ned, av omsyn til innbyggarane der og utviklinga i grenda. Jf. overordna mål i 
kommuneplanen der det heiter at vi skal vere bevisst kvalitetane våre og bruke dei for å 
styrkje lokalsamfunnet.

Avrøysting:
Framlegget frå Heidi Eiesland (SV) fekk 2 røyster.
Framlegget frå Jorunn A. Hegni (SP) på vegne av SP, Frp og V fekk 4 røyster
Innstillinga frå styringsgruppa fekk 14 røyster.

Klage på vedtaket:
Ordføraren gjorde medlemane merksame på at ei eventuell klage på vedtaket må 
fremmast innan tre veker og fylgje prosedyre for lovlighetskontroll i kommunelova §59. 
Eit notat om dette er lagt ved saka.

Vedtak i Kommunestyret - 18.10.2012

Alternativet med ei flat nedskjering av driftsbudsjettet i PO2 på 4-5% ser vi gjev store 
pedagogiske konsekvensar ved skulane, ved barnehagane og kulturskulen. Vi ser ut i 
frå "barns beste" perspektivet at ei samanslåing av Åmotsdal og Flatdal skule til Flatdal 
vil gje elevane eit godt pedagogisk tilbod, og eit større sosialt læringsmiljø. Ved 



nedlegging av Åmotsdal skule oppfyller vi innsparinga som ligg i mandatet frå 
kommunestyret 15.12.2011, samt at vi ivaretek kvaliteten i tenestetilbodet i 
programområdet. H, Krf og Ap ser det som viktig at ein ved ei samanslåing av 
Åmotsdal og Flatdal skule vektlegg gode skyssløysingar. Vi meiner også at ein bør 
vurdere SFO tilbodet i Flatdal i forhold til opningstider ved ei samanslåing av skulane. 
Ved ei samanslåing av skulane må ein koma tilbake med eiga sak om "endring av 
skulekrinsgrenser".



Seljord kommune Arkiv: 080

Saksnr.: 2012/1822-2

Sakshand.: Per Dehli

Direkte tlf.: 35065103

Dato: 15.11.2012

Saksframlegg

Utval Utvalssak Møtedato

Kommunestyret 64/12 13.12.2012

Søknad om fritak frå politiske verv - Heidi Eiesland

Saksdokument: 

 Legeerklæring (Unnateke offentlegheit Offl. § 13 Jfr. Fvl. § 13 nr.1)

Vedlegg:
1 Søknad om fritak fra verv - Heidi Eiesland

Saksutgreiing:

Seljord kommune har motteke ein søknad frå kommunestyrerepresentant Heidi Eiesland (SV) 
om fritak frå politiske verv frå 1. januar 2013 (vedlegg 1). Det er også levera inn ein 
legeerklæring som stadfestar at det er medisinske grunnar for søknaden. Legeerklæringa er 
unnateke offentlegheit og ligg ikkje ved saka, men registrera i kommunen sitt arkiv.

Fritak frå politiske verv er regulera i kommunelova § 15 om utreden, suspensjon. 

Av Kommunelova § 15 nr. 2 går det fram:

"Kommunestyret og fylkestinget kan etter søknad frita, for kortere tidsrom eller resten av 
valgperioden, den som ikkje utan uforholdsmessig vansklighet eller belastning kan skjøtte sine 
plikter i vervet."

I kommentarane til kommunelova leggast det vekt på at fritak etter § 15 nr. 2 i fyrste rekke vil 
vera at søkarens arbeidstilhøve, dårleg helse eller andre velferdsgrunnar gjer det ekstra 
byrdefult å oppfylle dei pliktar vervet førar med seg. Det betyr at kommunestyret har heimel i 
lov til å imøtekomme søknaden frå Heidi Eiesland.

Heidi Eiesland (SV) har fylgjande politiske verv i Seljord kommune:

Kommunestyremedlem
Fyrste varamedlem i formannskap/økonomiutval
Andre varamedlem i administrasjonsutvalet
Varamedlem i politiråd
Andre varamedlem i klagenemnda



Opprykk og nyval

Av kommunelova § 16 nr. 2 går det fram at varamedlem frå vedkommande gruppe trer 
inn dersom eit medlem trer endeleg ut. Fyrste varamedlem for SV er Gunn Marit 
Sandsdalen. Av Valglova § 14-2 går det fram at det også skal foretas nytt valgoppgjør 
når en vararepresentantplass er blitt ledig, dersom ordføreren finner dette nødvendig.

Av kommunelova § 16 nr. 3 går det fram at dersom eit medlem av eit anna folkevalt 
organ enn kommunestyret trer endeleg ut, veljast det eit nytt medlem sjølv om det er 
valt eit varamedlem. Av § 15 nr. 5 går det fram at kommunestyret sjølv kan velje nye 
varamedlemmar dersom talet på varamedlemmar er utilstrekkeleg.

Rådmannen si tilråding:

Rådmannen rår kommunestyret til å fatte fylgjande vedtak:

"Seljord kommune gir Heidi Eiesland fritak frå alle politiske verv frå 1. januar 2013 og ut 
kommunestyreperioden. Gunn Marit Sandsdalen (SV) trer inn i kommunestyret som 
fast medlem frå SV".

Utskrift til:
Heidi Eiesland
Gunn Marit Sandsdalen



Til Seljord kommunestyre

fiklmann Per Dehli og ordforar Solveig Abrahamsen

Hei, eg sokjer med dette fritak fr5 alle politiske very, , fra 1 januar 2013.

Dette pa'grunn av konstante hovudsmerter.

Vedlagt ligg attest frS lege.

Beste helsing Heidi Eiesland



Seljord kommune Arkiv: L19

Saksnr.: 2007/61-119

Sakshand.: Harriet Slaaen

Direkte tlf.: 35065152

Dato: 30.11.2012

Saksframlegg

Utval Utvalssak Møtedato

Kommunestyret 65/12 13.12.2012

Seljord og sogene - prosjektavslutning

Saksdokument: 

Vedlegg:
1 Seljord og sogene - Sluttrapport

Saksutgreiing:

I kommunestyret 13. desember 2007, sak 88/07 vart det vedtatt å løyve kr 1 mill kvart år til 
sentrumsopprusting i perioden 2008 – 2011. Prosjektet fekk namnet Seljord og sogene, og vart 
eit prosjekt for å bygge omdømme og auke attraksjonskrafta. 

Det er vedlagt ein sluttrapport som skildrar prosjektet i sin heilskap. 

Kort om prosjektet: 

Prosjektnamn: Seljord og sogene

Prosjektmål: Byggje omdømme og auke attraksjonskrafta

Prosjekttid: 2008 – 2011. Prosjektet måtte nytte delar av 2012 for å klare å kome i 
mål med prosjektet.  

Prosjektskildring: Prosjektet har vore eit stadutviklingsprosjekt med fokus på fysisk 
opprusting knytt til kunst, kultur, oppleving og soger. Prosjektet inneheld 
12 delprosjekt som alle har virka mot same mål. 

Organisering: PE: Seljord kommune
PA: Rådmann (Kristian Torp-Hansen/Per Dehli)
PL: Plan- og næringssjef Harriet Slaaen
SG: Det er nytta styringsgruppe. Namn på medlemane kan lesast i 
sluttrapporten. 



PG: prosjektgruppa har hatt utskiftingar i gruppa gjennom prosessen, 
medan nokon har vore med gjennom heile prosessen. Arbeidsgruppa dei 
to siste åra har hatt desse medlemane:

 Tone Telnes, Feste Grenland AS (2007 – 2012)
 Gunn Marit Christensen, Springer utvikling AS (2007 – 2012)
 Torhild Grøstad, kunstnar (2008 – 2012)
 Asbjørn Storrusten, kulturkoordinator (2009 – 2012)
 Audny Barstad, Møtestad Seljord AS (2011 - 2012) 

Det har blitt organisert eigne ad-hocgrupper for kvart delprosjekt. 

Ressursbruk: Prosjektet har totalkostnad/finansieringsramme på kr 16.mill eks mva.  
Rekneskapet er ikkje sluttført, men grovoversikten viser at kostnadssida 
går i balanse med inntektssida. Alle delprosjekt er avslutta. 
Delprosjekt A "Turveg – folkestien"  er ikkje fullført i sin heilskap, og 
arbeidet med turveg vil halde fram utanfor prosjektet. Når rekneskapet er 
sluttført, bør rekneskapsoversikta førast inn i sluttrapporten. 

Viser elles til sluttrapport for utfyllande opplysingar. 

Ordføraren si tilråding:

På vegne av styringsgruppa i Seljord og Sogene rår Ordføraren Kommunestyret til å 
gjera fylgjande vedtak:

"Seljord kommune avsluttar prosjektet Seljord og sogene."

Utskrift til:



Seljordog sogene

Sluttrapport

Seljord 4. desember 2012
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TIL

Kommunestyret

Dette er ein sluttrapport skrive av prosjektleiar.Malen som er bruka er prosjektplanen,
krydra med utdrag frå rapport sendt til Kommunal- og regionaldepartementet,Telemark
fylkeskommunem. fl. Me vil takke politikarane som løyvde midlar til dette prosjektet i
kommuenstyremøtedesember2007,og håpar at rapporten vil synekva Seljordkommune
har fått igjenfor investeringa.Styringsgruppahar fronta prosjektetgjennomheileprosessen.
Dette har vore avgjerandefor resultatet og er eit av suksesskriteriasom blir framhevaved
ein kvaranledning.

Distriktssenterethar sendt ossnokonord om korleisdei vurderarSeljordog sogene;epost
28.november2012:

Distriktssenteretbleetablert høsten2008.Prosjektet«Seljordog Sogene»var et av de første
prosjektene vi ble kjent med. At det var bevilget prosjektmidler fra Kommunal- og
regionaldepartementettil satsingpå kulturbasertstedsutviklingog bolystvar vår inngangfor
å ta kontakt. Distriktssenteretønsket å lære fra den erfaringsbasertekunnskapensom
Seljordhadde.

Seljordkommunevar deltaker på Distriktssenteretsin omdømmeskolei 2010. De andre
deltakerkommuneneog Distriktssenterethadde mye å lære av Seljord kommune sine
deltakeresomvarordførerSolveigAbrahamsenog prosjektlederHarrietSlaaen.

I slutten av november2012er det 22 treff på Distriktssenteretsin kunnskapsbasepå ordet
Seljord.5 artikler handlersålangt omSeljordogSogene.Distriktssenterethar lært av:

- Prosessenei utviklingsarbeideti Seljord.Planenehar vært godt gjennomarbeidetog
realistiske. Tiltakene har vært gjennomførbare.Dere var tøffe nok til å bruke
studenterfra Milano og det har satt spori Seljordsitt landskap.«Into the Landscape»
overrasker,utfordrer ogøkerattraktiviteten.
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- Formidlingsform.Derehar tenkt nye formidlingsformer.Å formidle sogenepå mobil
øker interessenog gjør de lettere tilgjengelig. Boka Seljordog Sogeneer en god
dokumentasjon.

- Brukenav identitetenvedå brukesogeneog kjentenavnpå gater og stederi Seljord
sentrum

- Seljordsin utviklingskultur.Arbeidetmed Seljordog Sogeneviserat dere kan lokalt
utviklingsarbeid.Seljordvar medi finalenom Norgesmestattraktive stedi 2012,dere
var en av de femten mest sukessrikedistriktsskommunene i Distriktssenteretsin
utredning om attraktivitet, og dere er en av pilotkommunenei bustadsatsingatil
HusbakenogKRD

- Seljordsin utviklingsledelse.I Distriktssenteretsin kontakt medSeljordkommunehar
vi møtt entusiasmeog vilje til å nå oppsatte mål.Vi menerat dereogsåhar evnetil å
brukeSeljordsinposisjontil å nånyemål.

Distriktssenteretvisertil Seljordog Sogenei vårt formidlingsarbeidog i vår veiledning
overforandreprosjektogkommuner.

Seljord er en kommune Distriktssenteret vil følge tett også i årene fremover. Dere har
erfaringsbasertkunnskapsomhar overføringsverditil andre.

Lykketil.

Medvennlighilsen

AnneIreneMyhr, Seniorrådgiver

Telemarkfylkeskommunehar òg sendtSeljordogsogeneei helsingtil sluttrapporten, e-post
20.november2012:

KjæreHarrietogSeljordkommune

Telemarkfylkeskommunehar over flere år gitt økonomiskstøtte fra hovedutvalgfor næring
det godebosted,folkehelse,spillemidlermm og fått gledenav å bidra i styringsgruppeog
prosjektgruppe og arbeidsmøter/befaringerfor Seljordog sogene.Prosjektetble avslutta
med fylkesordfører til stede, både avtroppende og nåværende,samt kommunal- og
regionalministerensomåpnautsiktstårnetmot sjøormenmedbraskog bram. Moro! og vel
fortjent! Prosjektethar satt SeljordogTelemarkpå kartet!

Vi vil gratulerederemed et strålendeferdigstilt stedsutviklings- og bolyst-prosjektsomhar
gitt fysiske,sosiale og sikkert økonomiskeresultat og bidratt til å styrke identitet og
omdømmebådelokalt, regionaltog ogsåverdensomspennende!Det er sjeldent!Vi håperat
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derejobberfor å få på plassturveieni sentrumog overelva,og byggerviderepå alt det fine
somer ferdigsålangt i helekommunen.

Seljordog sogeneer pilot for kulturbasertstedsutvikling og bolystog besøkslysti Sogelandet
til Vest-Telemark.Flereav sogenesomer knytta til stederi Seljorder synliggjorti landskapet
til kreativeog meningsfullemøteplasserog opplevelsespunktfor aktivitet. Endag til i Seljord
virker,og nærfriluftsliv og stolthet og kanskjeogsåkulturnæringervil ha gledeav resultatai
åra som kommer. Nettbasert dialog og aktivitet håper vi kan fortsette også etter endt
prosjekt! Flere tettsteder i Vest-Telemark har trukket fram sine soger i
stedsutviklingsarbeidet,og slik håpervi det kan fortsette så flere blir kjent medog stolte av
det fantastiskeSogelandeti Telemark.

Seljordog sogenehar ogsåværtgjenstandfor to regionalestedsutviklingsseminari BTV-regi,
og kommunenhar holdt foredragom prosjektet og blitt interessantpartner i internasjonalt
nettverk rundt stedsutviklingog kulturbasertnæringsutviklingkobla til soger.Vedlagthefte
er oversatt til engelskog Seljord og sogenevekker oppsikt i forhold til storytelling og
stedsutvikling,spesieltmed sjøormen,men også de andre grepa for å formidle soger i
landskapfor å styrkemøteplasser,identitet oggrunnlag for bolystog besøksnæringer.

Telemarksatserpå bærekraftigutvikling og å bli attraktiv for bosetting,bedrifter og besøk,
spesielt med hensyn på unge voksne. Seljord og sogene er et godt eksempel på
utviklingsprosjektsomblir konkretog kangi resultatpå dette.Seljordhar vært i spissenmed
pilotarbeid flere ganger,og vi håper dere ikke gir dere med dennefasa, men fortsetter å
jobbe med å bruke og videreutviklemulighetenefor lokal og regional utvikling basert på
Seljordog sogene.Samarbeidetom legendenei landskapetinternasjonaltblir spennendeå
følge. Det tverrfaglige samarbeideti kommunenmed fagpersonersom er kobla inn; med
Feste,Springer,Rintalaog Eggertssonm fl, det kunstneriskenettverketog de lokalekreftene
i kultur og næring,grunneiere,banken,barnehageneog skolene,politisk vilje osv har gitt
goderesultat!

Vi ønsker Seljord kommune lykke til videre, og benytter anledningen til å rose flott
prosjektledelseog fantastiske resultat lokalt, regionalt og med verdensomspennende
omdømme!Gratulerer!!!

Mvh Lene, på vegneavTfkstedsutvikling/bolyst

Prosjektleiartakkar Distriktssenteretog Telemarkfylkeskommunefor dessegodeorda, og
ynskjersamstundesSeljordall hell og lykkepåutviklingsvegenvidare!

Seljord 4. desember2012

HarrietSlaaen
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1. BAKGRUNN
Bakgrunnfor prosjektetvarå fylgjeopparbeidetfrå «Seljord93»,somdengongenvart
definert someit pilotprosjekt i norsktettstadutvikling.I 2008vardet fysisktilrettelegging
samanmedkunst,kultur ogopplevingarsomvar innhaldeti prosjektet.Målet meddette var
å haei offensivhaldingi utviklingaavSeljord.«KulturmagnetSeljord»synteat Seljorder eit
godthandelssenterfor Vest-Telemark,oghaddehatt ei netto innflytting dei tre sisteåra.
Seljordvillemarkeresegsomeit senteri regionenogsåi høvetil kunst,kultur og
opplevingar.KulturmagnetenSeljordpeikapåat det viktigastestrategiskegrepetSeljord
kunneta var«attraktivitetsstrategien»,der det å arbeidemedå opparbeidegode
møteplassarogkunstogkultur varviktigetiltak.

Dettevarbakteppetfor ynskjeom å utarbeideein heilskaplegutviklingsplanfor Seljord
underparaplyen;”Seljordogsogene”;Prosjektetvart bygdoppsomeit
bygdeutviklingsprosjektmedbrukavkulturbasertnæringsutviklingsomverkemiddel.
Prosjektetla vekt påutvikleein modellfor utviklingavbygdesamfunn.Modellenhaddesom
målå kunneoverførasttil andrekommunarogpåsikt gjeSogelandetkraft til å fungeresom
eit overordna(profileringogmerkevarebygging)utviklings-prosjekt,forankrai konkrete
kreativeutviklingsprosjekt i kvarkommune.I 2012er dei fleire andrekommunarsombrukar
modellen.

Prosjektetskulleta utgangspunkti det arbeidetsomalt vargjort oglyfte det inn i eit
heilskaplegbygdeutviklingsperspektiv.Forankringhjånæringslivoglokaleaktørari Seljord
varviktig.Engasjementfrå innbyggjarar,næringslivogkulturliv måtte påplass.Detville vere
viktigå formidle informasjonom prosjektettil ei kvartid. Seljordnæringslagharvoresvært
positiveogbidratt påeinsærdelesgodmåte,bådemedinnsatsogfriskkapital.Kultur- og
kunstaktørarhardeltatt gjennomheileprosjektet medstor innsats.Detsamegjeldfrivillige
lagogorganisasjonar,somSogelagetogSeljordkunstforening. Elleshar innbyggjararbidratt;
grunnneigarar,enkeltpersonarogikkjeminstungdomogpensjonistar.

Prosjektetvarbygdoppmedfire fokusområde:

1. Næringsutvikling.Med fokuspånyskapinginnaforreiselivogsmåskalaproduksjon.

Undervegsi prosjektperiodensågmeat tiltak påstadutviklingsnivåvar viktig å få
utført, før det vart fokusertpå nyskapinginnanforreiselivog småskalaproduksjon.Nå
er det produsertfleireattraktsjonstiltaksomer godt grunnlagfor vidare
næringsutvikling."TaSeljordi bruk" er ei vidareføringav "Seljordog sogene"med
fokuspå næringsutvikling.
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2. Oppleving,kunstogkulturutvikling.Utviklingogformidlingbådeviaallereie
eksisterandekulturaktørarogspesiallagakunstogkulturtiltak knytt opp til prosjektet
(døme:"Sjøormenogvatnet" og"Into the Landscape").

Oppleving,kunstog kulturutviklinghar vorefokusi prosjektet,og det er produsert
fleire fysisketiltak medtillegg av immetariellverdi;kikkeskåp,tårn, sauna,osb.
Seljordkunstforeninghar voreaktivt medi prosjektet,og nemnastdifor somdømepå
organsisjonsomformidlaroppleving,kunstogkultur. MøtestadSeljordasformidlar
opplevingar, og ikkjeminstmarknadsførarSeljordog sogene.

3. Grønestadar,grønerammer,grønerom, kulturlandskapetogturvegane.Deiviktige
ogidentitetsskapandemøteplassane.

Dettefokusethar voremedi alledelprosjekt,og fått storplass.Somdømekanein
nemne muranelangsIngridSlettensvegog "Parken"vedskuleområdet..

4. MarknadsføringogformidlingavSeljordogdet Seljordharå by på.Bådegjennom
web,digitalehistoriar(medbrukavbilete, film oglyd),ogfysiskmedskiltingoganna
materiell.

Dette fokusethar ogsåfått stor plassi prosjektet,bådevedfysisktilretteleggingsomskilting
langsturvegen,filmsnutt om "into the landscape",bokog www.seljordogsogene.no.
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2. Visjonogmål

Seljord kommuneskalvereein attraktiv stadå bu, vitje ogdrivenæring.

Seljordogsogenevareit heilskaplegbygdeutviklingsprosjektder fysisktilretteleggingog kunst,kultur
og opplevingarvart brukaaktivt inn som eit strategiskverkemiddeli stadutviklinga.Prosjektetvart
bygd opp med ei rekkje delprosjektsom alle verka samanmot eit felles mål. Delprosjekta hadde
konkrete tiltak som blei sett i samanhengmed kvarandre.Prosess,samarbeidog felles lyft med
langsiktigtenkingvarmetodenfor å nåmålet.

2.1 DETSTRATEGISKEUTGANGSPUNKTET

Analyserapporten"KulturmagnetenSeljord" synte at ”besøksnæringane”handel, reiselivog kultur
stod for nesten40 prosentavdei privatearbeidsplassanei Seljord. Samstundesvardessenæringane
i vekst,og haddevore med på å gje Seljordei god utvikling innannæringlivog folketal dei sisteåra.
Besøksnæringanegavsamstundesliv og trivsel i kommunenog aukatilbodet til innbyggjarane. I dei
fleste andre kommunar måtte ein satse på to frontar; næringsutviklingfor å auke talet på
arbeidsplassar,og attraktivitet for å stimulere busetjinga. Gjennom analysearbeidetsom var
gjennomførtav Telemarksforksing,vart det konkludert med at ein vellukka«attraktivitetsstrategi»
kunneaukebådeomsetjingi sysselsetjingi næringslivet,og trekkje fleire til for å busetjesegi bygda.
Seljord hadde (og har) også eit etablert namn som var godt kjent, og gav mange positive
assosiasjonar.

Forå kunneføre vidaredennepositive trenden,vart det eit viktig målå oppretthaldedenposisjonen
Seljordhaddesomein sterk handels-, kultur- og festivalstad.Vidareville det vere naturlegå styrkje
Seljordsomferiestad,bådefor turistar, reisandelangsE134ogfor hyttefolket. Tiltaksomvarmedpå
dette vart vurdert til samstundeså gjeraSeljordmeir attraktiv sombustad.

2.2 PROSJEKTMÅL

� Skape attraksjonskraft og fysiske omgievnadarmed varige kvalitetar, der miljøvenlege og
nyskapandeløysingaroguniversellutformingstårsentralt.

� Detteprosjektmåleter oppfylt.Visertil seinare kapittel somomhandlardette.

� Synleggjerapotensialet i dei felles møtestadane,plassaneog grøne lungenegjennombruk av
kunstogkultur somidentitetsskapandeelement.

� Detteprosjektmåleter oppfylt.Visertil seinarekapittel somomhandlardette.

� Vere ein regional aktør gjennom omdømmebyggjing og fokus på nyskapandeprosjekt, nye
metodarogarbeidsformerder tverrfaglegsamspeler sentralt.

� Prosjektmåleter oppfylt.Visertil e-postanefrå Distritkssenteretog TFK.

� Opparbeidekunnskapog erfaringarpå kreativ stadutviklingsom har overføringsverditil andre
bygderi regionen.
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� Seljordmodellen blir vist til som god "mal" frå offentlege aktørar som KRD,
Distriktssenteret,Telemarkfylkeskommuneog KORO.Andrekommunar nyttar nå Seljord
sin modell.Døme: Drangedalog Vinje.Nesoddener ein annankommunansomhar vore
påstudieturtil Seljordfor å læreav modellen. Prosjektleiarog leiar avstyringsgruppahar
hatt mange presentasjonar, regional og nasjonalt, kor Seljordmodellen har blitt
presentert(omlag 25- 30presentasjonari året).

2.3 RESULTATMÅL

Seljord og sogeneskulle gjereSeljordmeir attraktiv for dei somvitja bygdaog dermedføre til at det
samlatalet på gjesterauka. Tilbodaskulle gjerastmeir attraktive,slikat kvareinskildsomvitja bygda
la att meir pengari kommunen.Detteskull føre til fylgjandemålbareresultat:

1. Talet på tilsette innan handel skulle auke med 5 prosent pr år, totalt 20 prosent i
prosjektperioden.Dettesvarartil ei aukefrå 300til 360tilsette.

I fylgje Telemarksforsking v/Knut Vareidehar Seljordhatt reduksjonpå 3%i tilsette innanfor
handeli prosjektperioden.Detteer ein mindrepositivutvikling,sombørsjåast nærarepå for
å snutrenden.

2. Taletpågjestedøgntil festivalar ogaktivitetar i Seljordskulle aukemed5 prosentpr år, totalt
20prosenti prosjektperioden.

I 2007 var det 152.900besøkandepå Dyrskuplassen,medan i 2011 var det nær 200.000
besøkande.Dethar gjeveeingjennomsnittlegvekstpå7,67%perår.

3. Taletpåovernattingsdøgn i hotell ogcampingplassarskulle aukemed5 prosentper år, totalt
20prosenti prosjektperioden.

Me har diverreikkjegodt nok kunnskapsgrunnlagtil å seinokoom korleisdet har gått med
dessebesøksnæringane(campingplassar,hytter, gardsturisme,hotell ogmotell). "Ta Seljordi
bruk" vil analyseredettegrunnlaget,og liggetil grunnfor kommanderesultatmål.

4. Detteskulle føre til ei aukingi talet på tilsette i turistnæringanefrå 100til 120tilsette.

Talet på tilsette i turistnæringane har stått på stedet hvil; ingen endring, viser til
Telemarksforskingsinrapport.

5. Samlatal på arbeidsplassari privat næringslivskulle total aukemed 100 i prosjektperioden,
frå 855til 955.

I fylgje Telemarksforskingv/Knut Vareide har Seljord vekst på 3,72% i tilsette innanfor
besøksnæringari perioden2008– 2010.Detteer gledeleginformasjonfor oss.Me har diverre
fått signalom at talet på tilsette har gått nedi 2011.Deter visstberreå arbeideaktivt vidare
samanmedbesøksnæringafor å sikreframtidig aukei ti lsetting,samtnåmålet om 5%i auke
perår.

6. Netto innflytting til kommunen frå andre delar av Noreg skulle vere på ein prosent i
prosjektperioden.Innbyggjartalpr 1. januar2008var2 932.
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� Innbyggjartalpr 31.12.2011var2.955.Detgjeveinvekstpå0.78%i prosjektperioden.
Resultatmåletvart ikkje oppnådd,men me kan vel sei at me oppnåddeein positiv
vekstnærtopptil målet.

7. Oppnådd auka omtale i media og presse med 20 prosent. Måle dette gjennom tal på
redaksjonelleoppslagi TV,radio,webogtrykt presse/media.

� Det lukkast ikkjeprosjektetå inngånokonavtale medeit mediaovervåkingsselskap,
så me har diverre ingenkonkret måling. Men Seljordog sogenehar oppnåddstor
omtale i mediaog presse,bådelokalt, regionalt,nasjonaltog internasjonalt. Det er
ført einvissoversikt,ogunderer eit utdragavmedialoggen:

1.Bonytt,December2011

2.Dagbladet,31.12.2011og11.Juni2012

3. NRKradioog tv; (2009,2010og2012),SvenskTV4(2012),Svenskradio (2012)

4.Dagsavisen,October2011

5.TOPOS– EuropeanlandscapearchitecturemagazineMay 2011

6.D2– Norvegianweeklymagazine

7.KLMsitt flymagasin

8. NORR– DasSkandinavienMagazin,1/2012

9.LandscapeDesignMagazinein China

10.Book– ”In Touch”Landscape!rchitecture Europe(ISBN978-90-75271-80-5)

11.Book– SustainibleDesignII (ISBN978-2-330-00085-1)

12.ARK,arkitektmagasinfor norden1/2012.

13.Lys,Magasinfor belysningog lysdesign,mars2012

14.http://www.wallpaper.com/architecture/seljord-watchtower-by-rintala-
eggertsson,-norway/5527

15.http://nyttrom.no/

16.http://blog.bellostes.com/?p=18036

17.http://blog.2modern.com/2011/11/brings-us-joy-modern-seljord-lookout-
points.html

18.http://www.architizer.com/en_us/blog/dyn/34133/ep-nordic-viewing-tower/

19.http://econewsbits.greencoloredglasses.ca/2011/11/norway%E2%80%99s-
seljord-lookout-point-peers-out-to-the-water-searching-for-the-selma-sea-monster/
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20.http://www.materialicious.com/2011/11/monster-watching-towers-by-rintala-
eggertsson.html

21.http://inhabitat.com/norways-seljord-lookout-point-peers-out-to-the-water-
searching-for-the-selma-sea-monster/seljord-watchtower-rintala-eggertsson-
architects-4/?extend=1

22.http://blog.gessato.com/2011/11/21/monster-watching-towers-by-rintala-
eggertsson/

23.http://curbed.com/tags/rintala-eggertsson-architects

24.http://www.iguzzini.no/Seljordst%C3%A5rnet

25. MagasinetKunst;i magasinnr 2 og3 i 2011

26: Nyaste:Tårneter nominert til den europeiskeprisenfor samtidsarkitektur- Mies
vander RoheAward2013(the EuropeanUnionPrizefor ContemporaryArchitecture-
MiesvanderRoheAward2013).More info at: www.miesbcn.com.

27.Seljordog sogenefått godredaksjonell omtalei VTB,VardenogTA.Døme:
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8. Sikre forankring i og informasjon ut til dei som bur her, og gjennomføre ein
prosessevalueringfor å måle dette. Dette hadde som mål å bidra til å sikre
overføringsverdienavprosjektetut til andrebygdekommunar.

Det har blitt gjeveut magasin/brosjyrerkvart år frå 2009.Somavslutning på prosjektetvart
det gjeve ut bok. I tillegg har www.seljordogsogene.no, www.seljord.kommune.noog
www.seljordportalen.noblitt bruka til forankringog informasjonsarbeid.Prosjektgruppahar
og vorebevisstpå å brukemediaog pressetil å gje informasjonut via redaksjonsellomtale.
Visertil gul boksi figur undersomsynerdet storefokusetmarknadsføringogwebhar hatt.

3. OMDØMEBYGGJINGOGATTRAKSJON

Prosjektetskulleivareta utviklingaavSeljordsomein godplasså bu ogdrivenæring.Ogein godplass
å vitje. Dette skulle gjerastvedat fysisktilretteleggingvart knytt opp mot utviklingav kulturprosjekt,
der ein bygde vidare på identitetskapandemøtestadar, kulturminne og soger. Både historiske,
samtids- ogframtidssogerom ogfrå Seljordskulle formidlast. Dettehar voreeit suksesskriteriesom
har skapastor meirverdi.Prosjektmedlemhar vore sværtbevisstpå at Seljord og sogeneskullevere
eit omdømmeprosjekt,og nytta høvesåfort hanbaud seg å marknadsføreSeljordkommunepå ein
positiv måte. Kvadette har påverkaomdømmettil Seljord,burde ideelt sett vore målt. Serein på
mediabloggenfår ein klart inntrykk av at Seljordog sogenehar vore med på å aukeomdømmettil
Seljordpåeinpositivmåte.
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3.1 FYSISKTILRETTELEGGJING

Deter arbeiddmedfysisktilretteleggingoggrøninfrastruktur i sentrumsidan1991.Detsomvarnytt
i dette prosjektetvar at turvegen vart ein del av hovudgrepetfor utviklingog formidlingav staden
Seljord. I tettstadutviklingsprosjektet«Seljord -93» var det raude fortauget ein «raud tråd» som
knytte handlegatasamanog gavrom for fotgjengaraneover Brøløs. I dette prosjektetgjekk me eit
steg vidare og gjorde turvegen til eit samanbindande fysisk element som knytte viktige
identitetsskapandemøteplassari heile sentrum saman.Ved å fylgje turvegen gjennom og rundt
Seljordsentrum, får folk opplevingar,forståingog synfor Seljord sinekvalitetarog særdrag.Dagleg
liv, næring,kulturminneog kulturlandskapvart vovesamanmed opplevingar.Turvegener ikkje heilt
ferdig, menbind allereieSeljordsamanfrå Dyrskuplassengjennomsentrum,til vatnetogBjørgesida.

Foto:DagJenssen

3.2 KULTURBASERTNÆRINGSUTVIKLING

Prosjektet ”Seljord og sogene” var bygd opp med utgangspunkt i eit ynskje om å styrke
kulturaktørane og arbeide med å vidareutvikle levedyktige kulturnæringar som del av eit
stadutviklingsprosjekt. Prosjektet vart difor m.a. bygd opp rundt dei elementa som gav
attraksjonskraft og danna grunnlaget for det gode omdømmet Seljord har i dag. Sentrale
kulturaktørari Seljordvar/er: Dyrsku’nog festivalane,Seljordkunstforening, Seljordspelet,Granvin,
profesjonellekunstnarar og brukskunstnarar.Det visasegat prosjektskildringamed tiltakslistevart
for stor og omfattande, og kulturbasert næringsutvikling (bedriftsnivå) måtte satsastpå i eige
prosjekt."TaSeljordi bruk" ivaretekkulturbasertnæringsutvikling,oger allereiesatt i gang.
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3.3 KULTURPRODUKSJON

Eit kulturelt produkt er eit meiningsberandeprodukt, som er framstilt for å kommuniseremed
publikum eller kundane. Kulturnæringaneer dei næringane som framstiller produkt der dei
kommunikative aspekta er dei primære. I dette prosjektet har me lagt til rette for at
kulturnæringaneharein godplattform å drivekulturproduksjonfrå.

3.4 BYGDEUTVIKLINGGJENNOM KREATIVEPROSSESSAR

I Seljordogsogene var samspeletmellomkultursatsingog fysisktilretteleggingav identitesskapande
stader i bygdadet sentrale.Kommunensine avdelingarinnafor plan, næring og kultur hadde eit
særskilt samarbeid, der planlegging av dei fysiske rammene hadde spesielt fokus på å skape
uformellemøteplassarsomrammerom opplevingarknytt til kunstogkultur.

3.5 MOBILISERINGOGKOMPETANSE

I prosjektetperiodenvart det planlagtog gjennomførtmobilserandeog kompetansehevandetiltak.
Blant annavart det gjennomførtfleire workshopretta mot unge.

I 2009:

� Vart det gjennomførtein tverrfaglegworkshopretta mot studentarpåhøgskulenivå; "Into
the Landscape". Temafor workshop varkultubasertstadutviklingogbyggjingav
kunstinstallasjonarrundt Seljordsvatnet. Lesmeir om workshop i rapporten frå "Into the
Landscape”,sjåwww.seljordogsogene.no

� SeminaretSjøormenogSogelandet,medtemakulturbasertstadutviklingmed Seljordog
sogenesomdøme. Seminaretvart arrangert avTelemarkfylkeskommunesaman med
Buskerudfylkeskommuneog Vestfold fylkeskommune(BTV- samarbeidet) ogHusbanken.

I 2010:

� Detvart gjennomførtein workshopom digitalefortejingar, for 8. klassepåungdomskulenog
vidaregåandeskule,under leiingavproffesjonellekunstnerar.Tilbakemeldinganefrå
ansvarlegefrå dei to skulanevarat dette samarbeidetynsktedei å haldefram medvidare.
Resultatfrå workshopenkanein sjåpåwww.seljordogsogene.no/ www.youtube.com.
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I 2011:

� 18.oktobervart det igjengjennomførtseminarvedrørandestadutvikling.Arrangør
BTV/Telemarkfylkeskommune.Sjøormtårnet var i fokusunderseminaret.På ettermiddagen
seminardagenvardet offisiellopningavtårnet.

Workshopane var kopla til internasjonaliserng avprosjektet,spesieltdeni 2009medinternasjonale
studentarpåhøgskulenivå,samtseminareti 2011.

3.6 INTERNASJONALISERING

Seljordgjennomførte ein forstudie ”Monsters of Europe” (våren 2008) for å kartlegge og utvikle
korleis Seljordkunne bruke og byggjeopp eit internasjonalt prosjekt rundt Sjøormen.Forstudiet
kartla at Seljordhaddesommål å satseinternasjonaltpå eit attraksjonsprosjektsomskulle formidle
historia knytt til vatnet; der opplevingav Sjøormen,kulturhistoriskespor rundt vatnet og andre
elementog fenomenvart formidla.Det skulle leggjasttil rette for ei heilskaplegopplevingav natur,
segn,historieogkunst.

I forstudievart det klart at berrebrukavSjøormeni vidarearbeider for snevert.Prosjektethadde
difor sommålå lyfte satsingafrå ”Monstersof Europe”til ”ExperinceCulture”;Detvil seiat
opplevingsøkonomiville vere i fokusogat mebrukanatur, segn,historieogkunstsomverkemiddel
for å utvikleattraksjonogkreativenæringar.

I forprosjektetsomvart arbeiddmedhausten2008ogvåren2009skulle dette takastmedvidare, for
å sjåom det varmogelegå få påplasspartnarar ogutviklingav eit fellesprosjekt, samteinsøknadtil
Interreg-programmafor Nordsjøeneller Skagerak/Kategatt.Me komikkje i målmeddette.
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Men Seljordkommune/Seljordogsogenegavikkjeopp,stodpå,ognåer endelegsøknadsendttil EU
(6.november2012).Prosjektsøknadenhar namnet"Landscapeandthe legends",oger ei
vidareføringav"Into the landscape".Prosjektet er eit treårigsamarbeidsprosjekt,og
samarbeidspartnaraneer GALOgliastra(IT),Bergkommune(SW),Maramuresfylkeskommune(RO)
ogDestinationLochNess(S). Me kryssarfingranefor at EUgodkjennerprosjektsøknaden.Seljord
kommuneleiar prosjektet.

Foto:Bergskommunei Sverige Foto:HarrietSlaaen

Storsjøidjuretvar temai Berg NessiesatsingavarsamtaleemnepåLochNess.

4. ORGANISERING
Seljordogsogenevart bygdopp medprosjektorganisering,der heilskapstenkingoglangsiktigarbeid
vart det berandefor å lukkast.Seljordhaddegoderfaringmedorganiseringaav"Seljord93",og
ynskteå vidareutviledenmodellenmedfokuspånettverkog samarbeid.Prosessenogopparbeiding
avnyesamarbeidsformeri prosjektaer opplevdsomlikeviktigsomresultata.
Seljordogsogeneinneheldei rekkje konkretetiltak som munnaut i uliketyperarrangementog
fysisktilrettelegging,mendet harogvoreeinarenafor kompetanseheving,profesjonalisering,
utviklingavnyenettverkognyskapinggjennomsamarbeid.
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4.1STYRINGSGRUPPA

Abrahamsen,SolveigSundbø– ordførarogleiaravstyringsgruppa
Espeland,IngerMarie – medlemavkultur ognæringsutval
Liane,NilsØverbø- leiaravplan,miljøogteknisk
Lind,LitaSandsdalen– medlemi planutvalet
Stundal,IselinBørsheim– leiaravkultur ognæringsutvalet
Dehli, Per- rådmann
Tufte,Ole- SeljordNæringslag(TormodTveitanpersonlegvara)
Haugan,Halfdan- SeljordNæringslag
Nordtveit,GeirBerge- kultursjefTelemarkfylkeskommune
Ytre-Arne, Vidar- påvegneavkunst- ogkulturaktørane

Styringsgruppahaddemangemedlemmersomsikragodforankringhjåpolitikarar i Seljord
kommune,hjå næringslivet, hjå kunst- ogkulturaktøraneogi fylkeskommunen.Prosjektleiarser
dette someit suksesskriterie.Styringsgruppaivaretokheilskapsperspektivetogdeioverordnamåla.
Arbeidsgrupparapportertetil styringsgrupparegelmessig,ogarbeidsgruppafekktilbakemeldingar
om nyeval/tiltak skullesetjasti verk.Prosjektleiarvil nytte høvetil å takkestyringsgruppafor utruleg
godleiing,sværtgodtklimai gruppaoggodinnsats.

4.2ARBEIDSGRUPPE

HarrietSlaaen,prosjektleiar
AsbjørnStorrusten,kulturkoordinator
TorhildGrøstad
ToneTelnes
GunnMarit Christenson

Arbeidsgruppahar hatt fleire medlem, men nemnte gjeng har vore arbeidsgruppasidan 2009.
Arbeidsgruppa har vore godt tverrfagleg samansett, og ikkje minst har dei menneskelege
kvalifikasjonarutfylt kvarandrepåein særdelesgodmåte.Prosjektleiarnyttar høvetil å rette ein stor
takktil medlemanefor stor innsatslangtutover det forventa.

Foto:DagJenssen Foto:HarrietSlaaen



Seljord og sogene 03/12/2012 Side 19 av 37

4.3DELPROSJEKTA/ AD-HOCGRUPPER

Detvart oppretta eignead-hocgrupperfor deiulike delprosjektamedtiltak, ogorganiseringaav
dessevart klargjortunderkvartdelprosjekt/tiltak.

Ad-hocgruppene utforma det endelegeinnhaldetogløysinganei dei ulikedelprosjekta,

Suksesskriteriefor goderesultati delprosjektavar dei kreativeprosessanesom vart set i gangi ad-
hocgruppene.Arbeidsgruppeogstyringsgruppehaddeansvarfor å haldefastpåhovudrammerog
heilskaplegemålsetjingari det samlastadutviklingsprosjektet.Dømepåad-hocgruppe;byggingav
Sjøormtårn.

Foto:DagJenssen

5. ØKONOMI

5.1BUDSJETT- KOSTNADER

Revidert desember 2009 2008 2009 2010 2011 SUM
Egeninnsats 500 000 900 000 500 000 700 000 2 600 000
Ingrid Sletten/TURVEG/gangbru 900 000 2 500 000 1 640 000 2 000 000 7 040 000
Formidling/skilting/møblering/web/dok 390 000 555 000 680 000 410 000 2 035 000
Kunstpunkt/workshop 20 000 700 000 1 650 000 1 350 000 3 720 000
TverrkunstneriskeSeljord 55 000 50 000 50 000 155 000
Bjørgeøyane- Vallaråi 40 000 100 000 50 000 190 000
Vatnet og Sjøormen/internasjonalisering 135 000 530 000 680 000 2 000 000 3 345 000
SUM 1 945 000 5 280 000 5 300 000 6 560 000 19 085 000
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5.2FINANSIERINGSBUDSJETT

5.2REKNESKAP

Rekneskapeter ikkje ferdig sett opp for prosjektperioden 2008 – 2011, og bør førast inn i
sluttrapportennår det er ferdig ført i startenav2013.Gjennomgangavrekneskapetper 1. desember
2012 viser at prosjektkostnadeneer innanfor budsjettramma. Det er fakturaer frå delprosjekta
"Parken" og "Turvegen" som ikkje er sluttført. Rådmannenvil sluttføre desseto delprosjektai tråd
medprosjektplanen.

Grovoversiktrekneskappr 1. desember2012visereit totalt kostnadsbildepå om lagkr 16. mill. Det
er mangelpå finansieringavbru overVallaråi somhar redusertbudsjettmedkr 3. mill.

6. DELPROSJEKTMED TILTAK
Det fylgjerno eingjennomgangavdelprosjektamedtiltak. Delprosjektamedtiltak er organiserte
etter møtestadenepåkartet, kvartdelprosjekthar fått sin bokstav.Møtestadane,somTURVEGEN
binder saman, er skravertemedraudt påkartet. Stoppestadener lagt inn somein avmøtestadane. I
tillegger det eignedelprosjektpå formidling/skiltingogmøblering, påvatnetogSjøormen,pådet
tverrkunstneriske Seljord ogmarknadsføring.Delprosjektahar fått kvarsinbokstav,somein finn att
påkartet. Kartetkanlastastopppåwww.seljordogsogene.no

Revidert desember 2009 2008 2009 2010 2011 SUM
Seljord kommune 900 000 1 200 000 1 000 000 1 000 000 4 100 000
Egeninnsats 500 000 900 000 420 000 660 000 2 480 000
mva-komp 95 000 720 000 815 000
Telemark fk regionale 300 000 700 000 500 000 500 000 2 000 000
Direktoratet for naturforvaltning/FM 210 000 210 000
Spillemidler 400 000 400 000 800 000
Fond og sponsor 1 000 000 2 000 000 3 000 000
Næringslivmed andre aktørar 100 000 750 000 150 000 200 000 1 200 000
Norsk kulturråd 430 000 100 000 530 000
KORO 600 000 1 100 000 1 700 000
Internasjonalisering/EUmidler 50 000 600 000 650 000
KRD 800 000 800 000 1 600 000
SUM 1 945 000 5 280 000 5 300 000 6 560 000 19 085 000
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A. TURVEGEN– FOLKESTIEN

Turvegener lagt opp som ein folkesti, ei samanhengjanderundløype med møteplassarsom bind
sentrumsamanfrå Dyrskuplassentil Bjørgesanden.Tuvegenknytt opp mot ulike nærmiljøanleggog
opplevingspunkti Seljordsentrum. Vedå fylgjeturvegengjennomogrundt Seljordsentrum,får folk
opplevingar,forståing og syn for Seljord sine kvalitetar og særdrag.Det er søkt å ivareta ulike
aldersgrupperogulikeaktivitetargjennomdei tiltaka ogstadanesomvart valdesommøtestadar.

Turvegenvarplanlagt somoppfylgjingavtettstadutviklingsprosjektet«Seljord93».Nokreviktige
delarmanglar framleis. BlantannagangbruoverVallaråifrå Eventyrøytil Bjørgesanden.
Detvart jobbaaktivt for å etableregangbrui prosjektåra2009– 2010.Ad-hocgruppevart oppretta
(medlemfrå: NVE,SkagerakEnergi,Statensvegvesen,TFK,grunneigararogmedlemfrå
arbeidsgruppa),NVEutførte energiberekningarogdet vart gjort einbacheloroppgåvekor
funksjonalitet,estetikkogøkonomifor alternativetrasevalvart vurdert (JarleSvendsen, vår2010).
Prosjektleiaropplevdedelprosjektetsomutfordrandedåmefekklite gjennomslaghjåStatens
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vegvesenogSkagerakEnergi.Prosjektetvart difor lagtpå is.Sidanfotgjengerari dagmånytte
køyrebruasomgangveg(er trong ogberrehareit smalt fortaug), børarbeidetmedå få bygdei
gangbrutakastoppatt. Einy gangbruvil gjetryggkryssingavVallaråidirektefrå turvegen.

FORMIDLING, SKILTINGOGMØBLERING

Langsturvegen vert stadnamnformidlamedsmåforteljingarom dei ulikestadanegjennomoppsette
informasjonsskiltogmarkørar.

Foto:HarrietSlaaen:InformasjonsskiltpåBrøløs Foto:DagJenssen:Markør

OPPLEVINGAR

Langsturvegener det lagt inn siktliner somgjevsærlegfine utsyn. Delav turvegenpå Bjørgeøyan
har fått god terrengtilpassing,grønerammerog god lineføringgjennomlandskapet.Det er ellesvalt
ut små og store stoppestadar/møtestadarlangs turvegen som gjev særlegeopplevingar.Tiltak i
kulturlandskapetog sentrumsopprustingstiltakvart viktigerammerfor turvegopplevinga.I tillegghar
prosjektetfått ein opplevingsdel,sominneheldutsmykking.

Foto:DagJenssen
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B. FORMIDLING,SKILTINGOGMØBLERING

Det er utarbeiddnettside www.seljordogsogene.nosomno vil fungeresomeit "historiskarkiv".Der
er opplysingarom prosjektet, digitalt kart, filmar, radioklipp,nedskrivnesogerog segnmed mykje
meir.Sidaer linkafrå www.seljord.kommune.noogwww.seljordportalen.no.
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Seljordog sogenesi praktiskepraktbok er vel prosjektet viktigastedokumentasjon. Bokahar fått
gode tilbakemeldingarog det meldastom godt sal. Bokaseljastpå kommunehuset,hjå Møtestad
SeljordogpåVest-Telemarkbokogpapir.Deter 500stk i 1.opplag.

Elles i prosjektet er det utarbeidd tiltak i samsvarmed formidlingsprogram;skilting, møblering,
katalog,film, sogemobil, informasjonsavisogannadokumentasjon.

Foto: Harriet Slaaen Bilete somer bruka på eit av informasjonsskilta.

Langsturvegenmidt i sentrumer det sett opp fem historiskebilete av korleisSeljordsentrumsågut
påstartenav1900-talet. Bilete til høgresynereit avdei.

Foto:DagJenssen

Langsturvegenkanein sjådet freda Selstadloftetfrå 1200 talet. På den måtenintegrerarme historia
inn i samtida.
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Foto:HarrietSlaaen

Påei av informasjonstalveneer tekstentil songen"Ingrid Slettenav Sillejord"skrive ned. Ringerdu
sogemobilnummeretsom også er oppgitt på tavla, får du høyre Ingunn Flatland syngesongen.
Vakkert!Erdu vedkyrkjakandu ringeSogemobilenoghøyresogaom SkåneBringsås.

Foto:HarrietSlaaen

Det er utført mykje dugnad for blant anna å få turvegen og møbleringa trivleg. Her tek to
dugnadsarbeidararein pust i bakken.Det vart ført loggdei to første prosjektåra på dugnadsjobbing
(Prosjektleiarrakk ikkje å loggføredei to siste åra!). Totalsummen for 2008 – 2009 kom opp i kr.
1.204.466.Det vart ikkje noko mindre dugnaddei to sisteåra,såein kanvel konkluderemed at det
er utført dugnadfor mellomkr 2 og2 ½mill.
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Kikkeskåp

Åtte skulpturelle”kikkeskåp”i steinstår ute i landskapetpå stadersomer knytt til utvaldesoger om
lokale kvinneskikkelsar. Fellesfor dei alle er at feleslåttar er knytt til sogene.Åtte kunstnararhar
gjevesinetolkingar av dessesogene:GonilDale,GuroLomodden,Kivlemøyane,GuroHeddeli,Tårån
i tróppin, Glima i Rupedalar,Ljose-Signe i Bindingsnuten, Skuldalsbruri.Du finn 1 kikkeskåpi
Åmotsdal,3 i Flatdalog4 i Seljord.

På alle stadene er det også montert ein benk, der folk kan sitje ned for å nyte ei annleis
kunstopplevingi sogelandskapet.Tankenhar vore å gje ei vakkerkunstoppleving,samtidigsomdei
usynlegelagai landskapetvert formidlagjennomkunstverket,landskapsopplevingaogsogemobilen.

Foto:DagJenssen

Dettedelprosjektethar fått stor merksemd,bådenasjonaltog internasjonalt.Kunstnariskeleiararhar
vore TorhildGrøstad og Philippog Dommen.Landskapsarkitekthar vore ToneTelnes.Kikkeskåpaer
fantastisk flotte, og fortener ein større omtale enn det det er plass til her. Viser difor til
www.seljordogsogene.noder ein kanlesemeir utfyllandeom kikkeskåpa.
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Redaksjonellomtalei TA1. juli 2011.

C. DYRSKUPLASSEN

Dyrskuplassener einhistoriskmarknadsplassi Seljord. Det er mykjesogematerialeknytt til staden.
DyrskunArrangementarrangerarDyrskunkvartår, i tillegger det fleire storearrangementsomblir
avviklapåDyrskuplassenkvart år.

Fokusetfor Seljordogsogeneer samhandlingmedDyrskunarrangementogfå knytt Dyrskuplassen
ogaktivitetetender til sentrum,Turvegenogtil skilt ogformidling.Dyrskuplassenhar fått to
informasjonsskiltoger medpåalleskilt ogmarkørar.

D. GRANVIN

Det vart i 2009lagaein turvegmellomskulaneog Granvin.Granvingav sjølvuttrykk for ynskjeom å
få til betre gangvegsamband mot skulane og Dyrskuplassen. I dessedaganevert turvegenaust for
"Rimi-bygget"mellomskulaneog Granvinendra,då FunnemarkSeljordskalbyggenytt byggakkurat
der turvegeni daggjeng. Dette ser me som uproblematisk,og ny trassevil heilt sikkert bli ei god
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løysing.Ny trassemellom Granvinog Dyrskuplassener teikna inn i ny kommunedelplan,men ikkje
fullført. Elleser link til Granvinpåført digitalt kart.

Foto:HarrietSlaaen

E. SKULANEOGKUNSTLÅVEN

Skuleområdeter ein viktig og svært synleg plass i sentrum, og knytt Kunstlåven,barnehageog
skulanei saman.Det vart halde eit ungdomsmøteved oppstart av prosjektet og ungdomane sine
høgste prioritert ynskje var: ballbinge, scaterampeog sitjeplassar. Desseynskja er oppfylte.
Prosjektet har samarbeidd med Seljord kunstforening om utsmykking av området i form av
installasjonar,kunstverkog landskapskunst.Det er skapaovergangfrå området ved Kunstlåvenog
vidare inn på skuleområdet. Seljord fekk tettstadpris i 2009 og desse midlane er nytta til
kunstutsmykkingpåområdet.Kunstnarer GunnarTorvund.
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Foto:DagJenssen

Skuleområdethar fått ei vakrareogmeir positiv rammeenn idag.Dethar blitt amfiløysingi skråning,
ballbanar/-binge, klatretårn, grusflate som kan isleggastog terrengforming.Området er utforma
medfokuspå fysiskaktivitet.

Foto:AudnyBarstad Foto:DagJenssen
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Foto:DagJenssen

F. LOMODDOKKI

Lomoddokki er alt opparbeidd område som høyrer naturleg heime som stopp-punkt langs
"opplevings-turvegen". Lomoddokkihar ein viktig møteplass-funksjonmed gangvegog sitjeplassar.
Dette er det gamlesentrum(Brøles)sin sentrumspark.Låvebruapå Lomoddenvar i gamaltid Brøløs
sin «musikk-paviljong», heitest det. Ein stad der folk samla seg og fekk oppleve spel og dans.
Områdetbrukast som grøn scenemidt i sentrum der konsertarog spelstykkevert arrangertunder
Seljordnæringslagetsine"nattopedagar".Elleshar Seljordogsogenenytta Lomoddensomareanetil
både tettstadseminarog til tverrkunstnariskoppleving,som då Seljord fekk utdela tettstadprisen
2009.

Foto:HalvorUlvenes,Varden
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G. TUSENÅRSSTADEN

Dette delprosjektetvart dessverreikkjegjennomført.Det måtte inn prioriteringarav delprosjekt,og
dette delprosjektetmåtte vikefor andre.

H. BJØRGEØYAN

Seljord og sogenehadde fokus på å skapemøteplassarog samlingsstaderder daglegliv,kultur,
tradisjon og landskapsamanskullegje bygdefolketog tilreisandesærlegeopplevingar.Det får ein
absolutt i dette området. Eigaraneav NordigardBjørgehar stilt areal til disposisjon og vore svært
velviljuge.Dethar ført til opprustingavturveg,skiltingoggodmøteplass.

Foto:ToneTelnes

I. EVENTYRØY

Det var mangegodeplanlagdetiltak for Eventyrøy.Me fant dessverreikkjemoglegheitafor å utføre
planlagdetiltak. Men turvegen vedEventyrøyer no godtskiltaogmarkertgjennomprosjektet.

J. VATNETOGSJØORMEN

Det er skapaattraksjonar gjennomdelprosjektetsom har fått nasjonalog internasjonalmerksemd.
Attraksjonaneformidlar historianeknytt mot vatnet, både om sjøormenog om andre element og
fenomen.Forteljinganeom Sjøormen er tatt vare på gjennommuntleg tradisjon og er bare delvis
nedskrivne.Det finst ogsånokre teikningar, - og frå modernetid fotografi. Det er forteljingane,ikkje
bildematerialet,somhar bore historien om Sjøormen.Seljordog sogene har hatt forteljinganesom
plattform for alle tiltak i prosjektet. Dette delprosjektet har ein eigen prosjektskildringsom kan
lastastnedfrå www.seljordogsogene.no.

KUNSTPRODUKSJON

Workshop ”Into the Landscape” vart gjennomført hausten 2009, der det vart produsert tre
temporærekunstinstallasjonarpå tre utkikkspunktrundt Seljordsvatnet.Nær40 studentarfrå heile
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verda var i Seljord i 10 dagar. Dette var ei heil oppleving i seg sjølv og resultata har blitt ein
kjempesuksess.Det er bare å takke og bukkefor gjennomføringa.Det er etableret turveg med skilt
til kvartavdessetemporærekunstinstallasjonar.

Foto:DagJenssen;SaunaenvedVebekkdalen.

Saunaener i dagi full bruk.MøtestadSeljordadministerarbruken,medanSeljordPersonaltek seg
avvedlikehaldet.

Foto:ToneTelnes,5 sittebokarpåGrindekleiv.

KunstverketpåGrindekleivliggheilt fantastisktil. Einfår oversiktoverstoredelaravvatnet,heilt frå
Seljordsentrumtil langtutanfor Telnes.Deter ogsåsett opp eit kikkeskåppåGrindekleiv,såein får
meir enneinkunstnariskopplevingvedå leggjeeit besøkdit. Deter merkaturvegfrå Sanden
campingopptil Grindekleiv.Vegvesenetynskteikkjeaukatrafikk påStigfjellvegen.Dåvardet godtå
hapositivegrunneigararsomlaossfå lov til å merkeogryddeturveg.Seljordsogelaghar ryddaog
merkaturvegen.
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Foto:ToneTelnes

Kunstverketsomliggytterst påTelnesøyaner heilt nydelegintegrert i landskapet.Detteer ein
naturlegfiskeplass.Detvart dånaturlegå mureopp ein "bålplass".Deter merkaturvegut til det
temporærekunstverketfrå TelnessandenCampingogfriluftsområde.

SJØORMTÅRNET

Å omtale kort Sjøormtårneter eigentlegumogleg!Viser difor til www.seljordogsogeneog boka,og
takkar heller alle involverte for fantastisk innsats. Tårnet har fått enorm merksemd og er
hovudattraksjoneni Seljordog sogene. Pr 18. november2012 var det 23. 214 besøkande.Det er
innstallerttelleapparati tårnet.

Foto:GunhildGeirstad
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K. STOPPESTADEN

Ingrid Slettensveg og Tussejuvbekkenvart opprusta med steinsetting, trerekker og tosidige
natursteinsmurari 2008og2009. OpningavvegenskjeddeunderSeljorddaganei 2009.

Foto:ToneTelnes;offisiellopningavIngridslettensveg juni 2009.

Foto:HarrietSlaaen;startenavopprustingavTussejuvbekken.

Tussejuvbekkenvaroppstartentil prosjektetSeljordogsogene.Bekkensågmeir ut somei
gjengroddgrøft ennbekk, ogkommunestyrepolitikarynskteopprustingavhovudinnfartsvegen
frå E134.
I 2005vart det dåsett avkr 50.000i budsjettettil dette tiltaket! I daghar tiltaket blitt til kr. 16
mill ogei heilskaplegsatsingfor kommunen.



Seljord og sogene 03/12/2012 Side 35 av 37

L. TVERRKUNSTNERISKESELJORD

Hovudmåletmedprosjektetvarå utvikleopplevingspunkt knytt til turvegen.Prosjektethargått
paralleltmeddeiandreprosjekta slikat kunstnaranesomvarmedi prosjektetkunne utvikle
opplevingar overtid ogi samspelmedbygdefolkog lokaleaktørar.

Foto:ToneTelnes

Bileteer frå opningaavIngridSlettensvegder blant andre SolbjørgFangelMo syng IngridSletten
frå SillejordassistertavHåkonAase.Detvargripandeå høyrepå!

Foto:AudnyBarstad.

Heddelidbarnehageunderheldt dei frammøtte med dansog kvedingunder sesongopninga
30.mars2012.
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Foto:ToneTelnes

Kulturskulenunderheldtmedeit lite stykke,assistertavVidarYtre-Arne.Juni2009.

M. MARKNADSFØRING

Arbeidsgruppahar heile tida jobba strategiskmed marknadsføringav Seljord. Somtidlegareskrive
er det utarbeiddei funksjonellog god websidefor Seljordog sogene.. Her liggdet t.d. inne eigasida
for Sjøormklubb, link til YouTube,Facebook og formidling av sogemateriell og sogekart. Brosjyrer,
annonseringog sosialemediaer ogsånytta. Kvar gongme var ferdig med eit delprosjektvart det
utarbeidd ein mediaplan for korleis nå ut med resultatet til flest mogleg . Viser til kap 1.3
resultatmålkor nokoavmedialoggen er listaopp.

7. DOKUMENTASJON

Prosjekteter godt dokumentertundervegs. Dette sermesom ein viktigdel avdokumentasjoneninn
i formidlingsdelenav prosjektet og i presentasjonav metoden/modellen ein har arbeidd etter.
Dokumentasjonenfinnst bådei bok, påfilm, bilete oglyd.
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8. AKTØRANE

Deistørsteaktøranei prosjektetharvore:

� Seljord kommune har vore intiativtakar til prosjektet, vore prosjekteigar og hatt
prosjektleiinga.

� SeljordNæringslaghar voremedå bidratt i styringsgruppeog ad-hocgrupperog bidratt med
betydelegkapitalinn i prosjektet.

� Telemarkfylkeskommuneharstøtt opp prosjektetbådemedfagkompetanseogtilskot.

� Kommunal- ogregionaldepartementetharbidratt medBulyst-midlar.

� KORO:har bidratt medmedtilskot til fleire av delprosjekta.

� Telemarkutviklingsfond(TUF)harbidratt medtilskot til Sjøormtårnet.

� Springer utvikling AS har vore med sidan oppstarten av prosjektet som utviklar og
gjennomførar.

� Feste Grenland AS har vore med sidan oppstarten av prosjektet som utviklingar og
landskapsarkitekt.

� KunstnarTorhildGrøstadharvoremedsomkunstnariskleiargjennomheileprosjektet.

� NorRecharutarbeiddplattformentil www.seljordogsogene.no

� TelemarksforksingAS,Bøvar med i oppstartenav prosjektetdå "KulturmagnetenSeljord"
vart eit avkunnskapsgrunnlagasomSeljordogsogeneer bygdpå.

� EggertssonRintalaharvorearkitektanei delprosjektet"Into the landscape"

� Grunneigararsomharstilt grunntil fri disposisjon.

� Kunst- og kulturaktørarhar stilt opp bådei arbeidsgrupperog somvertsskap.Døme:Seljord
kunstforening,NordigardBjørgeogSeljordCamping.
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Reglement for Seljord kommunes finansforvaltning 
(Finansreglement)

Saksdokument: 

Vedlegg:

1 Reglement for Seljord kommunes finansforvaltning (Finansreglement)

Saksutgreiing:

Finansreglement for Seljord kommune vart vedteke av kommunestyret i sak 54/10 den 
28.10 2010. Dette reglementet erstatta finansreglementet som vart vedteke i 
kommunestyresak 060/03 i 2003.

I punkt 2 "Gildskap" står det i 2. avsnitt:

Reglementet tek til å gjelde frå og med 29.10.2010. Finansreglementet skal vedtakast 
minst ein gong i kvar kommunestyreperiode. Kommunestyret skal i løpet av dei tolv 
første månadane i kvar kommunestyreperiode vedta finansreglementet. Dette gjeld òg 
utan at det vert føreteke endringar. Dersom det er behov for endringar skal 
finansreglementet, så ofte som det måtte vere naudsynt, takast opp til handsaming i 
kommunestyret.

Det er no over eitt år sidan denne kommunestyreperioden byrja. Finansreglementet 
vert dermed lagt fram for kommunestyret til vedtak.

I eit revisjonsnotat datert 20.11.2012 om "Kommunens finansreglement" gjer revisjonen 
rådmannen merksam på at finansreglementet skal vedtakast minst ein gong i kvar 
kommunestyreperiode. I tillegg skriv dei:



Det er eit punkt i finansreglementet som omhandlar rapportering og kontroll (pkt 12). I 
dette punktet står det bl.a.: 

Kommunestyret skal tidlegast mogleg innan 30. juni og 30. oktober få rapport for finansforvaltninga for 
høvesvis 1. og 2. kvartal. Rapporteringa på utviklinga gjennom siste kalenderår og status ved utgangen av 
året skal vere ein integrert, men sjølvstendig del av rådmannens årsmelding.

Administrasjonen har igjennom året ikkje gitt kommunestyret skriftlege rapporteringar 
for finansforvaltninga. Ein veit likevel at det har vore munnlege orienteringar bl.a. om 
kommunens lån og rentenivå, integrert i anna informasjon som er gitt kommunestyret, 
men ein vil minne om rapporteringskrava som kjem fram av kommunens 
finansreglement punkt 12. Ein vil imidlertid bemerke at administrasjonen har ei god 
rapportering av finansforvaltninga i årsrekneskapen.

Seljord kommune sitt finansreglement er "konservativt". Det opnar ikkje opp for 
"spekulative" plasseringar av kommunens midlar, jf. punkt 10 b "Plassering av ledig 
likviditet og midlar berekna til driftsføremål". Også når det gjeld innlån er reglementet 
forsiktig; ein kan berre nytte ulike typar for flytande rente og rentebinding i 1 til 20 år 
(for 25 % til 50 % av lånegjelda). Ein kan til dømes ikkje nytte rentebyteavtalar (SWAP), 
framtidige renteavtalar (FRA) eller andre spesielle renteprodukt, jf. punkt 10 a 
"Lånegjeld og finansieringsavtalar". 

Rådmannen si tilråding:

Reglement for Seljord kommunes finansforvaltning (Finansreglement) vert vedteke slik 
det vart vedteke i kommunestyresak 54/10 den 28. oktober 2010, jf. vedlegg; 
sidenummerering 000678-000681 (gule ark).

Utskrift til:
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Endringar i investeringsbudsjettet 2012

Saksdokument: 
Budsjett og rekneskap for 2012.

Saksutgreiing:

Denne saka er delt i to:
1. Rebudsjettering av tidlegare vedtekne investeringsprosjekt.

2. Vedtak om finansiering av rehabilitering av Flatdal barnehage. 

1. Rebudsjettering av tidlegare vedtekne investeringsprosjekt:

Kommunal – og regionaldepartementet uttalte i 2010 at investeringsbudsjettet er 
eittårig og ikkje årsuavhengig. Dette tyder at vi må budsjetterte "oppatt" prosjekt som er 
vedtekne eit år, men ikkje fullført det same året.

Prosjekt 109 Tilgjengeleggjering av politisk informasjon 

Opphavleg vedtak: Opphavleg budsjett 2010. K.sak 63/09, 10.12.2009

Rebudsjettering med unytta lånemidlar kr    121 000 

Prosjekt 114 Komtek (dataprogram for eigedomsregister og fakturagrunnlag) 

Opphavleg vedtak: Implementering av KOMTEK. K.sak 18/11, 10.03.2011

Rebudsjettering med unytta lånemidlar kr    200 000 

Rebudsjettering med unytta midlar frå bunde investeringsfond kr      70 000 

Prosjekt 408 Seljord og sogene (inkl. Tettstadprisen)

Opphavleg vedtak (1): Opphavleg budsjett 2011. K.sak 70/10, 09.12.2010

Opphavleg vedtak (2): Invest.budsj. – Budsjettendr. 2011. K.sak 115/11, 15.12.2011 

Rebudsjettering med unytta lånemidlar kr    486 000 

Prosjekt 530 Bustadområde Tømmeråsen 

Opphavleg vedtak: Endring i investeringsbudsjettet. K.sak 21/11, 14.04.2011 

Rebudsjettering med unytta lånemidlar kr    792 000 



K.sak = Kommunestyresak.

2. Vedtak om finansiering av rehabilitering av Flatdal barnehage: 

I kommunestyresak 1/12, 26.01.2012 "Prosjekt Flatdal barnehage – rehabilitering av 
Flatdal barnehage" vart det gjort slikt vedtak:

Kommunestyret godkjenner eit hovudprosjekt med utgangspunkt i alternativ 3 –
opprusting og redusera arealutviding med ei kostnadsramme på 3,1 millionar kroner.

I opphavleg investeringsbudsjett var dette prosjektet vedteke med ein kostnad på 
kr 900.000. Finansiering i opphavleg budsjett var slik: Mva.kompensasjon
kr 180.000 og låneopptak kr 720.000.  

I vedtaket i kommunestyresak 1/12 var det ikkje vedteke korleis meirkostnaden på 
kr 2.200.000 (kr 3.100.000 ÷ kr 900.000) skulle finansierast. Meirkostnaden kan 
finansierast slik: Mva.kompensasjon kr 440.000 og nytt låneopptak kr 1.760.000. 

Rådmannen si tilråding:

1. Det vert gjort rebudsjetteringar slik det går fram av tabellen i punkt 1 i 

saksframlegget.

2. Finansiering av rehabilitering av Flatdal barnehage (jf. k.sak 1/12) vert slik: Kr 

440.000 i bruk av mva.kompensasjon og nytt låneopptak på kr 1.760.000 (jf. 

punkt 2 i saksframlegget). 

Utskrift til:
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Budsjettkontroll/Økonomisk oversyn pr. 30.11.2012 - Driftsbudsjettet 
2012

Saksdokument: 
Budsjett og rekneskap for 2012.

Saksutgreiing:

I kommunestyresak 36/12, 13.06.2012 "Budsjettkontroll/Økonomisk oversyn pr. 
31.05.2012 – Driftsbudsjettet" vart det gjort slikt vedtak:

 Kommunestyret tek til vitande at driftsresultatet for 2012 ser ut til å gje eit meirforbruk på kr 2 

mill.

 Innanfor ramma av etablert tenestenivå vert rådmannen pålagd å redusere utgiftene så lagt råd 

er.

 Kommunestyret ber rådmannen vurdere kommunens totale driftsnivå med spesiell vekt på PO 3. 

Arbeidet vert organisera med ei politisk styringsgruppe, lik samansett som under arbeidet med 

PO 2.

I "Orientering til kommunestyret 8. november 2011" vart det gjeve slik informasjon 
under punktet "Budsjettstatus":

 Siste status: underskudd på ca 2 mill

 Økt skatteinngang

 Pensjon

 Sosialbudsjettet

 Nå Status: underskudd ca 750 K med usikkerhet

Når vi no går gjennom budsjett og rekneskap ser biletet slik ut:



  Øk.plan 2012-2015 Meirutgift/ Mindreutgift/

Linenummer Mindreinntekt Meirinntekt

PO 1 "Sentraladministrasjon og felles" 1 0 1 125 000

PO 1 "Lønsreserve" 7 0 106 000

PO 2 "Skule og oppvekst" 8 600 000 0

PO 3 "Helse og omsorg" 11 1 900 000 0

Skatteinntekter 25 700 000 0

Innbyggjartilskot (rammetilskot) 30 0 61 000

Inntektsutjamning (rammetilskot) 33 0 2 093 000

Renteutgifter 39 0 450 000

Renteinntekter 44 0 350 000

Renteinntekter, ansvarleg lån VTK 45 35 000 0

Utbyte frå selskap 49 950 000 0

Sum 4 185 000 4 185 000

Mindreforbruk/Meirforbruk 73 0 0

PO 1 "Sentraladministrasjon og felles"
Mindreforbruket kjem av at "Årets premieavvik" og "Amortisering av tidlegare års 
premieavvik" vert kr 725.000 lågare enn budsjettert. Vi hadde budsjettert med ei 
inntektsføring på kr 3.621.000 (etter opplysningar frå pensjonsleverandørane). Etter 
oppdaterte oppgåver frå pensjonsleverandørane vil inntektsføringa bli kr 4.348.000. 
Dvs. at vi skuvar endå meir av pensjonskostnadane over på åra som kjem. NAV 
kommune (tidlegare sosialavdelinga) får eit mindreforbruk på om lag kr 400.000 pga. 
lågare utgifter til kommunale sysselsetjingstiltak, kvalifiseringsprogrammet og 
økonomisk sosialhjelp. Posten for økonomisk sosialhjelp ser ut til å ende på kr 
1.450.000 (mot budsjettert kr 1.750.000). I kommunestyresak 36/12 den 13. juni var det 
venta at NAV kommune ville få eit mindreforbruk på kr 200.000.      

PO 1 "Lønsreserve"
Vi hadde sett av kr 4.740.000 på lønsreserveposten. Denne posten skal dekkje 
lønsveksten, inkludert feriepengar,  pensjon og arbeidsgjevaravgift for Seljord 
kommune og Seljord kyrkjelege fellesråd. Lønsveksten vart høg i år, i gjennomsnitt om 
lag 5,8 %, men verknadstidspunktet vart seinare på året enn vanleg. Det vanlege er 
1. mai, men i år var verknadsdatoen på det sentrale oppgjeret (som er det største) 
6. juni, og ulike lokale forhandlingar hadde verknadsdato 1. mai og 1. august. 
Lønsveksten kosta oss til saman kr 4.634.000 i år, kr 106.000 mindre enn budsjettert.

PO 2 "Skule og oppvekst"
I kommunestyresak 36/12 vart det rapportert om eit venta meirforbruk på kr 750.000. 
Mykje av meirforbruket skuldast tilrettelagde tiltak for einskilde skuleelevar og 
barnehageborn. I tillegg har utgiftene til driftsmateriell blitt høgare enn budsjettert, bl.a. 
er det brukt kr 160.000 til etablering av nye kontor for vaksenopplæring og 
flyktningeteneste (husleige og inventar/utstyr). Delar av denne kostnaden skulle 
dekkjast inn ved lågare driftsutgifter ved sal av Borgen, eit sal som ikkje har skjedd 
enno. På den andre sida vert inntektene på PO 2 høgare enn budsjettet. Vi legg no til 
grunn at meirforbruket på PO 2 vert kr 600.000. 



PO 3 "Helse og omsorg"
I kommunestyresak 36/12 vart det rapportert om eit venta meirforbruk på kr 1.500.000. 
Meirforbruket i 2012 er no stipulert til kr 1.900.000. Som tidlegare rapportert kjem 
mesteparten av meirforbruket frå pleie og omsorg og då spesielt bu- og servicesentra 
(Heddeli og Steinmoen) og kjøp av sjukeheimsplassar. Brorparten av meirforbruket 
kom i 1. halvår. Det er òg eit stort meirforbruk innom barnevern. Kostnaden med 
samhandlingsreformen (jf. medfinansiering) ser ut å bli om lag kr 1 mill. lågare enn 
budsjettert (kr 4,2 mill. i staden for kr 5,2 mill.). Hadde det ikkje vore for dette 
mindreforbruket, ville meirforbruket på PO 3 vore tilsvarande høgare.    

Skatteinntekter, innbyggjartilskot og inntektsutjamning
I kommunestyresak 36/12 vart det rapportert om ei venta meirinntekt på kr 272.000. 
Det ser no ut som meirinntekta vil auke med kr 1.182.000, slik at meirinntekta i år vert 
kr 1.454.000. Kommunal- og regionalminister Liv Signe Navarsete har sagt at slike 
meirinntekter bør brukast til sparing eller nedbetaling av gjeld. Samla inntekter frå skatt 
og rammetilskot (dei såkalla "frie inntektene") vert då kr 152.875.000 i 2012, mot 
kr 151.421.000 i opphavleg budsjett, noko som utgjer ei høgding på snautt 1 %.  
Skatteinngangen vert noko lågare enn budsjettert, men inntektsutjamninga aukar. 
Skatteinntekt pr. innbyggjar i Seljord er under gjennomsnittet for landet. Staten 
kompenserer delar av dette via inntektsutjamninga. I 2011 var skatteinntekt pr. 
innbyggjar i Seljord 86,8 % av landsgjennomsnittet. Snittet for Telemark var 90,8 %. 
Høgast var Vinje med 137,3 % og lågast var Drangedal med 68,9 %. Skatteinntektene 
inkluderer naturressursskatt (men ikkje eigedomsskatt). Kommunar med skatteinntekt
under 90 % av landsgjennomsnittet blir kompensert for 60 % av differansen mellom 
eigen skatteinngang og landsgjennomsnittet og i tillegg 35 % av differansen mellom 
eigen skatteinngang og 90 % av landsgjennomsnittet.   
  
Renteutgifter
På den delen av lånegjelda som har flytande rente (om lag kr 113 mill.) hadde vi 
budsjettert med ei lånerente på 3 %. Gjennomsnittleg flytande rente i 2012 ser no ut til 
å bli 2,59 % (dersom renta held seg uendra på 2,25 % ut året). Renta starta året på 
3,15 %. Renteutgiftene vert då om lag kr 450.000 lågare enn budsjettert. I 
kommunestyresak 36/12 venta vi at renteutgiftene ville gå ned med kr 408.000.  

Renteinntekter
Renteinntektene ser ut til å bli kr 350.00 høgare enn budsjettert. Dette skuldast betre 
rentevilkår, bl.a. sette vi i april inn kr 4 mill. på høgrentekontoen "Vest-Telemark 
Investkonto", der innskotsrenta er 3,4 %. I tillegg har vi hatt meir pengar inneståande 
enn det vi la til grunn (bl.a. pga. unytta lånemidlar). Alle pengane til Seljord kommune 
står på ulike konto i Seljord Sparebank. Med unnatak av Vest-Telemark Investkontoen 
er innskotsrenta 3 mnd NIBOR + 0,55 %, justert kvar månad. I desember 2012 er 
innskotsrenta 2,45 % (1,90 % + 0,55 %). Innskotsrenta gjeld frå første krone. I 
kommunestyresak 36/12 stipulerte vi auka renteinntekter til kr 200.000.   

Renteinntekter, ansvarleg lån/aksjonærlån VTK
Eigarkommuane (dvs. kommunane i Vest-Telemark) lånte i 2007 ut kr 150 mill. til Vest-
Telemark kraftlag AS. Dette vart gjort ved å ta ut kr 150 mill. i ekstraordinært utbyte og 
låne desse pengane ut att til VTK. Seljord kommune sin del er kr 28,5 mill. (19 %). 
Rentevilkåra er 6 mnd NIBOR + 1,00 % (halvårleg, etterskotsvis). I 2012 får vi ei 
renteinntekt på dette utlånet på kr 1.192.000 (4,18 %), noko som er kr 35.000 lågare 
enn budsjettert. Lånet skal stå i 15 år og er avdragsfritt i lånetida.



Utbyte frå selskap
Vi hadde budsjettert å få kr 4.750.000 i utbyte frå Vest-Telemark kraftlag AS (med 
bakgrunn i deira årsresultat for 2011). Vi fekk kr 3.800.000, dvs. ein inntektsreduksjon 
på kr 950.000. I 2011 fekk vi kr 4.750.000, i 2010 fekk vi 3.800.000, i 2009 fekk vi 
kr 2.660.000 og i åra 2002-2008 fekk vi kvart år kr 1.178.000. Seljord kommune eig 
19 % av VTK (og får 19 % av utbytet). I kommunestyresak 36/12 tok vi høgde for at 
utbytet ville bli kr 800.000 lågare enn budsjettert. I perioden 2002-2012 (11 år) har VTK 
betalt kr 122,4 mill. i utbyte til eigarane, derav kr 23,3 mill. til Seljord kommune.

Andre tilhøve
I kommunestyresak 36/12 vart det rapportert om kr 440.000 i lågare integreringstilskot 
(flyktningemidlar) og kr 367.000 i høgare inntekter frå sal av konsesjonskraft. Begge 
desse to ser no ut til å bli som budsjettert (integreringstilskot kr 4.576.000 og sal av 
konsesjonskraft kr 7.500.000). 

Oppsummering
Hovudgrunnen til at årsresultatet betrar seg frå eit venta meirforbruk på kr 2 mill. i 
vår/sommar til kr 0 (til balanse) er vekst i dei "frie inntektene" (skatt og rammetilskot). I 
ein "ideell" verden skulle desse meirinntektene vore brukt til sparing eller nedbetaling 
av gjeld (jf. kommunalministeren). I tillegg vert premieavviket kr 725.000 høgare enn 
budsjettert (vi skuvar meir av pensjonskostnaden framom oss). 

Rådmannen si tilråding:

1. Kommunestyret tek til vitande at driftsbudsjettet i 2012 er i balanse.

2. Det vert gjort budsjettjusteringar slik det går fram av tabellen i saksframlegget (kr 

4.185.000 i meirutgifter/mindreinntekter og kr 4.185.000 i 

mindreutgifter/meirinntekter).

3. Lønsreserveposten, kr 4.634.000, vert fordelt ut på programområda, kr 436.000 

til PO 1 "Sentraladministrasjon og felles", kr 1.844.000 til PO 2 "Skule og 

oppvekst", kr 1.965.000 til PO 3 "Helse og omsorg", kr 93.000 til PO 4 "Kultur og 

næring", kr 199.000 til PO 5 "Teknisk" og kr 97.000 til Seljord kyrkjelege 

fellesråd.      

Utskrift til:
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Saksframlegg

Utval Utvalssak Møtedato

Kommunestyret 69/12 13.12.2012

Skuleskyss for elevar til Langlim

Saksdokument: 

Saksutgreiing:

Retten til skuleskyss er regulert av Opplæringslova § 7-1 "Skyss og innlosjering i grunnskolen". 

Følgjande går fram av lovkommentarane til kapittel 7 : " Kommunen er ansvarleg for 
skyss av grunnskoleelevar og vaksne som har rett til skyss på grunn av særleg farleg 
eller vanskeleg skoleveg… Elles er fylkeskommunen ansvarleg for skyss, reisefølgje og 
tilsyn etter reglane i kapittel 7. Kommunane betalar refusjon etter persontakst for 
grunnskolelevar og vaksne som blir skyssa av fylkeskommunen. Fylkeskommunen skal 
organisere skoleskyssen i samråd med kommunen". 

I vårt fylke er det Vestviken kollektivtrafikk som organiserer og gjennomfører det 
fylkeskommunale skyssansvaret. 

Det er sendt varsel frå Vestviken kollektivtrafikk om endring av skyssorganiseringa for tre 
ungdomsskuleelevar  frå Langlim, med oppstart av ny ordning frå januar 2013. 

Skyss frå Flatdal vidare til Svartdal, Åmotsdal og Langlim er i dag organisert med tre 
transportørar og Vestviken ynskjer å redusere dette til to frå nyttår. Ny ordning vil innebere at 
elevane frå Langlim må køyre om Svartdal på ettermiddagane og får auke i reisetid på om lag 
30-40 minutt per dag. Om morgonen er det ikkje endringar i skyssopplegget.  

Foreldra til dei aktuelle elevane oppfattar den nye ordninga som lite tilfredsstillande og viser til 
at omorganiseringa av returskyssen om ettermiddagen vil føre til at elevane får urimeleg lang 
reiseveg og reisetid. Dei peiker på at den samla reisetida morgon og ettermiddag vil føre til 
redusert fritid, leksetid og sosial omgang med vener. I dag reiser elevane om lag 07.10 og 
skulen startar 08.20. På ettermiddagen sluttar skulen 14.00 og elevane er heime 14.50. Med ny 
ordning vil elevane vere heime om lag 15.30. 

Foreldra har klaga på vedtaket til Vestviken og klaga er oversendt Fylkesmannen til vurdering. 



Når det gjeld kva som er forsvarleg reisetid for elevane er dette nærmare omtalt i rundskriv 
3-2009 frå Udir: 

Vurderinga av kva som er forsvarleg reisetid for elevane er relevant i høve til korleis
skyssen skal organiserast og om elevane må innlosjerast. Sjølv om det ikkje er direkte 
lovregulert, vil også vurderinga av kva som er forsvarleg reisetid vere med på å avgjere 
skolestrukturen.
Det blir av og til vist til rundskriv N-4/85 frå Samferdselsdepartementet, og særskilt til det 
som gjeld maksimumsgrenser for samla gang,- reise- og ventetid for elevane med 
tilvising til den oppheva grunnskolelova § 4, samt rundskriv N-1/90 om ”midtskyss”. 
Desse rundskriva gjeld ikkje lengre. Det er opplæringslova med forskrifter og forarbeid 
som må leggjast til grunn for tolkinga av regelverket.
Opplæringslova § 7-1 regulerer skyss og innlosjering for elevar i grunnskolen. Det går 
ikkje fram av lova korleis skoleskyssen skal organiserast. Heller ikkje lova sine forarbeid 
inneheld konkrete vurderingar om forsvarleg reisetid. I Ot. prp. nr. 46 (1997–1998) s. 85 
heter det likevel:
”Departementet understrekar at skoleskyss må organiserast slik at elevar får ei 
akseptabel reisetid. Særleg er det viktig å organisere skyssen for 6-åringane slik at 
reisetida blir så kort som mogleg. I vurderinga av akseptabel reisetid må gangtid og tid 
med transportmidel sjåast i samanheng.”
Vurderinga av kor lang ventetid som kan aksepterast, må såleis vere knytt til den totale 
lengda på reisetida.
Utdanningsdirektoratet meiner på denne bakgrunn at det er den totale tida som eleven 
nyttar frå eleven går/reiser heimanfrå og til opplæringa tek til, og frå opplæringa er slutt 
og til eleven er heime om ettermiddagen, som utgjer den samla reisetida.
Det er fleire omsyn å ta når ein skal vurdere kva som er forsvarleg reisetid. Eit relevant 
omsyn er at barn får tilstrekkeleg fritid og tilstrekkeleg tid i heimen. Dette talar for å 
avgrense reisetida. Eit anna omsyn er effektiv og rasjonell organisering av skyssen. Kva 
som er akseptabel reisetid må derfor avgjerast etter ei konkret vurdering.
Utdanningsdirektoratet viser også til opplæringslova § 7-1 fjerde ledd der det heiter at 
eleven har rett og plikt til innlosjering når dagleg skyss ikkje er forsvarleg. Vurderinga av 
om skyssen er forsvarleg skal gjerast i høve til den einskilde elev, der det mellom anna 
skal leggjast vekt på alder, eventuell funksjonshemming, reisetid og tryggleik. I 
vurderinga kan det også leggjast vekt på om dagleg skyss fører til uvanleg store 
kostnader eller vanskar for kommunen.

Vestviken kollektivtrafikk viser til at elevane til tross for auka reiselengde og reisetid får eit 
forsvarleg skysstilbod innanfor gjeldande regelverk. 

Det blei gjennomført møte med representantar frå foreldregruppa i Langlim, Vestviken
kollektivtrafikk og Seljord kommune 3.12.2012. Bakgrunn for møtet var varselet om endring av 
skuleskyss om ettermiddagen for elevar frå Langlim. 

Frå Vestviken møtte: Helga U. Skullestad, Tore Felland Storhaug og Hilde Løvmo.
Frå kommunen møtte: Kommunalsjef Ronde Schade og ordførar Solveig S Abrahamsen. 
På vegne av foreldregruppa møtte: Håvard Jønnardalen og Ståle Storlid. 

På møtet kom det fram at Vestviken er viljuge til å halde fram med returskyss for elevane som i 
dag dersom kommunen er med på spleiselag for kostnaden ut skuleåret 2012-13. Kostnaden 
for vårhalvåret er rekna til om lag 140 000 kr, altså 70 000 kr på kvar part. Foreldra ynskte ei 
slik avtale og det blei avtalt at kommunestyret skulle få saka til politisk handsaming den 
13.12.12. 



Rådmannen si tilråding:

Seljord kommune meiner at den samla reisetida for elevane frå Langlim vil bli for lang 
dersom ny ordning blir gjort gjeldande frå nyttår. Seljord kommune vil dele 
skysskostnaden for dei aktuelle elevane med Vestviken kollektivtrafikk for å halde fram 
med returskyssordning som i dag. Ordninga gjeld fram til sommarferien 2013. Ramma 
til programområde 2 "Skule og oppvekst" vert tilført kr 70.000, finansiert med bruk av 
disposisjonsfond.

Dersom fylkesmannen konkluderer med at Vestviken kollektivtrafikk ikkje kan endre 
skyssen for elevane slik dei har varsla, må Vestviken kollektivtrafikk ta fullt ansvar for 
kostnaden ved å vidareføre dagens ordning.  

Kommunen ynskjer også møte med Vestviken kollektivtrafikk i løpet av februar 2013 for 
å drøfte skyssopplegget skuleåret 2013-14 for alle elevane i kommunen. 

Utskrift til:
Foreldregruppa Langlim
Vestviken kollektivtrafikk 
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økonomiplan  2013 - 2016 (Gul bok)

Saksdokument: 

 Kommuneplan – handlingsdel med handlingsprogram, budsjett og økonomiplan 2013 -
2016 (Gul bok)

Saksutgreiing:

Rådmanne legg fram Kommuneplan – Handlingsdel med handlingsprogram, budsjett og 
økonomiplan for 2013 til 2016 (Gul bok) for Formannskapet/økonomiutvalet, 
Arbeidsmiljøutvalet, Råd for menneske med nedsett funksjonsevne og Eldrerådet.

Rådmannen si tilråding:

Rådmannen rår Formannskapet/økonomiutvalet, Arbeidsmiljøutvalet, Råd for 
menneske med nedsett funksjonsevne og Eldrerådet til å legge fylgjande forslag til 
vedtak fram for kommunestyret:

"Seljord kommune vedtek Kommuneplan – Handlingsdel med handlingsprogram, 
budsjett og økonomiplan for 2013 til 2016 (Gul bok)."

Handsaming i Formannskap/økonomiutval - 22.11.2012

Investeringsbudsjettet

Rådmannen la fram fylgjande tillegg til investeringsbudsjettet:



Seljord kommune vil gjennomføre eit prosjekt for å auke branntryggleik ved Seljord 
barneskule, Seljord ungdomsskule og Heddeli bu- og servicesenter. Kommunen har 
gjort kostnadsvurderingar av sikringstiltak på Seljord barneskule og Heddeli bu- og 
servicesenter. Desse to tiltaka er kostnadsrekna til kr 500.000,- for barneskulen og kr 
300.000,- for Heddeli bu og servicesenter. Tiltaka kan gjennomførast i 2013. Når det 
gjeld tiltak på Seljord ungdomsskule ligg det enno ikkje føre noko rapport om 
brannsikringstiltak. Ein slik rapport er forventa ferdig i 2013. 
Seljord kommune gjennomfører eit prosjekt som har til hensikt å auke branntryggleiken 
på Seljord barneskule, Seljord ungdomsskule og Heddeli bu- og servicesenter. Trinn 1 
omfattar tiltak ved Seljord barneskule og Heddeli bu- og servicesenter. Trinn 2 omfattar 
tiltak ved Seljord ungdomsskule. Prosjektet finansierast over investeringsbudsjettet 
med låneopptak. Tiltak som gjennomførast ved Seljord barneskule finansierast 
gjennom skulepakka. Seljord kommune løyver kr 800.000,- til gjennomføring av trinn 1 
og vil kome tilbake til trinn to når dokumentasjon og kostnadsutrekningar ligg føre.

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke.

Framlegg frå H, Krf, Frp og V:

Feiemaskina vert trekt ut av investeringsbudsjettet. Ein vil foreta ei nærmare vurdering ved 
gjennomgang av PO5.

Framlegget frå H, Krf, Frp og V vart vedteke med 6 mot 1 røyster.

Budsjettkommentar frå H, Krf, Frp og V.

Søknad frå SIL gjeldande skitrekk i Raudkleiv. Vi ser positivt på søknaden og vil kome tilbake til 
saka i 2013.

Driftsbudsjettet

Framlegg frå AP og SP:

Ansvar 540 Brann og Feiarvesen

Kursing Brannmannskap – Grunnkurs

Det er eit krav frå DSB om at alle brannmannskap skal ha minimum grunnutdanning som 
brannkonstabel, det er pr. i dag ingen av mannskapa i Seljord som har dette kurset. 
Brannsjefen i Vest-Telemark har fått tildela eit kurs til  regionen i 2013, det er uvisst når neste 
kurs kjem hit, i fylgje brannsjefen truleg ikkje før i 2015/16. Seljord Brannvesen har fått inntil 5 
plassar på dette kurset, i fylgje teknisk sjef er det kun midlar til å sende 3 stk då prisen er kr. 
50.000,- pr. deltakar.

Forslag:
Brannvesenet får auka posten til kursing med kr. 100.000,- slik at dei kan sende 5 deltakarar på 
grunnkurs i 2013.
Dekkast inn ved å redusere posten Vaktmeisteravtalar PO5 med kr 100.000,-

Framlegget frå AP og SP vart forkasta med 5 mot 2 røyster

Framlegg frå AP:

Ansvar 312 helsestasjon:



Bakgrunn:
Seljord Arbeiderparti ser behovet for auka innsats blant barn og unge, og ynskjer at kommunen 
satsar meir på dette. Dette har også politiet og barnevernet påpeika. Helsestasjon for unge er 
ei viktig og sentral teneste som treffer målgruppa. Me trur tidleg innsats vil løne seg, det er 
viktig å tenke langsiktig i dette arbeidet.

Forslag:
Stillinga som helsesyster for ungdom aukast til ei 100% stilling.
Inndekkast ved auka skatteanslag.

Framlegget frå AP vart forkasta med 5 mot 2 røyster

Framlegg frå H, Krf, Frp og V:

PO1
Seljord kyrkjelege fellesråd får ei tilleggsløyving på kr 87.000,- for å kompensere for auka 
utgifter til lønn.

PO5
Gul bok vert oppdatert slik at det går fram at midlane, kr 500.000,-, som vart sett av i 
rådmannens framlegg i driftsbudsjettet – post vedlikehald vert prioritera til vedlikehald av 
kommunale bygg og kommunale vegar.

Framlegget frå H, Krf, Frp og V vart vedteke mot ei røyst.

Framlegg frå AP og SP:

Kommunestyret opprettar ei nemnd som gjennomfører førebuing til vedtak om generell
eigedomsskatt i budsjettet for 2014. Kommunestyret løyver 1 million frå disposisjonsfondet til 
førebuande arbeid.

Framlegget vart forkasta med 5 mot 2 røyster.

Vedtak i Formannskap/økonomiutval - 22.11.2012

Formannskapet/økonomiutvalet rår kommunestyret til å fatte fylgjande vedtak:

Seljord kommune vedtek Kommuneplan – Handlingsdel med handlingsprogram, 
budsjett og økonomiplan for 2013 til 2016 (Gul bok) slik den er lagt fram i rådmannen si 
tilråding med fylgjande endringar:

Investeringsbudsjettet:

Prosjekt "Feiemaskin" vert teke ut av investeringsbudsjettet.

Nytt prosjekt om "Brannsikring" vert tatt inn i investeringsbudsjettet slik det går fram av 
Rådmannen sitt tillegg.

Gul bok vert oppdatert med budsjettkommentar om Raukleiv skianlegg.



Driftsbudsjettet

PO1
Seljor kyrkjeleg fellesråd får ei tilleggsløyving på kr 87.000,- for å kompensere for auka utgiftar 
til lønn.

PO5
Gul bok vart oppdatert slik at det går fram at midlane, kr 500.000,-, som vart sett av i 
rådmannens framlegg i driftsbudsjettet – post vedlikehald vert prioritera til vedlikehald av 
kommunale bygg og kommunale vegar.

Gul bok oppdaterast på fylgjande måte:
"I rådmannens framlegg til driftsbudsjett for vedlikehaldsavdelinga var delar av posten for kjøp 
av vaktmeistertenester og delar av postane for løpande vedlikehald øyremerkt brannsikring av 
Seljord barneskule og Heddeli bu- og servicesenter. I formannskapets framlegg til vedtak er 
brannsikring av desse to byggja teke med som eit prosjekt i investeringsbudsjettet. Postane i 
driftsbudsjettet til vedlikehaldsavdelinga skal då "tilbakeførast" til vedlikehald av kommunale 
bygg og kommunale vegar."

Framlegg til romertallsvedtak om generell eigedomsskatt vert teke ut av Gul Bok.

Gul bok vert oppdatert i samsvar med vedtak i Formannskapet/økonomiutvalet sitt møte 22. 
november 2012 og lagt fram for kommunestyret som Formannskapet/økonomiutvalet si 
tilråding til Kommunestyret.

Handsaming i Arbeidsmiljøutvalet - 28.11.2012

Utdanningsforbundet kommenterte at AMU etter Hovudavtala skal kome inn så tidleg 
som mogleg i prosessen rundt budsjett. 
Rådmannen gjekk igjennom budsjettet for 2013 (Gul bok), slik det var blitt presentert 
for formannskapet den 19.11.2012. Det er ikkje store endringar i budsjettet for Seljord 
kommune i 2013. Det er forventa auka utgifter i samband med samhandlingsreforma, 
utbytte av kraftinntekter går ned, disposisjonsfondet (sparepengane)  ligg på eit lågare 
nivå enn anbefalt, vi får stadig auke i pensjonskostnadene, skjønstilskot frå 
fylkesmannen auker som fylgje av auka utgifter.

Tiltaka i Gul bok er:
 Auke avgifter

 Auke eigenandeler

 Spare 3 millionar

Programområde 1: ingen større budsjettmessige endringar
Programområde 2: 

 kan ikkje vidareføre ekstraopptak i barnehagen på hausten 2013. Dette kan få konsekvenser for 

bemanninga.

 Skulen må minske vikarbruken til i størst mogleg grad berre å gjelde fast vikar.

 Valfag i ungdomsskulen må bli redusert frå 3 til 2 fag.

 Prisar SFO og kulturskule må auke med 30 % frå hausten 2013



Programonråde 3:
 Ingen ressursar til forebyggjande heimeteneste

 Heddeli/Steinmoen ikkje middel til å endre på stilling kvilande nattevakt som i praksis ikkje er 

kvilande

 Formannskapet foreslo å auke ressurs for helsesyster som jobbar førebyggjande  mot barn og 

unge med 50 %

 Innsparing 3 millionar

Programområde 4: ingen større budsjettmessige endringar
Programområde 5: 

 investeringsprosjekt brannvern skulane og Heddeli, ca. 800 000 

 vassverk på Århusmoen og auke kommunale avgifter

Orientering PO 5:

 overtidsbruk på teknisk avdeling har ikkje foregått etter Arbeidsmiljølova sine krav, mellom 

anna ved at det skal vere ikkje planlagt arbeid som er pålagt av leiar. Slik sett fell ikkje flagging 

på 17. mai inn under krav til overtidsbetaling. Vi treng betre rutiner for overtidsbruk og at 

medarbeidarar i større grad tek ut avspasering for omfordelt arbeidstid i staden. 

 Mangel på feiemaskin er ein arbeidsmiljøsak som har vore opp i AMU tidlegare i 2012. 

Rådmannen orienterte om at spørsmålet om å skaffe ny feiemaskin i samband med budsjettet. 

AMU-vedtak for 15.5.12 er kjent.

Vedtak i Arbeidsmiljøutvalet - 28.11.2012

"AMU ser med bekymring på det framlagde budsjettforslaget. Vi ser at nedskjæring vil 
auke belastningane på personalet, mellom anna fordi vikarbruk blir sterkt redusert. Det 
blir eit sprik mellom forventningane frå brukarar, personalet, eigar/arbeidsgjevar til å 
utføre tenesta eller å nå måla. Nedskjæringar på budsjettet vil føre til at innkjøp av 
arbeidsmiljøretta utstyr blir utsett. 
Tidlegare AMU-vedtak om investering i feiemaskin bør realiserast som eit HMS-relatert 
investering."

Handsaming i Råd for menneske med nedsett funksjonsevne - 27.11.2012

Samrøystes vedteke.

Vedtak i Råd for menneske med nedsett funksjonsevne - 27.11.2012

Rådet for menneske med nedsett funksjonsevne tek Gul bok til orientering, og ber 
kommunestyret om å unngå reduksjon  i spesialpedagogiske tiltak og samanslåing av 
klasser på 2. og 4. trinn. Rådet ber også om at kommunestyret syter for at opningstida i 
barnehage og SFO vert utvida.

Handsaming i Eldreråd - 27.11.2012

Samrøystes vedteke



Vedtak i Eldreråd - 27.11.2012

Eldrerådet tek Gul bok til orientering  og ber om at kommunestyret finn rom for å auke 
ressursen til heimetenesta, slik at førebyggjande heimebesøk til eldre kan 
gjennomførast. Eldrerådet ber også om at det i økonomiplanperioden vert gjev rom for 
å utvide talet på sjukeheimsplassar.

Utskrift til:
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